
  


  
    
  


  
    L’antropòleg Gustau Nerín ha aconseguit posar al descobert l’activitat dels negrers espanyols a la costa africana durant el segle XIX. Entre els negrers, hi havia homes de Cadis, de Màlaga i de Santander, però també de l’Escala, de Sant Feliu de Guíxols, de Vilanova i, sobretot, de Maó. La majoria procedien de riques famílies de mercaders o de capitans de vaixell, però també n’hi havia que eren mariners abandonats pels seus patrons a la costa africana, o fins i tot algun que compaginava el tràfic d’esclaus amb la pirateria. Aquests factors negrers compraven els esclaus a baix preu a la costa africana i els guardaven empresonats en barracots abans d’embarcar-los cap a les plantacions de Cuba, Puerto Rico, Brasil, l’illa de la Reunió, etcètera. Molts esclavistes van morir a la costa africana: de malària, de disenteria, en enfrontaments armats o, fins i tot, enverinats; uns pocs van quedar-se a l’Àfrica, i d’altres van retornar. Nerín deixa constància d’alguns negrers que van gaudir d’un gran reconeixement social al nostre país. Traficants d’ànimes documenta una realitat incòmoda i punyent sense la qual no s’entén ni la història d’Àfrica ni la nostra.
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  INTRODUCCIÓ


  Els historiadors de totes les escoles i tendències han tingut sempre una debilitat per deixar constància per a la posteritat, negre sobre blanc, de les gestes dels grans homes. Han dedicat la seva atenció als inventors que han aportat comoditats, als metges que han dut salut als ciutadans, als herois que s’han sacrificat pel benestar dels seus, als artistes que han il·luminat tantes vides, als intel·lectuals que han aportat tant de saber, als revolucionaris que han posat fi a tanta humiliació… Això, en si, no em sembla malament. Però, en realitat, no deixa de ser un comportament profundament discriminatori.


  Si la tasca de l’historiador és analitzar els fets i els personatges que han condicionat l’evolució d’una determinada societat, és obvi que no només ha de recordar aquells que han aportat saviesa, coneixement, benestar, amor o comprensió. Tan determinants com ells, per a l’evolució de les seves societats, ho han estat aquells que han aportat a la humanitat la seva contribució amb grans quotes de patiment, dolor, angoixa, vexació, explotació, mort…


  I no hi ha el més mínim dubte que el tràfic d’esclaus va ser un dels principals mecanismes de producció de mal de la història de la humanitat. Milions de persones van patir les conseqüències de la seva existència: els qui van morir a les guerres per capturar esclaus, les mares que van perdre els seus fills en aquestes campanyes militars, els que van resultar-hi ferits o mutilats, els que van morir pels camins de l’Àfrica mentre els traslladaven cap a la costa, els que van patir el dolor i la humiliació de ser marcats amb un ferro roent als barracons, els que van morir ofegats en els embarcaments, els que van morir de tristor durant la travessa, els que van morir aixafats o de fam en les sobrecarregades bodegues dels vaixells, els que van ser torturats fins a la mort per rebel·lar-se, els que es van veure separats per sempre de les seves famílies, els que van ser privats de llibertat fins a la mort, els que van ser fuetejats a les plantacions, els que mai van tornar a veure la terra on havien nascut, les dones que van ser violades…


  Perquè tot aquest engranatge de mal i de dolor funcionés correctament, era necessària la col·laboració de moltes persones. I al segle XIX els venedors d’esclaus europeus o americans instal·lats a la costa africana es van convertir en una de les peces clau del tràfic negrer: eren els responsables de comprar els esclaus a la costa i de preparar-ne l’embarcament perquè les transaccions fossin ràpides i eficaces.


  Els factors esclavistes estaven en estret contacte amb les societats africanes. Sovint vivien i morien com africans. Traficar amb cossos humans no era una tasca fàcil. Per això, els factors sovint eren simples empleats de xarxes negreres. Els seus caps es quedaven a Europa o a Amèrica, tot dirigint els seus negocis, sense cap risc de febres, de revoltes esclaves, de saquejos britànics ni d’enfrontaments amb els caps locals.


  És obvi que la feina bruta dels factors esclavistes no tan sols produïa molt de dolor a una gran quantitat de gent, sinó també ingents beneficis a alguna altra. Seria injust, doncs, recordar els factors negrers i oblidar tots aquells que els van ajudar en la seva tasca, tan decisiva per al futur de la humanitat. En primer lloc, òbviament, hi tindríem els organitzadors del negoci negrer, capitalistes amb oficines a l’Havana, a Cadis, a Barcelona, a Rio o a qualsevol altra banda. I, és clar els capitans dels vaixells negrers i les seves tripulacions, sense els quals el tràfic d’esclaus no hauria estat possible.


  Però era necessària molta gent més per fer funcionar amb precisió un món tan complet com el generat pel tràfic d’esclaus. Les companyies angleses venien les mercaderies que es bescanviaven per esclaus. Centenars de tallers, a diferents parts del món, es mantenien a base de produir aiguardents, «roba de negres», «pólvora per al tràfic», matxets, mosquetons i altres mercaderies destinades exclusivament als mercats africans. Les companyies comercials establertes a Luanda, a Libèria i a Freetown oferien cobertura financera als traficants. Els propietaris de drassanes nord-americanes acceptaven encàrrecs de vaixells per als negrers. Algunes grans asseguradores europees i americanes es lucraven amb el comerç d’esclaus, tot i que era il·legal. Molts governants espanyols, portuguesos, brasilers i nord-americans van fer tot el possible perquè el comerç negrer no s’acabés. Nombrosos alts càrrecs espanyols, portuguesos i brasilers protegien els traficants a canvi de suborns. Els plantadors americans, amb la seva cobdícia, perpetuaven el tràfic d’éssers humans. Molts periodistes europeus i americans exalçaven el comerç d’esclaus. Alguns sacerdots el beneïen…


  Però a l’Àfrica tampoc hi faltaven els còmplices dels negrers: els reis que expandien els seus regnes mitjançant guerres que buidaven el territori a base de prendre captius, els caps de la costa que allotjaven i protegien els negrers a canvi de preciosos regals i impostos astronòmics, i tants i tants habitants del continent africà que van col·laborar amb els esclavistes encarregant-se de feines com la vigilància dels captius… Per no parlar d’aquells que venien aliments als negrers o, encara pitjor, dels que els lliuraven els seus propis veïns.


  I, evidentment, cal mencionar tantes i tantes persones que durant anys, dècades, van callar, a banda i banda de l’Atlàntic. Que molts còmplices del comerç negrer no figurin en aquestes pàgines no vol dir que no hi fossin…


  El pes de la creació de tant de dolor no pot recaure només sobre les espatlles d’uns pocs. En certa mesura, aquest oceà de patiment acaba esquitxant tota la humanitat.


  
    REMENAR LA MERDA?


    La investigació sobre les factories negreres espanyoles no és senzilla. Als arxius empresarials espanyols hi ha ben poques dades sobre les activitats d’aquest sector, probablement per les esporgades fetes pels descendents dels negrers. En realitat, les principals fonts per estudiar el comerç negrer hispà es troben a Anglaterra, ja que els abolicionistes britànics estudiaven en detall els moviments dels traficants d’esclaus mitjançant una extensa xarxa de diplomàtics, espies i confidents. La informació més rica sobre les factories negreres és en la documentació decomissada a alguns vaixells esclavistes; a vegades s’hi mencionen els mecanismes de compra i càrrega. Però a mesura que avançava el segle XIX i la persecució britànica s’enduria, els vaixells esclavistes tendien a viatjar sense bandera i a portar menys documentació,[1] o a destruir-la en cas de captura. En els darrers anys del tràfic d’esclaus per l’Atlàntic la situació va empitjorar. Les tripulacions, sempre que podien, destruïen el vaixell sencer, per eliminar qualsevol prova.


    Les declaracions dels capitans en els interrogatoris dels militars i jutges britànics no són gaire fiables. Molts d’ells eren accionistes en les expedicions negreres i encobrien els propietaris reals del vaixell i de la càrrega, presentant-se ells mateixos com a únics responsables de tot. Fins i tot no era estrany que falsifiquessin la seva nacionalitat o que donessin identitats falses. El català Ferran Josep Carrera es presentava com el portuguès Carreira quan viatjava en negrers amb bandera portuguesa…[2] I un problema afegit: a molts anglesos i africans els resultava difícil diferenciar un espanyol d’un portuguès o d’un brasiler.[3] Un mateix factor o capità negrer pot ser citat com pertanyent a diferents nacionalitats en diversos paràgrafs d’un sol dossier.


    Malgrat aquestes dificultats, hi ha estudis magnífics sobre el tràfic d’esclaus, i fins i tot sobre la implicació dels espanyols i catalans en l’afer. El buit és molt més gran quan s’investiguen les factories negreres,[4] probablement perquè no s’han preservat els registres escrits de les activitats realitzades a l’Àfrica. A més a més, la flota britànica generalment no tenia autorització per atacar a terra ferma, i per això els seus responsables estaven més interessats en allò que passava al mar que en allò que passava a la costa. En els qüestionaris que el govern britànic preparava per a l’interrogatori dels mariners dels negrers capturats hi ha més d’un centenar de preguntes: no n’hi ha cap que faci referència a qui s’han comprat els esclaus.[5]


    Bona part de la documentació disponible no procedeix de fonts empresarials. Per això, si bé fa referència als factors presents a la costa africana, és molt difícil destriar si aquests eren realment els propietaris del negoci o tan sols empleats a les ordres d’altres. En molts casos no ha sigut possible resoldre-ho.


    A desgrat de tots aquests buits, amb l’anàlisi de les fonts disponibles s’ha pogut establir que la presència de negrers espanyols a l’Àfrica no va ser un fet testimonial, sinó un element clau en la configuració de les xarxes esclavistes al món atlàntic.

  


  CAPÍTOL I


  BREUS APUNTS SOBRE EL TRÀFIC D’ESCLAUS[1]


  Quan el 1492 els espanyols van arribar al continent americà, l’esclavatge era acceptat a Europa, i també en algunes de les societats americanes amb les quals els espanyols van entrar en contacte. No és estrany, doncs, que Colom, en no trobar or com ell esperava, decidís endur-se alguns autòctons com a esclaus. El primer tràfic d’esclaus per l’Atlàntic, doncs, va anar en sentit oest-est.


  Però la situació va canviar ben aviat. La Corona espanyola va prohibir l’esclavatge dels indis i el seu tràfic. En realitat, hauria estat ben difícil traficar amb els indis, ja que cada cop eren més escassos: les epidèmies, els treballs forçats i la desestructuració social van delmar-los. Ben aviat es va plantejar la necessitat de dur mà d’obra de l’exterior a Amèrica. La solució es va cercar a l’Àfrica negra. Durant segles, aquesta regió havia aportat molts esclaus al Magrib, i de retop a Europa. Els primers europeus que van tocar les costes de l’Àfrica negra, al segle XV, hi van comprar alguns esclaus, que enviaven cap als mercats europeus. Però el factor decisiu per a l’expansió d’un mode de producció esclavista a Amèrica va ser un altre: al segle XVI es van començar a organitzar plantacions de canya de sucre a Madeira i a l’arxipèlag de São Tomé i Príncipe en què els esclaus africans ja s’usaven per a la producció de sucre. No es va trigar gaire a exportar aquest model de plantació de les illes africanes cap a Amèrica.


  A principis del segle XVI els negres africans van començar a ser enviats cap a les plantacions i cap a les mines americanes. Però en realitat el volum d’esclaus desplaçat cap a Amèrica abans de 1700 sempre va ser relativament reduït (no superava els quinze mil esclaus anuals). Fins al segle XVIII el valor de l’or exportat des de certes regions de l’Àfrica superava el dels esclaus; en altres zones, la principal exportació era l’ivori.


  El negoci dels esclaus no estava a l’abast de qualsevol comerciant europeu: es necessitaven molts capitals per noliejar un vaixell, carregar-lo de mercaderies i enviar-lo a la travessa atlàntica. Es tractava d’un negoci molt arriscat, ja que depenia de molts factors: de les relacions amb els venedors africans, de la pirateria, de les malalties, dels corrents marítims… Alguns dels que van triar aquest negoci es van arruïnar; d’altres van acumular grans fortunes. Entre aquests darrers, alguns van esdevenir alcaldes, diputats, comtes… Fins i tot ordes religiosos i institucions educatives van invertir en el tràfic d’esclaus.


  Les nacions que disposaven de grans flotes, com Anglaterra, França, Holanda o Portugal, van treure el màxim partit d’aquest comerç. Els grans mercaders d’aquests països es van agrupar en grans companyies, amb el suport governamental, que es dedicaven a enviar vaixells per al tràfic negrer. Els governs europeus, conscients dels grans beneficis que oferia el tràfic d’esclaus, van intentar controlar-lo estrictament mitjançant sistemes de permisos que beneficiaven alguns oligopolis.


  Però ben sovint aquestes estratègies per reduir la competència no van tenir gaire èxit. Molts esclaus arribaven a Amèrica de contraban. I no només les potències europees es dedicaven a aquest comerç il·legal: també s’hi van veure involucrades les elits criolles del Brasil, del Riu de la Plata i dels Estats Units, que aprofitaven alguns productes americans, com l’or, l’argent, el tabac o l’aiguardent, per a l’intercanvi esclavista. Els governs colonials no tenien capacitat per evitar-ho, ja que bona part de les autoritats colonials dels territoris americans es negaven a perseguir els contrabandistes.


  El comerç esclavista no s’aturava. A la major part de colònies americanes, els esclaus resistien molt poc temps a les plantacions. A més a més, tenien pocs fills, perquè el nombre de dones africanes desplaçades a Amèrica era molt baix. Per això calia reposar esclaus contínuament. Amb l’excepció dels Estats Units, on hi havia altes taxes de reproducció dels captius, la resta de territoris colonials «consumien» esclaus. El negoci, per als traficants, estava assegurat.


  L’ÀFRICA ENCADENADA


  El tràfic d’esclaus atlàntic va tenir un efecte molt desigual als diferents territoris africans. Mentre algunes regions van quedar despoblades, d’altres se’n van ressentir poc, perquè estaven allunyades de les principals zones d’embarcament.


  Fins al segle XVI era freqüent que els occidentals obtinguessin esclaus mitjançant accions armades destinades a segrestar-los a la costa africana (els canaris, per exemple, solien fer cabalgadas per obtenir captius a la zona mauritana). Però en el moment en què es van multiplicar les plantacions i les necessitats de mà d’obra es van incrementar, els negrers van buscar acords amb les societats africanes i van optar per obtenir esclaus a través del comerç: era la via més segura per garantir un subministrament de captius continu i abundant.


  Els traficants, en principi, intentaven buscar esclaus als territoris més propers a Amèrica, per tal de minimitzar el nombre de morts durant el viatge. Però per altra banda buscaven fer compres ràpides, i el més massives possibles. Per això van arribar a acords preferencials amb algunes societats del litoral africà que els fornien esclaus regularment. Els traficants oferien teles, eines, lingots de metall, aiguardent, tabac, armes i pólvora a canvi de captius. Com que el sistema era eficient, els europeus no van llançar-se a la conquesta i colonització del continent africà. En van tenir prou amb ocupar alguns punts clau de la costa africana, que actuaven com a bases per als seus negocis.


  A moltes societats africanes hi havia esclavatge. La gent podia ser esclavitzada per deutes, per determinats delictes, per haver estat capturada en una guerra o, simplement, perquè descendia d’esclaus. No hi ha constància de l’existència de sistemes econòmics basats en l’esclavatge abans de l’arribada dels europeus, però sí de l’ús d’esclaus per a la realització de les tasques més dures. A la costa, a partir del segle XVI hi van aparèixer intermediaris especialitzats en el tràfic esclavista: algunes potències europees van instal·lar-hi forts, però bona part dels intercanvis eren controlats per traficants mestissos (euroafricans) o per diferents tipus de caps locals (des de reis d’extensos imperis, com el del Congo, fins a caps de família de petits poblats costaners). Malgrat tot, algunes societats africanes, com els bubis de l’illa de Bioko, es van negar a implicar-se en el negoci negrer.


  La demanda americana va provocar un daltabaix en algunes regions de la costa africana. L’augment del preu dels esclaus va derivar en un període de grans conflictes: les guerres contínues servien per augmentar les vendes d’esclaus i, alhora, els beneficis de les societats que traficaven amb ells. El període de tràfic esclavista per l’Atlàntic va provocar una forta inestabilitat a moltes zones costaneres, per això se l’ha anomenat, també, període de militarització. En conseqüència, en algunes regions eren constants els moviments de població: mentre alguns pobles fugien dels seus esclavitzadors, d’altres es dirigien cap a la costa per comerciar directament amb els europeus. En determinades zones, en alguns moments del període de militarització el tràfic d’esclaus va arribar a provocar greus problemes demogràfics.


  Perquè, per agreujar-ho, no tots els esclaus capturats a l’Àfrica arribaven a Amèrica. Uns morien en les guerres desencadenades per buscar captius; d’altres, en el transport cap a la costa; d’altres, d’epidèmies mentre esperaven l’embarcament als barracons… I eren molts els que morien durant la travessa atlàntica. Els esclaus viatjaven amuntegats, quasi sense espai, a les bodegues dels vaixells. Sovint disposaven de pocs aliments, i de molt poca aigua. Malgrat els esforços dels capitans negrers per salvar els esclaus i no tenir pèrdues, a vegades la mortalitat era elevadíssima. Els esclaus podien morir de gana, de set, de malalties, d’asfíxia… Alguns, fins i tot, es deixaven morir de pena: era l’anomenat banzo. Deixaven de menjar fins que expiraven. De tant en tant, en buidar un vaixell negrer, es trobaven cadàvers putrefactes enganxats als taulons solts. Diuen que les naus esclavistes es reconeixien a molta distància per la pudor que feien: de brutícia, de putridesa, de mort… Les estadístiques més serioses parlen de prop d’un 15 per cent d’esclaus morts durant la travessa.


  Tot i que alguns africans de les zones costaneres es van enriquir extraordinàriament amb el tràfic, l’Àfrica va anar quedant confinada, dins el sistema-món, al subministrament d’esclaus, mentre els territoris europeus s’especialitzaven en la producció de mercaderies manufacturades. El desnivell tecnològic entre Europa i el continent africà, en lloc de disminuir, va augmentar al llarg dels segles. Paral·lelament, el racisme es va disparar: a Amèrica i a Europa, ser negre es va convertir en sinònim de ser esclau.


  LA PROLIFERACIÓ


  A mitjans del segle XVIII el consum de sucre es va incrementar exponencialment a l’Europa occidental. I això va anar associat a l’eclosió del sistema de producció esclavista, especialment al Carib. Entre el 1676 i el 1700 tan sols es van enviar uns 720.000 esclaus cap a Amèrica; entre 1751 i 1775 se’n van trametre quasi dos milions. Les colònies angleses, daneses, holandeses i franceses del Carib es van convertir en grans centres productors de canya de sucre. A Cuba, l’ocupació anglesa de l’Havana, el 1862, va suposar la introducció de l’economia esclavista a l’illa.


  Però mentre el tràfic d’esclaus arribava al zenit el seu futur es veia en perill. El moviment abolicionista anava prenent força, especialment a Anglaterra, on tenia un gran suport popular. La denúncia de les injustícies de l’esclavatge va tenir un gran impacte en la que, aleshores, era la primera potència implicada en el tràfic d’esclaus. I a desgrat dels forts interessos derivats del tràfic esclavista l’abolicionisme va anar guanyant adeptes i influència.


  Els abolicionistes, que sabien que seria molt difícil aconseguir l’abolició sobtada de l’esclavatge, van començar a reclamar la prohibició immediata del tràfic d’esclaus. Consideraven que, sense l’arribada de nous esclaus, l’esclavatge americà s’aniria extingint per si mateix. Les campanyes de mobilització dels abolicionistes anglesos, que van multiplicar-se per tot el país, van acabar aconseguint que el govern anglès decretés, el 1807, la prohibició de transportar esclaus a Amèrica. Però ben aviat es va fer patent que els traficants anglesos havien estat substituïts per mercaders d’altres nacionalitats i que el tràfic d’esclaus continuava en expansió.


  La Gran Bretanya, que en derrotar Napoleó havia consolidat el seu lideratge com a gran potència mundial, va decidir pressionar els estats d’Europa i d’Amèrica per tal d’aconseguir una ràpida abolició del tràfic esclavista. Alguns països, com Holanda o els Estats Units, van afegir-s’hi sense gaires reticències. Amb d’altres, com Espanya o el Brasil, Londres va necessitar recórrer a dures negociacions diplomàtiques. Finalment, un a un, els països europeus i americans van firmar tractats amb la Gran Bretanya pels quals es comprometien a abolir el tràfic d’esclaus.


  La Gran Bretanya sabia perfectament que molts estats, com Espanya, Portugal o el Brasil, malgrat haver firmat tractats abolicionistes, no estaven disposats a actuar contra el tràfic negrer. Per això en la majoria de tractats s’hi va incloure una clàusula que establia el dret de visita: la flota britànica tenia la potestat de regirar els vaixells de l’altre país signant sospitosos de dedicar-se al tràfic negrer. En cas de creure-ho convenient, les forces angleses tenien la potestat de dur les naus capturades a un tribunal mixt. Els Estats Units es van negar a admetre el dret de visita, que consideraven un atac a la seva sobirania.


  A desgrat de la prohibició del tràfic, la demanda d’esclaus es va mantenir alta, especialment al Brasil i a Cuba. A les colònies angleses l’esclavatge va ser abolit, amb una indemnització als propietaris, el 1833. El 1848 s’aboliria a les colònies franceses. Però Cuba va mantenir l’esclavatge fins al 1886, i el Brasil va mantenir-lo fins al 1888 (i no va perseguir realment els negrers fins 1850). En conseqüència, va proliferar el contraban d’esclaus. A desgrat de la prohibició, el nombre d’esclaus introduïts al Brasil o a Cuba, a la primera meitat del segle XIX, va ser superior al dels que van entrar a la segona meitat del XVIII. La flota anglesa, tot i això, no descansava: durant lustres, una part important dels impostos dels anglesos van anar destinats a la lluita antiesclavista, i la patrulla naval britànica va anar guanyant eficàcia contra els traficants.


  Malgrat l’èxit creixent de la flota britànica, els traficants d’esclaus van continuar actuant per l’Atlàntic fins al 1865, com a mínim. Van adoptar estratègies per tractar d’evitar les forces britàniques: buscaven vaixells més ràpids, construïen factories a la costa africana, cercaven els esclaus a nous indrets, anaven sense documentació per no deixar rastre… En realitat, el tràfic negrer només es va reduir substancialment quan va disminuir la demanda, per la persecució dels traficants al Brasil, i perquè els plantadors de Cuba i del Brasil es van convèncer que el tràfic s’estava acabant i que una nova inversió en esclaus no sortiria rendible.


  L’ESCLAVATGE MÉS NOSTRAT[2]


  La major part dels esclaus enviats des de l’Àfrica no van anar a parar a l’Amèrica espanyola. De fet, més d’un terç van anar destinats al Brasil, i una quarta part, al Carib britànic. Les colònies hispanes només van rebre un 15 per cent del total dels esclaus (un 5 per cent a la part continental i la resta a les Antilles).


  L’arribada massiva d’esclaus a l’Amèrica hispana va ser bastant tardana. El 1804, després d’una violenta revolta dels esclaus, Haití es va independitzar de França i la producció de sucre al que havia estat un dels principals territoris productors del món va caure en picat. Alguns plantadors d’Haití van fugir a Cuba (amb els seus esclaus o sense), i ben aviat a Cuba, i en menor mesura a Puerto Rico, es va reforçar l’economia esclavista sucrera. Al segle XIX els principals ports de Cuba van convertir-se en grans bases negreres: la majoria dels vaixells esclavistes no sortia ja d’Europa, sinó que feia la travessa atlàntica des del continent americà (principalment des de Cuba i des del Brasil). La implicació de les elits cubanes en el tràfic d’esclaus es va consolidar.


  Encara que una part important dels esclaus enviats a les Amèriques hispanes va arribar en vaixells estrangers, no hi ha cap dubte de la implicació de les elits espanyoles en el tràfic d’esclaus. Des de la segona meitat del segle XVIII els mercaders espanyols, amb la complicitat de la monarquia, van intentar guanyar presència en aquest sector. Quan la competència anglesa va desaparèixer, per la política abolicionista, les inversions espanyoles en el tràfic negrer es van disparar.


  Espanya va signar el 1815 un primer tractat contra el tràfic d’esclaus amb la Gran Bretanya. Però, malgrat la prohibició, molts governants espanyols i la majoria dels funcionaris colonials van col·laborar activament en aquestes pràctiques (la col·laboració de les autoritats cubanes, per exemple, va ser essencial per a la pervivència dels desembarcaments d’esclaus a la possessió caribenya). Un sector important de la burgesia de l’illa de Cuba, especialment la d’origen peninsular, va participar en les xarxes negreres, que van multiplicar el seu poder al segle XIX. La discussió sobre l’abolició de l’esclavatge a les Corts de Cadis, el 1811, va ser ràpidament interrompuda per les pressions dels diputats cubans, que es van negar en rodó a sentir parlar del tema.


  Van ser molts els espanyols involucrats, en diferents àmbits, en el tràfic d’esclaus: capitans, mariners, inversors, mestres d’aixa, comerciants, fabricants d’armes… Fins i tot se sospitava la participació de la reina mare, Maria Cristina, en el tràfic negrer mitjançant testaferros. Els beneficis derivats de l’esclavatge van tenir un paper clau en la formació del capital financer espanyol i en la industrialització d’Espanya al segle XIX. Molts espanyols es van enriquir gràcies a les plantacions conreades per mà d’obra esclava. Però els beneficis dels que es dedicaven al tràfic d’esclaus van ser més elevats, encara. Entre els negrers més notables, s’hi comptaven alguns andalusos, com Pedro Martínez, Manuel Pastor Fuentes o Pedro Blanco; diversos santanderins, com Juan Manuel Manzanedo, Antonio López López (marquès de Comillas) i Joaquín Hano de la Vega; alguns bascos, com Julián de Zulueta, Gabriel de Azcárate, els Sangróniz o Domingo de Aldama; asturians, com la família Suárez Agudín o Santiago de la Cuesta Manzanal, comte de la Reunión de Cuba; aragonesos, com Francisco Ibáñez y Palenciano, comte d’Ibáñez… Alguns d’ells, després d’haver-se dedicat al tràfic d’esclaus, gaudirien no només d’una gran fortuna, sinó també d’un gran prestigi social.


  A les Balears, i sobretot a Menorca, al segle XIX va haver-hi molts implicats en el tràfic d’esclaus. Nombrosos mariners, pilots i capitans de vaixells negrers interceptats pels anglesos eren d’origen menorquí. Entre els menorquins organitzadors d’expedicions negreres cal destacar els germans Vinent Vives, i especialment Antoni, el primer marquès de Vinent, però també Pau Álvarez Sinibel i Josep Vanrell. En aquell període, també els catalans van tenir un paper destacat en el tràfic negrer, especialment en el destinat cap a Cuba, ja que a l’illa caribenya els catalans hi ocupaven una posició preeminent en els negocis relacionats amb la navegació i el comerç.


  La presència catalana en el tràfic d’esclaus va experimentar un gran creixement a partir del 1816. Hi havia moltíssims catalans implicats en la navegació negrera i molts vaixells capturats pels anglesos duien capitans catalans. Entre els principals promotors del negoci negrer a l’Amèrica espanyola, hi figuraven els catalans Francesc Martí i Torrents (conegut com Pancho Martí), la família Samà (i en especial Salvador Samà i Martí), Josep Baró i Blanchart, Roc Francesc Llopart, Josep Ramon Milà de la Roca, la família Rabassa / Vidal-Quadras, Esteve Gatell… A Catalunya també hi havia importants comerciants implicats en el tràfic: Jaume Tintó, Marià Flaquer, Cristóbal Roig i Vidal, Josep Vidal i Ribas o Domingo Martorell. No és estrany que els poders fàctics catalans, des de Barcelona, es pronunciessin repetidament en contra del dret de visita anglès i en contra de l’abolició de l’esclavatge. La premsa catalana és plena de mostres de com preocupava els mitjans de comunicació locals la continuïtat del negoci dels negrers, i de la poca importància que atorgaven a la llibertat dels esclaus.


  CAPÍTOL II


  HOMES BLANCS EN TERRES LLUNYANES


  Per vendre un esclau a Amèrica, primer se l’havia de comprar a l’Àfrica. En alguns casos, els europeus van organitzar caceres d’esclaus a les costes africanes, o van segrestar pescadors, o gent que s’acostava als seus vaixells per comerciar.[1] Però l’establiment al continent americà d’una economia basada en la mà d’obra esclava exigia l’arribada continuada de grans contingents d’esclaus. Aconseguir-los mitjançant accions armades o enganys hauria resultat, a la llarga, pràcticament impossible i molt costós.


  Així doncs, el tràfic d’esclaus atlàntic es va sustentar, sobretot, en el comerç. Els esclaus, bàsicament, eren venuts als europeus per habitants de les zones costaneres. Alguns d’aquests esclaus havien nascut en captivitat, d’altres havien estat condemnats a l’esclavatge per diferents delictes (deutes, adulteri, crims de sang…). Molts, probablement la majoria, havien estat capturats en guerres, unes guerres que tal vegada s’havien iniciat, justament, per obtenir esclaus.


  En molts casos, per facilitar el comerç negrer es van desplaçar intermediaris europeus al continent africà. Companyies comercials holandeses, portugueses, franceses, daneses, britàniques i d’altres països, en un moment o altre, van construir forts i dipòsits comercials a la costa africana. Alguns portuguesos, els anomenats lançados o tangomaos, es van establir pel seu compte a l’interior de l’Àfrica per dedicar-se al comerç, d’esclaus o no.


  L’APOSTA NEGRERA ESPANYOLA


  A finals de l’edat moderna Espanya tenia un immens imperi colonial, que engolia anualment ingents quantitats de mà d’obra esclava. Però, paradoxalment, Espanya tenia un paper marginal en el comerç negrer. Els captius necessaris per a les plantacions i per a les mines americanes s’obtenien mitjançant el sistema d’asiento, pel qual el govern autoritzava una companyia estrangera al transport d’un nombre determinat d’esclaus durant un cert període de temps. Aquest sistema, òbviament, beneficiava les nacions que tenien més control sobre les rutes marítimes, i a la llarga anava en detriment de l’economia espanyola.


  A la segona meitat del segle XVIII els reformistes borbònics van potenciar l’economia de plantació a Amèrica,[2] i davant de l’elevat cost de la compra d’esclaus van començar a plantejar-se la necessitat que Espanya participés també en les xarxes de tràfic de captius. El primer intent de fomentar la participació hispana en aquest negoci va tenir lloc el 1750, quan es va concedir un asiento a Ramón de Palacios. Aquest, com que no tenia experiència en aquest camp, va fer un conveni amb la casa britànica Robert Main. La concessió va ser un fracàs total: moltes vegades els vaixells arribaven a Amèrica de buit. Cinc anys més tard, es va oferir la concessió a Nicolás de Aizpurúa, però la situació no va millorar sensiblement.[3]


  La falta de bases espanyoles a l’Àfrica negra dificultava l’obtenció d’un elevat nombre d’esclaus a bon preu. És per això que el 1778 Portugal i Espanya van signar el tractat del Pardo, mitjançant el qual resolien velles disputes frontereres a la colònia de Sacramento, a l’actual Uruguai. A més a més, Portugal va cedir a Espanya les illes de Fernando Poo i Annobón, així com el dret a comerciar a les costes d’aquella zona. En realitat, els portuguesos van estafar els espanyols, perquè no controlaven ni Fernando Poo ni Annobón, i el dret a comerciar a les costes properes els era disputat per totes les potències marítimes.[4]


  La monarquia espanyola va celebrar la transferència, ja que pensava que permetria l’establiment de bases negreres als territoris tot just adquirits. L’oligarquia cubana va pressionar el govern per aconseguir una ràpida ocupació i per garantir la seva participació en el negoci.[5] Immediatament es va enviar des de Montevideo una expedició militar, comandada pel comte d’Argelejo, en la qual no podia faltar un comerciant, que havia d’explorar el mercat d’esclaus i fer una primera compra.


  Però, com era de preveure, el viatge va ser un rotund fracàs. Els habitants de les illes es van negar a sotmetre’s a la sobirania espanyola. A més a més, es va constatar que els territoris cedits no tenien condicions per allotjar bases esclavistes i que la costa propera a Fernando Poo era oberta al comerç amb qualsevol. Només es van poder comprar seixanta esclaus, i aquests, com bona part dels integrants de l’expedició, van morir. Varela, el lloctinent d’Argelejo, va elaborar un informe en el qual recomanava crear sengles bases negreres fora de les illes, a terra ferma, a l’estuari del Gabon i a Cap López (on se situen avui en dia les ciutats gaboneses de Libreville i Port-Gentil). Això sí, va advertir que Espanya havia de produir mercaderies adequades per al tràfic d’esclaus, ja que en aquells moments no en disposava.[6] La colonització dels territoris cedits pels portuguesos es va posposar algunes dècades i la producció espanyola no es va adaptar al mercat africà.


  El 1787 Buenaventura Fuster, amb el suport de Floridablanca (aleshores secretari d’Estat), va elaborar un projecte per a l’establiment de forts a la costa africana, condició indispensable, segons ell, per triomfar en el negoci del tràfic d’esclaus. Però la seva proposta de crear una gran Real Compañía para el Asiento de Negros no va prosperar.[7] Va imposar-se un projecte molt més modest, i es va cedir l’asiento a la Real Compañía de Filipinas, que no planejava la creació de factories: es proposava comprar els esclaus a forts de potències europees, a caps locals o, fins i tot, «a la vela» (aturant els vaixells prop de la costa i esperant que apareguessin venedors). De fet, va començar a funcionar mitjançant un subcontracte amb l’empresa londinenca Baker & Dawson. La Companyia de les Filipines preveia el transport de cinc a sis mil esclaus anuals, però els problemes van començar ben aviat. L’alta mortalitat en els primers viatges va provocar un alt preu de venda dels esclaus, i la companyia es va veure obligada a tancar al cap d’alguns mesos.[8]


  Davant aquesta situació, una reial cèdula de 1789 va liberalitzar el comerç negrer, tot especificant que podien dedicar-se al comerç d’esclaus tant els comerciants d’Espanya com els de les colònies americanes, amb embarcacions pròpies o alienes. En un principi la liberalització del comerç esclavista només va afectar Cuba i Puerto Rico, però aviat es va estendre a altres ports.[9] Les burgesies llatinoamericanes ben aviat van aprofitar-se d’aquestes mesures. Els brasilers, que poc temps abans havien vist liberalitzat el seu comerç amb l’Àfrica,[10] van començar ràpidament a exportar esclaus cap al Riu de la Plata amb la col·laboració de les elits de Montevideo, com el comerciant Antonio Romero o diversos mercaders francesos i portuguesos residents a la ciutat.[11] Alguns dels esclaus que arribaven al Riu de la Plata eren reexportats posteriorment cap a altres zones de l’Amèrica espanyola.[12] A la Península alguns traficants també es beneficiarien de la liberalització, com el gadità Benito Patrón, que ben aviat va començar a enviar expedicions a l’Àfrica.[13] A partir de finals del segle XVIII, Cadis esdevindria la capital del tràfic negrer espanyol.


  El comerç d’esclaus va créixer ràpidament. La Revolució Francesa i les guerres napoleòniques van provocar una paràlisi de la navegació a l’Atlàntic nord, i això va ser aprofitat per les elits de les colònies americanes, que van llançar-se al comerç negrer per l’Atlàntic.[14] Alguns empresaris de Montevideo a finals del segle XVIII es dedicaven de forma continuada al tràfic d’esclaus des de l’Àfrica. Era el cas de Pedro Duval, que portava esclaus de Cabinda; de Josep Ramon Milà de la Roca, que els duia de l’Àfrica oriental, o d’Antonio Romero, que els comprava a la Guinea.[15] El 1804 al Riu de la Plata hi van entrar catorze vaixells negrers procedents de l’Àfrica. L’any següent en van entrar vint.[16] El nombre d’esclaus, al Riu de la Plata, es va disparar en aquells anys.[17] El negoci es consolidava. Tot i això, la majoria d’aquests mercaders no disposaven de factories negreres pròpies.


  A Cuba, en canvi, el procés anava lent, tot i que la revolució haitiana va repercutir en un augment de la producció de sucre a la colònia espanyola, que es va aconseguir mitjançant la multiplicació del treball esclau. El 1798 es va organitzar la primera expedició negrera des d’aquesta illa caribenya, però es va trigar quatre anys a organitzar la següent. Els cubans tenien més problemes per preparar aquests viatges perquè no disposaven d’argent per bescanviar pels esclaus, tal com ho feien els comerciants del Riu de la Plata.[18] Però l’elit de plantadors de Cuba creia que l’economia de l’illa només podia créixer amb una aportació suplementària de mà d’obra.[19] Per això, el 1803 es va constituir a l’Havana una societat per comerciar amb esclaus. S’havia previst que tingués sucursals a Londres i a Liverpool, on es podien comprar béns manufacturats destinats al mercat africà, i que disposés de factories esclavistes a la costa africana. La iniciativa no va prosperar.[20]


  La prohibició del tràfic d’esclaus per part dels governs de la Gran Bretanya i dels Estats Units va afavorir els mercaders d’esclaus espanyols, que van veure com desapareixia la seva principal competència, els traficants anglosaxons.[21] A partir del 1808 es va multiplicar el nombre de vaixells espanyols en aquest negoci (encara que molts dels negrers amb bandera hispana en realitat eren nord-americans).[22]


  El tractat antiesclavista hispano-britànic de 1817, pel qual es prohibia el tràfic d’esclaus als espanyols, va arribar en un moment en què el comerç negrer hispà estava en plena expansió. Cuba necessitava esclaus i els plantadors estaven disposats a comprar-los a bon preu. Per això el tràfic d’esclaus organitzat des de la Península i des de Cuba va continuar creixent, a desgrat de la prohibició de traficar amb negres al nord de l’equador. El govern feia els ulls grossos davant l’increment de les activitats dels negrers.


  Santander, a partir del 1817, es va consolidar com a port negrer; periòdicament en sortien vaixells dedicats al tràfic. Alguns d’ells declaraven obertament anar a «comprar negros», tot i que en alguns casos especificaven, mentint o no, que anaven a buscar-los al sud de l’equador, on aquesta pràctica va ser legal fins al 1820.[23] Barcelona va ser port de sortida d’expedicions negreres ja als anys 1820, però aquesta activitat es va aguditzar als anys 1830.[24]


  Però on el comerç negrer va experimentar una expansió més important va ser a Cadis. Alguns comerciants de la ciutat es van associar amb negrers britànics per dur a terme expedicions esclavistes,[25] altres van associar-se amb comerciants catalans, com Domingo Martorell.[26] Molts vaixells negrers sortien d’aquesta ciutat andalusa, i els que sortien d’altres ports peninsulars solien fer-hi parada per completar la seva càrrega.[27] Aquestes pràctiques van perdurar durant dècades: el 1864 el cònsol britànic a la ciutat andalusa considerava Cadis «el centre europeu del tràfic d’esclaus».[28] Un dels darrers negrers capturats pels anglesos, el 1866, no duia documentació ni bandera, però anava ple de caixes de mercaderia amb rètols de Cadis.[29] Gibraltar es va beneficiar d’aquesta dinàmica: molts dels vaixells esclavistes que sortien d’Espanya paraven a la Roca per obtenir productes manufacturats de producció britànica.[30]


  A Cuba també van proliferar les expedicions de vaixells negrers. Les naus sortien de l’illa indicant sovint que anaven a São Tomé o a la costa africana. Fins al 1820 registraven oficialment que anaven a buscar esclaus, al·legant que els comprarien al sud de l’equador, on era legal. Més endavant, declaraven que pretenien fer comerç legal a l’Àfrica, hi anaven, compraven esclaus, i en tornar els desembarcaven d’estranquis a qualsevol platja. Així, arribaven a port en llast i asseguraven que no havien trobat mercaderies africanes per comprar.


  Les expedicions que sortien de l’illa caribenya no només beneficiaven els traficants, sinó també molts comerciants i productors locals. Des dels ports cubans s’exportaven molts productes cap a l’Àfrica: mocadors, pólvora, barres de ferro, arròs, carn salada de vaca i de porc, sorell salat, fideus, tabac de Virgínia, vi, bacallà…[31] Als anys 1830 la major part de les expedicions negreres hispanes ja sortien de Cuba, i no de la Península. Les autoritats cubanes eren còmplices dels negrers, per convicció o a canvi de suborns, i tot i les evidències, i les denúncies britàniques, es negaven a investigar els casos de tràfic d’esclaus. Bona part de la societat cubana els feia costat, perquè creia que la fi del tràfic d’esclaus suposaria l’ensorrament de l’economia de l’illa.[32]


  Amb la independència de les colònies espanyoles de l’Amèrica continental, a principis del segle XIX, el tràfic en aquests territoris es va reduir dràsticament. Ben aviat es van dictar lleis contra el comerç d’esclaus a les noves repúbliques, encara que en molts casos no es van respectar. De fet, a molts indrets inicialment es va prohibir l’esclavatge, però l’alliberament efectiu dels esclaus va trigar lustres. Les lleis insistien en el «respecte al dret de propietat» dels amos dels esclaus. A més a més, l’ús d’un alt nombre d’africans en les campanyes militars de l’època va repercutir en el manteniment del tràfic clandestí, ja que els esclaus i altres negres eren usats sistemàticament com a carn de canó.[33] És per això que en algunes zones va continuar havent-hi contraban d’esclaus (en alguns casos des del Brasil), tot i que les expedicions negreres des de les noves repúbliques cap a l’Àfrica gairebé van desaparèixer.


  DEL VAIXELL A LA FACTORIA


  El 1820 Sir George Ralph Collier, comodor de la flota britànica a l’Àfrica occidental, va elaborar un detallat informe sobre la costa africana, del Senegal fins al Gabon. En aquest document no hi constava la presència de cap traficant espanyol en tota aquesta àrea.[34] És possible que en aquell moment realment no n’hi hagués cap. En el diari de bord de diversos vaixells negrers espanyols hi consta que habitualment sortien de port sense un pla predeterminat sobre on comprar els esclaus. El capità decidia on adquirir-los sobre la marxa, en funció de la situació del mercat.[35] En aquell temps per a ells no suposava cap problema greu passar-se setmanes o mesos navegant per la costa africana a la recerca d’esclaus per carregar, ja que els vaixells britànics no podien capturar els negrers si no duien captius a bord.


  A partir del 1822 es comencen a detectar, de forma continuada, factories negreres espanyoles a la costa africana. Tenim constància que en aquells anys una gran xarxa negrera catalana, la de Jaume Tintó i Domingo Martorell, es va plantejar la possibilitat d’obrir barracons per facilitar l’embarcament dels esclaus. Però no es té constància que arribessin a funcionar, i al cap de poc temps la companyia es va trencar per conflictes entre els socis.[36] Malgrat tot, el comerç esclavista anava a tot ritme.


  Els anglesos consideraven que el tractat de 1817 era absolutament inoperant. I tenien raó: el nombre d’esclaus a Cuba es va doblar del 1817 al 1841, a desgrat de l’alta mortalitat dels captius i de la seva baixa taxa de reproducció. Les plantacions cubanes «consumien» esclaus i els seus propietaris confiaven que serien fàcilment reposats mitjançant el comerç il·legal.[37] També Puerto Rico va veure com creixia el nombre dels seus esclaus a desgrat de la prohibició.[38] El negoci era tan rendible que Tintó, regidor a l’Ajuntament de Barcelona, presumia obertament que amb un sol vaixell que s’escapés dels britànics, d’entre les quatre expedicions que tenia en curs, ja faria beneficis.[39]


  Els anglesos, davant aquesta situació, mitjançant pressions diplomàtiques van forçar el govern espanyol a negociar un nou tractat antiesclavista, el de 1835. Els diplomàtics britànics reclamaven que s’hi inclogués el dret a jutjar com a vaixells negrers aquelles naus que anaven sense esclaus a bord, però «equipades» per a aquest tràfic, amb un excés de menjar, bidons, cuines, cadenes, aigua o taulons per elaborar una doble coberta (que era imprescindible per poder carregar més esclaus). També exigien que les autoritats britàniques poguessin jutjar els capitans dels negrers. El govern espanyol es va negar a cedir en aquest punt. No estava disposat a permetre que les tripulacions fossin jutjades per les autoritats britàniques ni pels tribunals mixtos hispano-britànics, dedicats especialment a la repressió del tràfic il·legal: al·legava que això constituiria un atemptat a la seva sobirania. Anys abans, algun capità negrer havia estat condemnat per les autoritats espanyoles a deu anys de deportació a les Filipines, però es tractava de casos excepcionals: pocs negrers espanyols van ser perseguits penalment.[40]


  Els traficants d’esclaus i els plantadors cubans pressionaven perquè no se signés un nou acord abolicionista, ja que havien comprovat que el de 1817 no bloquejava el subministrament de captius. Però el govern espanyol va acabar cedint i va acceptar que els britànics poguessin interceptar negrers sense esclaus a bord; això sí, per evitar que la justícia britànica castigués les tripulacions negreres va comprometre’s a jutjar a Espanya els implicats en el comerç esclavista, fossin mariners o factors. Durant lustres no va fer-ho, malgrat les protestes britàniques.[41] El govern espanyol, de forma sistemàtica, es va negar a desenvolupar jurídicament els tractats signats, en un intent descarat de buidar-los de contingut. De fet, si hagués respectat els acords amb la Gran Bretanya hauria d’haver alliberat tots els esclaus arribats a les seves colònies amb posterioritat al 1820, i Cuba i Puerto Rico s’haurien quedat sense esclaus.[42]


  LA FACTORIA


  El tractat de 1835 va provocar la creació d’un gran nombre de noves factories negreres. Fins aleshores, els informes anglesos informaven de la presència d’uns pocs establiments esclavistes a la costa africana.[43] Pocs anys més tard, el litoral estava infestat de negrers, no només espanyols, sinó també brasilers.[44] Aquests negrers van anar arraconant progressivament les famílies euroafricanes o criolles que fins a aquest moment havien mantingut el domini de la compravenda d’esclaus a la costa de l’Àfrica occidental.[45]


  El principal motiu per a la proliferació d’aquests establiments era la recerca de més velocitat en l’embarcament d’esclaus. Fins al 1835, els vaixells negrers podien passar-se setmanes fondejats a la costa africana tot esperant que els duguessin captius i negociant-ne la compra: només es començaven a preocupar per la persecució britànica quan tenien algun esclau a bord, ja que des d’aquest moment podien ser capturats. A partir de la ratificació del tractat, les factories evitaven molts problemes: els vaixells negrers hi podien recollir carregaments pagats amb anticipació, i així evitaven la pèrdua de temps en regatejos. Sovint els factors tenien grans quantitats d’esclaus disponibles, i era possible omplir el vaixell amb una sola negociació i emprendre immediatament el retorn. A més a més, algunes factories disposaven d’un sistema de senyals mitjançant banderes, i l’operació de càrrega es començava a planificar a partir del moment en què el vaixell s’apropava a la costa.[46] L’eficàcia d’algunes factories era sorprenent: el 1841 el Josephina va carregar dos-cents noranta esclaus a Whydah en tan sols quatre hores.[47] Si els vaixells no trobaven esclaus a punt en un establiment negrer però el factor els assegurava que n’arribarien aviat, descarregaven allà les cuines, els bidons, els ferros i els aliments per als esclaus, de tal forma que si eren interceptats per la flota anglesa mentre esperaven el carregament no podien ser inculpats. Posteriorment, quan es feia l’embarcament dels esclaus, carregaven també els equipaments per a la travessa.[48] Alguns factors fins i tot disposaven de bidons, cadenes, cuines i taulons, que oferien a les naus de pas.


  A més a més, la factoria tendia a minimitzar els conflictes entre els negrers i les poblacions africanes. Els factors acostumaven a passar llargs períodes de temps en un mateix territori, coneixien bé les societats de l’entorn i creaven aliances comercials estables. Per això els resultava més fàcil negociar amb els africans que als capitans dels vaixells de pas. Com que estaven sobre el terreny, podien adaptar-se als costums locals de compra a crèdit, cosa que no podia fer el qui estava de pas.[49] Amb les factories s’evitaven casos com el del capità Josep Mauri, que el 1834 va assassinar diversos mercaders de la zona del riu Pongo en discutir pel lliurament d’un carregament de captius.[50] De fet, els caps de les xarxes de traficants eren conscients de com facilitava la factoria la tasca del capità negrer, i per això li pagaven molt menys si només recollia esclaus en una factoria determinada que si l’enviaven a negociar ell mateix la compra d’esclaus.[51]


  Els barracons fins i tot servien per reduir les tensions entre els vaixells negrers: abans de la seva aparició, les picabaralles entre les tripulacions de les diferents naus que arribaven a un mateix punt de la costa a vegades derivaven en violència.[52]


  Les factories negreres van esdevenir importants punts de comerç, ja que sovint els esclaus eren intercanviats per diferents productes, com teles, ferro, alcohol, cauris (unes petxines que eren usades com a moneda), robes, eines…[53] Aquestes mercaderies sovint arribaven en vaixells dedicats al comerç legal. Així els vaixells negrers podien recórrer al pagament en metàl·lic, i d’aquesta forma s’estalviaven molts problemes (algunes naus negreres que duien mercaderies per intercanviar per esclaus es van passar mesos a la costa, perquè els objectes que duien no es corresponien amb els que preferien les poblacions de la zona).[54]


  En certa forma, les factories també constituïen punts de recer per als mariners. Quan es posaven malalts a prop de la costa africana, i això passava sovint, podien quedar-se al centre negrer per reposar sota la vigilància d’un cirurgià i embarcar en una altra nau. Les factories també acollien molts mariners que preferien abandonar el vaixell i quedar-se a terra ferma quan es veien perseguits per la flota britànica. A més a més, quan els anglesos capturaven un negrer a prop de la costa obligaven a desembarcar part dels mariners, ja que tenien por que els presoners es rebel·lessin contra els qui els havien capturat.


  D’aquesta manera, a les factories sovint hi havia un important contingent de mariners que mentre esperaven transport col·laboraven amb els factors. Quan els vaixells negrers arribaven a una factoria podien reclutar-hi mariners experts, que els eren de molta utilitat per controlar els esclaus en el seu viatge a Amèrica.[55] Sovint els oficials de la flota britànica feien constar en els seus informes que entre la tripulació dels negrers capturats hi havia un nombre elevat de mariners que havien estat embarcats a la mateixa factoria que els esclaus.


  La factoria era tot un complex on a més a més dels barracons per als esclaus s’hi incloïen magatzems, una botiga, la residència del factor, cases per al personal… En alguns casos les factories podien tenir fins a una trentena d’edificis. Moltes, com les de Trade Town o les de Gallinas, estaven fortificades i artillades, per fer front a una eventual intervenció britànica. Sovint tenien horts a la rodalia, i en algun cas també animals domèstics, per garantir el subministrament d’aliments al gerent i al seu personal. Sempre tenien un petit port on hi havia barques o petites naus, usades per anar a buscar provisions, per recollir esclaus en zones properes i per fer els embarcaments. A les factories hi solia residir un cirurgià o doctor, que intentava preservar la salut dels esclaus i dels empleats de la factoria; el sanitari també ajudava a marcar els esclaus amb un ferro roent (els marcaven abans de pujar al vaixell si formaven part de lots diferents, de propietaris diversos, per tal de poder atribuir la pèrdua a algú en cas de defunció).[56] En alguns casos els establiments negrers fins i tot disposaven de comptables professionals: Théodore Canot en va contractar un que va venir expressament des de l’Havana.[57]


  Les factories habitualment s’ubicaven a certa distància dels pobles.[58] Sovint els factors, per aconseguir més esclaus, obrien sucursals a certa distància de la factoria principal; els complexos secundaris acostumaven a ser més senzills. Els factors més rics tenien cases molts grans, tremendament luxoses. Sabem que la mansió de Blanco a Gallinas era impressionant, com també ho era la de Manegat a Cabinda, la de José Luis a Gallinas,[59] o les dels negrers espanyols, brasilers i portuguesos a Whydah.[60] Però també hi ha notícies de factories gairebé improvisades, en molt mal estat, construïdes de forma gairebé improvisada per negrers espontanis (com la de Francisco Carlos al Gabon). La majoria d’aquestes factories no duraven gaire temps: s’empraven per carregar un o dos vaixells i eren abandonades.


  La proliferació de factories va repercutir en un empitjorament de les condicions de vida dels esclaus que esperaven l’embarcament. Els esclaus podien passar mesos a aquests establiments a l’espera del vaixell, encadenats permanentment. Estaven apilotats a centenars als barracons, on es propagaven amb facilitat les malalties contagioses. Amb freqüència el menjar era ben escàs, perquè a les zones exportadores era molt car. La mortalitat dels captius a les factories era molt elevada.[61]
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  EL MISÈRRIM PREU DE CADA LLÀGRIMA


  Un important nombre de propietaris de factories espanyoles eren capitans de vaixell, com Antoni Vidal, els Rovirosa, Pedro Blanco… I alguns eren també propietaris de naus (com els Vinent). Pertanyien, doncs, a classes acomodades, vinculades a la navegació. També hi havia destacats comerciants com Pere Manegat o Vidal i Ribas. I eren nombrosos els que pertanyien a famílies hispanes amb interessos a Cuba o en altres colònies americanes: els Rovirosa, els Sangróniz, els Vinent, els Cuesta, Forcadé, Canela, Manzanedo… No es tractava, doncs, de personatges marginals i problemàtics, sinó de membres de classes benestants que optaven per aquesta via d’enriquiment malgrat la seva il·legalitat.


  Un anglès que va conèixer Pedro Martínez i Antoni Vinent, dos dels principals propietaris de factories, i que no simpatitzava gens amb les seves activitats, va descriure’ls acuradament, trencant amb els mites existents: «El traficant d’esclaus, se suposa, és una mena de bucaner o pirata, temerari, arrogant, vulgar. Els esclavistes de Cadis es poden incloure entre els homes més elegants d’Espanya».[62]


  Quan analitzem la llista de propietaris de factories, el que més sobta són les absències. Al segle XIX, el tràfic d’esclaus a Amèrica i a Europa va enriquir extraordinàriament alguns individus, que van arribar a assolir una destacada posició social.[63] Però la majoria dels indians dedicats al tràfic esclavista no va tenir cap factoria negrera. Al llistat de capitalistes amb establiments negrers no hi figuren ni Antonio López, ni Salvador Samà, ni Pancho Martí, ni Domingo Aldama, ni José Suárez Argudín, ni Josep Xifré, ni els Vidal-Quadras…[64] Per no ser-hi, ni tan sols hi és Julián de Zulueta, probablement l’home que va organitzar més expedicions negreres cap a Cuba. Entre els propietaris de factories, només n’hi ha un grapat que a la seva època es consideraven personatges destacats pel seu poder econòmic: Pedro Martínez, Pedro Blanco (i el seu soci Carvalho), Josep Ramon Milà de la Roca, Antoni Vinent, Cuesta y Manzanal, Vidal i Ribas, Antoni Vidal, Juan José Sangróniz i Francesc Rovirosa.


  Però alguns d’aquests propietaris de factories que van triomfar econòmicament tenien negocis molt diversificats, i no sembla que els establiments negrers de la costa africana fossin el factor decisiu del seu enriquiment. Antoni Vinent havia invertit en el comerç marítim legal, en la banca, en els ferrocarrils i en el transport marítim. Vidal i Ribas tenia molts afers comercials a tota la Mediterrània i al Carib. Milà de la Roca era més cèlebre pel comerç del tasajo (carn seca) i pel transport d’esclaus que per les factories esclavistes. Cuesta y Manzanal, a més de tenir establiments negrers, es dedicava al transport marítim d’esclaus i tenia moltes finques urbanes i diversos ingenios sucrers i plantacions de cafè. A Cuesta el negoci de les factories negreres, segons algunes fonts, li va causar més problemes que beneficis. Vidal Frères, l’empresa d’Antoni Vidal, ja comerciava amb l’Extrem Orient i amb tota la Mediterrània abans de dedicar-se a la compra d’esclaus a Zanzíbar, i el tràfic d’esclaus mai va ser l’activitat principal d’aquesta casa marsellesa…


  Alguns historiadors han apuntat que el tràfic d’esclaus va tenir un paper clau en la formació de les grans fortunes espanyoles a les Antilles. Fins i tot han assenyalat que, en aquest aspecte, el comerç negrer va ser més rellevant que les plantacions.[65] En canvi, les factories africanes no van tenir un paper decisiu en l’acumulació de capital dels indians.


  El món de les factories africanes era difícil i arriscat. La compra d’esclaus ja s’havia revelat extremadament difícil en segles anteriors, quan les companyies propietàries dels forts danesos de l’Àfrica occidental van patir contínues pèrdues.[66] No era fàcil fer aquest tipus de negocis. Com apunta l’historiador João Pedro Marques,[67] la majoria dels traficants d’esclaus instal·lats a la costa no van triomfar, sinó que van arruïnar-se. De fet, és simptomàtic que la majoria de les factories detectades només estiguessin en funcionament un curt període de temps (moltes van desaparèixer en un o dos anys). I potser no és casualitat que algunes de les que més van resistir, com les de Pedro Martínez, les de Blanco & Carvalho, o la de Vidal, Mustich i Companyia, figuressin entre les que disposaven de més capitals per invertir. Molts dels grans propietaris de factories van passar per greus dificultats econòmiques: Pedro Blanco, Francesc Rovirosa i Milà de la Roca es van arruïnar en algun moment o altre de la seva carrera esclavista.


  Algunes factories van ser creades per companyies negreres per tal de garantir un subministrament d’esclaus continu i econòmic als seus vaixells. Entre aquestes podríem comptar les de Pedro Martínez a Gallinas i a Lagos, la de Manegat al Congo, la de Vidal Frères i Bonaventura Mas al soldanat de Zanzíbar o la de Cuesta Manzanal a Lagos. Aquest mecanisme no era el més habitual: normalment el negoci de compra d’esclaus i el del transport atlàntic estaven separats, i la majoria de factors venien esclaus a qualsevol vaixell que estigués disposat a pagar el preu exigit. Això no vol dir que en alguns casos no hi hagués acords preferents entre traficants d’esclaus i determinades factories. A alguns capitans se’ls indicava de passar a buscar esclaus a una certa factoria, però sovint se’ls deixava llibertat per decidir on era més convenient carregar-los.[68]


  Tot i això, si a una factoria no arribaven vaixells, els factors s’espavilaven ells mateixos per fer arribar els esclaus a Amèrica: compraven un vaixell a Sierra Leone o a Luanda, o es desplaçaven fins a Amèrica o fins a Europa per buscar una nau amb la qual transportar els captius dels seus barracons. En algun cas aïllat, fins i tot, va haver-hi traficants que van construir vaixells a l’Àfrica i els van usar per conduir esclaus fins a Amèrica.


  ESCLAVISTES SENSE FRONTERES, PERÒ EN FAMÍLIA


  L’activitat esclavista, fins a mitjans del segle XVIII, havia estat regulada amb un complex sistema de companyies nacionals i d’asientos que convivia amb actives xarxes de contraban, a causa de la incapacitat dels estats de garantir els monopolis negrers establerts. Al segle XIX la situació va canviar radicalment: el comerç negrer era un afer il·legal, però durant força temps va rebre la protecció de les autoritats espanyoles, portugueses, franceses, nord-americanes i brasileres. Per això el mercat negrer va assolir una liberalització absoluta: funcionava en un món sense aranzels, sense duanes, sense obstacles legals, sense tràmits burocràtics…[69] Un traficant podia associar-se a qualsevol altre, de qualsevol nacionalitat, sense cap restricció. Podia contractar vaixells de qualsevol bandera. Podia comprar esclaus a factories de qualsevol nacionalitat…


  Els estudiosos han tingut tendència a focalitzar els estudis sobre el tràfic d’esclaus des d’un angle nacionalista, estudiant sobretot les relacions Brasil-Benín, Brasil-Angola o Cuba-Gallinas, però cal no perdre de vista que la il·legalització va trencar les dinàmiques nacionals. L’Atlàntic va esdevenir un gran mercat que va posar en contacte tres continents i els seus comerciants. De fet, alguns propietaris de factories, com Fernández, Powell, Forcadé, Antoni Vidal, els Rovirosa, els Derizans o Sangróniz, eren individus que tenien diverses nacionalitats, o que vivien a cavall entre diferents països. Un important percentatge de propietaris i factors procedien de famílies establertes a les colònies, i amb els seus negocis abocats cap a ultramar.


  Les factories esclavistes espanyoles no es poden considerar establiments orientats únicament a fornir esclaus a les plantacions de Cuba i de Puerto Rico, sinó que funcionaven en un sistema atlàntic obert: alguns captius venuts per espanyols van acabar al Brasil i als Estats Units, o fins i tot a les colònies franceses, com a «contractats» (treballadors forçats). En algun cas, els tribunals mixtos hispano-britànics van jutjar com a espanyols alguns vaixells amb l’argument que havien comprat esclaus a les factories de negrers espanyols (com en el cas del vaixell amb bandera nord-americana Clara, el 1839).[70] Aquesta pràctica formava part dels tripijocs ben poc legals usats pels militars i jutges britànics per condemnar els traficants: sabien perfectament que comprar esclaus a factories espanyoles no implicava en absolut que un vaixell fos de propietat hispana.


  Els factors no veien cap problema a reclutar empleats d’altres nacionalitats. A Gallinas, a les factories dirigides per espanyols hi havia treballadors francesos i nord-americans.[71] Sabem de brasilers i portuguesos que treballaven per compte d’espanyols, com Rovirosa, però també d’espanyols que estaven al servei de factors estrangers, com el nord-americà Sexton.[72] De fet, també als vaixells negrers hi havia molta barreja nacional i ètnica. En alguns negrers fins i tot hi havia tripulants filipins i xinesos.[73]


  La col·laboració entre els traficants espanyols i els brasilers i portuguesos sempre va ser estreta. Diversos traficants portuguesos i brasilers, com Joaquim José Pereira d’Abreu o António Augusto Botelho, es van establir a Cuba.[74] Santos, un traficant brasiler, estava establert al Benín, on regentava una factoria negrera, però va invertir els seus guanys a Cuba, on tenia la família i molts contactes comercials.[75] Als anys 1840 fins i tot hi havia molts traficants de Cuba que importaven els esclaus del Brasil, en lloc d’anar-los a comprar a l’Àfrica.[76] Després de 1850, amb la persecució del comerç esclavista al Brasil, les activitats a Cuba de negrers brasilers i portuguesos es van incrementar.[77]


  Alguns traficants de Cuba havien establert acords amb factories gestionades per portuguesos o brasilers.[78] Joaquim José Pereira d’Abreu a finals de 1830 treballava amb els negrers portuguesos establerts a Onim,[79] i el traficant cubà Mazorra, a la mateixa època, treballava amb el portuguès Felis Cosme Madail, establert a Popo, i amb el seu compatriota Eustaquio da Silva Porto, resident a Lagos.[80] El brasiler establert al Benín Francisco Félix da Souza, el Chachá, també subministrava esclaus al mercat cubà.[81] Altres traficants d’esclaus cubans i porto-riquenys treballaven amb factors francesos,[82] com Théophile Canot o Luis Lemaignère, don Luis.[83] I n’hi havia que treballaven amb famílies euroafricanes o amb negrers britànics i nord-americans.[84] Però, per altra banda, alguns factors espanyols, com els germans Rovirosa o els germans Derizans, van treballar intensament per al mercat brasiler. Els Rovirosa fins i tot van tenir oficines obertes al Brasil per gestionar els seus negocis. Cap al 1850 hi havia un nombre elevat de ciutadans espanyols que sortien de Bahia cap al continent africà, sens dubte, per dedicar-se al tràfic d’esclaus.


  No era estranya la contractació, per part de xarxes negreres espanyoles, de vaixells d’altres nacionalitats (a més a més del constant ús de banderes falses).[85] Els negrers sards sovint eren utilitzats per als viatges entre el Brasil i les factories africanes.[86] També ocasionalment s’usaven per a la travessa atlàntica vaixells francesos, alguns procedents de Nantes.[87] I fins i tot es va recórrer alguna vegada a vaixells amb bandera russa, uruguaiana o mexicana.[88] Però el més comú era l’ús de naus nord-americanes, ja que els anglesos normalment no les regiraven, perquè el govern dels Estats Units no havia acceptat el dret de visita de la flota britànica. Algunes d’aquestes embarcacions havien estat especialment construïdes, en drassanes nord-americanes, per als traficants espanyols. N’hi havia d’extremadament modernes i ràpides. Algunes xarxes negreres hispanes tenien agents als Estats Units per assegurar la disponibilitat de vaixells, però també hi havia armadors nord-americans que enviaven els seus vaixells a l’Àfrica amb la intenció de vendre’ls allà al millor postor.[89] Altres naus negreres sortien del Brasil o de Cuba amb bandera nord-americana, per evitar les inspeccions angleses, però en realitat ja eren propietat d’espanyols, portuguesos o brasilers; quan arribaven a la costa africana es formalitzava el canvi de nom, mitjançant una venda amb data falsa, se’ls canviava la bandera i se’ls omplia d’esclaus.


  Però també hi havia vaixells espanyols que eren usats per traslladar esclaus de la costa africana al Brasil.[90] De fet, hi ha constància de naus esclavistes que, en viatges consecutius, havien portat esclaus de l’Àfrica a Cuba i de l’Àfrica al Brasil.[91] Alguna vegada el famós negrer brasiler Francisco Félix da Souza va noliejar vaixells a Cuba.[92] I el seu compatriota Joaquim Pereira Marinho va encarregar la construcció d’una nau negrera a Barcelona.[93]


  A més a més dels vaixells usats per transportar captius a través de l’Atlàntic, els negrers feien servir petites embarcacions per traslladar esclaus i aliments per la costa africana. De vegades empraven canoes autòctones, sense bandera, però també usaven ocasionalment vaixells matriculats als Estats Units o a Libèria.[94]


  Per al bon funcionament de les factories esclavistes, els negrers necessitaven un subministrament constant de les mercaderies que millor es venien al mercat africà. Però ni Espanya, ni Cuba ni el Brasil disposaven d’alguns dels productes més requerits pels pobles africans de la costa[95] (tot i que el tabac i l’aiguardent de Cuba i del Brasil tenien bona acollida al mercat africà).[96]


  La majoria dels productes manufacturats usats en el tràfic d’esclaus, paradoxalment, procedien de la Gran Bretanya, el país que perseguia ferotgement els negrers (en algun cas, també, s’empraven mercaderies d’origen alemany).[97] Mentre les naus militars angleses perseguien els traficants espanyols, els mercaders britànics s’enriquien venent-los fusells, teles i eines (com van denunciar repetidament alguns oficials de la patrulla naval i com reconeixia la mateixa diplomàcia britànica).[98] Algunes d’aquestes mercaderies eren enviades directament des de la Gran Bretanya a l’Àfrica (per exemple, en els vaixells de la companyia londinenca de Pedro de Zulueta). D’altres eren distribuïdes a partir d’agents a Gibraltar o a Cadis.[99] Això va contribuir a l’augment espectacular del comerç anglès amb l’Àfrica occidental a la primera meitat del segle XIX.[100] De fet, alguns oficials britànics eren contraris a assaltar factories esclavistes, perquè en els atacs sovint destruïen mercaderies angleses comprades a crèdit pels negrers i aquests després es negaven a abonar-les, tot indicant als comerciants anglesos que el responsable de les pèrdues no era altre que el seu propi govern.[101]


  Les factories negreres sovint no tenien un assortit de productes tan extens com les sucursals de les empreses britàniques dedicades al comerç legal; per això, alguns vaixells negrers pagaven els esclaus en metàl·lic, i amb els beneficis els venedors acudien a comprar a les botigues dels britànics. D’aquesta forma, les empreses comercials angleses que actuaven a l’Àfrica dins la legalitat també es lucraven amb el tràfic d’esclaus.[102] Per altra banda, el sector financer de la Gran Bretanya va tenir un paper clau en el finançament de les factories i de les xarxes negreres, i en la repatriació posterior dels capitals dels negrers que van retornar a Espanya per establir-s’hi.[103] Els capitals dels Estats Units també van ser decisius per potenciar les xarxes negreres que actuaven des del Brasil i des de Cuba.[104]


  Aquesta obertura al món dels afers esclavistes no era incompatible amb una marcada tendència cap al negoci familiar. La compra d’esclaus al continent africà era un assumpte delicat. Els inversors eren lluny del gerent i hi havia grans dificultats per controlar-lo. El factor podria vendre esclaus sense notificar-ho als propietaris, o fer veure que n’havia comprat i que posteriorment s’havien mort i quedar-se els diners de la suposada compra. Era ben fàcil, ja que bona part del negoci negrer a la costa africana es realitzava sense mediació de cap document. De fet, abans del segle XIX les companyies holandeses, britàniques i daneses que es dedicaven al tràfic esclavista amb forts al continent africà van patir greus problemes, ja que els seus delegats a l’Àfrica s’enriquien sospitosament, però els beneficis no arribaven als comptes de les companyies.[105]


  Sabem que hi havia una forta desconfiança entre alguns propietaris i els seus gerents.[106] Per això, justament, molts propietaris triaven els seus col·laboradors a partir de les seves xarxes familiars. Se sap que a les factories de Don Crispo, a Gallinas, hi treballaven els seus germans. Ramon Rovirosa va fer de factor del seu germà Francesc, i dos germans més van col·laborar amb ells. En el cas dels Sangróniz, el pare dirigia els afers des de Cuba i el fill controlava la factoria de l’Àfrica. El capità negrer Jacinto Derizans treballava estretament associat al seu germà Benito, que va ser factor a Gallinas. Pedro Blanco confiava especialment en el seu cunyat, Ignacio Pérez Rolo. Bonaventura Vidal, traficant d’esclaus a Zanzíbar, era parent d’Antoni Vidal, el propietari de l’empresa marsellesa que organitzava el negoci… Se sap que en algun cas els mercaders d’esclaus espanyols establerts a Cuba van fer venir els seus parents de la Península, quan eren joves, per ajudar-los en els seus negocis (com en el cas dels Totasaus o dels Rovirosa). Això encaixava perfectament amb les pautes de comportament dels emigrants catalans a Cuba, estudiada a bastament per Martín Rodrigo: el grup familiar era la base del negoci.[107] També s’ha detectat que en algun cas els propietaris de vaixells negrers catalans delegaven la funció de capità o de pilot en algun dels seus fills.[108]


  Però no n’hi havia prou que les factories africanes tinguessin un gerent de plena confiança. Els factors havien d’absentar-se sovint, per resoldre problemes logístics, i en les seves absències havien de ser substituïts per algú que també fos absolutament fiable. Per això, Ignacio Pérez Rolo, factor de Pedro Blanco i cunyat seu, delegava en els seus germans el control de la factoria de Gallinas quan marxava, i també ho feia l’empresari Domènec Mustich quan s’absentava de Whydah. També s’alternaven a la factoria de Brass els germans Freixas i Ribalta.


  FACTORIES DURANT SIS DÈCADES, ARREU DE L’ÀFRICA


  Si bé la primera factoria espanyola del segle XIX documentada, la de Milà de la Roca a les Mascarenyes, a l’Índic, estava en funcionament als primers anys d’aquell segle, el cert és que les factories negreres espanyoles van arrencar d’una forma molt tímida. Al segle XVIII ja s’havia debatut molt sobre la necessitat de tenir bases esclavistes, però els espanyols no disposaven de xarxes al continent africà per desenvolupar aquests negocis. De fet, després de la factoria de Milà no es torna a tenir notícies de cap establiment negrer hispà fins als anys 1816-1817, quan Cuesta y Manzanal en va obrir un a Onim, que va tenir una curta durada.


  Fins al 1835 mai va haver-hi més de cinc establiments negrers espanyols funcionant simultàniament. La major expansió de les factories negreres hispanes va tenir lloc entre el 1838 i el 1840, quan va arribar a haver-n’hi una vintena alhora en funcionament, però la destrucció de molts d’aquests establiments per part de les autoritats angleses va implicar un ràpid retrocés. De 1840 a 1850 el seu nombre es mantindria entorn de la desena, i als anys 1850 encara es reduiria més. A principis dels anys 1860 va haver-hi un cert creixement: sembla que els traficants d’esclaus espanyols no trobaven on comprar esclaus i es van veure obligats a obrir sis factories noves. Però no van sobreviure a la repressió del tràfic i van tenir una durada curta: el 1863 només n’hi havia cinc, i el 1864 només en quedaven dues.


  L’existència de factories negreres espanyoles a Gallinas (a l’actual Sierra Leone) és ben coneguda pels historiadors. També circulen algunes informacions sobre la presència de mercaders espanyols a Corisco (a l’actual Guinea Equatorial), tot i que alguns historiadors colonialistes afirmen que es tractava d’establiments dedicats al comerç legal.[109] Es podria pensar que, a banda d’aquests dos casos, no hi havia més presència hispana a l’Àfrica en les dècades anteriors a la imposició del colonialisme. I, en canvi, en fer aquest estudi s’han pogut documentar factories a moltes parts del continent. A pràcticament totes les costes on va haver-hi presència de negrers europeus al segle XIX, en algun moment o altre s’hi va establir un espanyol. L’única excepció són Angola i Moçambic, on els mercaders portuguesos tenien pràcticament el monopoli del comerç esclavista, gràcies al suport de les autoritats colonials.


  Les primeres creacions de factories negreres van anar a remolc d’iniciatives estrangeres. Així, Cuesta y Manzanal va optar per establir-se a Lagos perquè va associar-se amb brasilers que ja hi tenien presència, i Milà de la Roca va invertir a les Mascarenyes perquè els seus socis francesos ja hi actuaven. Als anys 1830 i 1840 els espanyols van tendir a invertir a la zona de Guinea, la més propera al continent americà. El transport així era més curt i es minimitzava el nombre de baixes durant el trasllat. En aquella època la majoria de les factories hispanes es trobaven entre Gallinas i Lagos, molt disperses per tot aquest territori. Però a partir de la proliferació dels establiments negrers, cap al 1835, ja es comença a detectar la presència espanyola en altres punts, com Corisco, Cabinda, Congo o Ambriz.


  Als anys 1850 la zona de la Guinea es va anar tancant al tràfic negrer. Malgrat tot, els esclavistes espanyols van establir-se en alguns indrets on la vigilància britànica s’havia relaxat, com al riu Pongo o al Sherbro. Als anys 1860 ja hi havia problemes per obtenir esclaus a bona part de la costa africana, i alguns negrers van optar per explorar zones remotes: molts vaixells viatjaven al Congo o a l’oceà Índic, i aquestes regions es van convertir en les preferides dels factors hispans. Les factories de la regió del Congo van estar obertes, pràcticament, fins als darrers moments del comerç negrer per l’Atlàntic.


  HOMES DESCONTROLATS, SOTA CONTROL


  Un oficial britànic, Forbes, feia una descripció crua dels factors negrers que combatia: «No llegeixen mai, rara vegada escriuen. Les seves ànimes senceres estan sotmeses al plaer sensual. En un estat de mitja nuesa, fumant eternament, passen la major part de la vida als seus harems».[110] Forbes acusava els negrers de sembrar la immoralitat a les costes africanes: «Els hàbits dels mariners de totes les nacions i classes tendeixen a desmoralitzar la societat en què per algun temps la casualitat o el destí els col·loca. Són aus de pas i de plaer».[111] El governador de Sierra Leone, MacCarthy, a més a més, els tractava de «renegats», indicant que prescindien de la cultura europea, i els definia com «els supervivents d’alguns centenars d’aventurers originals, de constitucions resistents, hàbits grollers i poca educació».[112] Una historiadora actual, Dolors García Cantús, els defineix de forma encara més severa: «proscritos y marginados de muchos países europeos y americanos», els seus orígens serien «de verdadera marginación» i la seva «sensibilidad compasiva» estaria «embotada por la costumbre».[113]


  Però, en realitat, res sembla indicar que els factors de la costa africana vinguessin de mitjans marginals ni que patissin cap rebuig social. Molts d’ells eren capitans de vaixell. Alguns, com Pere Manegat, eren rics comerciants; d’altres venien de l’alta burgesia colonial cubana o espanyola, com els Rovirosa, Fernández, Canela o Sangróniz. Si bé Pedro Blanco va fer-se famós a l’Havana pels seus constants escàndols, aquest va ser un cas excepcional. I, malgrat tot, se sap que era un home prou culte i que intentava evitar la crueltat gratuïta.[114] Altres factors, com Bonaventura Mas o Pere Manegat, van retornar als seus llocs d’origen rodejats d’una suposada honorabilitat; Francesc Vinent fins i tot va ser elegit alcalde de Maó.


  Els factors, aïllats en un territori llunyà, amb molts diners que passaven per les seves mans, sense control directe dels seus caps i amb un ampli poder sobre els seus esclaus, podien caure fàcilment en una vida de disbauxa. És exemplar el cas de John Ormond, el mongo John, a qui un altre negrer, Théodore Canot, ens retrata com alcoholitzat, perdut tot el dia a l’harem, sense energia per treballar…[115] Però una factoria negrera era una gran inversió, i els qui aportaven el capital tractaven d’assegurar-se que els seus empleats acomplissin acuradament els seus deures. En molts casos el personal designat per anar a l’Àfrica era estrictament seleccionat; sovint se’l reclutava a través de les xarxes familiars o de solidaritat local. A més a més, en alguns casos s’establien rígides pautes de comportament per als empleats de les factories: es conserven les instruccions de la brasilera Joint Stock Company, que fins i tot consignaven que els seus empleats a l’Àfrica no podien emborratxar-se.[116] Per tal de garantir la fidelitat i el bon comportament dels treballadors dels establiments negrers, se’ls concedien certs incentius, com la possibilitat d’embarcar algun esclau pel seu compte als vaixells que s’aturessin a la factoria. Els gerents de les factories negreres del Pongo habitualment tenien dret a incloure a les naus negreres de deu a vint esclaus seus, a més del carregament destinat als propietaris.[117]


  BLANCS SOTA LES ORDRES DELS AFRICANS


  Alguns autors han retratat les societats de la costa africana com sotmeses a la voluntat dels negrers europeus i americans. Apunten que el poder real, a les zones de l’Àfrica on es practicava el tràfic d’éssers humans, era dels mercaders europeus, als quals els africans haurien d’obeir. La historiadora Dolors García Cantús afirma que els factors «desfilaban como reyes entre los pueblos costeros africanos».[118] Res més lluny de la realitat: en l’estudi econòmic més seriós sobre el regne de Dahomey, Karl Polanyi va deixar molt clar que els europeus instal·lats a la zona van veure’s obligats a adaptar-se a les regles comercials dels africans.[119] I l’explorador Richard Burton, després de fer una gira per la costa africana el 1862, es mostrava escandalitzat perquè considerava que els factors europeus estaven «tiranitzats pels negres».[120]


  En algun cas s’ha considerat la presència de negrers europeus a l’Àfrica un precedent del colonialisme. Això no és cert: els factors sempre van veure’s obligats a pagar tributs als caps o reis locals, i aquests mai no van deixar de ser considerats els titulars de la sobirania. Al cap López (a l’actual Gabon) el rei Passol no dubtava a amenaçar els negrers amb l’expulsió, si no li oferien un major percentatge dels seus beneficis. En molts casos els caps africans van pressionar els negrers perquè s’enduguessin els seus fills a passar temporades a Europa, al Brasil, als Estats Units o a Cuba. Així doncs, molts caps esclavistes africans del segle XIX havien estudiat a centres educatius occidentals i coneixien molt bé les tècniques comercials dels europeus; per tant, podien treure avantatge d’aquests coneixements.


  Els factors negrers estaven obligats a arribar a acords amb les societats africanes. En primer lloc, les factories del segle XIX, a diferència dels forts de segles anteriors, no disposaven de fortificacions sòlides, capaces de resistir un setge perllongat, i podien ser assaltades ràpidament per les poblacions locals. A més a més, els factors necessitaven mantenir bones relacions amb els pobles de l’entorn, perquè aquests els fornissin esclaus. Als esclavistes també els calien aliments, per garantir la seva supervivència i la dels captius, i treballadors per a certes tasques: vigilància dels esclaus, carregament dels vaixells, recerca de subministraments…


  Òbviament, una factoria negrera oferia amplis beneficis als habitants de la zona on s’establia. Algunes societats costaneres van arribar a tenir alts nivells de vida: és el cas dels orungu de cap López o dels mpongüé de l’estuari del Gabon. Alguns caps locals van enriquir-se extraordinàriament amb la venda d’éssers humans; és el cas del rei Guezo de Dahomey, el rei Pepple de Bonny o el príncep Manna a Gallinas. En un estudi de cas sobre el Camerun, l’antropòleg Jean-Pierre Warnier apunta que algunes societats de la regió costanera podien tolerar el segrest d’homes joves perquè contribuïa a mantenir l’estabilitat en un sistema gerontocràtic, on la poligàmia era permesa i els homes grans acumulaven dones joves, que eren les responsables de la major part de les activitats productives.[121]


  Moltes societats africanes (no totes, cal deixar-ho clar) acceptaven l’esclavatge i el tràfic d’esclaus. La venda de captius, en aquestes cultures, no era una activitat il·legítima. De fet, en diverses ocasions els venedors africans de captius van tenir apassionades polèmiques amb els oficials britànics abolicionistes, i van defensar de forma aferrissada el comerç negrer (són molt rellevants, per exemple, les disputes del príncep Manna amb alts càrrecs de la flota britànica).[122]


  A «la costa» (com anomenaven els traficants d’esclaus les zones d’Àfrica on efectuaven les seves compres), els habitants lliures sovint feien molt pocs treballs pesats i delegaven les tasques més difícils en captius. Els propietaris d’esclaus africans a vegades els tractaven amb gran duresa. Segons un britànic abolicionista, els factors espanyols cuidaven millor els captius que els seus venedors africans.[123] Però cal afegir que un dels grans caps esclavistes de Gallinas acusava els traficants europeus de crueltat amb els captius.[124]


  L’esclavatge formava part de les estructures socials de moltes societats africanes. De fet, un cop es va acabar el tràfic atlàntic, l’esclavatge va continuar a moltes parts de l’Àfrica. A la segona meitat del segle XIX, en algunes zones del continent es va generar un autèntic mode de producció esclavista: els captius ja no eren enviats a Amèrica, sinó que eren usats a les plantacions locals, orientades cap a la producció d’oli de palma o d’altres productes d’exportació. El Foreign Office, en aquella època, considerava que l’única solució per eliminar l’esclavatge era la colonització del continent: el problema és que molts anglesos no estaven disposats a assumir el cost econòmic que això suposaria.[125]


  Un dels elements recurrents en la mítica popular sobre els negrers era la tinença d’harems (en alguns casos real, en d’altres suposada). Que els traficants d’esclaus forniquessin amb moltes dones s’ha vist com una mostra de la perversitat dels traficants i dels seus empleats, i del seu domini il·limitat sobre els africans. Forbes assegurava que al port de Whydah «la depravació personal dels negrers ha destruït la natural modèstia i castedat dels indígenes»; més endavant es referia a les «mirades impúdiques de les dones» del regne de Dahomey i a l’«aspecte llicenciós i repugnant dels homes».[126] Forbes no era l’únic que acusava els negrers d’aprofitar-se sexualment de les seves esclaves i de les dones de la regió.


  Però la poligàmia dels negrers no s’hauria d’interpretar només en termes de luxúria. Si bé és cert que alguns negrers, com Barreda, tenien amants esclaves, tenim constància d’alguns altres que s’havien emparentat amb destacats membres de les societats locals (fossin euroafricans o autòctons). És el cas de José Mora, de Sastre o de Sangróniz. En les seves memòries el negrer francès Canot explica que les societats de l’Àfrica occidental consideraven el matrimoni una forma d’aliança que garantia la fidelitat en els tractes comercials. Els negrers, doncs, eren obligats a practicar la poligàmia per mantenir en funcionament les xarxes negreres. MacCarthy, el governador de Sierra Leone, ho reconeixia: «Pel matrimoni amb dones nadiues [els negrers] tenen extenses famílies, que els garanteixen el seu respecte pels costums del país».[127] En alguns casos, com el d’Ormond, els negrers eren controlats pels seus socis africans a través de les seves dones.[128]


  Per als negrers podia arribar a ser una necessitat logística amistançar-se o casar-se amb dones autòctones, perquè gràcies a les seves parelles podien obtenir informacions clau sobre el funcionament de les societats que els acollien i reaccionar en conseqüència.[129] Alguna esposa de negrer va arribar a adquirir un gran poder: és el cas, per exemple, d’Afedima, la muller de José Mora. I no és de descartar que algunes dones africanes triessin d’amistançar-se amb els negrers per tal de reforçar el seu poder davant la marginació que patien a la societat local (com en el cas de l’esclava amant de Víctor de Barreda).


  FACTORIES: PROBLEMA RERE PROBLEMA


  La majoria de les factories espanyoles al continent africà van ser extremadament efímeres. Moltes, la majoria, no van sobreviure més de dos anys. Ben poques van resistir una dècada: tan sols la de Blanco a Gallinas (21 anys), la de Pau Álvarez a la mateixa zona (11 anys), la de Vidal, Mustich & Cia. a Whydah (13 anys), la dels germans Fernández a Accra (10 anys), la de l’ancià José Mora a Popo (14 anys), la de Sala a Lagos (10 anys), la de Rovirosa a cap López (12 anys) i la del mateix Rovirosa al Congo (15 anys). Només vuit, de les seixanta-tres factories documentades. Això és un indicador, per si sol, de les dificultats que afrontaven.


  Els factors negrers podien obtenir grans beneficis. Si els sortia bé una sola operació, els guanys podien ser considerables. Alguns, en ben poc temps, van obtenir fortunes.[130] Però gestionar una factoria negrera a la costa africana al segle XIX no era una tasca fàcil. El primer problema era de caire sanitari. Abans de l’aplicació sistemàtica de la quinina com a profilaxi del paludisme, la mortalitat entre els europeus que trepitjaven la costa africana era altíssima.


  No tenim estadístiques sobre la mortalitat dels negrers, tot i que de tant en tant es troben mencions a morts per malalties tropicals, per accidents[131] o, de forma excepcional, per enfrontaments armats (com el cas de don Magill a Sherbro). Però tenim altres dades que demostren la baixa taxa de supervivència dels europeus a la costa africana al segle XIX. La mortalitat de les tripulacions, als vaixells negrers, era altíssima: de l’ordre del 20 per cent dels mariners que passaven per la costa africana hi morien, tot i que no estaven gaire temps prop de la costa.[132] I disposem d’estadístiques que fan feredat sobre la mortalitat dels blancs a Sierra Leone: el 1816, de cent setze blancs instal·lats a la colònia, en van morir seixanta-vuit, i només quatre no van emmalaltir.[133] Les tropes britàniques destinades a aquesta colònia tenien una estadística duríssima: només retornaven a la metròpoli el 52 per cent dels efectius enviats. A la Costa d’Or encara era pitjor: només hi sobrevivia un 35 per cent.[134] La situació a les possessions daneses de l’Àfrica occidental era molt similar: de noranta oficials que hi van ser destinats després del 1820, seixanta-dos van morir al territori o al cap de poc temps d’abandonar-lo, de malalties tropicals.[135] És probable que moltes factories negreres desapareguessin, simplement, per la mort del factor.


  Les malalties tropicals afectaven els europeus, però, paral·lelament, les malalties dels europeus provocaven una forta morbimortalitat entre els captius. Els cossos dels esclaus de l’interior del continent no tenien cap mena de defensa per a moltes de les malalties europees, com la grip o la verola. I eren retinguts durant llargues temporades amuntegats en barracons, on es donaven les condicions idònies per a una ràpida transmissió de les patologies contagioses. El xoc epidemiològic es va traduir en la transmissió de nombroses epidèmies a les factories, que solien posar fi a la vida d’un alt percentatge dels esclaus. Se sap, per exemple, que les factories del Congo i d’Ambrizette van quedar delmades per la verola el 1864.[136]


  Cal tenir en compte que els esclaus sovint no arribaven a les factories en bon estat de salut. En alguns casos trepitjaven la costa després de llargues marxes en pèssimes condicions, conduïts brutalment pels seus raptors. Però, a més a més, sovint la seva situació empitjorava en arribar a les factories. En algunes zones especialitzades en l’embarcament d’esclaus hi havia problemes per al subministrament d’aliments: el menjar era car i escàs, els esclaus menjaven poc, i la seva salut era precària. En regions com Gallinas, Gabon o Corisco, les poblacions locals havien abandonat per complet la producció d’aliments per fer d’intermediaris del comerç esclavista, una tasca molt més lucrativa. Els capitans dels vaixells de vegades es queixaven de l’estat de desnutrició dels esclaus que eren als barracons, i alguns oficials britànics van constatar el pèssim estat de salut de molts captius en els seus assalts a les factories negreres. Els esclaus retinguts als barracons solien estar subalimentats i malalts, i això ajuda a entendre l’alta mortalitat registrada en la travessa atlàntica, o fins i tot l’experimentada en els vaixells negrers capturats pels anglesos i que no passaven gaires dies a la mar.


  Davant l’alta mortalitat i les dificultats per trobar aliments, els factors estaven interessats a no retenir els esclaus i vendre’ls al més aviat possible. Però era molt difícil sincronitzar les arribades de vaixells amb les compres d’esclaus. A vegades arribaven esclaus a les factories quan ja tenien els barracons plens i no hi havia previsió de l’arribada de cap vaixell, i en aquests casos els factors es negaven a comprar. A vegades els venedors autòctons optaven per assassinar, prop de les factories, els esclaus «sobrants», aquells que estaven en pitjor estat.[137]


  En canvi, a vegades les factories es passaven mesos sense cap entrada de captius. O sense cap arribada de navilis. Els vaixells negrers, davant la pressió de la flota britànica, arribaven de forma irregular, i no era estrany que els britànics interceptessin diverses naus enviades successivament a una mateixa factoria. Per això, els establiments esclavistes solien estar disposats a vendre els esclaus que tenien als barracons a qualsevol vaixell, i no era estrany que alguna embarcació negrera que havia acordat una compra a una determinada factoria en arribar-hi es trobés que els captius havien partit en una nau anterior. Les factories negreres amb poc capital tenien dificultats per mantenir-se, ja que la intercepció d’un vaixell podia portar associades pèrdues insuperables.


  Un altre problema greu per als establiments negrers era l’alt risc d’impagaments. Moltes de les compres es feien a crèdit: el negrer oferia or o mercaderies per obtenir més tard esclaus. Això generava molt d’endeutament, i en cas de conflicte era freqüent trobar-se amb problemes d’insolvència.[138] Així doncs, moltes factories van haver de plegar, simplement, perquè no els sortien els números. Molts negrers van marxar de l’Àfrica arruïnats.[139]


  El principal enemic dels factors negrers, sens dubte, era la marina britànica. En principi, la flota anglesa no podia actuar contra les factories negreres si les autoritats de la zona no havien signat cap tractat amb la Gran Bretanya, ja que Londres reconeixia la sobirania de les autoritats africanes sobre el seu territori. Abans de la signatura dels primers tractats antiesclavistes, aprofitant les guerres napoleòniques, la flota anglesa havia actuat amb gran eficàcia contra els negrers: no només havia interceptat molts vaixells, sinó que a més a més havia atacat algunes factories, tot i que havia actuat sense cap cobertura legal.[140]


  A partir de 1817 la flota de la Gran Bretanya va veure’s obligada a actuar amb més limitacions i a respectar els acords internacionals vigents. Tot i això, no va renunciar del tot al joc brut: alguna vegada fins i tot va introduir esclaus als negrers capturats de buit per tal de justificar la seva intercepció i posterior condemna.[141] No era infreqüent, tampoc, que els creuers anglesos interceptessin dues vegades consecutives un vaixell i el capturessin a la segona, la qual cosa estava prohibida pels tractats internacionals. El 1836 van retenir durant setmanes alguns vaixells interceptats sense esclaus fins que es va fer efectiva la ratificació del tractat de 1835 i van poder jutjar-los i condemnar-los en funció de la nova normativa que acabava d’entrar en vigor…[142] El fet que les tripulacions dels creuers britànics anessin a comissió i cobressin per les captures contribuïa a la proliferació de comportaments il·lícits.


  Les il·legalitats de les forces britàniques eren possibles perquè al tribunal mixt de Sierra Leone, durant molt de temps, no va haver-hi cap jutge espanyol, i els membres britànics del tribunal tenien l’hàbit d’emparar les forces angleses.[143] Els espanyols no van ser els únics perjudicats per aquestes pràctiques: les autoritats de Portugal, Brasil, França i els Estats Units també van protestar sovint per abusos similars de les forces britàniques.[144] És molt possible que el comportament abusiu dels oficials britànics fos estimulat pel seu propi govern. Planava la sospita que els britànics aprofitaven el control del mar que els atorgava la lluita antiesclavista per tractar de mantenir el monopoli del comerç legal a l’Àfrica,[145] fins al punt que alguns comerciants legals no anglesos van haver de retirar-se de les costes africanes per por d’intercepcions injustificades.


  La signatura dels tractats internacionals no va fer desaparèixer per complet els atacs anglesos a les factories negreres, però els va fer més esporàdics. Segons els acords signats, la flota de la Gran Bretanya no podia actuar contra els vaixells negrers prop de la costa, i encara menys endinsar-se als rius,[146] on s’havien construït moltes de les factories. Alguns oficials de la patrulla naval anglesa tenien molt clar que la manera més eficaç d’eradicar el comerç negrer era actuar sobre els punts d’embarcament a la costa africana. Per això reclamaven permís per assaltar les factories, destruir-les i alliberar els captius retinguts als barracons, tot i que aquestes accions solien comportar baixes entre els atacants. Només de tant en tant obtenien, de forma excepcional, aquesta autorització.


  El 1839, en un moment d’efervescència de l’abolicionisme, el govern britànic va autoritzar les seves forces a patrullar prop de la costa. Els militars anglesos van començar a signar tractats abolicionistes amb els caps de les societats del litoral: aquests, a canvi d’un pagament anual, es comprometien a no practicar el comerç d’esclaus i a expulsar els negrers del seu territori. A més a més, autoritzaven les tropes de la Gran Bretanya a actuar contra els barracons esclavistes que pogués haver-hi. En realitat, aquest últim era, per als oficials de l’armada, el punt principal de l’acord, ja que confiaven ben poc, per experiència, en el respecte dels africans pels tractats abolicionistes signats (uns tractats que en alguns casos probablement els signataris no eren capaços d’interpretar correctament).


  El 1840 la marina anglesa va organitzar diversos atacs, gairebé simultanis, a les factories de Gallinas, Bolama, Cabinda, Ambriz i Corisco. En alguns casos es van emparar en els tractats signats amb els caps locals; en d’altres, com a Corisco, no, perquè encara no existien. Desenes de factories van ser arrasades i milers d’esclaus van ser alliberats. Però els esclavistes afectats van enfrontar-se judicialment, als tribunals britànics, als comandaments de la flota anglesa, i el parlament britànic, pel temor d’haver de pagar indemnitzacions milionàries, va decidir paralitzar provisionalment els atacs. Els caps militars britànics, frustrats per la pervivència del comerç negrer, van continuar insistint en la necessitat d’atacar les factories.[147] El 1849 van obtenir autorització per atacar de nou les factories de Gallinas i l’establiment de Barreda a Bissau. I el 1855 van assaltar els barracons espanyols de Sherbro…


  Els anglesos no van ser els únics militars a oposar-se a les factories. Els factors espanyols instal·lats a l’estuari del Gabon van ser expulsats pels francesos del post de Libreville; els milicians liberians van atacar, dues vegades consecutives, les factories de Sherbro; els soldats portuguesos van intervenir contra els posts negrers d’Ambriz; la marina del soldà de Zanzíbar va expulsar Mas i Calzada dels seus territoris… Vint-i-tres de les seixanta-tres factories documentades van ser clausurades per intervencions militars.


  Alguns observadors al·legaven que les actuacions militars contra els posts negrers eren poc efectives, perquè als negrers els costava molt poc reconstruir i tornar a posar en marxa els seus establiments. D’altres al·legaven que els assalts tenien efectes perjudicials per als esclaus, ja que sovint eren condemnats a passar gana durant setmanes.[148] L’explorador Richard Burton fins i tot ridiculitzava la que ell anomenava «esquadra sentimental».[149] Però les dades semblen confirmar l’eficàcia d’aquestes accions: la majoria de les factories atacades es van clausurar. Les úniques excepcions correspondrien a les factories de Pedro Blanco, Pedro Martínez i Pau Álvarez a la zona de Gallinas, que es van reobrir després de l’atac britànic de 1840. Els gerents de la majoria dels establiments destruïts van abandonar l’Àfrica per dedicar-se a altres activitats. Només excepcionalment, com en el cas de don Crispo, van reconduir els seus negocis negrers cap a altres àrees.


  Malgrat tot, no n’hi havia prou amb clausurar les factories per eradicar el comerç negrer. De fet, hi havia molt de tràfic d’esclaus en algunes parts del continent africà on no hi havia cap europeu: els douala del Camerun venien captius als negrers sense necessitat de cap intermediari,[150] i també van fer-ho, durant molt de temps, els reis de Bímbia, Calabar i Bonny.[151] El rei de Calabar, amb els diners obtinguts amb el comerç negrer, fins i tot es va comprar un vaixell de vapor.[152]


  En realitat, a l’Àfrica va haver-hi factories negreres mentre a les zones d’Amèrica on hi havia plantacions es va tolerar el comerç d’esclaus. La persecució del tràfic de captius per part de les autoritats del Brasil i de la Cuba colonial va tenir un paper més decisiu en la fi del tràfic atlàntic que la destrucció dels establiments negrers al continent africà.


  CAPÍTOL III


  LA GUINEA OCCIDENTAL. EL PATI DE CAP VERD
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  La Guinea Occidental, el territori situat a l’extrem occidental de l’Àfrica negra, a la zona compresa entre els actuals Senegal i Libèria, és la zona de l’Àfrica més propera a Amèrica. No és estrany, doncs, que esdevingués una de les principals zones de sortida d’esclaus: els traficants intentaven escurçar al mínim els viatges per tal de minimitzar les morts durant la travessa.


  A principis del segle XIX, la Guinea Occidental va ser la zona que més esclaus va aportar al mercat cubà. A més a més, va ser la regió en què els tractants espanyols van ser més actius, especialment a Gallinas, a l’actual Sierra Leone. La proximitat amb les Antilles afavoria el comerç i els esclaus de la regió eren ben valorats al mercat americà. Per això, encara que la zona no estava tan poblada com la Guinea Oriental, va patir contínues extraccions d’esclaus. Tot i que des de principis del segle XIX la flota anglesa patrullava estretament aquestes aigües per controlar els vaixells negrers, a aquests no els era difícil amagar-se, ja que es tractava d’una costa molt retallada, plena de rius navegables, illots i platges on aturar-se. Molts habitants de la Guinea Occidental van acabar els seus dies a les plantacions de Cuba i de Puerto Rico.


  CAP VERD I LA GUINEA PORTUGUESA


  Les illes de Cap Verd estan situades a uns quatre-cents cinquanta quilòmetres de la costa africana. Van ser un dels primers territoris africans colonitzats per Portugal: al segle XV ja s’hi van instal·lar colons portuguesos, que treballaven les terres amb esclaus procedents de la costa de Guinea, molt propera. El tràfic d’esclaus era una de les principals activitats econòmiques de l’arxipèlag: els capverdians no només usaven els captius per als seus conreus i per a altres tasques, sinó que també els exportaven cap a Amèrica. Per garantir el flux d’esclaus cap a les illes, els portuguesos controlaven alguns punts a terra ferma, com Cacheu o Bissau. Els beneficis que s’hi obtenien eren considerables, i Espanya va sentir-se temptada d’apropiar-se d’aquestes localitats. Després de la separació de Portugal, el 1640, les autoritats espanyoles van arribar a planejar la incorporació de Cacheu a l’imperi espanyol, amb l’objectiu de tenir una base d’embarcament d’esclaus per a les seves colònies americanes, però la proposta no va prosperar.[1]


  A la segona meitat del segle XVIII, el tràfic d’esclaus, en aquesta regió, va ser conduït bàsicament mitjançant companyies comercials portugueses, que tenien el monopoli de l’exportació d’esclaus a la zona i canalitzaven el flux cap al Brasil.[2] Però aquestes companyies van tenir una durada curta i el comerç a la costa va quedar en mans de famílies burgeses de Cap Verd, algunes d’elles mestisses. Se’ls van afegir alguns francesos i també diversos habitants de Bolama, una illa situada a poques milles de terra ferma.[3] Els capverdians instal·lats a la costa africana tenien estrets vincles amb les societats de l’entorn, i això els permetia de mantenir fluides relacions comercials. On havien fracassat les grans companyies, ells hi aconseguien importants beneficis.


  A principis del segle XIX Portugal va prohibir el tràfic d’esclaus, a contracor. El Brasil continuava necessitant mà d’obra per als seus conreus, i la venda de captius era una de les principals fonts d’ingressos de colònies portugueses com Luanda, Benguela, Moçambic o Cap Verd. Per això les autoritats portugueses mantenien una clara complicitat amb els esclavistes i intentaven evitar-ne la captura, malgrat les pressions diplomàtiques britàniques. Com a mínim entre 1835 i 1838 el governador de Cap Verd, el general Marinho, va emetre passaports falsos per a desenes de vaixells negrers.[4] El 1844 la falua negrera Huracán, del capità Jaume Guardiola, va aturar-se a l’illa de Sal. Tot i que les autoritats portugueses van ser alertades de l’escala pel cònsol britànic, van retardar premeditadament la seva intervenció, de tal forma que quan les forces portugueses van arribar a Sal el vaixell ja havia salpat.[5]


  Però fins i tot en el cas que Portugal hagués volgut perseguir el comerç d’esclaus a Cap Verd, li hauria resultat extremadament difícil. En primer lloc, les autoritats colonials portugueses tenien uns mitjans molt limitats: ni tan sols disposaven de vaixells a l’arxipèlag per empaitar els traficants.[6] A més a més, les elits criolles capverdianes, molt autònomes, boicotejaven sistemàticament les ordres de Lisboa si posaven en perill el seu modus vivendi. Moltes de les autoritats locals de l’arxipèlag i dels enclavaments de la costa estaven implicats en el negoci esclavista.[7] Fins i tot en alguns casos es dedicaven al comerç d’esclaus a la mateixa seu del govern, com ho feien els governadors de Ziguinchor i de Bissau.[8]


  El pricipal traficant de la zona de Bissau en aquella època era el tinent coronel Caetano José Nozzolini, conegut com Kyetan. Era un capverdià que s’havia casat amb Aurélia Correa, una dona molt rica originària de les illes Bijagós. La parella vivia a l’illa de Bolama, i Kyetan va aconseguir ser nomenat governador d’aquest territori el 1837. Es diu que Nozzolini havia assassinat el seu principal competidor, el negrer francès Dumaige. Nozzolini combinava el tràfic d’esclaus amb el comerç d’oli de palma: els captius a l’espera d’embarcar tenien cura de les plantacions de palmeres.[9] El 1838 el tinent Kellet, de l’armada britànica, va desembarcar a Bolama, va destruir les propietats dels esclavistes i del govern portuguès i va confiscar els esclaus que estaven a l’espera de ser enviats a Amèrica. Però Kyetan va continuar traficant amb éssers humans i el 1842, de nou, els britànics van assaltar el seu establiment.[10]


  Era freqüent la col·laboració entre els traficants capverdians i els esclavistes cubans, que de vegades van finançar la compra de vaixells als seus socis de l’arxipèlag.[11] De 1835 a 1839, com a conseqüència de la signatura del tractat abolicionista hispano-britànic, la implicació dels cubans en el comerç negrer a Cap Verd es va reforçar.[12] El cònsol nord-americà a l’arxipèlag va informar el seu govern que les illes estaven «infestades» de negrers espanyols, alguns d’ells arribats en vaixells matriculats a Baltimore.[13] Kyetan s’havia associat amb la xarxa negrera cubana de Cayetano Estremera, que noliejava vaixells per recollir esclaus a Bissau. Però a vegades Kyetan també enviava els seus captius a les factories del riu Núñez o a les illes de Cap Verd, des d’on eren reembarcats cap a Amèrica.[14]


  Alguns armadors capverdians estaven al servei dels negrers cubans. Era freqüent la pràctica dels anomenats vaixells «bessons»: un buc espanyol arribava d’Amèrica a Cap Verd, oficialment per dedicar-se al comerç legal, i es mantenia un bon temps ancorat a la colònia portuguesa; mentrestant un altre vaixell, portuguès, sortia de l’arxipèlag, cercava esclaus a la costa i tornava a Cap Verd, on es feia el transbord en una platja poc vigilada. Aviat es va constatar que no era necessari ni tan sols tenir dos vaixells: en arribar a Cap Verd, la documentació del vaixell procedent d’Amèrica es falsificava i continuava el viatge fins a la costa amb documentació portuguesa. A més, aprofitava l’escala a l’arxipèlag per carregar els aliments i l’aigua imprescindibles per a la travessa atlàntica.[15] Les illes funcionaven, doncs, com una immensa factoria esclavista.[16]


  El 1821 el biscaí Víctor de Barreda va començar a aparèixer per l’Àfrica occidental. Les forces portugueses el van detenir al vaixell Españoles, amb matrícula de l’Havana, i va ser conduït a Rio de Janeiro, on el van jutjar per pirateria.[17] No tenim notícies de quina sentència va rebre, però de ben segur que no va ser gaire severa, perquè el 1824 ja estava navegant entre els Estats Units i el Brasil amb l’Estrela do Mar, una nau amb bandera brasilera (havia obtingut permís per dur-la en al·legar que es volia instal·lar al Brasil).[18] A partir d’aquí, se li perd la pista. Només sabem que al 1825 va fer un viatge a Cabinda des de Santa Catarina (al sud del Brasil): amb tota probabilitat es tractava d’una expedició negrera. És possible que el 1828 Barreda s’instal·lés a Bissau, però no és segur.


  Cap al 1838 es comença a detectar la presència de Barreda i els seus còmplices a la zona de Bissau. Aquell any Barreda va ser interceptat al riu Pongo quan capitanejava el negrer Lavradora, propietat del cubà Baltasar Pujol, amb 251 esclaus a bord. Havia comprat el vaixell a Kyetan pocs dies abans i el governador portuguès de Cap Verd li havia facilitat la documentació pertinent. Això fa pensar que coneixia bé la zona i que hi tenia bons contactes.[19]


  El 1842 va ser interceptat a la zona de Gàmbia el vaixell Siete Hermanos, comandat pel menorquí Josep Vanrell, resident habitualment a Maó.[20] Vanrell tornaria a la zona a finals de 1843, en companyia del seu soci i amic, el pilot Guillem Forbes.[21] Per aquella època també va ser identificat, prop de Bissau, un altre menorquí anomenat Tadeo Vidal o Joan Pons; tot i que afirmava dedicar-se al conreu del cacauet, en realitat practicava el comerç d’esclaus.[22]


  El 1847, quan el comerç negrer ja estava en ple retrocés a la Guinea Occidental, l’Atrevida, que venia de les Canàries, va ser interceptada en aigües de Bissau pel creuer anglès Philomel. Anava sense el seu capità, que no era altre que Vanrell, que havia baixat a terra en una factoria negrera dirigida per Barreda i havia enviat l’Atrevida, sota el comandament del seu pilot, a les Canàries a buscar vi per intercanviar pels esclaus. Com que el vaixell va ser capturat prop de terra ferma, alguns mariners van decidir quedar-se a la factoria de Barreda (anomenat pels autòctons «don Bito»). El tinent Boughey, del Philomel, va baixar a terra i va veure els barracons on Barreda tancava els esclaus i els ferros que usava per immobilitzar-los en el moment de carregar-los als vaixells. Boughey va poder veure els negrers, i entre ells hi havia asseguda una esclava negra, que segons tots els indicis era l’amistançada de Vanrell.


  L’Atrevida va ser conduïda al tribunal mixt de Sierra Leone, i malgrat la defensa de la seva innocència que va fer el jutge espanyol Guillemard de Aragón, el vaixell va ser condemnat. Els documents interceptats deixaven clar que la nau era destinada al tràfic d’esclaus, i que els que dirigien el negoci eren Barreda, Vanrell i Guillem Forbes, el pilot de l’Atrevida. No era tan evident si també hi estava implicat Juan Manuel Foronda, un comerciant de Tenerife que s’havia destacat en la seva lluita contra l’abolició i que era qui subministrava el vi canari i altres mercaderies a Barreda.[23]


  Vanrell comerciava a Bissau, bàsicament, amb tabac, barrets de panamà i vi. Malgrat la captura de l’Atrevida, no va marxar de la zona. L’any 1848 les autoritats portugueses van avisar els diplomàtics britànics que a la zona del riu Sant Martí, prop de Bissau, hi havia una factoria negrera espanyola. És possible que ho fessin per eliminar la competència, ja que en aquell moment diversos funcionaris colonials portuguesos es dedicaven al tràfic d’esclaus. La balandra britànica Alert va desplaçar-se al sud d’on havien trobat Barreda anteriorment. Els anglesos van entrar en contacte amb el rei Branco, del regne de Biombo, que es va queixar de la presència de negrers a la zona i va demanar als oficials que destruïssin els seus establiments.


  El 10 de desembre els bots del vaixell britànic, guiats per la gent de Branco, van arribar a la factoria de don Bito. El comandant Dunlop va anunciar al basc que destruiria la factoria, i Barreda va fer veure que col·laborava amb els britànics i va permetre que alliberessin els vint-i-un esclaus que guardava als barracons (dos d’ells agonitzant). En realitat, amagava que tenia un altre dipòsit d’esclaus a l’illa del Papagai, amb una quarantena de captius, però els homes de Branco van informar Dunlop de l’existència d’altres barracons.


  Els homes de la regió no actuaven per interès: es van negar a rebre cap recompensa per la seva col·laboració i el rei Branco es va apressar a signar un tractat antiesclavista amb els anglesos. Així, els britànics van aconseguir alliberar la resta d’esclaus, que els van comentar que don Bito els tractava amb gran brutalitat i que cada nit els encadenava pel coll. Tots els esclaus van decidir acompanyar els anglesos a Sierra Leone, on serien alliberats. Amb una excepció: una esclava va decidir, per pròpia voluntat, quedar-se a Bissau amb els esclavistes: no era altra que l’amant de Barreda.[24]


  
    UN AFER ENTRE VEÏNS


    El 1844 el Foreign Office va escriure al cònsol britànic a Maó per preguntar-li si hi havia menorquins implicats en el comerç negrer. La resposta del diplomàtic Robert Adam Dalzelis va ser contundent: «Es diu que en el passat uns pocs individus de Menorca s’han vist implicats en el tràfic d’esclaus», però «l’odiós tràfic fa molt que ha acabat del tot a Maó i a tota la resta de les illes Balears».[25]


    El cònsol, o mentia deliberadament, o no s’assabentava de res. Josep Vanrell i Guillem Forbes, que en aquells moments traficaven a Bissau, no només eren menorquins i maonesos, sinó que a més eren veïns: segons fonts britàniques, eren companys des de petits. Josep Vanrell vivia al número 8 del carrer Anuncivay, a poca distància del port. Al mateix carrer, unes portes més enllà, hi vivien els germans Vinent Vives. Un dels germans, Francesc, va dirigir durant algun temps una factoria negrera a l’illa de Corisco, i va capitanejar alguns vaixells negrers. El seu germà Antoni, mariner, comerciant i banquer, va enriquir-se extraordinàriament amb el tràfic d’esclaus; el 1844, mentre el cònsol responia a la missiva dels seus caps de Londres, encara s’hi dedicava. També eren menorquins els gerents de l’altra factoria de Corisco: Joan Pons i Baltasar Simó. I procedien de Menorca els germans Álvarez Sinibel, propietaris i factors d’un establiment negrer de Gallinas.[26]


    Als anys 1830 Menorca va patir contínues sortides de població, cap a Algèria, bàsicament, però també cap a Amèrica. Les quintes i el proteccionisme empenyien els menorquins a anar-se’n de l’illa. Però no deixa de sorprendre que tants i tants illencs acabessin dedicant-se al tràfic d’esclaus. La llista de capitans negrers menorquins és llarguíssima. Hi figuren Joan Sagrera, Joan Costa, Joaquim Andricain, Antoni Capó, Josep Germà, Mariano Sintes, Joan Bufo, Miquel Abella, Vicente de la Torre, Jaime Moysi…[27] El nombre d’oficials encara és molt més gran: molts pilots capturats pels anglesos declaraven ser originaris de Menorca.


    Maó no només aportava tripulacions a les expedicions negreres. Com a mínim un vaixell esclavista, el Paquete Veracruzano, va ser construït a les drassanes de Maó, als anys 1830.[28] La xarxa negrera dirigida pel barcelonès Jaume Tintó també utilitzava el port menorquí com a base per a les seves expedicions.[29] Menorca era una peça important en les xarxes de tràfic d’esclaus. No és estrany que a l’illa, per dir que n’hi ha molt d’alguna cosa, a vegades s’empri l’expressió «N’hi ha un negrer».

  


  El 1839 es tenen les primeres notícies de la presència a la Guinea Occidental dels germans Tomás i Pedro Tito. Aquell any, Pedro va ser identificat per l’armada britànica quan anava a bord d’un vaixell negrer amb bandera nord-americana com a passatger. Entre els papers que se li van interceptar n’hi havia alguns que demostraven que Tito bescanviava les lletres de canvi que Pedro Blanco, un dels negrers més famosos de la zona de Gallinas, enviava al també negrer capità Canot.[30] Tito actuava des del port de Sal, a l’arxipèlag de Cap Verd. S’havia casat amb la germana d’un comerciant de l’illa i tenia magnífiques relacions amb el governador portuguès Francisco de Paula Bastos, cosa que li facilitava les seves activitats.[31]


  El 1841 un grup de tripulants de vaixells esclavistes que estaven bloquejats al port de Sierra Leone van llogar el Maria, de Pedro Tito, perquè els dugués a Cuba.[32] A partir d’aquí la implicació dels Tito en el tràfic d’esclaus s’accelera, fins el punt que el 1843 Pedro ja era definit per fonts diplomàtiques britàniques com «El més notori propietari i traficant d’esclaus d’aquestes illes» [Cap Verd].[33] El 1843 el Mariano (o Mariana), de Tomás Tito, va dur dos-cents noranta-nou esclaus de Cap Verd a Matanzas.[34] En aquella mateixa època el seu germà, Pedro, usava un bergantí amb bandera dels Estats Units, l’Angelina, per carregar esclaus al riu Pongo i dur-los a Amèrica; també algunes vegades va emprar els bergantins Maria i Urumea.[35]


  La complicitat de Francisco de Paula Bastos amb la xarxa dels Tito a la llarga li va dur moltes complicacions. El 1843 aquest governador portuguès va impulsar una protesta diplomàtica contra els britànics perquè el tinent Stewart, de l’Heroine, havia regirat un vaixell de Tito en aigües territorials portugueses. El conflicte va posar de manifest la complicitat de Paula Bastos amb Tito, i va provocar l’immediat cessament del funcionari i la seva repatriació a la metròpoli.[36] A partir d’aquest moment, no es tenen més notícies de la implicació dels Tito en el tràfic d’esclaus. Tot i això, sabem que Pedro va quedar-se uns anys més a l’illa, dedicant-se a la producció de sal.


  El principal enemic dels Tito era el cònsol britànic Rendall, que contínuament denunciava a Londres les activitats dels dos germans. Diverses vegades el diplomàtic va advertir la flota britànica de la sortida de vaixells negrers de les illes i va acusar les autoritats portugueses de col·laboració amb els traficants espanyols. El diplomàtic, que havia viscut sis anys al Senegal i que era germà del governador de Gàmbia, va aconsellar a Lord Parlmeston, del Foreign Office, que s’ataquessin les factories esclavistes de terra ferma. Ell considerava que era l’única mesura eficaç per posar fi al comerç d’esclaus. Però reconeixia que els habitants de la costa africana sovint preferien els negrers als abolicionistes britànics, i per això considerava que acabarien reconstruint les factories. Per ell l’única solució, a llarg termini, era la colonització del continent.[37] Els seus caps, que no sentien aquest raonament per primera vegada, no estaven disposats a fer més despeses per lluitar contra el tràfic d’esclaus, ja que la flota abolicionista s’enduia una bona picossada dels impostos dels anglesos de l’època.


  Amb la mort de Kyetan, el 1850, el tràfic negrer a Bissau es va reduir, però no va desaparèixer.[38] El 1854 Rendall encara va denunciar la sortida d’un clíper carregat d’esclaus de la regió (el clíper era un dels velers més ràpids i moderns de l’època).[39] En aquelles costes, aleshores, hi havia alguns negrers en actiu: un de Trinidad, un de Grècia, un francès… Cap d’espanyol.[40] El 1864 les autoritats britàniques van assabentar-se, per alguns rumors, que hi havia negrers espanyols situats al riu Geba, prop de Bissau. Els esclavistes, segons aquestes informacions, usarien petits vaixells per dur esclaus cap a Cap Verd i d’allà a Cuba. Les autoritats portugueses van enviar una goleta a supervisar la zona, però no hi ha constància que localitzés res.[41]


  AL NORD DE SIERRA LEONE: ELS RIUS NÚÑEZ I PONGO, LA TERRA DELS VERITABLES MONGOS


  La paraula mongo s’ha popularitzat en espanyol i en altres llengües com a sinònim de traficant d’esclaus blanc instal·lat a l’Àfrica. Hi ha fins i tot qui considera que aquest mot procedeix de la «interlingua de los negreros», un suposat llenguatge creat per comunicar-se entre «los capitanes esclavistas, los cazadores de negros y los reyezuelos africanos» (donant per fet que tots els traficants, tots els «caçadors de negres» i tots els «reietons» africans parlaven la mateixa llengua).[42] Però, en realitat, la paraula mongo la trobem ben poc citada en els documents d’època. Probablement va ser popularitzada per l’autobiografia del negrer Théodore Canot i, sobretot, per la novel·la de Lino Novás Calvo sobre Pedro Blanco.[43] Mongo, de fet, només significava, entre els susu del riu Pongo, «cap de la costa», independentment del color de pell.[44] Atribuir el títol de mongo a algun blanc o mulat, com el famós John Ormond, el mongo John, no era sinó una forma d’integrar-lo a la societat local. També hi havia, doncs, mongos negres, com el mungo Brama, de Curtis Town.[45]


  La zona dels rius Pongo i Núñez, a l’actual República de Guinea, havia estat durant molt de temps dedicada a la producció aurífera. Al segle XIX la producció d’or va reduir-se per l’extensió del tràfic d’esclaus, que va acaparar les energies dels habitants de la regió, oferint-los més beneficis amb menys esforços.[46] Al riu Pongo hi arribava un corrent continu d’esclaus procedent del Futa Djalon, un potent regne fulbe situat uns centenars de quilòmetres a l’interior. Les guerres d’expansió que els fulbe mantenien en aquell moment al Sahel oferien una segura font de captius als intermediaris de les costes de l’Àfrica occidental, que posteriorment els reconduïen cap a Amèrica.


  Existien sòlides xarxes comercials, dirigides bàsicament per mercaders diola i mandé, que facilitaven que les caravanes esclavistes fulbe trobessin compradors en arribar a les platges. Els qui dirigien les caravanes, quan arribaven a la vora del mar, dormien a les cabanes d’hostes de les factories negreres. Els fulbe eren àvids consumidors de mercaderies europees, i per això les factories del Pongo sempre tenien esclaus a punt.[47] A més a més, hi havia un intens tràfic d’esclaus a través de la costa: alguns dels captius exportats a Amèrica a través del Pongo venien de Bissau o de Gallinas.[48] La costa retallada afavoria el comerç il·legal, ja que l’existència de moltes illes i estuaris permetia dissimular les factories i els vaixells, i evitar la persecució dels creuers britànics (una de les illes Los era anomenada, a l’època, Factory Island, per la presència d’establiments negrers).


  Una de les característiques peculiars de la zona era el gran protagonisme adquirit durant el segle XVIII pels euroafricans. Al Pongo hi havia una comunitat composta per mestissos, blancs i negres, molt influïts per la cultura europea, que s’havia consolidat com una autèntica burgesia comercial gràcies a les seves bones relacions amb els traficants estrangers. Les famílies euroafricanes es movien amb comoditat entre Liverpool, Charleston, l’Havana, Freetown, el Pongo i Matanzas, i algunes tenien casa a tots aquests llocs. Tenien un fort sentit de grup i sovint es casaven entre si.[49] Molts euroafricans eren mestissos, descendents d’europeus dedicats al comerç esclavista. Hi havia famílies d’origen francès, com els Botefeur; capverdià, com els Lightbourn; britànic, com els Curtis; espanyol, com els Skelton; portuguès, com els Gomes… Aquests criolls sovint combinaven pautes de comportament africanes i europees, i alguns d’ells van arribar a tenir una forta influència sobre les societats locals. El mulat Lawrence, fins i tot, es presentava com a «rei dels susu».[50]


  En aquesta societat euroafricana algunes dones assolien molt de poder, perquè s’enriquien amistançant-se amb traficants blancs (tal com ho feien, a la mateixa època, les signares del Senegal o les nharas de Bissau).[51] La més coneguda d’aquestes dones, al Pongo, a principis del XIX, era Elisabeth Lightbourn. Era néta d’un portuguès, Gomes, que s’havia casat amb una dona de Bissau i que s’havia instal·lat a la desembocadura del Pongo per dedicar-se al comerç negrer. Allà havia col·laborat en estreta relació amb el nord-americà Jacob Faber, que treballava per a l’empresa cubana dels germans O’Farril.[52] La mare d’Elisabeth s’havia casat amb un traficant nord-americà, Lightbourn. Elisabeth, que havia estudiat a Anglaterra, va trencar la tradició familiar i es va casar amb un euroafricà. Però, paral·lelament, mantenia relacions amb un traficant britànic, Benjamin Campbell, de qui es deia que, a més de soci en els seus negocis, era pare d’alguns dels seus fills.[53] El 1841 el negoci dels Lightbourn es va veure molt afectat per un atac anglès a la seva factoria,[54] però la dona euroafricana no va aturar les seves activitats: el 1845 el Dos Hermanos encara va comprar un carregament d’esclaus a Elisabeth i a Paul Faber.[55]


  Una altra de les dones que sobresortien a la zona era Elisabeth Skelton, filla d’un hispano-escocès, Frazer, i una autòctona. Elisabeth també havia estudiat a Europa. A la regió també hi tenia un gran protagonisme madame Faber. Havia crescut a Sierra Leone i era originària de Nova Escòcia. Durant algun temps va estar amistançada amb l’esclavista nord-americà Faber. Quan ell va tornar-se’n als Estats Units, madame Faber va continuar traficant amb esclaus.[56]


  Els joves euroafricans acostumaven a cursar els estudis a Matanzas o en altres punts de Cuba, tot i que de vegades eren enviats als Estats Units.[57] Els fills de Lightbourn i Benjamin Campbell van estudiar a Cuba, a França, a Anglaterra i als Estats Units.[58] John Ormond va enviar dos dels seus fills mestissos a Cuba,[59] i va rebre a la seva factoria un fill de l’esclavista cubà Amara, perquè aprengués el negoci del tràfic de negres mitjançant un stage a la costa africana.[60] En canvi, el fill mulat de l’esclavista britànic Christopher Weatherhead no va tenir tanta sort: va ser venut per la tripulació del negrer on feia un viatge d’estudis als Estats Units i va passar uns anys esclavitzat, fins que el 1841 va ser alliberat.[61]


  No tots els traficants eren euroafricans. També n’hi havia d’occidentals, com l’irlandès Kearney, els britànics Campbell i Goss, o els nord-americans Faber, Sabb i Sammo. Alguns d’ells havien treballat com a empleats de les companyies britàniques que uns anys abans s’havien dedicat al tràfic d’esclaus a la zona.[62] Els traficants occidentals sovint actuaven de forma similar als euroafricans i els seus descendents acabaven sumant-se al grup dels criolls. Per poder quedar-se al Pongo, els negrers eren obligats a participar en una cerimònia que en susu s’anomenava dantica, mitjançant la qual es segellava el seu pacte amb els caps locals. Amb freqüència, el factor també era impulsat a establir aliances matrimonials a la zona, per tal de consolidar les seves relacions amb els caps africans, que promovien aquest tipus de matrimonis.[63]


  Sens dubte, el més famós d’aquests esclavistes era John Ormond, el mongo John, resident a Bangalang. Es tractava d’un individu brutal, que tenia molt mala fama fins i tot entre els negrers: es deia que havia cremat viva una dona, que tirava al mar els esclaus que ningú no volia comprar, i que havia pegat quatre-cents assots a un captiu, que va morir de la pallissa.[64] Vivia rodejat d’un harem i disposava de tot tipus de luxes, però va acabar els seus dies arruïnat. A les seves memòries, el negrer Canot explica que el mongo John era tiranitzat per les seves dones, que utilitzaven les seves famílies per controlar-lo.[65] Després de la seva mort, el 1840, la influència dels mongos blancs va minvar molt.[66]


  
    ELS ALLIBERATS: LA GÀBIA AFRICANA


    Els esclaus procedents de les factories espanyoles alliberats pels britànics als vaixells negrers no podien ser retornats al seu punt d’embarcament, ja que allà correrien el risc de veure’s esclavitzats de nou. La solució més fàcil, i més econòmica, era alliberar-los allà on el vaixell era jutjat: a Sierra Leone, a l’Havana, a Rio… La majoria, en realitat, van ser alliberats a Sierra Leone, perquè els britànics tenien tendència a portar-los allà, perquè era on tenien més control sobre el tribunal.


    Quan els captius eren alliberats a Sierra Leone, se’ls obligava a servir com a aprenents d’algun empresari de la colònia. Però molts dels «aprenents» vivien en condicions infectes sota les ordres dels sierraleonesos.[67] De fet, aquests fins i tot compraven de tant en tant esclaus, sobretot dones, per usar-los com a domèstics o com a concubines.[68]


    Alguns dels esclaus alliberats ni tan sols van tenir la «sort» de fer «d’aprenents» durant anys. Cotty va ser embarcat com a esclau el 1830. Els britànics van alliberar-lo quan era traslladat cap a Amèrica, però tan sols va durar dos mesos a Freetown: va ser segrestat de nou i conduït a Gallinas, on va ser venut un altre cop a un negrer espanyol. Ell va poder explicar la seva història perquè, per segona vegada, el seu vaixell va ser capturat per l’armada britànica. Altres companys seus no van tenir tanta sort. Es deia que Ormond havia comprat trenta King Boys (exesclaus) segrestats d’una sola tongada.[69]

  


  Benjamin Curtis també va ser tota una celebritat. Havia nascut a Boston, abans de la independència nord-americana, i es considerava britànic. Curtis es va casar amb moltes africanes, i va arribar a tenir una cinquantena de fills (d’aquesta manera, va emparentar-se amb alguns mercaders d’esclaus locals, com el cap mungo Brama i el seu fill Yondy Condy). Quan el 1820 l’armada britànica va atacar la factoria de la família, el jove mestís Tom Curtis va repel·lir l’atac a canonades. Els invasors van tenir onze baixes i Curtis va aconseguir capturar alguns mariners anglesos. Les represàlies britàniques van ser contundents. Després d’un llarg canoneig, cent cinquanta soldats van desembarcar a la costa i van cremar dos vaixells negres i les factories esclavistes, així com diversos pobles susu i els seus conreus. A més a més, van alliberar tots els captius.[70]


  Un altre traficant d’anomenada era Edward Joseph (o Joussife). Aquest britànic havia arribat a la zona com a funcionari del tribunal mixt de Sierra Leone destinat a reprimir el comerç esclavista i va acabar fent de negrer. Havia estat comptable d’Ormond, però es va barallar amb ell i va establir-se pel seu compte.[71] L’armada britànica el perseguia especialment, perquè no només venia esclaus, sinó que a més a més havia revenut alguns King Boys, negres alliberats dels vaixells negrers (que Londres considerava ciutadans britànics). Aquests King Boys havien estat segrestats a Sierra Leone per còmplices de Joseph. El 1831 les autoritats britàniques van organitzar una operació per detenir-lo, però Joseph va aconseguir escapar-se per la finestra i va dirigir-se a Cuba en un vaixell negrer. Malgrat tot, un any més tard va tornar de Cuba amb la goleta Speculation per buscar més esclaus.[72] Sembla que va acabar marxant a viure a Carolina, el 1835, en companyia d’un mestís i d’un negre lliure.[73]


  La concentració de traficants a una mateixa àrea tenia avantatges. Molts vaixells negrers venien a la zona del Pongo perquè tenien la garantia que un o altre dels factors tindria esclaus a punt, i d’aquesta forma s’assegurava una càrrega ràpida i poc arriscada (els traficants de la zona tenien fama d’embarcar els captius a gran velocitat).[74] Però la relació entre traficants no sempre era harmoniosa. El 1838 va esclatar un fort conflicte entre els caps locals i els euroafricans (excepte madame Faber, que es va posicionar amb els autòctons). Durant un temps el tràfic va paralitzar-se i no va haver-hi sortides de vaixells.[75]


  A vegades els conflictes es donaven entre els fulbe, un poble islamitzat de l’interior, i els pobles de la costa. De tant en tant els fulbe organitzaven operacions militars a la zona costanera per tal de controlar el comerç.[76] Cap al 1824 John Ormond es va aliar amb els fulbe per enfrontar-se als euroafricans, i durant alguns mesos el comerç de la zona va quedar bloquejat per aquest conflicte. Ormond pretenia controlar tot el tràfic, subordinar la resta dels comerciants a la seva autoritat i establir un règim de monopoli en la venda d’esclaus, però no es va sortir amb la seva.[77] En algun cas també s’han documentat problemes entre les tripulacions dels negrers i les poblacions locals. El 1824 un desacord comercial entre el capità del negrer Nueva Francisca i els susu del Pongo va acabar amb el saqueig i destrucció del vaixell per part dels autòctons.[78]


  A finals del segle XVIII ja hi havia estretes relacions entre la zona del riu Pongo i Cuba, un destí habitual dels esclaus sortits de la regió, tot i que també sovintejaven els contactes entre el Pongo i la Florida espanyola.[79] Al segle XIX les relacions amb l’illa caribenya es van anar reforçant. Ha quedat constància de moltes vendes d’esclaus de la zona a Cuba.[80] Alguns dels traficants establerts a la regió, com Daniel Botefeur, tenien plantacions a l’illa caribenya. El 1813, el fill de John Ormond tenia negocis a Cuba, però problemes amb els seus socis van fer que els deixés.[81] Pràcticament tots els traficants de la zona van vendre esclaus per al mercat cubà, i als anys 1840 va haver-hi molts embarcaments d’esclaus cap a Puerto Rico.[82] Tot i això, en certs moments, com als anys 1820 i a finals dels 1830, també va haver-hi força compres per part de traficants brasilers, que s’enduien els captius al seu país.[83] I empreses franceses, amb el suport del seu govern, compraven esclaus de la zona per destinar-los, en règim de treballs forçats, a les plantacions de Caiena (a la Guaiana francesa).[84]


  El comerç esclavista a la zona dels rius Pongo i Núñez va patir moltes oscil·lacions, sobretot pels assalts militars britànics als establiments negrers. El 1814, quan les xarxes nord-americanes eren molt actives a la zona, els anglesos van atacar les factories i van alliberar tres-cents esclaus. Van tornar a atacar-les diverses vegades: el 1817, el 1820, el 1824, el 1841…[85] I els francesos van fer sengles desembarcaments contra els traficants d’esclaus a la zona de Boké el 1839 i el 1840 (de fet, preparaven lentament l’annexió de la Guinea francesa).[86] Cada un d’aquests atacs, en els quals es destruïen factories i vaixells, implicava un descens del tràfic esclavista. Però al cap d’un temps el comerç negrer tornava a revifar.


  Malgrat tot, els habitants de la regió mai no van concentrar-se exclusivament en el tràfic d’esclaus, sinó que el combinaven amb el comerç legal. A partir dels anys 1820 es va introduir a la zona el conreu del cafè, i als anys 1830 es va començar a exportar cacauet.[87] Quan el comerç d’esclaus atlàntic fluixejava, els habitants de Pongo es dedicaven als conreus d’exportació. Però quan el tràfic funcionava bé, les exportacions dequeien. En períodes d’expansió del tràfic negrer, els factors britànics que es dedicaven al comerç legal es queixaven que els resultava molt difícil comprar productes, perquè tothom es dedicava al tràfic d’esclaus.[88]


  A mitjans dels anys 1830 el comerç negrer va créixer ràpidament al Pongo,[89] però va decaure de sobte a principis dels 1840. El 1842 els britànics asseguraven que el tràfic d’esclaus ja s’estava acabant a la zona, i el 1845 es ratificaven en aquesta opinió.[90] I no s’equivocaven gaire. O s’equivocaven del tot. De fet, molts esclaus van començar a ser destinats a plantacions situades a la mateixa regió. Les dues grans traficants de la zona, Elisabeth Lightbourn i madame Faber, es van passar al comerç legal, com va fer-ho també la vídua de Nozzolini.[91] Paradoxalment, per conrear les plantacions de palmera d’oli o de cacauet que promovien els anglesos també utilitzaven esclaus, de manera que, si bé es va reduir sensiblement el tràfic atlàntic, continuaven arribant esclaus de l’interior, ara per treballar a la costa.[92]


  Malgrat tot, aviat van tornar a produir-se sortides d’esclaus cap a Amèrica. El 1850 madame Faber encara va vendre tres-cents esclaus per quinze mil dòlars.[93] Els britànics, per aquella època, van trobar un eficaç aliat en la lluita antiesclavista en la figura del cap Mathias Catty, que denunciava la presència de vaixells negrers a canvi de vint-i-cinc lliures. I, malgrat tot, paral·lelament Catty col·laborava estretament amb els negocis il·legals d’Elisabeth Lightbourn tot oferint-li esclaus[94] (alhora, era un estret aliat de la missió baptista, contrària a l’esclavatge i al tràfic).[95] Segons el governador de Sierra Leone, Hill, Catty era «un bevedor habitual i un dèbil mental» i creia que «és tan imbècil que jo no puc considerar-lo digne d’altra notícia que la de la suspensió de la seva paga». Però Catty, imbècil o no, va ajudar decisivament l’armada britànica en la captura del Manuelita, el 1854.[96] I els anglesos continuaven necessitant-lo, perquè el comerç negrer no s’acabava: els traficants espanyols continuaven usant el Pongo per fornir de mà d’obra Cuba,[97] encara que la flota britànica no fes més que anunciar la fi del tràfic d’esclaus en aquella zona.[98] De fet, quan ja es pensava que el comerç negrer s’havia acabat del tot a la Guinea, després de 1860, encara es van capturar alguns vaixells en aquestes aigües.[99]


  Els espanyols van ocupar un lloc marginal en el comerç negrer a aquesta regió, probablement a causa de la força dels traficants euroafricans i d’altres nacionalitats. L’historiador Joseph C. Dorsey assegura que els espanyols establerts al Pongo eren simples agents de la família Lightbourn.[100] És possible que Lightbourn tingués algun ajudant espanyol, però també tenim constància de tractants hispans sense cap relació amb l’euroafricana.


  La primera notícia d’un traficant espanyol al Pongo la trobem al voltant de 1800. Frazer, el pare d’Elisabeth Skelton, era un escocès que s’havia nacionalitzat espanyol a les colònies hispanes d’Amèrica. Malgrat tot, en les fonts britàniques sempre van tractar-lo d’escocès.


  Alguns anys més tard es comencen a tenir notícies de la instal·lació a Buramaya de William Fernández, originari de la Florida espanyola. El 20 de febrer de 1814 la seva factoria esclavista, com onze més, va patir l’atac de les tropes britàniques. Tres-cents esclaus van ser alliberats pels mariners. Els factors de la zona van culpar de l’atac els missioners de la Church Missionary Society de Londres, als quals acusaven de subministrar informacions sobre el tràfic d’esclaus als britànics. És possible que no s’equivoquessin, ja que els missioners britànics sovint oferien dades sobre els vaixells esclavistes a la patrulla naval. I, malgrat tot, Fernández va defensar-los en una reunió de tots els negrers de l’àrea i va aconseguir que no els expulsessin. En realitat, només va obtenir una pròrroga, perquè el 1817, després d’una altra incursió britànica, foren obligats a repatriar-se.


  En aquesta ocasió, Fernández va aconseguir una certa rellevància. Va convocar tots els negrers a una reunió per fer front als britànics, i ell mateix va assistir-hi acompanyat d’una escorta de quatre-cents guerrers africans. Gràcies a aquesta demostració de força, va aconseguir durant un cert temps el control del comerç d’una part del riu Pongo.[101] No hi ha més notícies sobre la seva participació en el negoci esclavista, però a mitjans del segle XIX un dels seus fills, el mestís Jelloran Fernández, era considerat un dels reis susu de la zona de Buramaya.[102]


  Als anys 1830 els anglesos es van haver d’enfrontar a un altre factor de nacionalitat ambigua, anomenat Powell. Ell es definia com a espanyol, tot i que hi havia qui el considerava escocès o nord-americà. Era ben difícil saber-ho del cert, perquè dominava diverses llengües (algú el va definir com un «lingüista perfecte»). Uns anys abans havia estat capturat al Carib anglès quan capitanejava el vaixell Rosa, carregat d’esclaus.[103] És probable que el seu empleat fos un tal Joan Sagarra, un català resident al Pongo que va ser capturat per l’armada britànica al negrer Ninfa. Aquesta nau a les bodegues hi duia 167 esclaus, i a les seves cabines hi anava el conegut esclavista gadità establert a Cuba Cayetano Estremera.[104] Powell va morir de febres el 1834, quan sortia de la costa en el vaixell Felicidad, que ell mateix havia noliejat. L’historiador David Eltis assegura que el seu nom era Isidore i que vivia entre el riu Núñez i Matanzas.[105] Sens dubte era el fill de Thomas Powell, un negrer britànic que treballava per a Frazer a principis del segle XIX, i que vivia entre Charleston, Liverpool i les illes Los. En diverses ocasions havia fet de capità de negrer.[106]


  Va passar molt de temps abans no es detectés de nou la presència de negrers espanyols a la zona. El 1856 es va fer pública l’existència d’una factoria al riu Pongo, dirigida pel barceloní José de Bérriz o José Berrín. És possible que fes bastant de temps que era a la zona, perquè els francesos donaven el topònim «Berrin» a un indret situat a la riba del riu Casamance, a no gaire distància del Pongo.[107] Bérriz era propietari d’una goleta, la Julia. El 19 de maig de 1856 el vapor Myrmidon de la flota britànica va penetrar al Pongo i va desembarcar-hi tropes. Els mariners van cremar la factoria de Bérriz i la seva goleta, i la població de la zona va col·laborar amb els britànics dedicant-se al pillatge de la instal·lació. Malgrat tot, els anglesos no van aconseguir alliberar els esclaus del català perquè aquest, previsor, havia amagat els barracons, amb capacitat per a sis-cents captius, a certa distància de la costa. El govern espanyol va cursar una protesta diplomàtica a Londres, perquè l’acció militar havia estat sense cap mena de dubte il·legal des del punt de vista del dret internacional, però la Gran Bretanya, com de costum, va ignorar-la.[108]


  Bérriz no va anar-se’n de la zona. És molt probable que fos ell mateix, o un empleat seu, el traficant que el 1857 tenia nou-cents esclaus a punt d’embarcar al riu Pongo i que esperava dues goletes de Cuba per endur-se’ls (aquest negrer, segons els informes anglesos, era anomenat Calantovah per les poblacions locals).[109] No se sap si va aconseguir els seus objectius.


  El 1859 José de Bérriz va demanar al govern espanyol el títol de cònsol a Gàmbia tot assegurant que hi havia «no pequeño número de españoles» a la zona, i que calia donar-los protecció diplomàtica.[110] Probablement mentia per obtenir el nomenament, ja que la presència espanyola a la regió sempre va ser ben escassa. En canvi, possiblement deia la veritat quan assegurava que coneixia bé l’àrea, per haver-hi viatjat molt en tipoy (llitera), a cavall o en vaixell. Però el Ministeri d’Estat espanyol no va accedir a la seva demanda. En primer lloc, era conscient que Bérriz exagerava i que no hi havia tants espanyols a la zona. Per altra banda, Espanya ja tenia un vicecònsol a Bathurst (l’actual Banjul) que cobria tota l’àrea. I el més important: el ministeri sospitava que, en realitat, el que pretenia Bérriz amb el nomenament era obtenir cobertura diplomàtica per dedicar-se al tràfic d’esclaus.[111]


  Als anys 1860, quan a l’Atlàntic el comerç negrer ja tocava a la fi, va experimentar una revitalització a la zona del Pongo, on solien actuar alguns vaixells que sortien de les Canàries (una pràctica que ja havia existit als anys 1840).[112] Sembla que la iniciativa procedia d’una companyia espanyola que tenia el centre d’operacions al riu Núñez, però que també actuava a Sherbro, a Gallinas i al Pongo.[113] El 1860 va desaparèixer, amb tota la seva tripulació, un vaixell que havia embarrancat al riu Pongo. Se sospitava que era un negrer espanyol que devia ser abordat per les poblacions locals, que l’haurien saquejat i n’haurien assassinat els tripulants.[114]


  El 1861, al riu Núñez els anglesos van interceptar el Daina, un vaixell procedent de Tenerife que ja era a punt de carregar els seus esclaus. Els mariners van destruir la bandera i tots els documents, per tal de dificultar-ne la identificació. En no poder provar-se la nacionalitat del vaixell no va haver-hi cap protesta ni cap intervenció del govern espanyol.[115] L’any següent va ser capturat per la patrulla naval, prop de les illes Los, el Teide, també procedent de les Canàries.[116] Un any més tard, els britànics van interceptar al riu Núñez un vaixell, abandonat per la seva tripulació, sense documents, sense nom i sense bandera. Les forces britàniques no van aconseguir moure’l i van decidir destruir-lo. Sospitaven que es tractava d’una altra nau vinguda de Tenerife.[117]


  És possible que totes aquestes operacions estiguessin vinculades a la presència d’un «factor ambulant» procedent de les Canàries, que passava llargues temporades al riu Núñez per preparar embarcaments. Pel seu caràcter estacionari va passar desapercebut en alguns informes dels militars i diplomàtics britànics, que asseguraven que no hi havia espanyols a la zona del riu Pongo.[118] El 1865 aquest canari fou el responsable d’assortir d’esclaus el Dolores. La seva gestió va resultar tremendament ineficaç.[119] No es pot descartar que els constants problemes en expedicions negreres anteriors també tinguessin l’origen en la seva incompetència.


  
    LA REVOLTA DEL DOLORES[120]


    Un dia de 1866 un home va aparèixer al consolat espanyol a Sierra Leone. Anava gairebé nu i se’l veia desnodrit i malalt. Va afirmar que es deia Juan Bautista Aguirre, i que era natural de Plens, al País Basc. Va demanar auxili al cònsol per retornar a casa, i no va tenir cap escrúpol a explicar-li tota la seva història. El cònsol va advertir-lo que si confessava algun delicte podria ser jutjat a Espanya, però a Aguirre tant li feia: només es volia escapar del continent africà. No va callar-se res.


    Aguirre havia arribat al riu Núñez com a pilot del Dolores. És probable que aquest vaixell anteriorment ja hagués estat al servei de xarxes negreres, perquè al desembre de 1864 va arribar a Tenerife procedent de la costa. Aguirre era del mateix poble que el capità del vaixell, Nicasio de Sandeles. Tenien un acord amb un comerciant canari que els havia assegurat que tindria a punt tres-cents esclaus per embarcar al riu Núñez. Però quan van arribar amb el seu vaixell a aquella costa, el factor només en tenia una cinquantena. Va assegurar-los, malgrat tot, que en dos mesos aconseguiria més captius, per completar la càrrega. El Dolores es va allunyar de la costa, però quan va tornar només va trobar cinquanta-set esclaus. I el que és més greu: no hi havia provisions preparades per al viatge. Resignats, van carregar els captius i van fer-se a la mar, però els esclaus, desesperats per la falta de menjar, es van revoltar i van matar el capità, el contramestre i dos mariners. Els cinc tripulants que quedaven amb vida van ser obligats a conduir el vaixell de retorn al continent, fins al punt d’embarcament.


    Però el problema no es va acabar amb el retorn al riu Núñez. El cap de la zona va acusar els negrers de no haver-li pagat tot el que li havien promès, i es va apoderar del vaixell, dels esclaus i dels mariners. El vaixell va ser destruït i saquejat pels habitants de la zona, i els mariners sobrevivents van ser maltractats i retinguts. Al cap d’un temps, van decidir fugir. Dos van arribar a les illes Bijagós, a l’actual Guinea Bissau, on van aconseguir ajuda; des d’allà van desplaçar-se a Sierra Leone. Aguirre i dos companys van decidir escapar-se per terra, però en el viatge un d’ells va morir de febres i l’altre va embogir i es va tirar un tret.

  


  CAPÍTOL IV


  GALLINAS, SHERBRO I CESTOS.
TRÀFIC D’ESCLAUS A L’OMBRA DE LA LLIBERTAT


  [image: mapa2.jpg]


  El 1787 els anglesos van crear Freetown, un petit enclavament a Sierra Leone destinat a acollir negres pobres lliures de Londres, així com negres exesclaus de l’Amèrica del Nord que havien col·laborat amb l’exèrcit britànic durant la guerra d’independència dels Estats Units a canvi del seu alliberament. Freetown va anar vegetant, sense pena ni glòria, tot i que el 1800 es va convertir oficialment en colònia britànica. Però la sort de l’indret canviaria el 1807, quan la Gran Bretanya, dins la seva campanya abolicionista, va decidir establir una base naval al llogarret. I encara va transformar-se més quan deu anys més tard es van anar instal·lant allà, a partir de la signatura de tractats internacionals, els tribunals mixts de repressió del tràfic d’esclaus d’Espanya, el Brasil, Portugal i altres països.


  La ciutat creixeria ben ràpid amb l’arribada de militars, diplomàtics, funcionaris i comerciants. Els vaixells negrers capturats per la flota britànica eren conduïts a Freetown, on eren jutjats i, en cas de condemna, subhastats. Els esclaus que duien aquests vaixells eren alliberats a la ciutat, i passaven a incrementar la seva població (no se’ls podia retornar als punts d’embarcament perquè corrien el risc de ser reesclavitzats). La colònia va anar progressant, malgrat ser en un lloc molt insalubre, i el 1820 la ciutat ja tenia vint mil habitants.[1]


  El creixement de la «Ciutat dels Lliures» va anar paral·lel a l’extensió del comerç negrer a Gallinas, una regió situada a l’est de la colònia britànica. Era una zona on l’esclavatge estava molt assentat:[2] tres quartes part dels vai, els autòctons de Gallinas, eren esclaus.[3] Alguns caps de la zona tenien més d’un miler d’esclaus.[4] No va ser difícil que el territori s’impliqués en les xarxes d’exportació. L’orografia de la costa ho facilitava, ja que, com al Pongo, hi havia múltiples rius navegables on els vaixells negrers podien endinsar-se i esmunyir-se de la vigilància britànica. Això sí, les aigües de Gallinas estaven infestades de taurons, i molts esclaus, i alguns negrers, van morir devorats pels esquals en bolcar les seves barques en les maniobres d’embarcament.[5]


  El principal problema, per als esclavistes, radicava en el fet que la densitat de població no era tan alta com a la zona de Whydah o a Nigèria. Això es compensava amb l’eficàcia de les xarxes esclavistes. Els conflictes armats a les zones properes a la colònia britànica eren constants, i servien per assegurar un proveïment continu a les factories d’esclaus.[6] Un 60 per cent dels esclaus exportats per Gallinas procedia de zones properes a Freetown.[7] La resta arribava del nord, mitjançant les xarxes comercials mandé.[8]


  Els habitants de la costa es dedicaven exclusivament al tràfic d’esclaus i no conreaven la terra.[9] Segles abans, els portuguesos havien donat a la zona el nom de costa de les Gallines per l’abundància d’aquestes aus; al XIX, per contra, el menjar hi era increïblement escàs. Els habitants de la zona i els negrers sovint havien de recórrer a l’arròs produït a Sherbro per assegurar la seva supervivència.[10] De fet, a Gallinas, a diferència de zones veïnes, no hi quedava cap palmera d’oli, perquè en temporades d’escassesa les tallaven per menjar-se’n la medul·la.[11]


  Els vai no estaven agrupats en un gran regne, sinó que s’articulaven en petites unitats polítiques. Un dels homes més poderosos de la zona era el rei Siaka, que controlava els territoris on estaven instal·lades moltes de les factories negreres. Juntament amb el seu fill, el príncep Manna, venia un bon percentatge dels esclaus de Gallinas, tot i que alguns altres caps també es dedicaven a aquests afers.[12] Manna, per gestionar els seus afers, fins i tot tenia un secretari anglès, Jesse Owlet.[13]


  Gallinas era molt a prop de la base naval de Freetown, destinada a la lluita contra el tràfic d’esclaus. I, malgrat les aparences, les relacions entre el pol negrer de Gallinas i Freetown eren fluides. En el primer quart del segle XIX, a la colònia britànica els subministraments hi eren més aviat escassos, i molts comerciants de Sierra Leone anaven a Gallinas a comprar aliments i mercaderies, ja que a les factories negreres s’hi trobaven molts productes.[14] A les platges de Gallinas s’hi acumulaven els vaixells que compraven esclaus i venien mercaderies, i els britànics no podien fer-hi res.[15] A la colònia anglesa s’hi consumien molts productes espanyols i cubans, sovint arribats a l’Àfrica en naus negreres.[16]


  Amb el temps, els fluxos van invertir-se. Amb la vigilància naval britànica, era difícil portar provisions a les factories, i el comerç legal es va concentrar a Freetown. A més a més, la població de Gallinas va abandonar els conreus per dedicar-se a l’exportació d’esclaus i els aliments a la zona eren escassos.[17] Els negrers i els caps de Gallinas anaven sovint a Freetown a buscar queviures, no només per alimentar-se ells, sinó també per nodrir els esclaus i per fornir els vaixells que havien de creuar l’Atlàntic amb centenars de passatgers forçats. Però també hi compraven altres mercaderies que més tard intercanviaven per esclaus. Això enriquia els comerciants de la ciutat i els productors de manufactures britànics.[18]


  A Sierra Leone s’hi subhastaven els vaixells condemnats pels tribunals mixts, i aquest era el producte més desitjat pels negrers de la regió, ja que eren naus adequades per al tràfic d’esclaus i s’aconseguien a molt bon preu. A la subhasta de Sierra Leone, on la competència era escassa i la corrupció molt estesa, els vaixells s’arribaven a obtenir per una quarantena part del seu valor pressupostat. En alguns casos els vaixells fins i tot van ser recomprats, a preus ridículs, per testaferros dels seus propietaris originals.[19] A més de naus, a Sierra Leone no era gens difícil de trobar-hi tripulacions per a les embarcacions negreres, ja que sempre hi havia mariners procedents dels vaixells capturats que buscaven una forma de sortir de l’Àfrica. Molts ho farien en un vaixell ple d’esclaus a les bodegues.


  
    UN CONSOLAT PECULIAR


    El consolat espanyol a Sierra Leone era una institució ben peculiar. Els diplomàtics que van ser-hi destinats van patir mil desventures, ja que al clima insà de la costa s’hi afegia la precarietat de les instal·lacions de la seu consular. Diversos cònsols van morir a les poques setmanes d’arribar al seu destí, i durant molt de temps la plaça de cònsol va estar vacant. Habitualment el diplomàtic espanyol destinat a Sierra Leone ocupava la plaça de jutge al tribunal mixt. En aquest càrrec acostumava a defensar els vaixells espanyols i a proposar-ne l’alliberament, enfront del jutge britànic, sovint partidari de la condemna. En cas de desacord entre els dos jutges, havia de decidir un dels dos àrbitres, l’espanyol o l’anglès. Per triar quin àrbitre havia de resoldre el contenciós es procedia a un sorteig, però sovint a Sierra Leone no hi havia jutge espanyol, i si n’hi havia no hi havia àrbitre. Així doncs, els anglesos feien i desfeien al seu gust.


    Els cònsols espanyols donaven protecció als mariners espanyols que eren a la ciutat després de la captura dels seus vaixells. Entre d’altres coses, els oferien vals d’alimentació. Però sembla que hi havia molta corrupció: molts mariners espanyols, quan sortien de la colònia, no avisaven el consolat, i cedien els seus vals a mariners brasilers o portuguesos, que menjaven a compte dels contribuents espanyols.[20] A molts això no els semblava tan greu. Al cap i a la fi, un dels cònsols, Guillemard d’Aragon, definia els membres de les tripulacions com «infelices marineros, quienes al fin no son culpables de ningún crimen odioso y perjudicial a la sociedad».


    Amb la fi del comerç negrer atlàntic, el consolat de Sierra Leone va perdre sentit. El 1864 el tribunal mixt va celebrar el seu darrer judici, tot i que no va tancar-se oficialment fins al 1871. El consolat va convertir-se aleshores en viceconsolat. Tres anys més tard es clausuraria.[21]

  


  A Sierra Leone la corrupció era omnipresent. El 1831 va ser processat, per facilitar la venda de vaixells als negrers, el comissari avaluador del tribunal mixt, Thomas Harrison Parker. Set anys després de la seva condemna va ser jutjat també el seu successor, John Hamilton. No van ser els únics funcionaris processats. Un dels responsables de les avaluacions del tribunal mixt anglo-brasiler, Henry Savage, també va ser acusat de col·laborar amb els negrers a canvi de suborns.[22]


  Però de Sierra Leone no només en sortien vaixells. També en sortien esclaus. A la ciutat s’hi registraven molts segrestos. Hi havia especialistes a capturar gent per revendre-la a les factories de Gallinas. A Freetown hi regnava el terror. El jutge de la colònia assegurava que en una ocasió un home va convidar cinc nens del veïnat a berenar, i va aprofitar l’ocasió per segrestar-los i vendre’ls…[23] I no tots els que es dedicaven al negoci eren colonialistes vinguts d’Anglaterra o d’Amèrica: entre els que es dedicaven a la venda d’esclaus també hi figuraven alguns excaptius alliberats per la flota britànica.[24]


  
    ELS ALLIBERATS: AMÈRICA NO ERA UN SOMNI


    Els esclaus sortits de les factories espanyoles que eren alliberats pel tribunal mixt de l’Havana no gaudien de la llibertat immediatament. El tribunal els cedia a algun empresari cubà com a «contractats», i els obligava a treballar per a ell durant un cert període de temps a canvi d’un salari de misèria. A la fi, feien feines similars a les dels esclaus en condicions similars a les dels esclaus. En molts casos els seus «contractadors» els tractaven gairebé com autèntics esclaus. I de tant en tant, fins i tot, com esclaus de debò.


    Perico Morilla va ser capturat en combat prop de Gallinas i se’l va esclavitzar. Va ser venut a una factoria espanyola, i al cap d’una setmana se’l va embarcar cap a Cuba. El vaixell que el duia, el Chata, va ser capturat pels britànics i fou conduït a l’Havana. Morillo va ser declarat lliure i se’l va cedir a un plantador, que el va vendre com a esclau a un altre propietari, que el va revendre de nou. Deu anys més tard continuava esclavitzat i el seu amo es negava a alliberar-lo. Perico Morilla va protestar al cònsol britànic Turnbull, però no sabem si finalment va obtenir la llibertat. Generalment aquests casos s’arrossegaven anys entre llargues protestes diplomàtiques i intervencions judicials, i mentre s’allargaven els processos els rebels a vegades eren allunyats de la capital i amagats, per evitar que continuessin reclamant la seva llibertat.[25]

  


  EL MERCAT D’ESCLAUS DE CUBA


  En una ocasió, cap al 1850, un militar britànic va afirmar que Gallinas havia estat «durant més de cent cinquanta anys» «el gran mercat d’on els espanyols obtenien els seus bozales (esclaus novells, arribats de l’Àfrica) per a Cuba i Puerto Rico».[26] Exagerava: tot i que Cuba va ser el principal destí dels esclaus de Gallinas,[27] el paper clau d’aquesta zona en l’economia cubana es va desenvolupar ja entrat el segle XIX (encara que el negrer Théodore Canot indicava que el comerç esclavista espanyol a la zona va començar el 1813,[28] no hi ha constància de la presència de negrers espanyols instal·lats a terra ferma en aquesta època). De fet, un navegant nord-americà que hi va passar el 1819 i que va fer una acurada descripció de l’àrea no va deixar registre de la presència de cap factor hispà.[29]


  Això sí, a partir de 1815 a aquesta regió s’hi va multiplicar el comerç negrer per part de vaixells espanyols. El 1817 l’almirallat britànic es mostrava sorprès pel ràpid augment del nombre de naus hispanes, un fet que també constatava, a l’època, Thomas Gordon, un comerciant anglès que es dedicava al comerç legal en aquella àrea.[30] Entre el 1815 i el 1820 la majoria dels vaixells capturats en aigües de Gallinas per la marina britànica eren espanyols, tot i que també n’hi havia d’altres nacionalitats, especialment holandesos i portuguesos. De fet, era tan fàcil aconseguir esclaus en aquesta zona que entre el 1817 i el 1820 molts vaixells negrers espanyols sortien de Cuba declarant que anava a buscar esclaus al sud de l’equador, on el tràfic d’esclaus era legal, i en realitat es dirigien a la zona de Guinea, on era més senzill obtenir-ne, però on s’arriscaven a ser capturats.[31]


  La primera notícia de negrers espanyols establerts a Gallinas la trobem el 1822, quan Gordon va denunciar a les autoritats angleses que havia estat atacat tres vegades per negrers espanyols, que intentaven eliminar qualsevol competència a les seves factories[32] (és possible que ho aconseguissin: dos anys més tard Gordon ja no figurava en un inventari dels europeus residents a la zona).[33] Com a conseqüència d’aquestes denúncies, l’armada britànica va intervenir a la regió i va destruir algunes factories. Però les forces d’assalt no van aconseguir tots els seus objectius, i els mariners van haver de reembarcar davant la resistència oferta pels negrers i per les poblacions locals, dirigides pel rei Siaka.[34]


  A desgrat de les denúncies de Gordon, en aquell moment la majoria dels factors esclavistes de Gallinas eren britànics o nord-americans, com Kearney o Shacker. I un dels més famosos, que es feia passar per espanyol, en realitat era un austríac anomenat Johann Krauze (li deien Juan Cruz). A la seva factoria hi tenia tres canons per repel·lir possibles atacs anglesos. A principis dels anys 1820 tan sols hi ha constància de dos espanyols instal·lats a la zona, un d’ells un capità de vaixell:[35] hi ha la possibilitat que es tractés del famós Pedro Blanco, que podria ser el responsable de l’atac contra Gordon, però també podria tractar-se en realitat de Krauze.


  El negoci a les platges de Gallinas era prou bo per als negrers: el 1825 sempre hi havia una gran acumulació de vaixells a l’espera d’esclaus.[36] Les factories negreres van proliferar. A finals dels anys 1830 el nombre d’espanyols a la zona era molt elevat, ja que algunes factories tenien molts empleats. En un sol vaixell negrer capturat pels anglesos, el Wyoming, s’hi van identificar setze passatgers que vivien a Gallinas (sens dubte, treballadors dels establiments negrers).[37] El 1840 hi havia un total de seixanta espanyols residint a les factories.[38] En aquell moment el comerç esclavista a Gallinas estava en el seu apogeu: el governador de Sierra Leone calculava que en un any n’havien sortit quinze mil esclaus.[39]


  La marina anglesa feia tot el que podia per reprimir el comerç negrer espanyol. Aquells van ser els anys de màxima eficàcia de la patrulla antiesclavista, gràcies als nous tractats internacionals subscrits. Si de 1819 a 1837 els anglesos només havien capturat, de mitjana, set negrers espanyols per any, el 1838 en van capturar dinou, el 1839 van arribar als trenta-cinc i el 1840 en van interceptar vint-i-un. A partir de 1840, les captures tornarien a caure.[40] Però com més vaixells capturaven, més vaixells arribaven disposats a embarcar esclaus.


  Va ser el 1840, en el moment àlgid del tràfic d’esclaus hispà a Gallinas, quan el govern britànic, fart de ser burlat pels negrers espanyols, va decidir endurir la seva posició (es tractava d’un període en què el moviment abolicionista anglès tenia molt bona salut).[41] Així la patrulla naval va començar a atacar els negrers espanyols que duien bandera nord-americana, a desgrat de les protestes diplomàtiques dels Estats Units.[42] A més a més, les forces britàniques van decidir atacar les factories esclavistes de Gallinas i d’altres indrets, com Corisco, Ambriz i Cabinda.


  El cap de la flota britànica a l’Àfrica occidental, el comandant Denman, un militar decididament antiesclavista, fill d’un expresident del Tribunal Suprem britànic,[43] va dirigir personalment les operacions a Gallinas i fins i tot va fer una inspecció en bot a la zona.[44] Va començar sotmetent la costa a un bloqueig marítim. Els que residien en aquella àrea depenien dels aliments importats, i van arribar a passar autèntica misèria. Quan intentaven anar a Sherbro amb canoes per comprar arròs, eren tirotejats, i els anglesos els obligaven a tornar a port.[45] Alguns vaixells negrers, malgrat el bloqueig, van gosar aproximar-se a les factories i van ser interceptats, tot i dur bandera nord-americana.[46] Només el vaixell Bona União va aconseguir burlar el bloqueig i treure un carregament d’esclaus.[47]


  Denman reclamava als caps de Gallinas i als factors que alliberessin una súbdita anglesa i els seus fills, que eren als barracons a l’espera d’embarcar, després de ser segrestats. A més a més, exigia la signatura d’un tractat antiesclavista que permetés a la Gran Bretanya intervenir contra els factors a terra ferma.[48] Els caps locals inicialment es van negar a col·laborar amb els anglesos, però finalment, davant la fam, van acabar cedint i van donar la seva aprovació a la destrucció de les factories.[49]


  El 9 de novembre de 1840, finalment, es va desencadenar l’ofensiva britànica. En l’atac de Denman van ser destruïdes vuit factories. No va ser fàcil: algunes estaven defensades amb canons i tenien molt de personal espanyol, que va resistir amb armes de foc al desembarcament. Però les forces angleses eren molt superiors militarment. Vuit-cents quaranta-un esclaus van poder ser alliberats i els anglesos van confiscar ferros i altres equipaments destinats al comerç negrer. Les factories van patir el pillatge per les poblacions locals, que van ser autoritzades a saquejar-les. Més tard, els soldats anglesos van calar-hi foc.[50] També van destruir alguns pobles vai dirigits per caps esclavistes.


  Denman va extralimitar-se. En realitat, no tenia ordres específiques de destruir les factories, tot i que se li havia donat un ampli marge de maniobra.[51] L’atac suposava una vulneració de principis bàsics del dret internacional i dels acords signats amb Espanya. És obvi que el comandant va actuar amb prepotència, ignorant la sobirania dels pobles africans, cosa que en aquell moment la legislació britànica no permetia. És evident, també, que la flota britànica no hauria actuat de la mateixa forma al Brasil, a Espanya o a Cuba, tot i que allà els negrers també hi feien els seus negocis obertament. Però la responsabilitat dels fets no era només de Denman. A tota la marina anglesa hi havia un ambient favorable als atacs. En aquella mateixa època es van atacar, també, les factories negreres de Corisco, a l’Àfrica central. Quan el cap de l’almirallat va ser preguntat sobre aquests atacs, es va limitar a comentar que «destruir un niu de vespes és més eficaç que matar les vespes d’una en una».[52]


  Els negrers van afanyar-se a demandar Denman davant els tribunals britànics. Li reclamaven una indemnització de tres-centes mil lliures per les pèrdues sofertes, i en demanaven vuitanta mil més als capitans Foote i Matson, els altres responsables de l’atac. El cas es va arrossegar durant sis anys pels jutjats d’Anglaterra.[53] El príncep Manna també va reclamar indemnitzacions per l’atac al seu poblat, però la seva protesta ni es va tenir en compte;[54] anys més tard la mateixa localitat tornaria a ser saquejada i cremada.[55]


  La premsa espanyola va donar suport als negrers. El Diario Constitucional de Palma denunciava: «bajo el manto de la humanidad se encubrieron tropelías y atrocidades sin número». El redactor s’escandalitzava, especialment, per la col·laboració de les poblacions locals («salvajes») amb els militars britànics. No per casualitat, en aquest article no hi figurava ni una sola vegada la paraula «esclau».[56] En una altre article, aquest diari va deixar anar una acusació que era molt freqüent als cercles esclavistes: la Gran Bretanya usava la lluita contra el tràfic negrer per obtenir mà d’obra de franc.[57] En el mateix sentit es pronunciava La Postdata: «Los verdaderos negreros son los abolicionistas (…) que practican impunemente tan innoble tráfico», tot referint-se al trasllat d’esclaus alliberats a la Jamaica britànica.[58] Eco del Comercio, després de l’atac de Denman, es limitava a comentar que «esta noticia ha producido en La Habana mucha fermentación, y no podrá menos de producirla en España contra este ataque brusco de los ingleses», i es limitava a fer constar que en l’atac s’havien «perdut» mil cinc-cents negres.[59]


  El govern espanyol inicialment va donar suport diplomàtic als propietaris de les factories de Gallinas. Els anglesos van respondre a Madrid que la responsabilitat última dels fets era del govern espanyol, per no haver desenvolupat lleis que combatessin les actuacions dels negrers, tal com establia el tractat antiesclavista de 1835.[60] El suport del govern espanyol als negrers no es va allargar gaire. En aquell temps era regent el general Espartero, conegut partidari de la bona entesa entre Espanya i Anglaterra. El regent, òbviament, no volia que se l’associés als esclavistes, i davant les pressions del seu aliat va endurir la persecució als traficants. La sacarocràcia cubana temia que el govern espanyol imposés un acompliment estricte de les legislacions abolicionistes,[61] però el govern d’Espartero va caure ben aviat, en part per les pressions dels esclavistes.


  La conseqüència immediata de la polèmica generada per l’atac a les factories va ser un fre dels polítics anglesos a les activitats de l’esquadra.[62] El parlament britànic tenia por que l’Estat es veiés obligat a pagar indemnitzacions milionàries i que es trobés abocat a greus conflictes diplomàtics, i va pressionar el govern perquè reduís les accions ofensives contra els negrers.[63] Ben aviat es va notificar a la flota que no havia d’actuar amb tanta contundència i que havia de suspendre els atacs a les factories. Denman, que estava preparant un nou pla d’atac a establiments negrers, va haver d’anul·lar-lo. Alguns companys de Denman van celebrar la notícia, ja que creien que les patrulles a la costa i els atacs a les factories implicaven moltes baixes, i preferien que els vaixells britànics només patrullessin a alta mar.[64] Però la patrulla a alta mar, si bé era molt segura, també era molt ineficaç.


  Els atacs a centres negrers es van fer molt més esporàdics. El 1842 els britànics van assaltar la factoria del mulat francès Pierre Sardon, al riu Solyman. Els veïns d’aquesta zona de Gallinas l’acusaven de ser molt cruel i van celebrar l’atac dedicant-se al pillatge de l’establiment.[65] Però França va cursar immediatament una protesta diplomàtica. Espanya també protegia els seus negrers. En aquell moment es va decidir el nomenament de Fabricio Potestad com a cònsol hispà a Sierra Leone. La seva missió era frenar la penetració britànica a la zona i facilitar el comerç espanyol, legal o il·legal.[66]


  Mentrestant, a Gallinas les factories espanyoles tornaven a proliferar. El 1841 ja es van començar a restaurar alguns dels establiments destruïts per Denman,[67] i fins van arribar nous traficants. Alguns dels factors fins i tot disposaven de petits vaixells, que empraven per dur esclaus a Cap Verd o per anar a buscar proveïments.[68] El 1846 els marins britànics ja constataven que la «Spanish Trade» tornava a dominar la zona. Els oficials de la patrulla naval van pressionar els caps de la zona perquè respectessin els tractats antiesclavistes subscrits, amb resultats ben poc reeixits.[69] El 1848 els negrers espanyols presumien obertament del progrés del seu negoci.[70]


  Però el judici a Denman va acabar el 1848 amb la seva absolució, perquè Lord Palmerston, responsable d’Afers Exteriors britànic, va assumir tota la responsabilitat dels fets, a desgrat que en el moment de l’assalt no n’estava al corrent. El parlament britànic es va retractar de les seves crítiques a Denman.[71] La sentència semblava donar la raó al comandant i de nou es va obrir la porta a noves intervencions militars a terra ferma.[72] La flota britànica, mitjançant amenaces, va obligar molts caps de la costa de Guinea a signar tractats antiesclavistes, que legitimaven futures operacions militars.[73] Els mercaders britànics dedicats al comerç legal, amb el suport del seu exèrcit, van començar a consolidar la seva posició a Gallinas.[74] D’aquesta forma, els caps que es dedicaven al tràfic van anar quedant aïllats, especialment Manna i John Fortune, que no volien negociar. Finalment, Fortune va cedir, però Manna no: fins i tot es va negar a rebre qualsevol missiva dels anglesos.[75]


  
    L’EXCEPCIÓ KRU


    Els kru eren una ètnia de la zona costanera de Libèria. Sovint s’oferien per treballar als vaixells europeus com a mariners, però també es contractaven a terra ferma com a manobres o com a vigilants. Al segle XIX era habitual la col·laboració dels kru amb els negrers, sobretot a la zona de Cestos (per exemple, se sap que Don Crispo en tenia molts a les seves factories). Però també tenien un paper clau en la patrulla naval: tots els vaixells anglesos duien alguns contractats kru que ajudaven la tripulació.[76] Fins i tot en algun cas els kru van col·laborar en atacs armats a les factories negreres.[77]


    Les veloces canoes dels kru contractats pels traficants permetien la ràpida càrrega dels vaixells negrers, fins i tot quan la mar era agitada i els bots dels clípers no gosaven arriscar-s’hi.[78] A moltes factories hi havia kru, que s’utilitzaven com a mariners, i ocasionalment per a altres tasques. Però tot i que col·laboraven decisivament amb el tràfic negrer, els kru no tenien esclaus. Ni en venien. Els anomenats fishmen, una ètnia veïna als kru, feien anàlogues tasques a les factories, però tampoc practicaven la tinença ni la venda d’esclaus, tot i trobar-se en plena zona de tràfic negrer.[79]

  


  OFENSIVA FINAL


  El 1848 es va iniciar un nou bloqueig naval a Gallinas. De nou la gana va afectar les poblacions de la regió, que van començar a enfrontar-se als negrers espanyols, als quals acusaven de tots els seus mals.[80] Molts caps que encara es resistien a l’abolició van decidir cedir davant els britànics i van signar un conveni antiesclavista amb ells per evitar la fam.[81]


  El 3 de febrer de 1849 va començar una gran ofensiva coordinada, en la qual van participar set vaixells de guerra britànics (va ser l’operació més gran mai organitzada contra factories negreres). En aquest cas els traficants i els habitants de la zona, escarmentats, no van presentar gaire resistència. L’atac va provocar no només la destrucció de sis factories i un vaixell negrer, sinó també la de diversos poblats vai. Entre els llogarrets atacats es trobava Senjee Manna, el poble de Manna. Van trobar-hi cadenes per ferrar els esclaus, i dotze captius preparats per ser expedits, que van ser rescatats.[82]


  Malgrat tot, en aquesta operació els anglesos no van aconseguir alliberar gaires esclaus. Amb prou feines en van trobar uns vint o trenta als barracons, tot i que sembla que els factors en tenien gairebé tres mil esperant per embarcar. Com que l’atac era previsible, els negrers van amagar els captius a certa distància de la costa. Però els anglesos van mantenir el bloqueig naval després de l’atac, i als negrers els va ser impossible d’endur-se els esclaus. D’aquesta forma, els habitants de la zona es van quedar amb milers de captius, que van anar revenent a poc a poc, o que van emprar en tasques productives.[83]


  Els negrers van intentar quedar-se a la zona, però les pressions angleses es van aguditzar, i el bloqueig naval no es va aixecar. Al mes de setembre una cinquantena de negrers van accedir a deixar l’Àfrica a bord del Pluto, de l’armada britànica. Però encara hi havia qui es resistia a marxar. Dos mesos després, el governador de Sierra Leone va intentar negociar una sortida amb les poblacions locals i amb els darrers traficants: vint-i-dos espanyols, setze portuguesos i divuit brasilers. Els habitants de la regió, que havien passat molta misèria en els dos bloquejos, van claudicar i van començar a pressionar els seus antics aliats espanyols perquè se n’anessin. I els darrers negrers es van veure obligats a marxar.[84]


  Després dels desembarcaments de 1848, la marina britànica va prohibir noves operacions militars antiesclavistes a terra ferma, tot al·legant que provocaven moltes baixes.[85] Però ja s’havia donat el cop de gràcia a les factories espanyoles de Gallinas, que només sobreviurien alguns mesos a l’atac. El 1849 els darrers caps reticents van signar acords amb la Gran Bretanya, mitjançant els quals autoritzaven qualsevol acció anglesa contra els traficants.[86] El tràfic atlàntic desapareixeria gairebé del tot de la regió,[87] però continuaria el tràfic d’esclaus amb destí a les plantacions dels rius Pongo i Núñez. Les canoes plenes de captius solcarien amb freqüència les aigües de Gallinas,[88] i només de tant en tant serien capturades per la flota britànica.[89] El govern britànic estimulava el comerç d’oli de palma com a alternativa al tràfic d’esclaus. Però la producció d’oli de palma i de cacauets per a l’exportació es feia, bàsicament, amb esclaus.[90]


  El domini de Manna i els Rogers a Gallinas es va veure amenaçat. A poca distància de la costa s’hi van establir tretze pobles dels que anomenaven zaros, esclaus fugits dels barracons. Els zaros atacaven els pobles vai i capturaven els seus habitants per vendre’ls com a esclaus. El 1850 els zaros van arribar a amenaçar el poble de Manna. Els missioners protestants van intentar fer de mitjancers entre els vais i els zaros, amb ben poc èxit. Manna i Rogers, aleshores, van sol·licitar l’ajut dels seus antics enemics anglesos. Quan els zaros ja estaven a punt d’assaltar el poble de Manna, va intervenir un creuer britànic. Amb l’ajut dels canons abolicionistes, els vai van aconseguir derrotar els esclaus fugitius.[91]


  A partir del 1850 molts traficants de Cuba optarien per proveir-se a través de xarxes negreres brasileres,[92] que estaven ben disposades a col·laborar-hi perquè en aquells anys el Brasil va adoptar una dura política abolicionista i va començar a perseguir els negrers sistemàticament. Paral·lelament, els liberians es van annexionar una part del territori de Gallinas mitjançant una forta repressió contra els pobles autòctons, als quals acusaven de col·laborar amb els negrers.[93]


  Però el tràfic d’esclaus atlàntic no va desaparèixer del tot de Gallinas. El 1858 el govern britànic va anunciar al cònsol espanyol a Sierra Leone que hi havia una factoria negrera hispana a Gallinas i que seria atacada. El diplomàtic va acceptar l’atac, sempre que es garantís que l’establiment efectivament es dedicava al comerç il·legal. Però no hi ha constància que l’operació es dugués a terme ni que la factoria estigués realment en funcionament.[94] Tot i això, hi ha notícies de vaixells espanyols que buscaven esclaus a la zona fins el 1862.[95]


  La crisi de Gallinas també va repercutir, paradoxalment, en la crisi de Sierra Leone: amb la fi del tràfic d’esclaus per l’Atlàntic, l’economia de la colònia anglesa va caure sota mínims.[96]


  
    NEGOCIACIONS D’ALT NIVELL


    El rei Siaka i el seu fill Manna eren dos personatges carismàtics, que coneixien bé la societat europea i sabien negociar prou bé amb els occidentals, fossin comerciants o militars. De fet, Siaka va contractar com a secretari un britànic, John Owlet, que havia treballat a la Comissió Mixta de Sierra Leone i que coneixia molt bé l’entrellat de la repressió del tràfic il·legal.[97] I com a mínim un dels fills del rei, Paolo, havia fet una estada a Cuba.[98] El príncep Manna, per la seva banda, també coneixia bé els usos europeus. Alguns europeus presentaven Siaka en termes caricaturescos. Un testimoni del judici contra Denman el comparava amb «els netejadors de xemeneies de Londres».[99] Però els militars anglesos que van tractar amb Siaka i amb Manna en donen una visió completament diferent. El comandant Dixon assegurava que Manna «era molt digne i tenia un aspecte imponent, i es comportava amb la fermesa i l’aparent sinceritat de qui lluita per una causa justa».[100] De fet, els vai van adaptar les seves pràctiques culturals al comerç internacional; a partir del contacte amb els europeus fins i tot van desenvolupar un alfabet propi.[101]


    A la segona meitat dels anys 1840 Manna va anar quedant aïllat davant els altres caps de la zona, que havien començat a col·laborar amb els britànics (o com a mínim a fer-ho veure). El 1846 va ser obligat, sota amenaces, a entrevistar-se amb el comodor Jones. En aquell encontre el príncep es va comprometre a no vendre «Queen’s People», però li va deixar clar a Jones que «aquest país ens pertany, és el nostre país». Fins i tot va intentar convèncer-lo que els habitants de la zona estaven «obligats a vendre esclaus. És el costum del país, dels cruels pobles d’aquest país», i va afegir que aquell era el càstig tradicional, perquè no tenien presons. Va acabar amb una petició: «Així doncs, esperem que no ens molesteu mai més».[102] En aquells moments també va escriure a la reina Isabel II d’Espanya per sol·licitar-li un tractat mitjançant el qual es protegís el comerç espanyol a la zona. Va aprofitar l’ocasió per demanar-li diverses peces de roba, entre les quals «un sombrero de tres picos, con un plumero encarnado muy alto».[103]


    El 1847 el comandant Dixon va entrevistar-se amb el príncep Manna, que va iniciar l’encontre deixant-li clar que «el nostre país és un país que comercia lliurement amb totes les nacions» i al·legant que ell era tan rei del seu territori com la reina Victòria del seu. Va afegir que els anglesos no tenien cap legitimitat per fer fora els factors espanyols de Gallinas, tot argumentant que si ell hagués signat un tractat amb la reina d’Espanya les tropes hispanes sí que podrien intervenir a Gallinas per expulsar els traficants. Dixon exigia a Manna que acomplís el tractat de 1840. Manna va criticar a Dixon que no pogués mostrar-li’n el text (l’anglès no el duia en aquell viatge). A més a més, el príncep vai va negar que el document tingués cap validesa, tot argumentant que s’havia signat sota coacció (i li va mostrar al comandant cartes que ho demostraven), i va suggerir a l’anglès que faria millor d’atacar Espanya, perquè l’arrel del problema era a Espanya, i a Gallinas només hi havia les branques. Va acabar demanant a Dixon que no destruís els seus poblats, tot al·legant que els seus súbdits «no són culpables de cap crim. Vostè sap bé que no tenim vaixells per endur-nos els esclaus».[104] Manna apuntava directament a la doble moral occidental: a Cuba es mantenia l’esclavatge i es venien i compraven esclaus dins el territori, però els anglesos no intervenien amb les seves armes a la colònia hispana.


    Després de la crema de factories del setembre de 1849, el tràfic negrer va decaure a Gallinas. Un any més tard, el comodor Fanshawe es va reunir amb els caps locals, molt descontents perquè l’economia de la zona estava sota mínims. Manna, en aquella ocasió, va tornar a ser el portaveu dels caps. Va contradir Fanshawe, que assegurava que la venda de captius només afavoria els caps vai: «No només els grans caps aconseguíem coses dels espanyols; els caps dels poblats i la gent corrent n’aconseguien coses, i venien esclaus a crèdit», va explicar. I va reclamar alternatives al tràfic d’esclaus: «Nosaltres hem expulsat els espanyols. I ara, què fareu per nosaltres?». Fanshawe, amb el vistiplau de Londres, va oferir una major presència de comerciants britànics per potenciar el comerç legal. Manna va aprofitar l’oferiment i va obrir algunes plantacions, però no va renunciar al comerç negrer.[105] El 1857 va vendre esclaus als francesos perquè se’ls enduguessin a les seves colònies com a «contractats»,[106] i el 1861 va carregar d’esclaus el Buenaventura Cubano. Això sí, tot seguit es va apressar a informar-ne els liberians, que van apoderar-se del vaixell.[107]

  


  PEDRO BLANCO: EL NEGRER PER EXCEL·LÈNCIA


  Si hi ha un negrer famós, aquest és Pedro Blanco. A la seva època ja era un personatge mític, sobretot entre els negrers, i entre els marins i els diplomàtics anglesos. L’esclavista Théodore Canot, que havia coincidit amb ell a la costa de Guinea, el definia com «el Rotschild de l’esclavatge».[108] Un activista afroamericà escrivia el 1853: «El nom de Pedro Blanco és molt conegut, i això no és estrany, quan deu mil esclaus passen cada any per les seves mans. Es tracta d’un home molt educat, amb l’estil d’un gentleman. El seu estil de vida és una barreja del d’un Don espanyol i de la grandeur d’un príncep».[109] Probablement, la quantitat de deu mil esclaus anuals era molt exagerada, i també és possible que els informes britànics, basats sovint en rumors, atribuïssin al famós Blanco la tinença d’alguns vaixells que no eren de la seva propietat, però no hi ha cap dubte que va ser un dels factors espanyols més potents de la costa africana.


  En realitat, la figura de Blanco va ser molt ignorada a l’Espanya del XIX. Tot i que a Cuba era un personatge relativament conegut, la premsa espanyola de l’època es feia ben poc ressò de les activitats d’aquest individu, que pocs dels seus compatriotes identificaven. Tot i això, alguns anys després de la seva mort figurava com a personatge de la novel·la Barcelona y sus misterios d’Antoni Altadill. En realitat, però, el personatge es va popularitzar a partir de 1933, amb la publicació, per part de l’escriptor cubà Lino Novás Calvo, de la novel·la Pedro Blanco, el negrero.[110] Més tard, el traficant malagueny es va convertir en protagonista d’altres obres, com Memorias difusas de Isidoro Blanco. A partir d’aquí, el Blanco literari acabaria ocultant el Blanco real. Molts autors usarien Pedro Blanco, el negrero com a font històrica,[111] i els acadèmics acabarien estant més atents al fascinant i fantasiós personatge de Novás que al negrer de carn i ossos.


  Lino Novás havia escrit la novel·la gràcies a una ingent tasca de recerca, però evidentment es va permetre llicències narratives impròpies de l’historiador. Novás es va inspirar en les obres de ficció de Pío Baroja i en l’autobiografia no sempre fiable del negrer Théodore Canot.[112] A l’obra va recórrer a la seva portentosa imaginació i, a més a més, va incorporar-hi nombroses llegendes urbanes sobre el negrer, que des d’aleshores alguns han anat repetint de forma acrítica. Hi ha qui afirma que Blanco va matar un espanyol perquè va gosar encendre una cigarreta amb el seu cigar. D’altres afegeixen que torturava cruelment els qui gosaven entrar al seu harem.[113] Però sens dubte la història més truculenta i més poc fiable és la del bagul: s’explica que en els darrers anys de la seva vida Blanco viatjava sempre amb un bagul que mai no obria en presència de ningú. Tothom es pensava que hi guardava un tresor. Quan va morir, els seus criats es van afanyar a obrir-lo. No hi havia cap tresor. Hi havia el cadàver momificat de la seva germana, amb qui suposadament Pedro hauria mantingut una relació incestuosa.[114]


  Sabem que Blanco va néixer el 1793 i que va estudiar a l’escola de marina San Telmo de Màlaga. A la fitxa del centre educatiu se’l descrivia com un individu «menudo», «de cabello oscuro» i «nariz respingona». Abans dels divuit anys ja s’havia embarcat cap a Amèrica, i així va començar una vida d’aventures.[115] Ben aviat, des de Cuba es va associar a alguns mercaders instal·lats a Cadis, com Francisco Gómez, Cándido Rubio, Francisco Gurriaga i Santiago Bars.[116] El 1819 els seus nebots van anar a l’Havana a reunir-se amb ell, i durant lustres van estar associats als seus negocis.[117]


  Els afers de Pedro Blanco no estan gaire clars, però sens dubte des de la seva arribada a Cuba ja tenien a veure amb el tràfic negrer: el 1816 o el 1818 Blanco va fer un viatge a la costa africana amb el Segundo Campeador (un vaixell negrer que més tard compraria).[118] Hi ha fins i tot qui assegura que en un dels seus viatges com a capità Pedro Blanco va assassinar els tripulants del seu propi vaixell i es va quedar els quatre-cents cinc negres que havien comprat. Segons aquesta versió, aquí radicaria l’origen de la fortuna del negrer, però, possiblement, això també és una llegenda.[119]


  No sabem amb certesa quan es va instal·lar Blanco a la costa africana. Segons Canot, va arribar-hi el 1815, però aquesta data és bastant dubtosa.[120] Alguns autors afirmen que abans d’instal·lar-se a Gallinas havia treballat als barracons de Francisco Félix da Souza, el Chachá, al Benín, però no hi ha dades que ho certifiquin. És probable que es tracti d’un altre mite (com el que diu que va aprendre el seu «ofici» al «criadero de esclavos» de Mr. Reeves a Recife, difós per Novás Calvo).[121] El més probable és que Blanco es quedés a la costa el 1824, quan va viatjar a l’Àfrica amb el bergantí negrer Isabel, propietat de José Cayetano de la Cuesta. Mentre ell era a terra negociant la compra de tres-cents esclaus, el pilot Vicente Gómez va fugir amb els cinquanta-sis captius que tenia a bord, deixant abandonat el seu capità. Però el vaixell va ser interceptat per la flota britànica. Gómez va veure els seus esclaus decomissats, però Blanco va conservar els seus a terra ferma.[122]


  A partir de 1825 ja trobem citat Blanco com a comerciant de negres amb factoria a la costa africana.[123] En aquells anys viatjava amb freqüència a l’Havana, ja que acostumava a capitanejar ell mateix els vaixells que transportaven els esclaus, com el Barbarita o l’Hermosa Dolores.[124] Sembla que molt aviat va casar-se amb una filla del rei Siaka, per establir aliances comercials amb el monarca vai. Va tenir amb ella una filla anomenada Rosa, que el negrer adorava. A l’Àfrica el negrer es casaria amb moltes dones més.[125]


  Els descendents de Blanco asseguraven que els caps de la regió el consideraven «soberano suyo», i al·legaven que això donava drets a Espanya per a la posterior conquesta de Gallinas.[126] En el mateix sentit apuntava l’historiador Juan Bautista Vilar, que lamentava que Madrid no hagués atès «la solicitud de colocar la región bajo el pabellón nacional», la qual cosa, segons Vilar, hauria convertit Gallinas en una altra colònia espanyola.[127] Però els documents de l’època no deixen lloc a dubtes: la sobirania no l’ostentava en cap cas Blanco, sinó els caps locals.


  Blanco no només va establir aliances amb els africans de la zona, sinó també amb personalitats de Sierra Leone que van acabar treballant per a ell. Li eren molt útils, perquè gràcies a les subhastes del tribunal mixt, Blanco aconseguia molts equipaments per al comerç negrer: bots, cadenes per ferrar els esclaus, bidons i, sobretot, vaixells.[128] Com que no podia licitar-hi personalment, ni a través dels seus factors, utilitzava testaferros. Se sap que John Hamilton, taxador del tribunal mixt, va comprar-li dos vaixells. El seu successor, Thomas Harrison Parker, el va superar àmpliament: es creu que va facilitar la compra de vint-i-dos naus per al negrer.[129] Diversos comerciants de Freetown, com Roe & Hornell i James Smith, endossaven les lletres de canvi de Blanco, i alguna vegada també van acudir a les subhastes de vaixells per fer-li alguna compra (com en el cas del Nossa Senhora da Guia o del Manuel). Un membre de la comissió mixta, Henry Savage, també era còmplice de Blanco.[130] Durant un temps el capità negrer Salvador Llorenç, resident a la colònia britànica, va fer de contacte entre Blanco i els seus socis sierraleonesos.[131]


  El negrer malagueny també disposava d’aliats a Libèria. John R. Lewis, el secretari de la colònia, venia aliments a les seves factories, i posava a la seva disposició un magatzem. També col·laborava amb Blanco el pastor baptista C. Teague. Però el que podria ser l’aliat més vàlid de Blanco era el mateix president de la república, Joseph J. Roberts, que va comprar un vaixell a Sierra Leone per revendre’l a Rodríguez Burón, un dels lloctinents de Blanco. Aquella nau negrera va ser, probablement, el primer dels milers de vaixells que al llarg de la història han dut bandera de conveniència liberiana. Li va posar un nom d’insuperable cinisme: Monrovia. Tenim constància que, com a mínim en una ocasió, va traslladar esclaus de Gallinas a Cuba.[132] Després, es dedicaria a fer connexions entre les factories de Gallinas i les illes de Cap Verd, pilotada per un negre capverdià analfabet, Theofilo de Boudard (una petita goleta, la Firme, també acomplia aquestes missions per a Blanco).[133]


  Cap al 1835, durant un temps Blanco va estar associat al famós traficant brasiler Francisco Félix da Souza, el Chachá, amb qui invertia a mitges en alguns viatges.[134] L’historiador afroamericà Joseph C. Dorsey fins i tot assegura que el Chachá no era sinó un subordinat de Blanco, tot al·legant que Da Souza no tenia prou capital per comprar vaixells.[135] En realitat, hi ha evidències de molts factors que no controlaven vaixells i que van triomfar. A més a més, el Chachá va començar a traficar amb esclaus abans que no s’hi dediqués Blanco. I, de fet, va posseir diverses naus.


  Blanco tenia corresponsals a diverses part del món: Pedro Mur & Cia a Matanzas, Peter Harmony & Cia a Nova York, Robert Barry a Baltimore, Pedro Cuarch i Tito Patxot a Puerto Rico, Rafael de Maio & Brothers a Santiago de Cuba, Fernández Barteda & Cia a Trinidad de Cuba, els germans Linares a Cap Verd…[136] Gràcies a ells, Blanco tenia accés a vaixells, a crèdits i a proveïments, i aconseguia ajuda per organitzar els desembarcaments clandestins. Un autor de l’època assegurava que «les lletres de Pedro Blanco, el famós negrer, d’una famosa casa espanyola de Nova York, o d’una altra de Londres, es prenen tan fàcilment com si fossin efectiu».[137]


  Gràcies a aquestes xarxes, els negocis esclavistes de Blanco funcionaven a tot ritme: la factoria de Gallinas tenia múltiples sucursals i desenes de treballadors. Blanco vivia en una luxosa mansió amb la seva germana (fos real o no la seva tòrrida relació incestuosa). Al costat hi tenia l’harem. No gaire lluny, s’hi estaven els seus cunyats, gerents del negoci. I, a certa distància, barracons per a dos mil esclaus. El complex estava rodejat de torres de vigilància, amb les quals l’andalús tractava de controlar els vaixells anglesos i anticipar-se a un possible atac.[138] Segons un observador, la seva factoria central, la de Dombocoro, tenia trenta-dos edificis; una de les seves sucursals, la de Pueblo Nuevo, en tindria vint-i-dos[139] (altres fonts asseguren que a Dombocoro hi havia una cinquantena d’edificis).[140] El 1836 l’alt comissari britànic a Sierra Leone xifrava en un milió de lliures els guanys de Blanco en els darrers anys.[141] Una xifra ben respectable, en aquella època.


  A partir de 1834 Blanco s’absentava sovint de la costa africana i passava temporades a Cuba, on vivia la seva esposa, Rosalía Pérez Rolo[142] (els anglesos el van detectar diverses vegades en vaixells que anaven del Carib a Gallinas).[143] En aquell temps es va associar amb un esclavista portuguès establert a Cuba, Lino Carvalho.[144] Durant les seves absències de Gallinas, Blanco deixava els seus establiments en mans de personal de plena confiança. Entre el 1835 i el 1840 els seus negocis van experimentar una gran expansió. El nou tractat negrer hispano-britànic, que permetia la detenció dels vaixells negrers encara que no duguessin esclaus a bord, forçava els esclavistes espanyols a fer els embarcaments a la costa africana el més ràpid possible, i a comprar a factories negreres.[145]


  En aquells anys, Blanco es va dedicar no només a la venda d’esclaus a la costa africana, sinó també a traslladar-los a Amèrica i a revendre’ls allà. Es deia que tenia alguns dels millors vaixells esclavistes, en alguns casos construïts expressament a Barcelona.[146] Tenim constància que en va noliejar un mínim de vint-i-sis, la meitat dels quals el 1838. D’aquests vint-i-sis vaixells, setze havien de portar esclaus cap a Cuba, dos cap a les Bahames i un cap a Bahia, al Brasil (no sabem el destí de la resta). Si bé alguns dels seus vaixells van anar a buscar esclaus a les seves factories de Gallinas, d’altres van cercar-los a diferents indrets de la costa africana. Algunes naus negreres, curiosament, les va noliejar a mitges amb competidors seus que també tenien factories a Gallinas, com Pedro Martínez, José Ramón Recur o Francesc Riera. I a vegades, com que Blanco no disposava de prou vaixells propis, carregava els esclaus de l’establiment de Gallinas a les naus del seu rival més directe, Pedro Martínez.[147]


  Entre el 1835 i el 1840 altres negrers van instal·lar les seves factories a la zona de Gallinas. Però Pedro Blanco i el també andalús Pedro Martínez tenien una posició hegemònica en el mercat local d’esclaus.[148] Malgrat tot, el 1839 Blanco va deixar la zona per motius de salut.[149] Havia passat, de forma discontínua, quinze anys a la costa africana. A partir d’aleshores, les seves estades a l’Àfrica van ser molt esporàdiques, tot i que tenim constància que el 1842 va viatjar de Bahia a la costa africana en un vaixell negrer propietat del Chachá.[150]


  Gràcies a la seva marxa a Cuba, Blanco es va lliurar de presenciar l’atac de Denman, que va destruir la seva factoria i les seves sucursals. Segons la demanda que va presentar un dels seus factors, Burón, Blanco hauria perdut quatre mil esclaus en l’atac.[151] Sens dubte es tractava d’una exageració destinada a obtenir una forta indemnització, ja que la seva factoria no tenia capacitat per retenir tants captius, però de ben segur que les pèrdues van ser molt elevades.


  Blanco no va abandonar el tràfic d’esclaus, a desgrat de la destrucció del seu establiment. Als pocs mesos de l’atac, la seva factoria principal es va reconstruir a deu quilòmetres de l’anterior.[152] Això sí, la tensió entre els homes de Blanco i els anglesos va créixer. El 1841 un vaixell del malagueny, l’Scorpion, sota el comandament del capità menorquí Jaume Moysi Pons, es va resistir a la marina anglesa quan era encalçat, un comportament poc habitual, ja que els mariners capturats no eren jutjats. En l’enfrontament van resultar ferits diversos mariners anglesos.[153]


  Blanco no va sentir-se gaire a gust a Cuba. No patia cap rebuig pel fet de ser negrer, ans al contrari, ja que bona part de l’elit local estava implicada en el tràfic d’esclaus. Però Blanco vivia amb la seva filla mulata Rosa, la seva preferida, i l’alta societat cubana la rebutjava per motius racials. El negrer malagueny va tenir moltes dificultats per reconèixer-la legalment, malgrat que fins i tot va apel·lar a la Cort[154] (no ho aconseguiria fins al 1843).[155] Davant del rebuig expressat pels cubans, va acabar enviant la seva filla a Barcelona, on la casaria amb un dels seus nebots.[156] A més a més, Blanco va tenir alguns problemes amb l’elit cubana, que temia que el negrer malagueny acabés controlant el mercat d’esclaus i monopolitzant-lo.[157]


  Però el principal problema de Blanco, com ha demostrat la historiadora Dolors García Cantús, radicava en el seu comportament personal, que causava gran escàndol a l’Havana. Blanco es va veure implicat en nombroses baralles tavernàries, una de les quals es va saldar amb un mort. Potser l’alta societat cubana li hauria perdonat al famós traficant aquests fets, però no els seus escàndols sexuals. Hi ha constància que Blanco va violar el seu nebot Vicente Fernández, i que va seduir mitjançant molts diners Pedro Capela, el nebot de la seva dona. Era del domini públic que el malagueny mantenia relacions amb múltiples homes, blancs i negres. Al juliol de 1841 va exigir a la seva esposa que fos present en les seves relacions sexuals amb altres homes. La dona, que sembla que no tenia vocació de voyeur, es va afanyar a anar-se’n de casa i a presentar-li una demanda de separació. Blanco va intentar subornar la seva dona i el seu advocat perquè retiressin la demanda i no fessin públic el seu comportament. No va tenir èxit. Finalment, Blanco va fugir de Cuba, al·legant un viatge urgent a Nova York. Mai no va tornar a l’illa.[158]


  Després de passar una temporada al Brasil i una altra a l’Àfrica, Blanco es va establir a Màlaga el novembre de 1842. En aquell temps es presentava com a benefactor de la ciutat, i fins i tot va fer alguna donació al col·legi on havia estudiat. Però no dedicava tot el seu temps a les bones obres. També es va ficar en política. Va fer campanya per al Senat, i tot i que no va guanyar l’escó desitjat, això li va servir per fer-se famós a la seva ciutat. A més a més, va aconseguir que el ministre de Marina, Comerç i Ultramar el nomenés «intendente de Marina».[159]


  Blanco no se n’amagava, de la seva implicació en el tràfic d’esclaus, i fins i tot es considerava un benefactor de la humanitat. En una ocasió, en una xerrada amb un periodista nord-americà, va arribar a afirmar que «la condició dels esclaus millora molt amb el seu trasllat a països cristians». I va afegir que el comerç negrer «feia més bé que tots els missioners de l’Àfrica».[160] Malgrat tot, el traficant era conscient que el tràfic d’esclaus tenia els dies comptats, per les pressions angleses, i sabia perfectament que el comerç negrer de Gallinas desapareixeria a curt termini per les accions militars de les forces de Libèria i d’Anglaterra. Per resoldre el problema de mà d’obra de Cuba proposava colonitzar Fernando Poo (l’actual Bioko, una illa que Portugal havia cedit a Espanya el 1777). Suggeria traslladar al Carib, per la força, els habitants de l’illa africana i de les zones veïnes, no com a esclaus, sinó com a «contractats»: serien obligats a treballar a les plantacions del Carib durant un període de temps determinat a canvi d’un salari misèrrim.[161] El govern inicialment va donar suport al seu pla.[162] La diplomàcia anglesa va advertir que no toleraria aquest projecte, per por que els contractats acabessin essent esclavitzats. Però, de fet, els anglesos també enviaven esclaus alliberats a Jamaica en règim de treballs forçats.[163]


  Des de Màlaga, Blanco es va dedicar a combatre qualsevol intent de Madrid d’aplicar polítiques abolicionistes. En aquell temps, el regent Espartero volia millorar les seves relacions amb la Gran Bretanya i havia començat a reprimir les activitats dels negrers.[164] El gener de 1843 Blanco va mobilitzar la Junta de Comerç de Màlaga, i va aconseguir que signés un manifest contra l’abolicionisme en el qual es demanava el retorn a Cuba com a capità general de Miguel Tacón, que en un mandat anterior s’havia destacat com a encobridor dels negrers. El capità general de Cuba del moment, Jerónimo Valdés, es va afanyar a estirar la manta: va declarar públicament que Blanco conspirava en contra d’ell per tal de defensar les activitats dels esclavistes, i, per desacreditar-lo, va difondre la demanda de separació de la seva dona. L’historiador Manuel Burgos assegura que Blanco va tenir un paper clau en el pronunciamiento que va provocar la caiguda d’Espartero, el 1843.[165] Però, si bé és cert que en els seus darrers temps com a regent Espartero va optar per una política decididament antiesclavista,[166] no hi ha prou proves que demostrin la participació de Blanco en el cop.


  A desgrat de la deposició d’Espartero, la filtració de Valdés va tenir efectes nocius per al negrer malagueny. Li van retirar el títol d’intendent, i tot i que va reclamar-lo repetidament no va aconseguir recuperar-lo.[167] A partir d’aquest moment es va apartar de la vida pública i va deixar el negoci negrer de l’Havana en mans dels seus nebots, que ja tenien certa experiència en aquest camp (un d’ells, Francisco Fernández, va ser pilot del Volador, que va recollir cinc-cents cinquanta esclaus a la costa de Gallinas i els va desembarcar a Cuba).[168]


  Pedro Blanco encara va estar implicat personalment en alguns afers esclavistes. El 1843 va viatjar a Gallinas en un vaixell amb bandera nord-americana carregat de cadenes, cuines i bidons; pretenia deixar a les seves factories proveïments per als vaixells negrers, per evitar que poguessin ser condemnats en cas que els interceptessin al viatge d’anada.[169] Però les darreres notícies disponibles de les seves factories de Gallinas són de 1845. Possiblement va revendre-les o clausurar-les aquest any.


  Els nebots de Pedro Blanco no van ser capaços de tirar els seus negocis endavant, i els anys 1846 i 1847 van tenir pèrdues. Els nebots van optar per ampliar el negoci dedicant-se també a la fabricació de veles, però finalment es van arruïnar i el 1848 van fugir de Cuba.[170] Sembla que la fortuna de Blanco va quedar molt ressentida per la mala gestió dels nebots. A més a més, el 1848 la justícia britànica va rebutjar la seva reclamació d’indemnitzacions per l’assalt a les factories de Gallinas. Sabem que el 1852 el negrer malagueny era a Gènova, on se li perd la pista. Les versions sobre la seva mort difereixen molt: segons alguns, va morir a Nova York, d’altres opinen que la seva mort es va produir a Còrdova, hi ha qui al·lega que va morir en un exili daurat a la Riviera italiana,[171] però la versió més popular és que va morir d’un atac de «bogeria furibunda» a la seva mansió de Sant Gervasi, a Barcelona.[172] En aquest cas, la llegenda no va gaire desencaminada. Segons la partida de defunció, Pedro Blanco va morir el 16 de juny de 1856, un dia de tempesta, de «congestión cerebral causada de una demencia que padecía de muchos años». Però en aquells moments no vivia en una mansió de Sant Gervasi, sinó en un pis del carrer Sant Honorat, enfront de l’actual Palau de la Generalitat.[173]


  Rosa, la filla de Blanco (i néta de Siaka), va morir a Barcelona cap al 1886.[174] Un dels seus fills, Rodolfo Fernández de Traba y Blanco de Lagardère, es va instal·lar a Cuba, i es va donar a conèixer com a polèmic articulista, amb el pseudònim El Mandinga.[175] Un germà de Rodolfo, José Antonio, era professor d’espanyol a Tulave, als Estats Units. El 1887 encara reclamava als britànics una indemnització de dos milions de pesos per la destrucció, el 1840, de les factories de Gallinas del seu oncle (segons ell, dedicades al comerç legal). A més a més, assegurava que el domini de Gallinas havia de passar a Espanya, per la noble tasca del seu oncle.[176] La indemnització mai no va arribar. El reconeixement de la sobirania espanyola sobre Gallinas, òbviament, tampoc.


  
    REVOLTA FINAL[177]


    El 1839 el negrer portuguès Teçora va deixar en un punt aïllat de la costa cubana un carregament d’esclaus procedent d’una factoria espanyola de Lomboko (a Gallinas). Els esclaus, que havien passat setmanes encaixats en un espai ben reduït dins el vaixell, van ser obligats a anar a marxes forçades fins a una plantació, on van ser amagats de mirades indiscretes. Pocs dies després, se’ls va donar vestits i noms europeus, i amb papers falsificats se’ls va intentar fer passar per ladinos (esclaus nascuts a Amèrica, i per tant legals). Quaranta-nou van ser venuts a un plantador, que va ordenar el seu trasllat a Nuevitas, al nord de l’illa. Se’ls va embarcar al vaixell Amistad de l’eivissenc Ramon Ferrer, capità negrer i propietari de tres naus que en alguna ocasió havien traslladat esclaus de l’Àfrica a Cuba.


    El viatge va ser molt tens. Faltava menjar i aigua. El cuiner, el mestís Celestino, també esclau, va destacar-se per la seva crueltat. Fins i tot va amenaçar els bozales amb matar-los i cuinar-los. La nit del 30 de juny, els captius es van rebel·lar. Van matar Ramon Ferrer i el cuiner i van obligar la tripulació a continuar el viatge cap a l’Àfrica. Però els mariners van conduir-los cap a la costa nord-americana, on van ser interceptats per un vaixell de la flota dels Estats Units. Les autoritats cubanes van demanar immediatament el retorn dels africans a l’illa caribenya. Als Estats Units, paral·lelament, se’ls va acusar d’assassinat i de pirateria.


    Els grups abolicionistes van aconseguir portar el cas al Tribunal Suprem nord-americà, que va decidir alliberar-los, en considerar-los víctimes d’un segrest. Finalment, els supervivents de l’Amistad van ser conduïts a Sierra Leone. Diuen que el seu líder, Cinqué, en tornar al seu país es va enriquir dedicant-se al tràfic d’esclaus.

  


  TOTS ELS ESPANYOLS DEL NEGRER MALAGUENY


  Tot i que Théodore Canot afirmava que Blanco va passar-se divuit anys a Gallinas, sense sortir de les seves factories,[178] tenim constància que va fer molts viatges a Cuba durant el temps en què va residir a la costa africana. Per garantir la bona marxa dels seus establiments de Gallinas, els deixava en mans de persones de la seva confiança, com el mateix Canot, que va treballar un temps a les seves ordres.


  Entre els responsables de factories i sucursals més actius, cal destacar els seus cunyats, els germans Pérez Rolo (Rollo, segons algunes fonts). Tenim constància de l’estada a la costa africana de tres d’ells: Ignacio, Domingo i José (o José María). En alguna ocasió els germans Pérez Rolo van figurar fins i tot com a socis de Blanco en expedicions negreres.[179] Ignacio, en les absències de Blanco, controlava la principal factoria d’aquest; de fet, figurava com a consignatari de molts vaixells negrers que anaven a Gallinas. Després de la destrucció de la factoria per Denman, va ser ell qui es va apressar a reconstruir-la.[180] Sabem que va morir entre 1840 i 1845.[181] També José María va ocupar-se dels negocis de Blanco a Gallinas; en una absència d’aquest, el 1831, va ser el responsable de l’embarcament de cinc-cents cinquanta esclaus al Maria, procedent de Cadis.[182] Després de la mort d’Ignacio, José María es va quedar a Gallinas: al vaixell negrer Augusta els anglesos van trobar-hi una carta que li anava destinada.[183] Sembla que Domingo estava establert a Puerto Rico, però en alguna ocasió va passar per Gallinas per cercar esclaus.[184] No sabem si els problemes matrimonials de Blanco van afectar la relació amb els seus cunyats.


  També Tomás Rodríguez Burón va ser home de confiança de Blanco. Burón va estar al mateix temps que Pérez Rolo al capdavant d’una de les sucursals de Blanco. Sembla que Blanco segmentava els seus negocis i responsabilitzava cadascun dels factors de la gestió d’una sucursal. La presència de Burón a Gallinas es va iniciar als anys 1830. Cap al 1834 anava sovint a Gallinas, des de Cuba, a gestionar afers relacionats amb les factories de Blanco.[185] Més tard va establir-se a l’Àfrica, i figurava com a consignatari de molts dels vaixells de Blanco.[186] El 1838 va estar a punt de morir d’una malaltia tropical. Un dels socis de Blanco & Carvalho es va afanyar a escriure-li, agraint-li els sacrificis fets en pro de l’empresa, especialment pel fet que era «marit i pare».[187]


  La historiadora García Cantús presenta Burón com un soci de Blanco,[188] però possiblement no era res més que un subordinat del malagueny, tot i que aquest li delegava moltes responsabilitats. En algunes ocasions Burón actuava com a testaferro de Blanco: va comprar-li, usant el seu nom, el vaixell Monrovia.[189] I quan Denman va atacar les factories de Blanco, Burón es va presentar davant la justícia anglesa com el propietari de l’establiment, quan sembla bastant clar que només n’era el gerent (de fet, la cèlebre sentència que exculpava Denman encara és citada avui en dia com «Burón versus Denman»).[190] El factor va reclamar al govern anglès 595.000 lliures per danys i perjudicis.[191] Després de l’atac anglès de 1840, Burón se’n va anar de Gallinas, però no va trigar a tornar.[192] Es va mantenir a la Guinea, com a mínim, fins al 1845, data probable de la desaparició dels establiments de Blanco.[193]


  A partir del 1838 es detecta la presència d’un altre espanyol fent de gerent de les factories de Blanco: el canari Mariano Díaz, nascut el 1804.[194] Sabem que en aquells moments treballava per a Blanco, però com altres factors tenia cert marge per actuar pel seu compte: en el Nueva Amalia, de Jaume Tintó, hi va col·locar cinc esclaus seus.[195] Quan Denman va atacar les factories de Blanco, Díaz també es va presentar com propietari d’una de les sucursals, i va demanar una indemnització de 147.000 lliures per la destrucció de l’establiment i la requisa d’esclaus.[196] Sabem que el 1845 Mariano Díaz encara era a Gallinas, i que continuava al servei de Blanco.[197]


  Tenim constància d’un altre espanyol que va treballar ocasionalment com a testaferro de Blanco a Sierra Leone: Vicente Sánchez de Larrazábal. Cap al 1835 residia a Gallinas, i va ser capturat en aigües d’aquesta costa quan capitanejava la goleta negrera Urraca.[198] Però l’empleat més famós de Blanco va ser, sens dubte, Théophile Canot, el negrer francès que es va fer popular mitjançant la publicació de la seva discutida autobiografia.[199] Desgraciadament, Canot, que havia estat al servei del malagueny l’any 1838,[200] no en va deixar una descripció tan acurada com la que ens va donar del mongo John. Això sí, Canot va deixar clar que, en contra de la visió que generalment es té de Blanco, era un home amb una extensa cultura.


  Canot va treballar amb els grans esclavistes de la zona: Ormond, Blanco, Joseph… Més tard es va establir pel seu propi compte, a Cape Mount, després de casar-se amb una vai. Bàsicament, treballava per al mercat cubà, però també per a Puerto Rico.[201] Les seves relacions amb els anglesos i els liberians eren bastant ambigües. Per una banda col·laborava amb ells passant-los informacions, però per l’altra continuava dedicant-se al tràfic il·legal (enviant esclaus per via terrestre a Gallinas), i fins i tot es dedicava a fabricar cadenes per vendre-les a altres esclavistes.[202] El 1840, Canot va trair Blanco. Va explicar al comandant Denman com arribar a la factoria que regentava Pérez Rolo, que estava ben amagada. Gràcies a l’ajuda de Canot, els anglesos van poder destruir el negoci del malagueny.[203] I, malgrat tot, el francès va continuar traficant amb esclaus. Finalment, el 1847 els anglesos es van posar d’acord amb les poblacions locals, que van destruir la casa del negrer. Canot, avisat, va aconseguir endur-se dos-cents esclaus cap a Amèrica abans de l’assalt.[204] Després de l’atac, Canot no va tornar a la regió.


  
    EL CORSARI AL SERVEI DE BLANCO


    Del 1835 al 1840 detectem la presència a Gallinas del gadità Miguel Bertinote, que durant un temps va treballar com a factor de Pedro Blanco. Bertinote havia estat corsari, i havia lluitat contra els mexicans amb el vaixell Vengador (que va ser capturat a Campeche).[205] Des del 1829 es va dedicar ocasionalment a capitanejar vaixells negrers. Hi ha constància de la seva implicació en un mínim de set expedicions esclavistes, en cinc de les quals va ser capturat pels britànics.[206] Tenim la seguretat que un d’aquests viatges, el del Diligente, havia estat organitzat per Pedro Blanco.[207] Alguns dels negrers capitanejats per Bertinote es van carregar a Brass, a Calabar o a Bonny, cosa que fa pensar que Bertinote no treballava permanentment per a la factoria de Gallinas, tot i que sabem que hi va passar un temps com a factor.[208]


    La col·laboració entre Blanco i Bertinote podria haver-se iniciat el 1830, quan el corsari va arribar a Sierra Leone després que els anglesos capturessin el seu vaixell, el Clemente, amb 420 esclaus a bord. En aquella ocasió, Blanco va usar Bertinote com a testaferro per comprar, amb la mediació de la societat de Sierra Leone Rae & Hornell, el vaixell El Manuel.[209] Més tard Bertinote intervindria en la compra del bergantí Vigilante, també a la subhasta de Sierra Leone.[210]


    Una vegada, en ser capturat, Bertinote va tractar de despistar les tropes angleses afirmant que es deia Manuel de Barros, que havia nascut a l’Algarve i que residia a Cap Verd. El problema és que a Sierra Leone Bertinote era molt conegut, i de seguida va ser identificat. El 1839 l’ex-corsari estava establert a Gallinas,[211] però el 1840 ja havia tornat al seu Cadis natal i es dedicava a capitanejar vaixells mercants no implicats en el tràfic d’esclaus.[212]

  


  PEDRO MARTÍNEZ, NEGRER DE SALÓ


  Si Pedro Blanco era un autèntic aventurer, el gadità Pedro Martínez tenia un perfil completament diferent. Era un simple comerciant que invertia en el comerç d’esclaus, però que mai, personalment, va fuetejar un esclau, ni el va marcar amb un ferro roent, ni el va encadenar, ni el va obligar a pujar a un vaixell… Tampoc es va enfrontar mai directament a les forces britàniques. Ni va regatejar amb cap rei africà… Potser mai va trepitjar l’Àfrica. I, malgrat tot, va ser el propietari d’algunes de les factories negreres espanyoles més grans de la costa africana.


  El 1843 Terence MacMahon Hughes, un anglès que va visitar Cadis, va trobar Martínez en companyia d’altres negrers (entre els quals hi havia Antoni Vinent). El negrer andalús no va tenir cap problema a reconèixer que es dedicava al tràfic d’esclaus, i va afirmar, sense embuts, que considerava que l’abolicionisme era «palabrería». L’anglès va descriure Pedro Martínez com un home terriblement seriós: deia que era com «una forca ambulant».[213]


  No se sap exactament com va començar a fer fortuna Pedro Martínez, però es diu que era d’origen molt humil.[214] El 1830 va començar a fer negocis a Mèxic i a Cuba, i ben aviat va començar a noliejar vaixells negrers. En aquell temps havia creat, a Cadis, una societat amb Pedro Felipe del Campo i altres socis, anomenada Campo, Labamila y Martínez.[215] Més tard va constituir la societat Pedro Martínez & Cia, de la qual també eren socis el seu nebot Cipriano López Martínez, l’inversor Francesc Riera i el seu factor José Ramon Recur.[216] La principal base de dades d’expedicions negreres situa Martínez com a propietari dels vaixells implicats en vint-i-cinc casos. La majoria de viatges van tenir lloc entre el 1838 i el 1840,[217] però també hi ha constància de la participació de Martínez en expedicions anteriors, com la del Marinerito, el 1831.[218]


  Martínez no va tenir factories negreres fins al 1837. Anteriorment enviava els seus vaixells a llocs molt diversos de la costa africana. A finals dels anys 1830 la companyia Pedro Martínez & Co., registrada a Cuba, tenia, segons el govern espanyol, una trentena de vaixells, dedicats amb tota probabilitat al tràfic negrer. Aleshores se’l considerava l’home més ric de Cadis, on normalment residia.[219] Els seus vaixells acostumaven a sortir de la seva ciutat en direcció a la costa africana, carregats de carn salada, aiguardent, petxines, paraigües de seda, mocadors, teles, barrets… Més tard, a Cap Verd, els afegien els equipaments il·legals, com les cuines, les cadenes o els bidons.[220]


  Martínez, com Blanco, disposava d’extenses xarxes empresarials. A vegades compartia riscos organitzant expedicions amb altres negrers que tenien interessos a Gallinas, com el mateix Blanco, o amb altres traficants d’esclaus, com Pere Manegat.[221] El seu soci José Prats, de Nova Orleans, li comprava vaixells als Estats Units.[222] A través dels seus socis nord-americans, Pedro Martínez també es feia construir naus negreres a Baltimore.[223] Més endavant, com que els britànics capturaven els vaixells nord-americans amb tripulacions espanyoles, es feia enviar negrers amb tripulació íntegrament nord-americana.[224] Tenia un agent a Lisboa, Mattheus da Silva Louro, que li comprava vaixells a la ciutat; més tard un altre col·laborador seu, Francisco Cardozo de Mello, els matriculava a Cap Verd.[225] El govern espanyol sabia perfectament que aquells vaixells, amb bandera portuguesa i base a Cadis, eren en realitat negrers espanyols, però tolerava la situació.[226] El cònsol dels Estats Units a l’Havana, Nicholas Trist, també va col·laborar amb la xarxa de Martínez, concedint papers nord-americans als seus vaixells.[227] A més a més, gràcies a les seves xarxes, el negrer andalús no només venia esclaus a Cuba, sinó també al Brasil, a Puerto Rico i a Grenada.[228]


  Però sens dubte l’aliat més útil de Pedro Martínez era l’empresari i financer Pedro de Zulueta, de Londres.[229] La capital anglesa era un gran centre mercantil i financer, on es podien obtenir crèdits per a operacions legals i il·legals i on es podien comprar, a un preu ben econòmic, els productes manufacturats que agradaven a la costa occidental africana. Els vaixells de Zulueta sovint desembarcaven a Gallinas mercaderies angleses imprescindibles per al comerç negrer. Així mateix, el comerciant basco-britànic feia operacions financeres per compte del negrer malagueny.


  
    PEDRO DE ZULUETA, ELS AVANTATGES DE LA IGNORÀNCIA


    A l’agost de 1840 va ser interceptat prop de Gallinas el negrer Augusta o Golupchik, amb bandera russa. Anava consignat a nom de Pérez Rolo (el factor de Pedro Blanco) i d’Álvarez i Jiménez (factors de Pedro Martínez). A la documentació requisada es demostrava que Pedro de Zulueta estava involucrat en l’expedició.[230] Zulueta havia fet la compra del vaixell per compte de Pedro Martínez i, a més a més, hi havia carregat mercaderies destinades a les factories negreres de Gallinas.


    A partir d’aquesta descoberta es va constatar que no era la primera vegada que Zulueta feia aquest tipus d’operacions.[231] El 1844, la justícia britànica va decidir dur el financer basc a judici: l’acusava de lucrar-se il·lícitament amb el comerç negrer, en associació amb Martínez i Blanco.[232]En el procés «The Queen v. Zulueta & others», el financer va reconèixer haver comerciat sovint amb Pedro Martínez, però no amb Blanco. Si bé va acceptar que sabia que el gadità es dedicava al comerç d’esclaus, va al·legar que desconeixia que les seves mercaderies s’usaven en la compra de captius.[233] Tot i que el judici girava entorn de l’actuació de Zulueta a Gallinas, no es va citar a declarar cap habitant de la zona ni cap dels esclaus procedents de les factories, com era de preveure. Finalment, Zulueta va ser absolt, ja que no es va poder demostrar «coneixement culpable»: els jutges van concloure que si el comerciant no sabia per a què s’usaven les seves mercaderies no podia ser condemnat.[234] El procés contra Zulueta va ser molt seguit a Cadis, on totes les simpaties estaven amb l’acusat.[235]

  


  Martínez completava la seva factoria principal, instal·lada a Gallinas, amb una altra situada a Lagos. D’aquesta forma, si faltaven esclaus en un dels seus establiments, els vaixells negrers que hi arribaven eren dirigits immediatament cap a l’altre. Les dues instal·lacions es mantenien en contacte permanent, per tal de facilitar les operacions.[236]


  La factoria de Martínez a Gallinas es va obrir cap al 1837, era un moment en què molts espanyols s’instal·laven en aquella costa per tal de fer de factors esclavistes. El gerent de l’establiment, José H. Álvarez, va escriure a Pedro Martínez preocupat per la possibilitat que la competència posés en perill la viabilitat de la inversió. El gadità li va respondre tranquil·litzant-lo: al·legava que només amb molt de capital era possible mantenir el negoci, i assegurava que molts dels espanyols que arribaven en aquells moments a la regió no tenien prou fons, i que no podrien superar els previsibles contratemps.[237]


  El 1837 un cambrer negre de Filadèlfia que venia en un vaixell dels Estats Units va baixar a terra a Gallinas. Els factors de Pedro Martínez li van prometre un passatge a Cuba si col·laborava amb ells, però després de treballar un temps a l’establiment negrer el van vendre com a esclau al Flor de Mar, que el va conduir a l’illa caribenya no com a passatger, sinó com a esclau. Va passar onze anys reduït a l’esclavatge, fins que gràcies a la intervenció del cònsol dels Estats Units va aconseguir el seu alliberament.[238] No va ser l’únic segrestat que va passar per les factories de Martínez. Daniel Speck, un ciutadà lliure de Sierra Leone, va ser raptat pels agents de Martínez i conduït a Marianao. Allà va denunciar la seva situació i va aconseguir que es reconegués que no era esclau. Però no va ser alliberat: va ser col·locat sota la «tutela» d’una família cubana, que el feia treballar per a ells.[239]


  Martínez no viatjava mai a les seves factories a l’Àfrica, però va deixar al capdavant dels establiments de Gallinas tres dels seus homes de confiança: Jiménez, José H. Álvarez i José Ramón Recur. Ángel Jiménez (o Ximénez) es dedicava al comerç negrer, com a mínim, des de 1830. Com altres factors, s’havia introduït al negoci com a capità de vaixell esclavista. Tenim constància que havia capitanejat els negrers Indagadora (1830), Veloz (1832), Temerario (1834) i Vengador (amb el qual va fer dos viatges el 1835).[240] És possible que en aquell temps ja estigués al servei de Martínez, ja que la Indagadora figurava com a propietat de Pedro Felipe del Campo, un dels socis gaditans de Pedro Martínez.[241]


  El 1837 Ángel Jiménez ja treballava de forma estable amb Martínez, i fins i tot tenia participació en els seus negocis. Quan el gadità va dissoldre una societat per crear-ne una altra, Jiménez va rebre quasi quinze mil dòlars com a beneficis.[242] I va continuar treballant amb Martínez: aquell mateix any va anar amb el Lince a buscar esclaus al riu Núñez.[243] Però potser la missió més important que va rebre Jiménez va ser la de comprar els terrenys per a la instal·lació de la factoria de Gallinas. El negrer va pagar-li cinc mil dòlars al cap Usina Rogers per l’espai i per l’autorització per actuar a Gallinas; fins i tot van acordar que els esclavistes gaudissin de drets de pesca al riu Barro (un element important a causa de la penúria d’aliments).[244]


  El 1838 la companyia de Pedro Martínez va enviar Jiménez a Brass a cercar cinc-cents esclaus. Les ordres que duia, i que van ser decomissades pels anglesos, demostraven la confiança que l’empresa li tenia: li permetien decidir on comprar els esclaus en funció de «la seva intel·ligència, la seva experiència, i el gran desig que estem persuadits que l’anima a vostè per al millor resultat». Se li encarregava, malgrat tot, tocar abans que res la costa de Gallinas, on l’empresa tenia les seves factories.[245] El 1839 va tornar a dirigir un vaixell negrer de Martínez, el Vengadora, que va aconseguir desembarcar dos-cents setanta esclaus a Cuba.[246]


  El 1840 Jiménez, que s’havia establert a Gallinas, va comprar una goleta a la subhasta de Sierra Leone gràcies a la col·laboració de Logan Hook, cap de duanes de la colònia.[247] Per dissimular la implicació del negrer gadità en l’afer, va ser l’euroafricà Thomas Stephen Caulker qui va formalitzar la compra. Caulker va revendre immediatament el vaixell al capità corunyès Severiano de Castro. De Castro, que vivia a la sucursal dirigida per Jiménez, va carregar 349 esclaus i 2 lingües a la goleta, però aquesta va ser interceptada pels britànics quan volia dirigir-se a Amèrica.[248]


  Un altre dels agents de confiança de Martínez era José H. Álvarez (també citat com Jozé Alvarez, i a vegades anomenat Bongo). Va dirigir la factoria de Gallinas durant els anys 1838 i 1839. Tenim constància que va carregar esclaus en alguns dels vaixells de Pedro Martínez, com el Constanza o l’Elisa Davidson (sabem, a més a més, que aquest darrer va dur arròs a la factoria de Gallinas per mantenir els esclaus).[249]


  José Ramón Recur, un altre dels socis de Pedro Martínez,[250] va passar un temps, el 1838, al capdavant d’una de les sucursals de Gallinas.[251] En aquella època va organitzar, juntament amb Pedro Martínez, amb Pedro Blanco i amb Francesc Riera, dues expedicions negreres cap a Cuba.[252]


  L’assalt de Denman va provocar la destrucció completa de les factories de Martínez i, en conseqüència, una reducció de les seves activitats negreres a la Guinea. La companyia Pedro Martínez & Co. es va dissoldre.[253] Però el gadità va continuar noliejant vaixells negrers i al cap de poc temps va reobrir la factoria de Gallinas. El factor que Martínez va enviar-hi després de la reobertura de l’establiment, don Pablo, va morir al cap de poc temps.[254] Quan va arribar el vaixell sard Emperio a dur-li rom, tabac i pólvora (i, probablement, a recollir esclaus) no va poder fer cap transacció perquè no va trobar interlocutors.[255]


  El 1844 era al capdavant de la factoria de Martínez un vell col·laborador seu, de tota confiança: Ángel Jiménez. Jiménez tenia la col·laboració del cap Selepha Rogers i d’altres personatges destacats de la zona, com els afroeuropeus Caulker.


  En aquells anys les factories de Pedro Martínez de tant en tant compraven negres súbdits britànics, segrestats a Sierra Leone o als seus voltants. Segons els militars anglesos, de 1844 a 1845 un africà britànic va ser retingut com a esclau a la factoria de Jiménez. Això va motivar un desembarcament de 286 soldats anglesos. Els homes de Rogers van fer costat als negrers espanyols i es va produir un intens tiroteig. Davant aquesta situació, els britànics van optar per eliminar la resistència a canonades. Tot seguit, van cremar els barracons de Martínez, així com tres poblats de la família Rogers. No van poder alliberar els esclaus de les instal·lacions, perquè els negrers espanyols ja els havien amagat. Aquesta operació també va comportar la destrucció de la factoria de Louis Lemagnière, Don Luis, «un dels traficants d’esclaus més veterans», segons els anglesos.[256]


  Després de 1845 no hi ha cap més notícia sobre la factoria de Pedro Martínez a Gallinas. És molt possible que el gadità desviés els seus negocis de compra d’esclaus cap a Angola. Els anglesos van assabentar-se que el 1850 un emissari de Pedro Martínez va viatjar a Luanda per entrevistar-se amb el famós traficant Manuel Pinto de Fonseca (soci del català Francesc Rovirosa en els afers il·legals).[257] Els negrers angolesos en aquell moment estaven passant per mals moments, perquè s’acabava de tancar al tràfic el mercat brasiler. És probable que tanquessin un acord.


  ELS ÁLVAREZ SINIBEL: ESCRITS PER A LA POSTERITAT


  El 1840 la marina britànica va interceptar la goleta esclavista São Paulo de Loanda, amb bandera portuguesa. A bord, a més a més dels papers oficials, hi van trobar la correspondència empresarial d’una factoria negrera de Gallinas. Gràcies a aquests papers, sabem exactament com es va crear aquest establiment. La iniciativa va partir de la constitució, a Cuba, d’una companyia negrera sense nom, integrada per empresaris d’origen basc. En principi tenia deu accions: Oñatibia & Co. en tenia tres, Tomás Irigoyen, dues, i les altres cinc estaven repartides entre Silvestre Iriarte, Martín Lazquíbar, Fidel Zuaznaba, José Francisco Echayde y Francisco Antonio Larranza.[258]


  Els socis van decidir la creació d’una factoria a Gallinas i van acordar que el factor fos Pau Álvarez Sinibel, un menorquí que ja tenia certa experiència en el comerç negrer: havia participat, com a mínim, en una expedició negrera, la de l’Iberia, el 1835.[259] Pau era germà d’un conegut comerciant de l’Havana, Federico Álvarez,[260] que uns anys abans havia actuat com a espia al servei del govern espanyol a Mèxic i posteriorment a Haití (l’historiador cubà José Luciano Franco el va definir com un «consumado maestro en los quehaceres del espionaje»).[261] La companyia tenia tres vaixells, el Rebecca, el Wyoming i l’Espartero, per fer les connexions entre Cuba i la costa africana (els dos primers amb bandera dels Estats Units).[262]


  Pau Álvarez era el màxim responsable de totes les gestions a l’Àfrica. A un capità que anava consignat a la seva factoria se li va ordenar: «A l’arribada a Gallinas, vostè s’ha de posar sota les ordres de Pablo Álvarez, i observar tot allò que ell li indiqui amb la màxima fidelitat».[263] I, malgrat tot, sembla que els socis de Cuba no confiaven plenament en el menorquí, ja que li exigien un control estricte de tot per escrit: havia de dur una comptabilitat de les despeses de manteniment dels esclaus, però també registrar puntualment quants esclaus es compraven, si es pagaven o no, si hi havia algun deute, quants morien a la factoria, quants s’embarcaven a cada vaixell…[264]


  Als socis de Cuba els havia de resultar tremendament difícil de controlar el seu factor, tan lluny d’ells. És molt possible que Pau Álvarez intentés estafar-los. S’ha conservat una carta del seu germà gran, Federico, en la qual, des de Cuba, li aconsellava que li escrigués un missatge que poguessin llegir els seus caps agraint-li la tramesa de sis-cents doblons, de tal forma que més tard no el poguessin acusar d’enriquiment il·lícit.[265] Aquest missatge confidencial va ser interceptat per la marina britànica i Londres el va publicar repetidament: no és estrany que la publicació de la missiva deteriorés encara més la relació entre els Álvarez Sinibel i els accionistes.


  Álvarez, pràcticament des de la seva arribada a Gallinas, va haver d’enfrontar-se al problema del subministrament d’aliments. En aquella època la població de Gallinas ja gairebé no es dedicava al conreu de la terra, i era molt difícil aconseguir provisions per als esclaus de les factories i per a la travessa atlàntica. En un dels primers vaixells que van tocar la factoria, el Rebecca, Álvarez va rebre productes per intercanviar per esclaus, com alcohol, pólvora i municions, i també grans quantitats d’arròs. En aquesta mateixa nau va enviar esclaus al cubà José de Ealo.[266] Però no va tenir tanta sort amb un dels vaixells següents, el Josephina. Aquest negrer va descarregar mercaderies a la factoria dels Álvarez, però com que no va trobar aliments disponibles no va poder carregar esclaus, i es va veure obligat a començar un periple per la costa per buscar arròs. Va ser interceptat pels anglesos quan ja tornava amb els aliments.[267] A partir d’aleshores, Álvarez va rebre instruccions d’ocupar-se també de la compra de provisions per als vaixells negrers. Aquests, quan arribaven a Gallinas, començaven per carregar el menjar, que solia ser arròs. Quan tot estava a punt, carregaven els esclaus. Així, si eren interceptats pels anglesos al principi de l’embarcament, no perdien els captius.[268]


  Alguns dels vaixells que van comprar esclaus a les factories d’Álvarez foren enviats per socis de la companyia, com la societat Yriarte e Yrigoyen,[269] però el menorquí tenia altres compradors, com Drake & Co. o els germans Riera.[270] A vegades Álvarez col·laborava amb els factors de Pedro Martínez i de Pedro Blanco, a desgrat de competir pel mercat d’esclaus en una àrea molt reduïda.[271]


  La factoria d’Álvarez va ser destruïda el 1840 en l’atac de Denman, però ell va afanyar-se a reconstruir-la i va tornar a dedicar-se al comerç negrer. En aquells temps tenia un col·laborador anomenat Manuel Matey, que a vegades es quedava al capdavant de l’establiment quan el menorquí s’absentava.[272]


  Pau Álvarez va obtenir certa notorietat el 1841, en ser interceptat per les forces angleses quan viatjava de Cuba a l’Àfrica, com a passatger, en el vaixell El Caymán. Aquest vaixell anava carregat de negres lliures que deixaven Cuba per instal·lar-se a l’Àfrica. El capità era el mallorquí Pedro Antonio Gaza, que en altres ocasions havia comandat expedicions negreres per compte de Pedro Blanco. A bord hi havia un lingua (un traductor, que servia per comunicar-se amb els esclaus) i, a més a més, entre els documents del vaixell s’hi van trobar contractes comercials del famós esclavista Julián de Zulueta. El Caymán va ser alliberat després d’una primera inspecció de la flota britànica; més tard se li va fer una segona revisió (il·legal segons els tractats internacionals) i se’l va conduir a Sierra Leone, ja que els oficials britànics van al·legar que estava preparat per dur esclaus després de deixar els negres lliures a la costa africana.


  El fet que Álvarez fos a bord va contribuir a desvetllar les sospites angleses (encara que els traficants es movien molt d’Amèrica a l’Àfrica, i no sempre usaven naus negreres). Els anglesos estaven convençuts que El Caymán era un vaixell negrer, ja que hi havia moltes contradiccions en les declaracions de la tripulació, però van haver d’alliberar-lo per falta de proves. Tot i això, van condemnar el seu propietari a pagar les costes del procés, i aquest, per fer-hi front, es va haver de vendre el vaixell. Durant el procés, el capità va morir a Freetown d’una malaltia tropical. Aquest afer va dur a un fort contenciós diplomàtic hispano-britànic.[273]


  La factoria d’Álvarez va tornar a funcionar a bon ritme a partir de 1845. Hi arribaven vaixells francesos, sards, alemanys i nord-americans per deixar-hi mercaderies, i contínuament en sortien negrers carregats d’esclaus.


  El 1849 l’establiment d’Álvarez a Dombocorro i la sucursal de Comosura van ser destruïts en un atac de les forces britàniques. Álvarez va aconseguir amagar tres-cents setanta esclaus que tenia a punt per embarcar, però en va deixar uns quants als barracons, probablement perquè no els considerava aprofitables. Els mariners britànics van observar, horroritzats, l’estat de desnutrició d’aquests esclaus (afectats per la mala alimentació dels barracons i pel bloqueig naval). Els oficials britànics van comparar els esclaus d’un metre setanta amb els kru de la mateixa alçada: mentre que els africans lliures pesaven de mitjana de seixanta-set quilos, els captius només en pesaven trenta i mig. Quan el tinent Hill va interrogar Álvarez sobre el mal estat de salut dels esclaus, aquest li va respondre que ell coneixia bé els habitants de la zona, perquè hi havia viscut molt de temps, i que el problema de l’alimentació es devia al fet que eren massa mandrosos per produir aliments.[274]


  Un oficial britànic també va dialogar amb José Luis, un dels empleats d’Álvarez. Aquest li va assegurar que el comerç negrer era un gran negoci gràcies, justament, a la prohibició, que permetia que els que s’arriscaven a implicar-s’hi obtinguessin ingents beneficis. Va arribar a suggerir-li que, si de debò els anglesos volien suprimir el tràfic d’esclaus, el que havien de fer era deixar de perseguir-lo i d’aquesta forma s’extingiria per si mateix.[275] Aquest raonament, molt popular en aquella època en cercles esclavistes, es va revelar fals en aquest cas. Després de l’atac de 1849, Pau Álvarez va abandonar la zona i no es tenen més notícies de la seva implicació en el tràfic negrer.


  FRANCESC RIERA: DOS AMICS POC CLARS


  El 1838 va ser l’any d’eclosió del negoci negrer a Gallinas. Va ser en aquest moment quan va instal·lar allà la seva factoria Francesc Riera.[276] Francesc Riera era conegut, sobretot, per les seves activitats com a armador negrer. Es té constància de la seva implicació en nou expedicions esclavistes entre 1838 i 1839, amb un total de més de dos mil quatre-cents esclaus traslladats a Amèrica (principalment a Cuba, però també a Puerto Rico i potser a altres destins). Diverses vegades va actuar en combinació amb altres factors que tenien establiments a Gallinas: els Crespo, Pedro Blanco, Pedro Martínez, José Ramón Recur…[277] De 1837 a 1840 Riera va ser soci de Pedro Martínez, del seu nebot Cipriano López Martínez i de José Ramón Recur en una societat amb seu a Cadis.[278]


  Francesc Riera habitualment usava per al tràfic vaixells amb bandera dels Estats Units. El 1839 va comprar el Dos Amigos a Nova Orleans, però tot seguit va formalitzar-ne una venda simulada a un ciutadà nord-americà per poder usar el pavelló d’aquest país. Aquest negrer va sortir de Nova Orleans amb tripulació nord-americana, però en realitat era comandat per un capità espanyol, Juan Bautista Zavala, que figurava com a passatger. Com a contramestre hi viatjava Josep Miquel Totasau, el gerent de la factoria de Riera (en alguna ocasió és citat com Totosau o Totasaus).


  El Dos Amigos va fer una parada a Cañadas, a Cuba, per carregar el material necessari per al transport d’esclaus: cuines, bidons, cadenes… Tot seguit es va encaminar cap a Gallinas, però no va trobar captius a punt a la factoria de Riera. Per evitar que els britànics el poguessin capturar i condemnar, el Dos Amigos va descarregar el material prohibit i es va encaminar a Tenerife mentre els factors preparaven el lot d’esclaus. Però els mariners nord-americans de la nau van aprofitar la parada a les Canàries per denunciar la situació al seu cònsol, ja que es negaven a implicar-se en el tràfic il·legal. El cònsol americà va exigir una investigació i les autoritats espanyoles van immobilitzar el vaixell.


  Francesc Riera hi va intervenir de seguida. Primer va intentar recuperar el control de la nau: usant documents falsificats va assegurar que estava en perill de naufragar i va exigir que el deixessin endur-se-la. Més tard va intentar subornar les autoritats locals perquè alliberessin el vaixell, i per això va acabar dormint una nit a la presó. Finalment, va reconèixer que la venda de la nau s’havia falsificat i que, per tant, el vaixell era seu. Sembla que pretenia que el Dos Amigos es revengués a Sierra Leone, per poder, així, recomprar-lo a baix preu. Finalment, va renunciar a la propietat del vaixell a canvi de l’indult del govern espanyol, que li va atorgar el perdó.[279]


  Un cop indultat, Riera va continuar dedicant-se al comerç esclavista, i va mantenir la seva confiança en Josep Miquel Totasau, que en ocasions anteriors ja havia capitanejat un vaixell negrer seu, el Constancia.[280] Els anglesos també tenien un alt concepte del factor, procedent de Vilanova: el consideraven un «home astut i intel·ligent».[281] Sembla, malgrat tot, que l’establiment de Totasau a Gallinas no cobria totes les necessitats de Riera, perquè en alguna ocasió aquest va comprar esclaus a Pau Álvarez.[282]


  No tenim detalls de com va afectar l’assalt de Denman de 1840 la factoria de Riera. És improbable que se salvés de la destrucció, perquè les tropes angleses volien eliminar tots els establiments negrers, i coneixien bé el de Totasau. Malgrat tot, hi ha constància que el 1841 Totasau encara era a la zona: va ser el responsable de carregar d’esclaus el Gabriel, enviat per Riera i per dos famosos esclavistes cubans, Manzanedo i Abrisqueta.[283] No sabem fins quan va durar la factoria de Francesc Riera a Gallinas. És possible que encara funcionés el 1845, quan el català va organitzar amb Don Crispo una expedició negrera de Gallinas cap a Cuba amb la goleta Florentina.[284]


  UNA PLAGA DE NEGRERS


  A finals de 1830 la zona de Gallinas es va omplir de factories negreres. No totes eren tan grans i actives com les de Pedro Blanco, Pedro Martínez o Pau Álvarez, on contínuament ancoraven vaixells per carregar. Les factories petites solien resignar-se a completar el carregament de les naus adreçades als grans traficants.


  Francisco Ramón Rodríguez, més conegut com Pancho Ramón o Panche Ramón, va introduir-se a l’ofici com a capità d’un vaixell esclavista, la goleta Española, el 1825.[285] El 1831 estava instal·lat a Gallinas com a factor i va carregar 311 esclaus al Primera.[286] El 1836 els informes oficials britànics encara el situaven al capdavant d’aquest establiment negrer.[287] El va conèixer bé John Lyttle, un negre lliure dels Estats Units. El seu vaixell va naufragar a la costa de Sierra Leone. Pancho Ramón li va oferir feina, i li va proposar que si treballava quatre mesos amb ell li oferiria un passatge cap a Cuba. Al cap del temps fixat, el va col·locar al negrer Concha perquè el dugués a l’illa caribenya. Però, en arribar a Cuba, Lyttle va ser venut com a esclau, no sabem si amb el vistiplau de Pancho Ramón o no.[288]


  El cas de Pancho Ramón és excepcional. La majoria dels negrers no van establir-se a Gallinas fins després del tractat hispano-britànic del 1835. El cas més curiós és el de Tomás Irigoyen (o Yrigoyen). Aquest navarrès va arribar a Puerto Rico el 1823, quan ja tenia trenta-vuit anys, per treballar amb el seu germà. Al cap de dotze anys estava establert a Cuba, on es dedicava al tràfic d’esclaus. Durant un temps va actuar com a testaferro del famós negrer Joaquín Gómez Hano de la Vega, que treballava amb la xarxa de Tintó.[289] En aquells moments Irigoyen no tenia participació en cap factoria negrera: el 1835 va enviar el vaixell Iberia a buscar captius a Bonny, on el negoci es feia directament amb les autoritats locals, sense intermediaris blancs. Aquest negrer va ser interceptat pels britànics.[290] Al cap d’un temps Irigoyen va enviar el General Ricafort a buscar esclaus als barracons d’un factor portuguès establert a Lagos, Eustaquio Joaquim da Silva, però aquesta nau també va ser interceptada.[291]


  El 1838 Irigoyen va integrar-se, amb un 20 per cent de les accions, a la companyia propietària de la factoria de Pau Álvarez, i aquell mateix any hi va enviar un vaixell de la companyia, el Rebecca, a buscar esclaus.[292] Però, paral·lelament, es va associar amb Joan Surís i amb Racon & Company per crear un altre establiment negrer a Gallinas que seria dirigit per Joan Batalla, que també havia estat capità d’una nau esclavista (el 1829 havia desembarcat 533 captius a Cuba).[293] Al gener de 1839 Joan Batalla, que s’acaba d’instal·lar, ja tenia tres-cents cinquanta esclaus a punt per enviar als seus amos, però estava convençut que en podria arribar a trametre un total de mil cinc-cents anuals.[294] No sabem com van anar realment els negocis de Batalla a Gallinas, però tenim constància que Tomás Irigoyen i el seu soci Iriarte es van involucrar a fons en el tràfic negrer a Gallinas. El 1840 la flota britànica va interceptar el São Paulo de Loanda a prop de la costa africana. A bord hi viatjava un dels fills d’un rei de Gallinas: havia passat una temporada a Cuba convidat per la companyia Yriarte e Yrigoyen.[295]


  A la mateixa època en què Joan Batalla es va instal·lar a Gallinas, cap al 1838, també hi van crear una factoria els traficants cubans José de Aberzuza i Miguel Azopardo. El segon ja tenia molta experiència en relació amb els esclaus: el 1824 havia noliejat el negrer Alert i s’havia desplaçat personalment a Gibraltar per comprar les mercaderies necessàries per a l’expedició. A més a més, era propietari de grans finques de canya de sucre. Al capdavant de la factoria de Gallinas, Aberzuza i Azopardo hi van col·locar Antonio Aragón, un malagueny que s’havia criat a Cuba. El 1840 Aragón va ser interceptat per la flota anglesa prop de Libèria, quan capitanejava el negrer Paquete Veracruzano. Les forces angleses creien que anava a buscar esclaus a la seva factoria per dur-los a Cuba; l’acompanyava, com a segon oficial, Manuel Ruiz, possible propietari del vaixell. No tenim més referències sobre la factoria d’Aragón. És possible que es tanqués després de l’atac de Denman. No sabem si Miguel Azopardo va continuar traficant amb mà d’obra esclava, però sabem que un dels seus ingenios, el San Miguel, va patir una greu revolta d’esclaus el 1844.[296] Amb el temps, Azopardo va acabar instal·lant-se a Andalusia, i seria accionista del nou Banc de Cadis.


  Francisco Grassi també va organitzar una factoria cap al 1838. Sembla que el mateix Grassi era propietari i factor. El seu establiment no va sobreviure a l’atac de Denman, i Grassi tampoc: al cap de poques setmanes de la destrucció dels barracons de Gallinas, va morir.[297]


  El 1838 també s’havia establert a Gallinas un factor anomenat Joaquín Sánchez.[298] Probablement comandava una petita factoria. En aquell moment a la zona també s’hi trobava un negrer anomenat Francisco Fabías, de qui es té constància perquè el 1838 va carregar tres-cents seixanta esclaus al Si, un negrer amb destí a Cuba que havia sortit de Barcelona i que finalment va ser capturat per l’armada britànica. El capità del Si era Gaspar Roig, un negrer de Vilanova i la Geltrú amb diversos viatges transatlàntics a les espatlles.[299] Paral·lelament es va instal·lar a la zona de Gallinas un factor esclavista anomenat Bartomeu Ferrer. El 1839 va vendre seixanta esclaus al capità de l’Emprendedor, que anava a buscar captius a la factoria de Pau Álvarez i que no en va trobar.[300]


  El tràfic negrer espanyol també va arribar, en aquests anys, a Sherbro, un punt situat ben a prop de Sierra Leone, a l’est. El 1837 s’hi va instal·lar Francisco López. És possible que es tractés del capità de la Voladora, que el 1819 havia estat interceptada a Gallinas amb 121 esclaus a bord.[301] Durant la seva estada a Sherbro, López va carregar com a mínim un negrer, el Tragamillas. La presència de López a la zona va coincidir, probablement no per casualitat, amb diversos viatges d’Andreu Anglada a Sherbro. Sembla que aquest gironí havia estat enviat a l’Àfrica a fer gestions per comprar esclaus per compte d’una xarxa esclavista de Puerto Rico dirigida pel francès Edouard Combelle (procedent d’Haití) i pels germans bascos Felipe i Juan Bautista Lavaca. La mort de Combelle, el 1839, va estroncar la iniciativa.[302] En aquells dies hi havia també a Sherbro un factor francès, François Thomé, que treballava bàsicament per al mercat porto-riqueny.[303] I tenim constància de l’arribada a la zona de diversos vaixells esclavistes procedents de Puerto Rico.[304]


  DON CRISPO, EL SANGUINARI


  Cap al 1844 es detecta la presència a Gallinas d’un altre negrer, que arribaria a tenir una gran factoria a la Summer Island, a la zona del riu Solyman, amb diverses sucursals. Es tractava de Pablo Crespo, a qui solien anomenar Don Crispo. Pablo Crespo duia el negoci amb l’ajuda dels seus germans Miguel, Antonio i Alejo, que en alguns moments van fer de factors. La primera notícia de la implicació de Don Crispo en el comerç negrer data del 1844, quan els anglesos van interceptar el vaixell Concepción quan estava a punt de carregar uns tres-cents esclaus, de la seva factoria, per a la casa Martínez Ribas de l’Havana.[305] En aquell temps els britànics també es van assabentar que el María Luisa havia descarregat aliments per a l’establiment (no està clar si el vaixell era dels mateixos Crespo o de Pedro Martínez).[306]


  El 1845 Don Crispo va organitzar amb Francesc Riera una expedició negrera amb la goleta Florentina, i va aconseguir desembarcar 449 esclaus a Cuba.[307] En aquell moment Riera ja havia abandonat l’establiment negrer que tenia a la costa de Gallinas. La factoria de Pablo Crespo estava en ple funcionament i era dirigida en les seves absències pels seus germans Alejo i Antonio.[308] Allà Don Crispo hi construiria un petit vaixell, que usava generalment per anar a buscar subministraments a Cap Verd o a Sierra Leone. En una ocasió, malgrat tot, el va emprar per traslladar esclaus al Brasil.[309]


  Don Crispo tenia fama de ser molt cruel amb els captius. Dos noiets que havien estat els seus esclaus asseguraven que en alguna ocasió havia arribat a colpejar alguns dels seus companys fins a matar-los. S’havia construït un fuet amb una corda gruixuda que utilitzava de forma contínua: fins i tot donava tandes de trenta-sis cops seguits, cosa que posava en perill la vida dels castigats. A més a més, encadenava els esclaus en grup, amb la qual cosa els limitava molt la llibertat de moviments mentre eren als barracons.[310] Diuen que Don Crispo, en lloc de negociar la compra d’esclaus amb els caps locals, va organitzar un cos de mercenaris, als quals proporcionava armes de foc. Aquests capturaven els veïns de la regió, indiscriminadament, i van provocar un estat de caos a la costa.[311] Aquesta pràctica no era gens habitual entre els factors negrers, que preferien garantir el subministrament d’esclaus a llarg termini mitjançant aliances amb els caps africans.


  La factoria de Pablo Crespo estava molt ben protegida, ja que era difícil arribar-hi sense conèixer bé el riu. Però molts dels vaixells destinats a Don Crispo, alguns de la seva propietat, van ser capturats per l’armada britànica. En conseqüència, el negrer va haver d’afrontar greus problemes econòmics. A principis de 1847 va perdre sis vaixells en set mesos. El 1848 va perdre’n tres més, però en va aconseguir carregar tres, un amb prop de mil esclaus i un altre amb 236.


  L’atac anglès de febrer de 1849 va afectar greument Don Crispo. Durant el bloqueig naval, i davant la falta d’aliments, va veure’s obligat a vendre part dels seus esclaus a baix preu als caps locals. N’hi van quedar pocs, però encara va tenir temps d’escapar-se al bosc amb cent setanta quan es va produir el desembarcament. Els mariners del Sealark, això sí, van aconseguir destruir la seva factoria.


  Don Crispo es va negar a abandonar la zona. Esperava que les tropes angleses es retiressin per reprendre el comerç d’esclaus. De fet, liderava un grup de negrers que es resistia a marxar, però després de l’assalt els anglesos van mantenir el bloqueig naval a Gallinas i van negociar amb les poblacions locals perquè fossin aquestes les que expulsessin els negrers. Finalment, els caps de Solyman van exigir als Crespo que marxessin, i aquests van haver d’acceptar, conscients que sense la col·laboració de les poblacions costaneres era impossible mantenir l’establiment negrer.[312]


  El setembre de 1849, set mesos després de l’atac, Pablo Crespo va dirigir una carta als anglesos, que també signaven els traficants Benito Derizans, James Hermes i Francesc Canela, en la qual es comprometien, en nom dels negrers que quedaven a la zona, a viatjar al més aviat possible al Brasil, com a «súbdits de l’emperador» (tot i que en realitat cap dels quatre signants era brasiler). El grup d’aquests traficants estava constituït per dinou espanyols, catorze portuguesos i catorze brasilers. Els anglesos, desitjosos de treure-se’ls de sobre, van oferir-los passatges al Brasil amb el Mary Irving. Don Crispo no va acceptar l’acord i va pagar de la seva butxaca dos mil cinc-cents dòlars pel passatge de sortida de Gallinas, per a ell i per a dotze dels seus homes.[313] Però Don Crispo se n’anava decidit a continuar practicant el tràfic d’esclaus. Al cap de poc temps tornaria a establir una factoria negrera, a escassa distància de l’anterior.


  El 1852 Don Crispo va instal·lar un establiment negrer a Babbak, a Sherbro. El negrer actuava com a proveïdor d’esclaus per a empreses cubanes i brasileres, amb la col·laboració dels caps John Fortune i Harry Tucker (tot i que ambdós havien signat poc abans sengles tractats abolicionistes amb la Gran Bretanya). Les forces britàniques van pressionar Fortune perquè els entregués Don Crispo, però aquest s’hi va negar, tot al·legant que la factoria era «al seu territori i sota la seva protecció». Els Tucker, davant les amenaces dels britànics, van accedir a col·laborar amb ells contra Crespo. Tres kru que havien treballat per l’esclavista espanyol també van ajudar la flota anglesa, informant-los sobre la ubicació de la factoria i sobre la seva capacitat de defensa.[314]


  El dia de Nadal de 1852 Don Crispo va rebre una felicitació molt especial. Vuitanta homes del Polyphemus, entre ells vint kru, van desembarcar a Babbak i van destruir la seva casa, la seva botiga i els seus barracons. Els anglesos no van trobar Don Crispo, ja que estava passant una temporada a la zona de Gallinas. Tampoc van poder alliberar cap esclau, perquè els barracons en aquell moment eren buits. Les forces angleses van aprofitar l’ocasió per cremar alguns pobles fidels a John Fortune.[315] Però Don Crispo no va cedir davant la pressió dels anglesos. El 1854 va tornar a establir una factoria a Gallinas i el 1855 va intentar carregar dos vaixells amb esclaus a Sherbro (no tenim constància de si va aconseguir-ho). En aquell moment els anglesos van rebre la notícia que Don Crispo i Pedro Blanco havien estat junts a Gallinas i que havien passat una temporada viatjant per l’interior de la zona.[316] És molt possible que aquest rumor, com tants d’altres referents a Blanco, no passés de llegenda. Tot sembla indicar que Don Crispo va ser l’últim negrer espanyol que va actuar en aquesta regió.


  ELS REINCIDENTS DERIZANS


  Entre els espanyols que van residir a la costa africana, pocs van demostrar més vocació pel tràfic d’esclaus que els germans Derizans. La seva factoria va ser derruïda, es van arruïnar, van ser detinguts pels anglesos, els van perseguir els brasilers… I, malgrat tot, van continuar dedicant-se al tràfic d’esclaus.


  Jacinto i Benito Derizans, fills d’un comerciant espanyol establert a Maracaibo, van començar a dedicar-se al tràfic d’esclaus de ben joves. La primera notícia que tenim d’ells apareix el 1838, arran de la captura, prop d’Accra, del negrer Constitução. Aquesta nau, tot i que navegava amb bandera portuguesa i amb un fals capità portuguès, en realitat era comandada pel capità Jacinto Derizans; el seu germà, Benito, feia de pilot, tot i que ambdós s’havien embarcat oficialment com a passatgers.[317]


  A partir d’aquest moment, els dos germans van continuar embrancats durant lustres en el tràfic negrer, orientant-se bàsicament cap al mercat brasiler. El 1841, Benito, com a capità del Picão, va introduir tres-cents esclaus a Bahia.[318] L’any següent va ser interceptat a Benguela amb el São Antonio quan de nou intentava portar esclaus cap a Bahia, aquesta vegada en un vaixell del famós negrer brasiler Francisco Félix da Souza, el Chachá.[319] El 1844 Benito va sortir de Santos, el port de São Paulo, amb l’Isabel, i va ser capturat a la costa africana abans no aconseguís carregar esclaus. Malgrat tot, va tornar al Brasil, va posar-se al capdavant d’un nou Isabel i va aconseguir carregar 387 esclaus a Badagry, prop de Lagos; en aquesta ocasió va ser capturat pels britànics quan deixava la costa africana.[320] En aquell temps, Benito es feia passar per brasiler, i es feia anomenar Benito Josés o Benito Derizano.[321]


  Mentrestant, Jacinto també es dedicava al comerç negrer: el 1844 va ser interceptat al capdavant del Juanelo, quan duia esclaus d’Onim cap a Cuba.[322] A vegades es feia passar per nord-americà, dient que s’havia nacionalitzat als Estats Units, i d’altres, va al·legar tenir nacionalitat veneçolana. En realitat, mentia: sempre havia tingut nacionalitat espanyola.[323]


  El 1844 Benito no només es dedicava al tràfic, sinó que havia obert un establiment negrer a la costa africana. En un dels Isabel, bona part de la càrrega destinada a la costa africana anava a nom seu. Estava previst que desembarqués una tona de farina i grans quantitats de mongetes i d’arròs. Els britànics sospitaven que es tractava de provisions per a la creació d’una factoria. Els anglesos, en aquell moment, ja parlaven de Benito com un slave dealer, és a dir, com un comerciant d’esclaus al litoral africà.[324]


  No sabem on va establir-se Derizans inicialment com a factor esclavista. El 1848 estava instal·lat a Gallinas, on en aquells moments es registrava un fort increment del tràfic negrer. En aquell temps se’l coneixia, simplement, com Don Benito.[325] Es continuava presentant com a brasiler, i alguns oficials britànics van arribar a creure-s’ho; és probable que a la seva factoria hi tingués molts empleats brasilers i portuguesos, ja que als establiments negrers hi havia molts treballadors d’aquestes nacionalitats.


  El bloqueig naval de Denman i l’atac posterior van provocar la ruïna de la factoria de Derizans, el 1849. Igual que Crispo, Benito Derizans es va resistir a l’assalt, i amb un grup de factors i empleats de factories va plantar cara als anglesos. En ser derrotats, van fugir cap a l’interior i van tractar de conservar els tres-cents esclaus que els quedaven. Però els aliments faltaven, i els captius es van començar a morir de gana.[326] A més a més, la població de la zona es va començar a enfrontar obertament als traficants, als quals responsabilitzaven de les seves desgràcies.[327] Don Benito, finalment, va veure’s obligat a marxar. Amb Don Crispo, va negociar amb els anglesos perquè els permetessin sortir de la zona i anar-se’n a Bahia com a brasilers, però els britànics van adonar-se que Derizans no era brasiler, i van argumentar que ell havia de ser enviat a Espanya perquè el jutgessin com a negrer (tot i que sabien que, en realitat, ben pocs esclavistes eren jutjats a Espanya). Quan van marxar tots els factors i els seus empleats, en el Mary Irvine, Derizans no els acompanyava,[328] però al cap de poc temps tornava a ser al Brasil i continuava traficant amb esclaus.


  El 1850 Benito Derizans va arribar en vaixell a la punta Dandé, a la zona situada entre la desembocadura del Congo i Luanda. Volia comprar esclaus a alguns traficants angolesos. Sembla que en aquell moment treballava per a un famós negrer brasiler, Thomas da Costa Ramos, àlies Manetta (que rebia aquest sobrenom perquè li faltava una mà).[329] Però els temps de glòria del tràfic brasiler estaven tocant a la fi. El govern del Brasil, a partir de 1850, va començar a perseguir el comerç negrer, i en poc temps aquest es va reduir dràsticament a causa de la persecució policial. Però no per això els germans Derizans van renunciar a continuar amb els seus afers.


  Jacinto, que s’havia establert al Brasil, mantenia estretes relacions amb Manetta, i també amb Francisco Antonio Flores, un esclavista brasiler resident a Luanda. En combinació amb ells va participar en diverses expedicions negreres. El 1853 va ser capturat prop de la costa del Brasil quan comandava el negrer Valeroso, procedent d’Ambriz (una localitat situada al nord de Luanda), i sembla que aquells anys havia participat en set viatges negrers més.[330]


  Les autoritats consulars britàniques, que vigilaven estretament els traficants d’esclaus gràcies a un eficaç servei d’espionatge, sospitaven que Jacinto Derizans volia continuar amb el comerç negrer, i van demanar al govern imperial la seva expulsió del Brasil.[331] Però Derizans va continuar al país sud-americà. El 1856 el seu nom va tornar a sonar en instàncies oficials. En aquella ocasió capitanejava l’Emilia, que anava de Cuba a l’Àfrica occidental per deixar-hi alguns negres lliberts que volien reinstal·lar-se al continent africà. El problema va sorgir quan Jacinto Derizans no va respectar els acords amb els seus passatgers. En lloc de desembarcar-los a Lagos, on haurien rebut protecció britànica, els va deixar a Whydah, on van córrer el risc de ser reesclavitzats pels nombrosos negrers que circulaven pel lloc. Finalment van aconseguir arribar a Lagos, on van cursar diverses protestes contra Derizans.[332]


  La polèmica també empaitava l’altre germà, Benito. El 1851 va comandar la goleta Relámpago, que va dur a Bahia 820 esclaus de la factoria del brasiler Marcos Borges Ferraz Nobre, situada a Lagos. El rei de Lagos, Kosoko, va encobrir els negrers impedint que cap vaixell abandonés el port després del Relámpago, amb la finalitat d’evitar que cap capità pogués informar la flota britànica de la sortida del negrer. Va ser l’última acció de Kosoko en favor dels esclavistes: els anglesos van desembarcar a la zona, van deposar el rei i van destruir els barracons de Marcos Borges. L’assalt mai no figurarà als annals de la cavallerositat britànica: les tropes angleses es van apropar a Lagos amb una bandera blanca, fent veure que anaven a parlamentar, i per sorpresa van atacar la població.[333]


  El Relámpago va ser localitzat per l’armada brasilera quan era a punt de tocar terra. Derizans va decidir desembarcar els seus esclaus a corre-cuita a Itaparica, prop de Salvador de Bahia: molts d’ells no sabien nedar i van morir en ser obligats a llançar-se a l’aigua des dels bots. El vaixell va ser incendiat pels negrers per tal de destruir qualsevol prova. Els 785 esclaus supervivents del desembarcament van ser ocultats a la finca del polític liberal Higinio Pires Gomes, i des d’allà els van repartir per diferents plantacions, per dificultar-ne la localització. L’estratègia va reeixir: l’exèrcit brasiler només va aconseguir alliberar-ne 313. Els tribunals brasilers van jutjar els implicats, i en va condemnar alguns. Derizans, que s’havia escapat de la justícia, va ser sentenciat, in absentia, a una curta pena de presó i a pagar el passatge de retorn dels esclaus alliberats. Però tot i estar en cerca i captura va continuar vivint a Bahia sota una identitat falsa.[334]


  Malgrat que el tràfic d’esclaus estava cada cop més perseguit, sobretot al Brasil, Benito Derizans va continuar practicant-lo a la clandestinitat. De ben segur tenia bons contactes, perquè entrava i sortia amb freqüència del país sud-americà. El 1854 es va implicar en una operació negrera amb Thomas da Costa Ramos i amb el català Francesc Rovirosa, també resident al Brasil. Va dirigir-se a Porto i allà va embarcar-se en un negrer cap a Benguela (al sud de l’actual Angola) a buscar-hi esclaus. Però les autoritats portugueses van interceptar el vaixell abans no pogués carregar-los.[335]


  Benito Derizans no va aprendre la lliçó i el 1856 es va tornar a dirigir a Benguela en un vaixell amb bandera dels Estats Units, però va ser capturat per l’armada portuguesa. Les autoritats de Luanda van decidir convertir la seva detenció en un escarment per a tots els esclavistes i van imposar al capità tres anys de servei, sense paga, als vaixells de l’Estat (una condemna que avui pot semblar suau, però que molts, a l’Angola de l’època, consideraven extremadament severa).


  Derizans no estava disposat a complir la sentència: ben aviat les autoritats portugueses van avortar un primer intent de fuga. Però una segona temptativa va tenir més èxit. Benito Derizans i els seus companys de tripulació van sortir de Luanda en un vaixell i van aconseguir arribar a Lisboa, on ràpidament van recórrer contra la sentència. La cort d’apel·lació de Lisboa, tot i mantenir la pena dels mariners, va alliberar Derizans, aplicant-li una amnistia que no tenia cap base legal. Això va generar un gran escàndol i fortes protestes diplomàtiques britàniques. El fiscal va apel·lar contra la decisió del tribunal i el negrer, mentre esperava la repetició del judici, va ser sotmès a arrest domiciliari. No hi restaria gaire temps. El policia que el custodiava va morir en una epidèmia i Derizans va aprofitar l’ocasió per fugir. Quan la sentència de la cort d’apel·lació es va anul·lar i es va ordenar l’ingrés de Don Benito a la presó, el traficant d’esclaus ja no era a Portugal. Al cap d’un temps, seria detingut al Brasil, on circulava amb identitat falsa. Més tard va tornar a Luanda, però va aconseguir escapar-se de la colònia portuguesa abans no pogués ser detingut per les autoritats. Mai no arribaria a complir cap condemna pels seus delictes.[336]


  ELS DARRERS DE GALLINAS


  L’atac de Denman del 1840 va provocar una caiguda del comerç negrer a Gallinas. La majoria de les factories destruïdes no van ser reconstruïdes. Alguns dels esclavistes veterans, com Pedro Blanco o Pedro Martínez, van tornar a arrencar les seves factories, però, com havia vaticinat Pedro Martínez a José H. Álvarez, els negrers amb menys capital no van sobreviure a l’atac.[337]


  A partir de l’ofensiva britànica del 1840, van arribar a Gallinas ben pocs nous traficants. Una excepció, a part de la de Derizans, fou la del barceloní Francesc Canela, que es va instal·lar a la regió cap al 1848. La seva factoria va ser destruïda per l’atac britànic de 1849, però Canela va fer tots els possibles per no deixar la zona. Al final va veure’s obligat a claudicar i va marxar al Brasil amb un passatge pagat pels britànics. El 1851 Francesc Canela encara va fer un intent de reestablir-se a Gallinas. Va dirigir-se a la regió amb una goleta procedent del Brasil amb bandera uruguaiana, l’Izabel: volia traficar amb esclaus i duia provisions per intercanviar pels captius. La goleta va ser interceptada pels anglesos, que van constatar que no duia cap uruguaià a bord. En conseqüència, van jutjar-la i condemnar-la com a espanyola.[338] Canela va ser enviat a les Canàries per ser jutjat. No es va tornar a saber de la seva implicació en el tràfic d’esclaus, però es té constància que el 1855 residia a Bahia, al Brasil.[339] És probable que Francesc Canela fos parent del conservador José Canela Reventós, un indià que als anys 1870 va arribar a tenir una gran influència a Barcelona.


  Durant alguns anys, els factors espanyols van desaparèixer de la regió de Gallinas. El 1850 només quedava una factoria dempeus, desocupada; la resta ja s’havien esfondrat.[340] Però el 1857 els anglesos van tornar a tenir indicis de la presència d’espanyols a la zona. El febrer d’aquest any un traficant hispà havia aconseguit reunir nou-cents esclaus a poca distància de la colònia de Sierra Leone. Els creuers britànics es van dedicar a patrullar intensament la zona, perquè sabien que aquest traficant havia anat a Cuba a buscar un vaixell per transportar-los a Amèrica.[341] Un any més tard, un altre informe britànic alertava que «un cert nombre d’espanyols han reobert el tràfic d’esclaus a Gallinas»; especificava que els negrers havien creat dues grans factories.[342] El 1859 encara hi havia mencions a uns espanyols que vivien a la localitat de Cassy, en una zona molt insalubre, prop del riu Kittam,[343] però no hi ha més notícies sobre aquestes factories. És probable que tinguessin problemes per exportar els esclaus, davant l’eficàcia de la flota britànica en aquells moments.


  LIBÈRIA: L’ALTRA ESPASA DE DÀMOCLES DELS NEGRERS DE SHERBRO I CESTOS


  L’activitat negrera a la zona de Sherbro, situada entre Freetown i Gallinas, i a la regió de New Cestos, al nord de l’actual Libèria, va veure’s molt condicionada per la creació de Libèria, el 1819. Inicialment aquest territori era una colònia d’una societat nord-americana que tenia com a objectiu ubicar els afroamericans lliberts que volguessin retornar a l’Àfrica (una iniciativa que tenia el suport de molts racistes nord-americans blancs, per lliurar-se dels compatriotes negres), però amb el temps va implicar-se en la lluita contra el tràfic esclavista. Els negrers de Sherbro i de New Cestos, a més d’enfrontar-se a l’armada britànica, com els factors d’altres regions, també van tenir alguns xocs amb les tropes liberianes.


  Alguns historiadors han considerat indiscutible l’aportació liberiana a la fi del tràfic d’esclaus,[344] però hi ha elements que tendeixen a desmentir-ho: de fet, a la mateixa Libèria s’hi venien esclaus. Els factors, quan visitaven Monròvia, no només no eren perseguits, sinó que sovint acabaven emportant-se algun esclau dels que es venien allà mateix d’estranquis.[345] A més a més, els negrers establerts a la regió durant lustres es van beneficiar del comerç amb la colònia nord-americana (convertida en república el 1848), i altes autoritats d’aquest territori, d’origen afroamericà, van col·laborar efectivament amb els factors.


  La lluita dels liberians contra els negrers no responia bàsicament a motius ideològics, sinó que va ser utilitzada pels afroamericans com una estratègia per ampliar els territoris que controlaven. I en aquesta lluita no només s’enfrontaven als negrers europeus i americans, sinó sobretot a les poblacions locals. Mitjançant la lluita contra els traficants, cinc-cents mil africans van ser posats sota la tutela despòtica dels afroamericans.[346]


  A Sherbro, a principis del segle XIX, el comerç negrer estava controlat bàsicament per dues famílies afroeuropees: els Tucker i els Caulker.[347] El tràfic atlàntic mai no va arribar a monopolitzar l’economia de la zona, per això Sherbro va continuar sent una regió exportadora d’arròs. Aquest cereal era comprat pels habitants de Freetown, però també pels esclavistes de Gallinas, per alimentar els esclaus dels barracons i per subministrar-lo als vaixells negrers, per a la travessa atlàntica.[348] A Sherbro també s’hi produïa sal, que se solia intercanviar per esclaus a les poblacions de l’interior.[349]


  El juliol de 1825 el govern de Libèria va organitzar una milícia de cent homes amb armament modern i va muntar una ofensiva contra un negrer anglès que tenia una factoria prop de Monròvia;[350] algunes fonts apunten que també s’haurien destruït dos establiments negrers més: un d’un espanyol i un altre d’un francès.[351] En aquell moment els principals establiments negrers de l’àrea eren a Trade Town, a Cestos, i eren controlats per espanyols i francesos. El 9 d’abril de 1826 els liberians van trobar un aliat inesperat: van aparèixer dos vaixells corsaris colombians que en assabentar-se que hi havia factories negreres a la zona es van oferir immediatament a atacar-les. Així doncs, es va organitzar un atac combinat entre la milícia liberiana i els vaixells colombians San Jacinto, del capità Chase, i El Vencedor, del capità Cortell.


  L’atac dels colombians i els liberians va ser combatut pels trenta traficants residents a les tres factories de la zona i per la tripulació de dos vaixells negrers amarrats allà, amb l’ajut dels habitants de la regió. Davant la resistència de la població local i els negrers, els atacants van canonejar Trade Town, que va quedar completament destruïda a causa de l’explosió d’un polvorí. Els colombians, a més a més, van aconseguir apoderar-se d’un dels negrers, el bergantí Teresa. Els corsaris es van endur alguns esclaus «rescatats» com a tripulació del San Jacinto, i els liberians en van obligar alguns altres a allistar-se i els van usar per lluitar contra altres negrers i contra les poblacions locals.[352]


  Un dels esclavistes espanyols, Don Magill, es va negar a retirar-se i va reconstruir la seva factoria. En una revista missionera se’l descrivia com un individu terriblement cruel, que hauria cremat viu un esclau i a un altre l’hauria lligat a la boca d’un canó i hauria disparat. El missioner protestant Kissling, que havia residit a la zona, assegurava que Don Magill torturava els esclaus, i que als seus barracons sempre hi havia moribunds. Aquest pastor assegurava, a més, que el negrer es presentava com a «Senyor del Sol, de la Lluna i de les Estrelles».[353]


  La negativa de Don Magill a anar-se’n va desembocar en un segon atac liberià a Trade Town, el 1827. En aquest cas els milicians van rebre l’ajuda d’un vaixell nord-americà, que els va conduir a Trade Town i els va ajudar en l’atac. Només van desembarcar quinze milicians liberians, amb el suport dels efectius del capità Thompson. Don Magill va resistir-se a l’atac a trets, i va morir en l’enfrontament. La població local, en constatar la mort del «Senyor del Sol, de la Lluna i de les Estrelles», va assaltar la seva factoria.[354]


  El comerç negrer, malgrat tot, no va desaparèixer de la regió. A la zona continuava havent-hi tràfic, i fins i tot s’hi venien alguns King’s Boys,[355] però no es tornen a tenir notícies de la presència de negrers espanyols a la zona fins al 1839, quan els liberians van atacar un establiment esclavista d’aquesta nacionalitat. En aquesta ocasió, els nord-americans van cedir als liberians un vaixell, l’Euphrates, que havia estat pres per la flota dels Estats Units als traficants d’esclaus. Tres dels espanyols que eren a la factoria van ser detinguts pels liberians, tot i que aquests tan sols van poder alliberar dotze esclaus.[356] Però el tràfic no es va acabar: cap al 1840 un mariner que havia viatjat en molts negrers afirmava que a la zona de Libèria hi proliferaven les factories espanyoles.[357]


  Una d’aquestes factories era la de José Urresti. Urresti ja coneixia bé la zona, perquè havia passat per New Cestos com a capità del negrer Merced, a la recerca d’esclaus per enviar a Puerto Rico. La captura del Merced, el març de 1839, va ser declarada il·legal pel tribunal mixt, que va retornar la nau al seu capità i li va atorgar una indemnització de vuitanta-cinc lliures. Tres mesos més tard, el Merced tornava a ser capturat a la mateixa zona. Urresti, en aquesta ocasió, va tenir temps de treure del vaixell els esclaus que hi duia a bord, en dos bots. Però una de les barques es va trabucar i alguns dels esclaus es van ofegar. Un dels nàufrags, Samma, va ser rescatat amb vida pels anglesos i va explicar que Urresti els havia comprat a un traficant blanc anomenat Captain Tom. El Merced aquest cop sí que va ser condemnat pel tribunal mixt de Sierra Leone, gràcies al testimoni de Samma. Però Urresti no va ser present al judici: es va quedar a terra amb els esclaus.[358]


  El 1841 Urresti va tornar a New Cestos, però no com a capità, sinó com a factor: va comprar l’establiment negrer que havia tingut fins aleshores Théodore Canot.[359] No va arribar en bon moment. El 1841 els britànics van establir un rígid bloqueig a New Cestos per intentar eradicar-hi el tràfic. Van capturar un vaixell de Pedro Martínez, el Presidente, i van tenir un enfrontament armat amb una de les naus negreres de Blanco, el Volador. Amb aquestes accions van aconseguir paralitzar el tràfic negrer. Veient que no tenien forma de vendre els seus esclaus, els factors de la zona van acabar alliberant-los.[360] Tot i això, el 1845 encara hi havia un espanyol a New Cestos, però no sabem si era Urresti.[361]


  El govern britànic va intervenir activament en les disputes entre els caps locals: donava suport a alguns d’ells, que eren els seus aliats, per tal de debilitar els màxims responsables del comerç esclavista. D’aquesta manera, va aconseguir que molts líders locals signessin tractats antiesclavistes.[362]


  La pressió dels britànics va aconseguir expulsar de New Cestos molts traficants. Un d’ells era el francès Louis Lemaignère, Don Luis, un dels negrers més veterans, i un dels que més mala fama tenia. En alguns vaixells negrers, els anglesos van trobar captius que afirmaven que havien estat contractats a la factoria de Don Luis com a remers o com a carregadors, i havien estat venuts com a esclaus.[363] En una ocasió Don Luis va retenir una ciutadana de Sierra Leone, súbdita anglesa, a la qual a més a més va maltractar. Els anglesos, per això, van exigir-li una elevada multa, que ell va pagar a mitges amb Harry Tucker, un dels principals caps de la zona. Tot i el pagament de la sanció, els anglesos van decidir atacar la factoria de Don Luis, que va assabentar-se’n i va amagar-se a Sherbro després de vendre els seus esclaus. L’ofensiva britànica va trobar la factoria buida, però malgrat tot Don Luis va acabar abandonant la zona el 1847. Segons un missioner que era a Cestos en aquell moment, va marxar sense diners i sense esclaus.[364] Però no va tornar-se’n a casa: al cap d’uns anys continuava practicant el comerç negrer a la badia de Biafra. Alguns oficials anglesos el consideraven un traficant espanyol,[365] ja que parlava bé el castellà i mantenia bones relacions amb els traficants hispans, però no hi ha cap dubte que era francès.


  El 1848 els liberians, amb el suport dels governs de França, Anglaterra i els Estats Units, van organitzar una nova operació militar contra les factories negreres de Trade Town i Joe West Town. França va col·laborar en el desembarcament amb un vaixell de la seva flota i els britànics van regalar una nau als atacants. En aquesta operació va ser capturat un factor espanyol anomenat Antonio Rodríguez. A la resta de negrers els van donar un temps per retirar-se, i el govern liberià es va annexionar New Cestos, on no es va tornar a practicar el tràfic d’esclaus atlàntic.[366] En una zona propera, aquell mateix any, les forces angleses sota el comandament del tinent Hill van tenir una topada amb dos factors espanyols. Els anglesos no sabien que hi havia negrers a la zona i se’ls van trobar per casualitat. Després d’un enfrontament amb arma blanca, els espanyols van fugir i la factoria va ser destruïda.[367]


  Uns anys més tard, el govern liberià s’especialitzaria en la tramesa de mà d’obra autòctona semiesclava cap a altres territoris africans, especialment els productors de cacau. L’Estat, controlat encara pels afroamericans, s’enriquiria amb els treballs forçats de les poblacions locals.


  CAPÍTOL V


  LA GUINEA ORIENTAL. EL MÓN AFROIBÈRIC


  [image: mapa3.jpg]


  La Guinea Oriental, la zona compresa entre les actuals Ghana i Nigèria, és un territori on el tràfic d’esclaus es va practicar des d’antic. Aquesta costa havia estat esquitxada per arreu de forts i establiments holandesos, anglesos, suecs, danesos i portuguesos. Potser per la intensa competència, els negrers espanyols no hi van ocupar una posició tan predominant com a Gallinas, tot i que al llarg del segle XIX va ser una important zona de sortida d’esclaus.


  Les pràctiques esclavistes en aquesta àrea eren molt diverses. El gran port negrer de la regió era Whydah (Ajudá, en portuguès), que pertanyia al regne de Dahomey, la gran potència esclavista de la zona. Les contrades ubicades a l’est i a l’oest de Whydah no estaven sota la sobirania del rei de Dahomey, però hi era patent la seva influència: les xarxes negreres de Dahomey actuaven també a ports com Accra, Little Popo, Badagry, Aghwey, Keta i Porto Novo. La influència dels negrers de Dahomey era molt més tènue a Lagos, una regió on també s’hi van fer presents els traficants d’esclaus espanyols. A la zona situada més a l’est (Calabar, Bonny, Bimbia…) el tràfic atlàntic de captius hi era practicat amb molta intensitat, però la presència de factors europeus hi era ben escassa: allà eren les autoritats africanes les que controlaven el comerç amb els vaixells que ancoraven als seus ports.


  WHYDAH, L’ESPLENDOR DEL MAL


  Whydah, anomenat Ajudá pels portuguesos, va ser un dels punts emblemàtics del tràfic d’esclaus per l’Atlàntic. Al segle XVII a la zona ja hi havia negrers francesos.[1] El fort portuguès d’Ajudá va ser un enclavament estratègic per al tràfic negrer amb el Brasil durant el segle XVIII.[2] Els esclavistes anglesos també hi van tenir certa presència. El 1727 el regne de Dahomey es va imposar als regnes veïns i va aconseguir el control del tràfic d’esclaus en aquella part de la costa.[3]


  La gran expansió del comerç negrer a Whydah va tenir lloc a partir del 1820. En aquell moment, mitjançant un cop d’Estat, la corona de Dahomey va passar a Guezo, un estret aliat de Francisco Félix da Souza, un traficant d’esclaus brasiler. Després de la coronació de Guezo, Da Souza va obtenir el títol de chachá («alcalde dels negrers europeus i brasilers», una mena de representant dels residents occidentals);[4] de fet, a Da Souza, fins avui, se’l coneix sovint com el Chachá,[5] i encara ara és el més famós i popular dels traficants brasilers. Els oficials anglesos, els seus enemics, reconeixien que era un home amable i acollidor, i que no era partidari dels sacrificis humans ni de la pena de mort (per motius humanitaris, i no tan sols per motius comercials).[6]


  El Chachá i la seva família van enriquir-se extraordinàriament amb el tràfic d’esclaus. Francisco Félix encara és recordat pel seu luxós estil de vida (que incloïa plats d’argent, excel·lents vins francesos i els millors cigars cubans), pel seu harem[7] i per la seva habilitat per exportar esclaus malgrat les contínues persecucions de la marina britànica. El Chachá no només disposava de factories, sinó que a més a més tenia alguns vaixells. Els seus negocis s’estenien per una àmplia zona costanera, fins i tot fora del regne de Dahomey: Badagry, Little Popo, Porto Novo, Lagos…[8]


  Altres negrers —brasilers, portuguesos i espanyols, especialment—, es van anar instal·lant a la zona a partir del 1820. El 1850 ja n’eren dos-cents.[9] Entre ells fins i tot hi havia alguns antics esclaus, com Joaquim Almeida o José Francisco dos Santos, que havien retornat del Brasil al seu país per dedicar-se a un afer que coneixien de primera mà: l’esclavatge.[10] Alguns dels negrers espanyols, brasilers i portuguesos eren mariners que havien estat desembarcats dels seus vaixells per la marina britànica després d’una captura. Els traficants espanyols sovint tenien una posició subordinada al Chachá (de fet, alguns treballaven com a pilots en els seus vaixells). Alguns d’ells van acabar emparentant-se amb el brasiler; també van fer-ho alguns portuguesos com Telles de Menezes (però no Pedro Blanco, com apuntava Novás en la seva novel·la).[11] Whydah era l’únic punt de la costa africana on hi onejava la bandera espanyola: era hissada en alguns establiments negrers. En d’altres hi havia la portuguesa o la brasilera.[12]


  El Chachá va aprofitar la seva influència per expandir les xarxes negreres dahomeianes. Si fins aleshores Whydah només havia servit esclaus per al mercat brasiler, a partir d’aquell moment es multiplicarien els viatges cap a Cuba[13] (d’aquest punt en sortirien bona part dels esclaus que a l’illa caribenya serien coneguts com «Popó» o «Mina»).[14] Als anys 1830 Whydah ja era una escala habitual dels negrers que buscaven esclaus per a Cuba, com els de la xarxa de Jaume Tintó.[15] En aquesta regió els negrers no tenien problemes amb els queviures, ja que els aliments eren abundants i barats. Els dahomeians, de fet, produïen grans quantitats de farina de mandioca per fornir els vaixells negrers.[16]


  Ajudá era la porta d’entrada dels negrers a Dahomey, i la porta de sortida dels esclaus. No es tractava d’una gran ciutat, però rebia moltes visites de naus esclavistes perquè era l’únic port del regne. Justament per això, estava sota un rígid control de la burocràcia reial, que cobrava estrictes drets d’importació i exportació.[17] I no només als vaixells negrers. A Whydah també hi havia una forta presència d’empreses angleses i alemanyes dedicades al comerç legal, que venien les seves mercaderies als dahomeians a canvi de l’or que ells obtenien pels esclaus.[18]


  Whydah es trobava en una zona molt insalubre, situada entre llacunes plenes de mosquits i d’escombraries. El doctor Andrés la va definir com una «segunda Estigia».[19] Prop d’Ajudá hi havia una gran ciutat on residien molts dels negrers: Gregré. Més lluny se situava la capital, Gomsi o Bomsi, on residia Guezo. Era una gran ciutat, rodejada per un alt mur i per una rasa.


  Guezo, d’acord amb el Chachá, va concedir múltiples privilegis als negrers. Quan un blanc arribava al regne, de seguida era rebut pel governador de la zona costanera, que el conduïa amb tots els honors fins a Gregré, on era homenatjat amb gran solemnitat per un delegat del rei. Immediatament li posaven al seu servei diverses persones: un guia, una dona per carregar aigua, i dos nois per dur-lo en tipoy (una llitera carregada per dos portadors que només podien utilitzar els blancs). Els residents blancs tenien certs privilegis: cap negre podia entrar a casa seva amb el cap cobert i tenien accés gratuït als prostíbuls. Les esposes dels blancs i els seus fills també tenien privilegis (era habitual que els negrers es casessin amb dones autòctones). Si algú faltava al respecte a un blanc, podia ser executat per ordre del rei.[20]


  Malgrat tot, els factors estaven sotmesos a certes limitacions: no podien moure’s per l’interior del país, en un clar intent de Guezo per preservar els interessos de l’Estat i de les xarxes comercials locals. A més a més, només podien comprar els esclaus en un mercat especial, que estava sota estricte control de les autoritats locals.[21]


  Tot el regne de Dahomey estava basat en l’esclavatge: menys d’un terç de la població era lliure. Hi havia cinc grans mercaders d’esclaus dahomeians que figuraven entre els personatges més destacats del regne, i cadascun tenia el seu propi exèrcit.[22] Els esclaus no només eren destinats a la revenda, sinó que també s’usaven per a moltes tasques domèstiques i per a determinades feines agrícoles, com el treball a les plantacions de palmeres d’oli.[23] Els esclaus eren tractats amb molta duresa, en contraposició al tracte afable que rebien els ciutadans lliures. Tot i això, hi havia esclaus que podien escalar altes posicions de la jerarquia social. Pero no tots tenien tanta sort. El rei Guezo amb certa freqüència organitzava sacrificis massius d’esclaus; cada any, a les festes anuals de Bomsi, se’n mataven centenars.[24] En diverses ocasions Dahomey va ser considerat «el poble més bàrbar entre les nacions africanes»[25] (per més que Guezo enviés alguns dels seus fills a estudiar a la refinada França).[26] No és estrany que aquest regne hagi inspirat algunes de les novel·les i pel·lícules més tètriques sobre l’esclavatge a l’Àfrica, com El virrei de Ouidah, de Bruce Chadwin, o Cobra verda, de Werner Herzog.[27]


  L’Estat dahomeià va aconseguir reforçar-se amb el tràfic d’esclaus. L’exèrcit de Dahomey dos cops per any organitzava ràtzies als territoris pròxims, com Abeokuta, per aconseguir captius.[28] Normalment els dahomeians sortien victoriosos d’aquests enfrontaments, ja que amb el contacte amb els negrers aconseguien grans quantitats d’armes de foc. Però no tots els esclaus exportats des de Whydah eren captius de guerra: els dahomeians podien ser reduïts a l’esclavatge com a càstig per diferents delictes. En certes ocasions el condemnat per un delicte es lliurava de la pena d’esclavatge oferint un esclau propi com a indemnització. A més a més, eren freqüents els segrestos de joves lliures, que eren ràpidament venuts a l’exterior per evitar que poguessin reclamar el seu alliberament. A vegades aquests joves eren segrestats per amics de la família o fins i tot per parents, per la qual cosa a Dahomey hi regnava un clima generalitzat de desconfiança i de terror.[29]


  La persecució anglesa dels factors a l’extrem occidental d’Àfrica va provocar, a partir del 1840, un increment del tràfic a Whydah i a la seva rodalia. Un alt càrrec anglès de la colònia de Sierra Leone afirmava que allà s’hi havia instal·lat «un eixam d’esclavistes».[30] A més a més, als anys 1840 molts esclaus van sortir del regne camuflats de «treballadors voluntaris»: els francesos se’ls enduien a la Martinica, els anglesos a Belize i els holandesos a l’illa de Java o a Surinam.[31]


  A partir de l’any 1850, amb el sobtat tancament del mercat d’esclaus brasiler, Dahomey va tenir problemes per mantenir l’estabilitat econòmica assolida. Les sortides de captius cap a Cuba es van redoblar, i també van proliferar les iniciatives per ocupar els esclaus en tasques productives al regne mateix. Molts van ser emprats en la producció d’oli de palma, una mercaderia molt valorada a l’època, i que era promoguda per les autoritats britàniques. Alguns dels productors i exportadors d’oli de palma eren vells negrers, com el brasiler Domingo José Martins, el francès Victor Régis o el català Domènec Mustich. De fet, Régis usava els esclaus que tenia als barracons, preparats per enviar com a «contractats» a les colònies franceses, per tal de cuidar les seves plantacions.[32]


  El rei de Dahomey es va negar sistemàticament a signar els tractats antiesclavistes que li exigien les autoritats britàniques. No és que fos ostatge dels traficants estrangers, sinó que analitzava amb lucidesa quin era el paper dels factors: «Sé que els portuguesos i els espanyols no es preocupen per mi; la seva amistat i els seus presents només serveixen per al seu propòsit d’obtenir esclaus, per la qual cosa sempre en són ells els principals beneficiaris», va comentar a un oficial britànic. Però el monarca obtenia bons rèdits del tràfic i no estava disposat a renunciar-hi.[33]


  Dahomey era un regne massa potent per ser derrotat mitjançant un desembarcament com els que els anglesos havien dut a terme a Gallinas o a Corisco. La Gran Bretanya no estava disposada a patir un alt nombre de baixes en una guerra contra Guezo, els seus soldats i les seves amazones, guerreres famoses per la seva ferocitat. Així doncs, el tràfic d’esclaus va perviure molt de temps més, emparat per la força militar de Guezo. El rei, per intimidar els britànics, organitzava grans sacrificis humans cada cop que rebia un anglès en visita oficial.[34] En ocasió del viatge a Dahomey de l’explorador Richard Burton, aleshores cònsol britànic a la zona, el monarca va organitzar-li una recepció que incloïa l’execució d’una vuitantena d’esclaus. Burton, que sembla que tenia un costat sàdic, no va quedar gaire disgustat.[35]


  El Chachá va morir el 1849. Van enterrar-lo amb dos joves esclaus, que van ser sacrificats perquè el servissin a l’altra vida.[36] Tot i que durant la seva estada a Whydah havia gaudit de grans luxes, en el moment de morir estava a la misèria. L’havien empobrit les captures britàniques, però també els elevats costos dels «regals» que havia de fer contínuament al rei i a altres autoritats de Dahomey. Els anglesos confiaven que la mort del Chachá es traduís en una reducció del tràfic a la zona, però no va ser així.[37] Un dels fills del difunt, Isidoro, va ser nomenat nou chachá,[38] i el comerç negrer va continuar, tot i que repartit entre més actors.


  Cap a l’any 1850 el tràfic d’esclaus va patir un fort retrocés a la regió, a causa de la persecució britànica.[39] Els anglesos, paral·lelament, tractaven de convèncer Guezo perquè no exportés esclaus, sinó que els utilitzés per conrear plantacions de palmeres d’oli. Però aquest s’hi negava: fins i tot va escriure una carta a la reina Victòria argumentant la seva posició.[40] Tot i les protestes de Guezo, el tràfic negrer va anar-se reduint a Whydah per la vigilància naval anglesa. Però al regne encara hi havia alguns factors esclavistes, com l’hongarès Auguste Amadie, el brasiler José Domingo Martins o el francès Vidal, agent de Régis Frères.[41] Malgrat que els impostos derivats del comerç d’esclaus disminuïen, per a Guezo encara eren la seva principal font d’ingressos.[42]


  La mort de Guezo, el 1858, no va suposar la fi del tràfic d’esclaus. En aquell moment va entrar en funcionament una companyia negrera creada a Cuba per Julián de Zulueta i altres accionistes, anomenada Expedición por África. Aquesta companyia portava esclaus de Dahomey a Cuba en vaixells amb bandera nord-americana, i emprava Annobón i Tenerife com a escales tècniques.[43] Els esclavistes de Cuba estaven disposats a pagar més pels esclaus que les companyies franceses pels «contractats», i aquestes van començar a tenir problemes per trobar captius.[44] En aquell moment ja no quedaven factors espanyols a la zona, però la companyia cubana treballava amb negrers portuguesos i brasilers.[45] Hi ha constància que l’Expedición por África va actuar a Dahomey, com a mínim, fins al 1862.[46]


  El comerç negrer va durar a Dahomey fins als darrers espasmes del tràfic d’esclaus per l’Atlàntic. El 1866 els anglesos encara van interceptar un vaixell a Whydah.[47] Els últims negrers de la zona, dos portuguesos, no es van retirar del negoci fins al 1867.[48] Uns anys més tard, el 1885, el rei de Dahomey signaria un contracte amb els portuguesos per subministrar mà d’obra «voluntària» a les plantacions de cacau de São Tomé i Príncipe.[49] El vell comerç d’esclaus ressorgia amb una nova aparença.


  MARCEL·LÍ ANDRÉS: NEGRER I CIENTÍFIC AMB MALA SORT


  El 1830 la Universitat de Barcelona va ser clausurada per ordre de Ferran VII. Un estudiant de Medicina natural de Vilafranca del Cid (Castelló), Marcel·lí Andrés Andrés, va decidir aprofitar l’ocasió per anar-se’n a l’Àfrica. El movia en part la curiositat científica, però també l’afany d’enriquir-se.[50] Es va embarcar com a cirurgià al negrer Nueva Amalia, del famós esclavista Jaume Tintó, i va dirigir-se cap a l’Àfrica occidental.[51] En arribar a Dahomey va voler quedar-s’hi, però el capità del vaixell li va exigir que continués a bord fins a Cuba, per assistir els esclaus. Al cap de pocs dies d’arribar al Carib, Andrés va tornar-se’n a Whydah: va fer-ho en un altre buc de Tintó, el Catalana, del famós capità negrer Jaume Ricomà.[52]


  Durant més d’un any, Andrés es va dedicar a recopilar dades sobre l’Àfrica occidental. Els seus interessos eren molt variats, i passaven per l’etnologia, la història, la botànica, la fauna, la medicina… En els seus quaderns de camp s’hi acumulaven les dades. Va preparar un herbari amb sis mil plantes i va formar una col·lecció d’animals vius.[53] No només va visitar Dahomey, sinó que, empès per la curiositat, va fer diversos viatges per la zona, i va conèixer el Gabon, el Camerun, Fernando Poo, Calabar i altres territoris africans.[54] El 1832, molt malalt, va abandonar l’Àfrica i va tornar-se’n a Europa. Tenia l’esperança d’escriure i publicar diverses monografies sobre els territoris que havia conegut en profunditat.


  Abans de marxar, Andrés va embalar amb molta cura els seus quaderns de camp i les mostres de plantes que havia recollit. Va encarregar que li ho enviessin tot plegat directament a Barcelona. Mentrestant, ell es va embarcar en un vaixell que anava a Cuba amb alguns primats que havia comprat. Entre aquests n’hi havia un de gran mida que ell anomenava «orangutan». Tal vegada era un goril·la; si hagués estat així hauria estat el primer goril·la a ser documentat científicament. Però el viatge de retorn va ser fatídic: Andrés va emmalaltir greument, i tots els primats que viatjaven amb ell van morir. I els quaderns i les plantes, que anaven en una altra nau, mai no van arribar a Barcelona: potser ni tan sols van ser embarcats.


  En tornar a Catalunya, Andrés va reprendre els estudis de Medicina, que ben aviat va acabar.[55] Però la seva obsessió era retornar a Dahomey per recuperar les mostres i els seus quaderns. De memòria, mentrestant, va omplir sis llibretes amb els seus apunts. El 1834, després d’acabar la carrera, va organitzar un viatge a l’Àfrica, però va suspendre’l perquè va esclatar una epidèmia de còlera a Castelló i va decidir anar-hi a atendre els malalts. Al cap d’uns temps es va casar i això el va obligar de nou a posposar els seus projectes africans. Va morir molt jove, el 21 d’abril de 1837, sense haver recuperat els seus originals, i sense haver publicat tot el que havia investigat.


  La seva mala sort no es va estroncar ni amb la mort. Els quaderns de camp d’Andrés van ser conservats per un amic seu que també havia volgut viatjar a l’Àfrica, Mariano de la Paz Graells. Aquest va convertir-se en publicista del mort, i en una ocasió va fer una solemne necrològica del seu amic a la Reial Acadèmia de Medicina i Cirurgia de Barcelona.[56] Aleshores es va comprometre a publicar els quaderns d’Andrés, però finalment es va limitar a dipositar-los al Museu de Ciències Naturals de Madrid. Allà va trobar-los un frare, Agustín Jesús Barreiro, que el 1933 va editar-los. Ignorem si va ser gaire fidel al text i si va reproduir el conjunt de les llibretes o en va fer una tria, perquè els originals es van perdre. Mai no s’han pogut tornar a consultar.


  En conseqüència, la poca informació disponible sobre la vida d’Andrés a l’Àfrica procedeix del seu amic i company Graells, o dels quaderns d’apunts passats pel filtre del frare. Tots els estudis posteriors no aporten cap altra dada nova.[57] Graells, per la seva part, es va limitar a l’hagiografia. Afirmava que el difunt «era dulce y amable, era franco con todos, no pensaba sino en hacer el bien a sus semejantes»[58] (de fet, el mateix Andrés s’autodefinia com «un alma tierna»).[59] I el frare Barreiro es va limitar a copiar els elogis de Graells.


  El 2013 va aparèixer una nova biografia d’Andrés. N’era l’autor un home del mateix poble que el metge africanista: Rafael Monferrer. Aquest no es va limitar a copiar els elogis de Graells: va multiplicar-los. Considerava Andrés un home «tan ínclit com preclar» i «un exemple d’aquells homes decimonònics plens d’il·lusió i curiositat científica». Monferrer feia una valoració molt menys entusiasta dels habitants de Dahomey, que segons ell usaven un llenguatge sense «expressions per traduir les idees abstractes» i només empraven «paraules soltes». Gràcies a la difusió d’aquestes visions idíl·liques de la seva vida, Andrés ha gaudit d’un cert reconeixement, tot i que bastant minso, com a «explorador». De fet, li van dedicar un carrer a València i al seu poble, i fins i tot una escola valenciana i una banda de blues duen el seu nom. Monferrer, sense ni gota d’ironia, el va proclamar «vilafranquí universal».[60] I subratllava el gentilici «vilafranquí»: estava indignat perquè alguns autors havien citat Andrés com a tortosí.


  És difícil esbrinar què va fer realment Andrés a l’Àfrica. Graells afirmava, simplement, que el doctor Andrés «disfrutaba del favor» del cap Dadá de la zona de Gomsi. L’única menció de Graells a les seves activitats apunta que va estar «durante muchos meses» «en una enfermería de blancos y negros».[61] No tenim cap més dada fefaent sobre la seva feina. L’historiador Juan Bautista Vilar, basant-se en aquestes informacions, va gosar afirmar que Andrés era «galeno del régulo Dadá» («régulo» és un terme colonial que s’usava per a qualsevol tipus de cap africà, però Dadá era un dels atributs exclusius del rei de Dahomey),[62] però tenim constància que Andrés no vivia a Gomsi, la capital reial, sinó a Gregré, prop del port d’Ajudá. Així, doncs, difícilment podria haver estat metge del rei. Per altra banda, està documentat que el monarca de Dahomey optava per la medicina tradicional. De fet, Andrés mateix mencionava en els seus quaderns el medicinaire reial, i no citava cap vincle amb ell.


  El més probable és que Andrés treballés com a cirurgià en una factoria negrera, que podria ser la d’algun brasiler o portuguès. Gairebé els únics blancs que residien al regne eren negrers, i les úniques infermeries que hi havia per a blancs i per a negres eren les dels establiments esclavistes. Totes les factories negreres solien tenir un sanitari, per intentar reduir l’alta mortalitat que patien els captius i els empleats. El metge o cirurgià tenia un paper clau en la factoria: curava els esclavistes i tractava els esclaus dels barracons quan eren afectats per epidèmies, quan estaven desnodrits o quan patien danys com a conseqüència dels càstigs. Però també ajudava a taxar els esclaus en funció del seu estat de salut, i fins i tot ajudava a marcar-los amb un ferro roent quan calia (una tasca, sens dubte, no gaire apta per a «un alma tierna»). De fet, en els textos publicats d’Andrés tan sols es menciona de passada el tràfic d’esclaus, tot i que el vilafranquí es trobava en una de les zones del planeta en què el comerç negrer tenia més rellevància. A vegades Andrés cita «els blancs» residents a Dahomey: mai no concreta a què es dedicaven.[63]


  Andrés en el seu moment va proposar la colonització espanyola de Fernando Poo, cosa que va entusiasmar els publicistes colonials espanyols posteriors. Però és obvi que si hi ha alguna herència positiva de Marcel·lí Andrés, aquesta no és el seu suposat humanisme, ni la seva proposta de colonització espanyola de Fernando Poo;[64] el primer perquè és més que dubtós, i la segona perquè en la seva època ningú no se la va prendre seriosament. L’herència d’Andrés ha de trobar-se, sobretot, en la riquesa dels seus escrits, en els quals ens forneix descripcions detallades de diferents aspectes de la societat i la natura de l’Àfrica occidental: la política, la botànica, les festes, els vestits, els costums matrimonials, les plantes, els animals… Tot i que inacabats, els seus textos són essencials per al coneixement de l’antic regne de Dahomey. En els seus quaderns ni tan sols hi faltava una menció a «la bella conformación de las hijas de las palmeras». Andrés se sentia fascinat per «una curvatura tan profunda de lomos que cualquiera diría que esta bella perfección ha sido adquirida por el arte, pero que en efecto es un resultado natural de su buena organización».[65]


  
    UN LLOP DE MAR HUMANITARI I UN BOIG


    Andrés no era l’únic espanyol resident a Ajudá, a principis dels anys 1830; com a mínim tenim constància de dos més. El primer era Antoni Constantí, a qui Andrés li estava molt agraït, perquè Constantí el va ajudar quan l’estudiant de Medicina va tenir un fort atac de febres que va posar en perill la seva vida.[66] Segons els biògrafs del vilafranquí, el malalt exhalava una «olor fétida» que fins i tot va espantar un tigre (probablement es referien a un lleopard), però que no va desencoratjar l’intrèpid Constantí. Ni Andrés ni els seus biògrafs mencionen la professió de Constantí, ni el motiu de la seva estada a l’Àfrica.


    Barreiro es limita a explicar que Constantí va actuar com un «enfermero solícito y cuidadoso», i Graells parla d’ell com un «amigo tierno e interesado». Els informes de la britànica Companyia de les Índies Orientals discrepen lleugerament d’aquestes apreciacions. Uns mesos abans de l’encontre amb Andrés, Constantí, al capdavant del vaixell barceloní Daspegado (o tal vegada Despegado o Desesperado), amb bandera francesa i cinquanta homes a bord, va assaltar la goleta Santa Helena, de la companyia anglesa. Aquest pirata català va matar, assotant-los i tirant-los per la borda, el capità, el cirurgià de la goleta britànica i «siete hombres más y cuatro africanos» (segons fonts angleses). Uns pocs tripulants, després de lliurar els diners que hi havia a bord, van aconseguir amagar-se. Els pirates van tractar d’enfonsar el vaixell, però no van aconseguir-ho. Contra tot pronòstic, els supervivents de la tripulació van aconseguir arribar a Sierra Leone i van denunciar Constantí.[67] És probable que el pirata, i àngel de la guarda d’Andrés, fos el mateix Antonio Constantino que va arribar a Bahia amb quatre espanyols més el setembre de 1834; venien d’Accra en un vaixell sospitós de dedicar-se al tràfic il·legal i oficialment constaven com a passatgers.[68] No es tenen més notícies sobre ell.


    L’altre espanyol era un boig. Havia arribat a Dahomey com a mariner d’un negrer i havia embogit mentre era a terra ferma. Va agredir els seus companys, i es va resistir a embarcar-se. Per aquest motiu, va ser abandonat al port. Gràcies a la insolidaritat dels seus companys, el mariner es va lliurar de la severitat de les institucions psiquiàtriques europees o cubanes de l’època. Així, el boig vagava pels carrers d’Ajudá, sense ser molestat. Les dones del mercat el mimaven. Com que ell es negava a acceptar el menjar que elles li volien oferir, tiraven menges al terra, per on suposaven que passaria el boig, perquè ell les trobés, com si fos per casualitat.[69]

  


  DAHOMEY: LA PROLIFERACIÓ


  L’estada d’Andrés a la costa africana va coincidir amb l’arribada a Dahomey d’un gran nombre de negrers, principalment brasilers i portuguesos, com el brasiler Domingo José Martins o el portuguès de l’illa de Príncipe Joaquim Telles de Menezes.[70] Els traficants espanyols enviaven molts vaixells a la regió, però no sembla que en aquell temps hi establissin bases.[71] La majoria dels capitans de vaixells negrers espanyols comprava esclaus al Chachá, o a altres traficants brasilers i portuguesos. Tintó va fer negocis amb Da Souza, tot i que més tard el va acusar de la pèrdua d’un dels seus vaixells i va deixar de negociar amb el brasiler.[72]


  Poc després de que Andrés se n’anés de les factories de Dahomey, va arribar a la zona Juan Sangróniz. El seu pare, Juan José Sangróniz, era un veterà traficant d’esclaus resident a cavall entre Santander i l’Havana, que havia començat a actuar en el sector ja abans de la prohibició. El 1816 va enviar al sud de l’equador dues expedicions, la del Flora i la del Mulata. Poc després va trametre tres vaixells més: el Minerva, el Vengador i el Campeador. Intentava aprofitar al màxim el període de legalitat del tràfic d’esclaus. No disposava de factories pròpies; comprava captius als establiments dels portuguesos i dels brasilers. En aquests viatges, Sangróniz va importar un gran nombre de dones negres. Sospitava que aviat s’acabaria el comerç negrer i apostava per reproduir els esclaus a Cuba mateix.[73]


  Però el tràfic de captius es va perllongar durant dècades, i Sangróniz pare va continuar organitzant expedicions esclavistes. Hi ha constància de la seva participació en l’embarcament d’un carregament d’esclaus a la Guinea el 1826.[74] Les seves activitats es van intensificar a partir de 1833, data probable d’instal·lació del seu fill a Whydah. Entre 1833 i 1844 va promoure no menys de cinc expedicions a la zona, tres de les quals amb èxit.[75]


  El seu fill, Juan Sangróniz (també conegut com Zangróniz, Sangronio o Sangrón), havia viscut a l’Havana i a Bahia. Va arribar a la costa africana el 1833 amb el Mosca, procedent d’aquesta última ciutat. Aquesta nau també duia a bord mercaderies per al tràfic il·legal com aiguardent, tabac i robes. No està clar si aquests productes anaven destinats a la creació de la factoria del mateix Sangróniz o eren un encàrrec del Chachá.[76] De fet, els Sangróniz a Whydah sempre hi van treballar en combinació amb el famós brasiler: el vaixell Latona, de Sangróniz pare, en una ocasió va ser carregat amb esclaus de Da Souza.[77] El mateix Sangróniz va encarregar als Estats Units la construcció del negrer Emprehendedor, que més tard va entregar al Chachá (aquest el va posar sota les ordres del seu gendre, el també negrer Telles de Menezes). Algunes fonts angleses redueixen Sangróniz fill a la posició de factor del Chachá,[78] però la participació del potentat Juan José Sangróniz en l’afer sembla indicar més aviat que pare i fill eren socis de Da Souza.


  Hi ha constància que Juan Sangróniz va carregar personalment esclaus a un vaixell del seu pare, el Carlota, el 1834.[79] Dos anys més tard va estar implicat en el viatge del negrer General Manso.[80] També va oferir suport logístic al vaixell esclavista Victoria: li va subministrar cuines per al viatge de retorn.[81] D’aquesta forma, aquesta nau, en cas de ser interceptada pels britànics a l’anada, no hauria pogut ser capturada, perquè no estava equipada per al tràfic d’esclaus (sovint, les cuines i els altres equipaments per al comerç negrer arribaven a l’Àfrica en vaixells amb bandera nord-americana, que no podien ser interceptats pels britànics). Sembla que un germà de Juan Sangróniz, Ignacio María, va passar una temporada a l’establiment negrer de Whydah, ja que el 1839 figurava com a consignatari d’un negrer enviat des de Cuba.[82]


  Juan Sangróniz va adquirir una gran importància a la zona, i va arribar a ser un dels factors amb més prestigi de Dahomey. Però va morir el 1843, a Whydah. La seva mort va implicar el tancament de la factoria, tot i que la casa Sangróniz de l’Havana va continuar creixent gràcies a la seva implicació en el transport marítim, legal i il·legal.


  Així doncs, la història africana dels Sangróniz no es va acabar amb la mort del factor. Juan havia tingut alguns fills mestissos a la costa africana. Un d’ells, Francisco Sangróniz, va assolir una bona posició a la cort reial dahomeiana als anys 1860. Els descendents mestissos dels Sangróniz van quedar-se a l’Àfrica occidental i van acabar sent absorbits per la comunitat d’origen brasiler de la regió, els anomenats agudás. Avui en dia molts d’ells han oblidat el seu avantpassat espanyol i es consideren descendents de brasilers.[83] Tot i això, el cocido hispà s’ha incorporat a la cuina dels agudás com una de les seves especialitats ètniques, al costat de la feijoada brasilera.


  Els Sastre van arribar a Whydah poc després que Sangróniz. Venien de les Canàries. El pare, Tomás, era famós per la seva elegància. L’anomenaven, justament per això, «Adan tu eye» («Tovallola comprada a Adam»). Viatjava amb un fill, Juan, tot i que segons algunes fonts aquest hauria nascut a Little Popo. Els Sastre col·laboraven estretament amb la família del Chachá. De fet, Juan es va casar amb Judith, una filla d’Isidoro da Souza, que segons algunes fonts seria el seu padrí.[84] El 1839 els Sastre van rebre un vaixell enviat des de Cuba per Pere Manegat i Jacint Llovet per tal que hi carreguessin esclaus.[85] No es tenen més notícies de les seves activitats negreres. Però els Sastre també van deixar empremta a l’Àfrica. El 1972 es consagrava bisbe de Lokossa, al Benín, un sacerdot negre amb fama d’intel·lectual africanista: Robert C. Sastre. Era un descendent del traficant canari.


  Cap al 1844 es va instal·lar a Whydah Antoni Sanmartí. Aquest català havia estat al servei de la flota negrera de Tintó com a capità del llaüt Fortuna, que el 1831 va desembarcar 215 esclaus a Cuba. El 1834 va fer un viatge negrer a l’Àfrica amb la goleta Francisca i l’any següent va comprar 284 esclaus a São Tomé i Príncipe, els va carregar a la goleta Pronta i els va desembarcar a Cuba.[86] El 1844 residia a Whydah i va embarcar 639 esclaus al Melvira. Poc després va arribar a Dahomey, des de l’Havana, l’Audaz, un negrer de Zulueta que buscava captius. Sanmartí no va poder oferir-li’n i el vaixell es va veure obligat a anar a cercar esclaus a altres factories. No va aconseguir-ho, perquè va ser interceptat pels creuers britànics.[87]


  MUSTICH, EL TRAFICANT GOVERNADOR


  A principis dels anys 1840 va arribar a Whydah Antonio Itaburru (o Iraburu), que va obrir factories a Whydah i a Apé. Un pilot negrer anomenat Domènec Mustich ben aviat va començar a treballar amb ell, i quan Itaburru va morir, cap al 1846, es va quedar el negoci.[88] És probable que el nou factor fos parent de Josep Mustich, un famós comerciant barceloní especialitzat en comerç marítim.


  Mustich no era nou en els afers esclavistes. A principis dels anys 1840 ja havia estat capturat pels britànics quan formava part d’una tripulació negrera. Mentre era a Freetown va coordinar un grup de mariners que va comprar la goleta Omnibus per sortir de Sierra Leone cap a Barcelona.[89] En aquell temps Mustich encara no disposava de cap factoria, o com a mínim no figurava en la detallada llista de factories esclavistes elaborada per Frederick E. Forbes, un oficial de la marina britànica que es comptava entre els millors coneixedors de les costes de la Guinea.[90] El 1845 continuava traficant: va ser identificat com el pilot del Pepito, un vaixell barceloní que duia esclaus de Popo al Brasil.[91]


  El 1847 Mustich ja duia en solitari una factoria a Little Popo, i ben aviat en va obrir una sucursal a Aghwey, alguns quilòmetres cap a l’est (actualment Agoué, al Benín). Un dels seus germans, probablement Pere, es va reunir amb ell el 1851: s’encarregava de l’establiment quan Domènec viatjava, ja que aquest sovint es desplaçava a l’Havana per negocis.[92] En aquells anys el capità català tenia estretes relacions amb Pedro Martínez i amb dos altres traficants cubans: Gómez i Rafael de Toca.[93] Però la clau del seu èxit era la seva col·laboració amb la companyia catalana de Vidal i Ribas.[94] Josep Vidal era tot un personatge a Catalunya. Era un famós armador i comerciant que va arribar a ser vicepresident de la Junta de Comerç. Figurava entre els primers contribuents de la ciutat de Barcelona. A més a més, era un membre destacat del partit moderat.[95] Tenia uns negocis molt diversificats, amb una forta presència a l’Àfrica, tant en el comerç esclavista com en el legal (fustes tropicals, cautxú, oli de palma…).[96] La principal exportació de Vidal cap a l’Àfrica era un producte bàsic per al tràfic d’esclaus, l’aiguardent, que la casa oferia a Whydah, importat de Cuba, a un preu molt més barat que el procedent dels Estats Units o del Brasil.[97]


  La col·laboració entre el factor negrer i el potentat moderat va portar a la creació de l’empresa Vidal, Mustich & Co., de la qual també formaven part Carlos Torrents Miralda i Esteve Gatell Padrinas.[98] Carlos Torrents era un empresari català que havia invertit en el sector de la navegació, però també en altres activitats, com l’enllumenat de Barcelona. Esteve Gatell no havia entrat a la companyia de Vidal i Mustich per casualitat. Era un farmacèutic de Torredembarra que s’havia reconvertit al negoci negrer. El 1834 havia estat interceptat pels britànics quan comandava un vaixell esclavista que duia 270 esclaus a bord.[99] Vidal i Ribas, Torrents i Gatell van estar implicats en la fundació del Banc de Barcelona, una de les principals institucions financeres de l’època.


  Un altre element essencial per al progrés de l’establiment de Mustich eren les seves bones relacions amb el regne de Dahomey, principal subministrador d’esclaus de Vidal, Mustich & Co.[100] Tot i això, Domènec també obtenia esclaus d’altres procedències gràcies a altres mitjancers, com el britànic resident a Accra John Marman.


  
    L’INNOCENT SEGRESTADOR I L’ESPOSA CULPABLE


    John Marman era un comerciant anglès establert a Accra, però que tenia sucursals a Little Popo i en altres bandes. Estava casat amb una anglesa. La seva esposa va romandre a Europa i el britànic, a l’Àfrica, no va optar per la castedat: diuen que violava regularment les seves esclaves. A més a més, s’havia tornat a casar, a Accra, amb una exesclava anomenada Abenah. Tenia una altra muller a Little Popo, Sashey, germana del cap de la zona, George Lawson.[101] Era, doncs, concunyat de l’esclavista espanyol José Mora.


    Hi ha constància que, en una ocasió, Marman va vendre a Domènec Mustich un home i una dona lliures, súbdits anglesos, que havien estat segrestats a Accra. Probablement van ser molts més. Marman es dedicava de forma sistemàtica al tràfic d’esclaus. En alguns casos segrestava gent, i en d’altres usava enganys: contractava un treballador i l’enviava amb un sobre a Whydah, indicant-li que el lliurés a algun factor. Quan arribava, era esclavitzat. Al sobre hi havia l’albarà d’entrega.[102]


    Marman havia començat a traficar amb esclaus, com a mínim, el 1841. El 1850 va ser denunciat a les autoritats britàniques per un subordinat seu al qual el comerciant no havia pagat un transport d’esclaus d’Accra a Little Popo. Marman, com a súbdit britànic, no podia dedicar-se a aquestes activitats, i en cas de ser considerat culpable podia ser sentenciat a cinc anys de treballs forçats i a quinze de desterrament. En el judici va al·legar que els esclaus eren de la seva esposa Abenah, que era la que es dedicava a activitats il·legals. El tribunal va tractar Marman amb una certa indulgència, probablement perquè de tant en tant informava la flota britànica sobre les activitats dels vaixells negrers. Finalment, Marman va ser absolt i la seva dona condemnada. Malgrat tot, com a conseqüència del judici, el seu negoci va fer fallida el 1852.[103]

  


  A partir de 1850 a l’Àfrica el tràfic d’esclaus cap al Brasil va caure en picat i el mercat negrer cubà va prendre més rellevància. A la zona de Whydah, Mustich va aconseguir incrementar la seva influència, mentre es reduïa el pes dels traficants brasilers. El 1854 Mustich ja era un dels negrers més destacats de la regió, el segon en importància després de Domingo José Martins:[104] per les seves mans hi passava la major part del tabac i del rom procedent de Bahia destinat al tràfic d’esclaus.[105] En aquells moments els tentacles de la xarxa negrera de Vidal i Ribas també arribaven al Brasil.


  El gener de 1855 el govern espanyol, a instàncies de Vidal i Ribas, va nomenar Mustich governador de les illes de Fernando Poo (l’actual Bioko), Annobón i Corisco (avui en dia totes tres formen part de la Guinea Equatorial). Espanya havia pres possessió de les tres illes el 1843, però no havia fet efectiva la seva sobirania, i fins aquell moment havia ocupat el càrrec de governador espanyol el comerciant anglès John Beecroft, que, paradoxalment, també ocupava la plaça de cònsol britànic. Amb la mort de Beecroft, el 1854, el govern espanyol es va plantejar de nou la necessitat d’ocupar el territori.[106]


  Amb el nomenament de Mustich, es pretenia fer efectiva la sobirania espanyola i, alhora, obtenir un estalvi significatiu per a la hisenda pública. El decret de nomenament fixava que el governador actuaria «sin asignación alguna personal y debiendo trasladar a la primera de las mencionadas islas [Fernando Poo] una de las dos casas mercantiles españolas de cuya dirección está encargado en la referida costa [el golf de Guinea]».[107] El govern, simultàniament, va designar una comissió per estudiar com colonitzar les illes en el futur. El Consell Reial va reaccionar amb indignació, no perquè es nomenés Mustich, sinó perquè considerava que calia una ocupació efectiva del territori a partir dels aparells de l’Estat, amb la tramesa de funcionaris, vaixells, missioners…[108]


  El nomenament de Mustich (Mustric en la documentació oficial) va fer saltar totes les alarmes de la diplomàcia britànica. Es temia que el català usés Fernando Poo, Corisco i Annobón com a bases negreres o, simplement, com a reserva per a caceres humanes. L’ambaixada britànica a Madrid es va apressar a protestar per la designació, i van informar el govern espanyol de les activitats tèrboles de Vidal i els seus socis.[109] El cònsol espanyol a Sierra Leone, Guillemard de Aragón, també va recomanar que s’anul·lés el nomenament. Va confirmar que Mustich s’havia dedicat al tràfic d’esclaus, i va afegir que en aquells moments el seu germà era a Whydah, venent esclaus i «viviendo crapulosamente con portugueses notoriamente conocidos como negreros».[110]


  Vidal i Ribas immediatament va engegar la seva maquinària empresarial per rendibilitzar l’oportunitat guineana, i va destinar dos vaixells a la nova ruta africana: el Fernando Poo i el Mariana (tot i que Mustich també treballava amb el Negrito i el Tres de Mayo).[111] Les dues naus de Vidal i Ribas van ser enviades ben aviat a la costa africana. Oficialment anaven a comprar oli de palma a Fernando Poo i a Annobón, tot i que qualsevol coneixedor de la regió sabia que a la diminuta Annobón no s’hi produïa ni oli de palma ni res per exportar.[112]


  Quan el Mariana va arribar a Sinou (l’actual Sino Sinou, a Libèria), Mustich, que era a bord, va baixar a terra i va interessar-se per les possibilitats de comprar esclaus. Poc després va anar a Accra, on va trobar-se amb el Fernando Poo. Les dues naus van ser interceptades per la marina britànica en aquest port. El Mariana va ser alliberat i va tornar a Barcelona, sense arribar a visitar les illes espanyoles. El Fernando Poo va ser conduït a Sierra Leone, perquè els anglesos sospitaven que es volia dedicar al comerç negrer. Els indicis induïen a la sospita: la càrrega del vaixell estava composta per rom i tabac, dos productes característics del comerç il·legal; hi havia dos cuiners per tan sols catorze tripulants, i a la bodega s’hi va trobar un rètol amb el nom Josefina, que podia ser col·locat sobre el nom original de la nau.[113] El vaixell duia un alt nombre de bidons sense el preceptiu informe de duanes, tot i que el capità va mostrar sengles documents del consolat anglès a Barcelona i de les autoritats gibraltarenyes que acreditaven que el Fernando Poo anava destinat al «comerç lícit».[114]


  Domènec Mustich de seguida va informar el govern espanyol dels fets i va cursar una protesta davant les autoritats britàniques. Va fer-ho com a governador de Fernando Poo i no com a propietari del vaixell.[115] El cònsol espanyol a Sierra Leone va intervenir a favor del vaixell capturat i va aconseguir-ne l’alliberament.[116] Malgrat tot, el tribunal mixt va refusar atorgar cap indemnització als propietaris de la nau argumentant que l’havien desviat a Sierra Leone perquè la seva documentació estava incompleta. El problema més greu és que en els quatre mesos d’estada a Sierra Leone el vaixell va quedar molt malmès i finalment va haver de ser desballestat. Els propietaris van reclamar als britànics una compensació de 15.623 lliures que mai no va arribar.[117]


  Els britànics sospitaven que Vidal i Ribas volia actuar mitjançant una estratègia de distracció: un primer vaixell duia autorització per portar bidons per comerciar amb oli de palma, però en lloc de comprar oli dipositava els recipients a les factories; el segon vaixell recollia els esclaus i els bidons. Així, cap dels dos podia ser interceptat pels anglesos si no li trobaven esclaus a bord.[118]


  Al desembre de 1855 Mustich va renunciar al títol de governador de Fernando Poo, tot al·legant que no veia possible crear una sucursal de Vidal, Mustich & Co. a la colònia espanyola.[119] Però va continuar a l’Àfrica dedicant-se al tràfic d’esclaus. Els anglesos van assabentar-se que havia carregat esclaus en un vaixell procedent de Barcelona entre novembre de 1855 i agost de 1856.[120]


  Poc després, els britànics van capturar a Aghwey, prop de Little Popo, el Conchita, un altre dels vaixells de Vidal i Ribas. Aquesta nau havia sortit de Barcelona cap a l’Àfrica amb tota la documentació pertinent. Havia fet una parada a Gibraltar i havia navegat cap a la costa africana amb l’objectiu de fer comerç d’oli de palma; disposava, doncs, del corresponent permís per dur bidons. Però després de tocar la costa africana s’havia dirigit al Brasil. Quan va ser capturat venia de Bahia, i havia fet parades a Badagry, Lagos i Aghwey, on havia mantingut contactes amb Mustich. El capità, un negrer anomenat Ángel García, que havia treballat a la factoria de Don Luis a Gallinas, va assegurar als anglesos que havia lliurat les seves mercaderies a José Carlos da Souza, i que esperava rebre’n a canvi oli de palma. No tenia cap document per provar-ho. A més a més, la nau duia molts taulons, suficients per fer una doble bodega. La marina britànica sospitava que, en realitat, el Conchita estava esperant l’arribada de quatre-cents esclaus.[121] A bord del vaixell s’hi trobava, sense constar al registre de passatgers, César Carrera, el representant de Vidal i Ribas a Accra. Alguns mariners del vaixell català van assegurar als oficials anglesos, de manera informal, que anaven a buscar esclaus.[122]


  El permís per dur bidons del Conchita tan sols era vàlid per al primer viatge Barcelona-Àfrica. Després de parar a Bahia, hauria d’haver demanat un nou certificat. El govern espanyol, en aquest cas, va tenir problemes per defensar el vaixell de Vidal i Ribas davant el tribunal mixt. El cònsol espanyol s’havia absentat de Sierra Leone, i el cònsol francès, que actuava de substitut seu, no havia estat acreditat per fer de jutge espanyol. D’aquesta forma, el Conchita va ser jutjat només per magistrats anglesos.[123] Va ser condemnat i els mariners van ser traslladats a les Canàries, amb l’objectiu que fossin jutjats per les autoritats espanyoles, però en el moment en què van tocar terra van ser alliberats.[124] Els ingents esforços diplomàtics del govern espanyol perquè el tribunal mixt revisés el cas van ser estèrils.[125]


  Si el cas Fernando Poo ja havia provocat protestes, l’afer del Conchita va destapar la capsa dels trons. Des de les pàgines del Diario de Barcelona, el periodista conservador Mañé i Flaquer, escandalitzat, va fer una sèrie de quatre articles tractant el cas.[126] La España i La América també van reservar alguns espais al «injusto apresamiento de la goleta española».[127] La Junta de Comerç de Catalunya va emetre un comunicat de condemna dels fets i va instar les altres juntes de comerç espanyoles a sumar-s’hi: s’hi van afegir les de València, Alacant, Màlaga, Santander, Gijón i Valladolid.[128] Un pintor anònim fins i tot va dedicar a l’afer un quadre titulat Apresamiento escandaloso de la corbeta española «Conchita», que es conserva al Museu Marítim de Barcelona.[129]


  La premsa i les juntes de comerç atacaven el tractat hispano-britànic de 1835 i al·legaven que Vidal i Ribas es dedicava al comerç legal, i que l’únic que volien els britànics era eliminar la competència de les empreses espanyoles. De fet, Domènec Mustich havia estat el primer a argumentar que les captures del Fernando Poo i del Conchita responien a la ferma voluntat del govern anglès de fer costat a les seves companyies i posar fi al comerç legal espanyol a l’Àfrica. En conseqüència, Mustich i els seus partidaris demanaven la renegociació del tractat hispano-britànic de 1835 i, sobretot, la supressió del dret de visita de l’esquadra britànica.[130]


  La Societat Econòmica Barcelonesa d’Amics del País va emetre un comunicat sobre els fets, més ponderat que el de les juntes de comerç, en el qual apostava per potenciar el comerç espanyol legal amb l’Àfrica. Condemnava el tractat hispano-britànic i rebutjava el dret de visita, però també reconeixia que hi havia espanyols que encara es dedicaven al tràfic il·legal. A més a més, apuntava que el comerç espanyol, a l’Àfrica, hi tenia problemes, bàsicament, perquè Espanya no produïa els productes manufacturats que es consumien allà.[131]


  Malgrat tot, a Espanya hi havia gent que era conscient de la implicació de Mustich i Vidal en el comerç negrer i que condemnava la seva actuació. El tinent de navili Joaquín J. Navarro, que va visitar Bioko el 1858, va publicar un informe en el qual criticava durament els «armadores de nuestro país que, aun cogidos in fraganti, quieren convencer al mundo de que se dedican a legítimas transacciones y formulan amargas quejas contra los que dicen destruyen en un día sus fortunas».[132] No li va caldre ni tan sols posar els noms.


  
    DEL FERNANDO POO A FERNANDO POO


    Una de les conseqüències immediates de la captura del Fernando Poo i del Conchita va ser l’ocupació espanyola de Fernando Poo, Corisco i Annobón. El 1843 una expedició comandada per Lerena havia pres possessió d’aquestes illes, però l’intent colonitzador no va tenir continuïtat. Després de la captura dels dos vaixells espanyols per la flota britànica, a Espanya diverses veus van demanar l’ocupació de Fernando Poo (Bioko) al·legant que la presència colonial i militar espanyola a l’illa podria reduir els «abusos» dels britànics en contra del comerç espanyol.[133]


    Els britànics insistien perquè en substitució de Beecroft, i davant la renúncia de Mustich, es designés de nou un governador de Fernando Poo de nacionalitat britànica que conegués bé l’illa, i van arribar a suggerir el nom de l’explorador escocès Thomas Hutchinson, però Isabel II va ordenar que es nomenés un espanyol. Això sí, va exigir que aquest «por sus antecedentes esté al abrigo de toda sospecha de haber intervenido en la trata».[134]


    El 1858, i com a conseqüència de la detenció dels dos vaixells de Vidal i Ribas, el govern espanyol va ordenar l’ocupació de Fernando Poo, Annobón i Corisco.[135] Es va enviar a la zona una expedició comandada per Carlos Chacón, que havia rebut el nomenament de governador d’una nova colònia que no només havia d’abastar Fernando Poo, Annobón i Corisco, sinó també les zones de terra ferma properes a Corisco. Chacón no viatjava sol; amb ell hi anaven funcionaris, militars i missioners. L’expedició inicialment volia convertir Fernando Poo en un gran nucli comercial des d’on es distribuïssin les mercaderies espanyoles per l’Àfrica occidental. El govern espanyol fins i tot va oferir transport gratuït a tots aquells espanyols que es volguessin instal·lar a la zona com a factors o que hi volguessin crear qualsevol tipus d’empresa.[136]


    La colonització de la Guinea Espanyola es posava en marxa. Algú es va queixar, malgrat tot: Carles Montagú, de la casa Montagú & Cia. Aquesta empresa, que probablement també es dedicava al tràfic d’esclaus,[137] va protestar perquè Espanya destinava recursos a colonitzar una illa remota i amb poques possibilitats econòmiques, en lloc de concentrar més esforços a potenciar el comerç ja existent a una zona rica com Whydah. No li van fer cas, i Montagú va acabar abandonant les seves factories d’Accra i de Whydah.[138]

  


  No sabem amb certesa quan va organitzar-se el darrer viatge negrer de Vidal i Ribas. Un dels germans Mustich, anomenat Joan, va morir a Badagry, enverinat, poc després de la captura del Conchita.[139] És possible que l’assassinat del factor i la captura dels vaixells provoquessin la fi de les expedicions negreres. En la correspondència dels primers missioners catòlics establerts a Dahomey, el 1861, ja no es menciona la presència del català a la regió.[140]


  ACCRA: VICTÒRIA HISPANA SOBRE DINAMARCA


  Al segle XVIII Accra havia estat un important nucli exportador d’esclaus. Allà s’hi concentraven forts i establiments negrers de la Gran Bretanya, Holanda i Dinamarca.[141] Però aquests països van figurar entre els primers a abandonar el comerç d’esclaus,[142] i a partir del 1805 els agents d’aquestes nacionalitats van ser substituïts per traficants brasilers.[143]


  El primer espanyol que es va establir a la zona va ser Juan Fernández, cap al 1830. Aquest traficant tenia vincles amb els negrers de Whydah,[144] i com a mínim en una ocasió, va comprar un vaixell per al Chachá a la subhasta de Sierra Leone.[145] Juan Fernández treballava en combinació amb el seu germà, José Miguel Fernández, cònsol portuguès a l’Havana, que a desgrat del seu càrrec estava implicat en el tràfic d’esclaus i facilitava documentació portuguesa als vaixells esclavistes.[146] José Miguel, un perfecte poliglot nascut a la Louisiana, no només col·laborava amb els negocis esclavistes del seu germà, sinó que també era accionista de la companyia negrera American House of George Night & Co.[147] i, a més a més, ell personalment organitzava expedicions esclavistes, com la de l’Irene a Moçambic, el 1838.[148] Juan Fernández va estar a Accra, com a mínim, fins al 1840. Col·laborava amb dos negrers holandesos, Lifling i Plange, que compraven els seus esclaus a un comerciant fanti de Little Popo anomenat Ankra.[149] Els afers d’Ankra van prosperar ràpidament, ja que a Little Popo hi arribava una gran quantitat d’esclaus procedents de zones properes, però també de la llunyana regió del riu Níger, del país dels zarma (després eren traslladats a centenars de quilòmetres mitjançant complexes xarxes comercials).[150]


  Cap a la mateixa època es va instal·lar a la zona José Mora, que en alguna ocasió va ser definit com «el pitjor dels venedors d’esclaus».[151] Potser ho era. El que està clar és que va demostrar ser un dels més insistents: a desgrat de topar amb mil problemes, va continuar dedicant-se al tràfic d’esclaus durant un mínim de quinze anys. Tenia molt bones relacions amb el rei Gbodzo dels anlo de Keta, un grup ewe situat a l’actual frontera entre Ghana i Togo. Mora (a qui anomenaven Adohose)[152] es va casar amb una cosina del monarca, Afedima, que va arribar a ser molt influent i col·laborava amb el seu marit en el negoci de compra d’esclaus. Sembla que va acompanyar Mora a Espanya en alguna ocasió. Va aprofitar el viatge: de retorn va portar algunes xarxes de pesca que van permetre innovar les tècniques pesqueres dels anlo; avui en dia aquest tipus de xarxa encara s’utilitza al seu país (se l’anomena yevudon, «xarxa de l’home blanc»).[153] Mora a vegades es feia dir José de Moura i es feia passar per brasiler o portuguès. Alguns van creure’l, i fins avui hi ha historiadors que li atribueixen aquestes nacionalitats.[154]


  El 1839 José Mora ja traficava amb esclaus a Bato, prop del fort danès de Christiansborg. El governador danès, Hans Angel Giede, va assabentar-se’n i va dirigir-se a la seva factoria amb un grup de seixanta soldats. Mora i els seus estaven en clara inferioritat numèrica, però tot i així Mora va intentar assassinar Giede disparant-li tres trets. Va fallar. Els danesos li van confiscar els captius que tenia a punt per exportar, i el van deixar en llibertat amb la condició que s’allunyés de la zona danesa.[155] Però Mora no respectaria aquest compromís. Els danesos acabarien sortint de la zona el 1850. Ell va quedar-s’hi.


  Poc després de l’operació militar de Giede, l’Hazard, un vaixell amb bandera nord-americana procedent de Cuba, va ser interceptat per les autoritats angleses: anava consignat a Mora, que havia de subministrar-li esclaus. Mora, després de ser expulsat de Bato, es va instal·lar a la zona de Keta, on una llacuna li oferia protecció davant les incursions estrangeres[156] (alguns textos el situen a Atoko,[157] d’altres a Voe).[158] El 1840, coincidint amb l’atac a les factories de Gallinas i Corisco, el governador britànic va plantejar-se la possibilitat d’atacar Mora, però com que aquest residia a la zona d’influència danesa va consultar les autoritats del fort de Christiansborg. Aquestes van rebutjar la possibilitat d’una intervenció britànica i finalment aquesta es va suspendre.[159]


  Els danesos volien fer caure Mora per si mateixos. El 1844 van impedir que uns traficants autòctons li venguessin cinc nens d’ètnia akropong. El 1845 es va nomenar un nou governador danès, Josef Wulff, i la seva primera decisió va ser organitzar una altra expedició militar per capturar Mora. L’escamot, compost per vint-i-cinc soldats, es va desplaçar en un vaixell britànic i va desembarcar a Atoko. Els homes de Wulff van aconseguir destruir la factoria, però no van poder capturar Mora, perquè es va escapar fugint per la finestra. Els habitants de la zona van informar els danesos desembarcats que Mora en aquells moments travessava moltes dificultats: no podia dedicar-se al tràfic d’esclaus perquè no tenia ni cinc.[160] La mala situació de Mora era vox populi, a la regió. Mora va prometre mig miler de bultos (esclaus) a un esclavista cubà, Allende. Un altre factor esclavista, Antoni Sanmartí, va advertir Allende sobre les limitacions de Mora: «No sé d’on traurà el senyor Mora els mitjans per aconseguir quatre-cents o cinc-cents bultos, quan no en pot disposar ni per a ell mateix, com em passa a mi. Moltes persones han de lamentar els procediments d’aquest senyor, que només repercuteixen en el seu descrèdit».[161]


  Les forces daneses intentaven bloquejar les activitats de Mora, però el negrer les desafiava constantment. En una ocasió, Adohose va passar amb un grup de seixanta-cinc esclaus encadenats davant el destacament danès de fort Prinzensten, a Keta, que en aquell moment estava en procés de reconstrucció. El sergent J. C. Hesse va mobilitzar els seus homes per arrestar-lo, i Mora va disparar-li diverses vegades sense encertar-lo (sembla que la punteria no era el seu punt fort). Hesse va confiscar-li els esclaus i els va introduir al fort, amb la intenció d’alliberar-los posteriorment, però Mora va mobilitzar els caps locals i aquests, amb els seus guerrers, van assetjar el fort danès. Els reforços comandats pel tinent Svedstrup no van aconseguir trencar el setge. Finalment, els danesos es van veure obligats a capitular, perquè el fort encara no era defensable: van entregar els esclaus als caps locals. Això va ser viscut per Mora i pels caps de la zona com una victòria dels esclavistes davant l’abolicionisme danès.[162]


  A partir d’aquest moment els anlo van passar a desafiar obertament els danesos. El 1847, després d’un incident armat, van tornar a assetjar el fort de Keta, però aquest cop l’establiment estava més ben defensat. A més a més, un vaixell francès va presentar-s’hi ràpidament i va subministrar a la dotació danesa armes, aliments i municions. Danesos i francesos van atacar conjuntament la població de Keta, des del vaixell i des del fort, i van derrotar els anlo, que es van rendir.[163]


  A desgrat d’aquesta derrota i de les contínues advertències daneses, els anlo van continuar traficant amb esclaus. Mora també, i això que, segons fonts daneses, el 1845 ja era vell. Els que es van cansar de combatre l’esclavatge van ser els danesos: el 1850 van decidir deixar les possessions de Guinea perquè no els aportaven beneficis econòmics i els duien moltes complicacions. Mora era el responsable de bona part d’aquestes. En certa manera, es podria dir que era un heroi de la lluita anticolonial.


  Un cop alliberat del control danès, Mora va perseverar en les seves activitats. El 1851 va ser interceptat pels anglesos quan capitanejava el bergantí sard Industrioso amb un carregament d’esclaus amb destí Cuba. La situació dels esclaus era pèssima: hi havia un alt nombre de cadàvers a la bodega.[164]


  Mora de seguida va comprar el Jasper, un vaixell amb bandera nord-americana, per continuar dedicant-se al comerç negrer. Però va tenir una altra ensopegada: quan va arribar a la Guinea, la tripulació del vaixell es va negar rotundament a carregar esclaus i finalment la nau va viatjar a Cuba amb una reduïda quantitat d’oli de palma. Dos anys més tard, el 1853, el Jasper sortia de nou de Nova York, oficialment sota les ordres de Samuel Young, però en realitat comandat per Mora. Havien organitzat l’expedició Pere Manegat i Jacint Llobet (el primer, factor negrer, i l’altre, excapità negrer).[165] La goleta va arribar a Keta, va carregar uns centenars d’esclaus i va aconseguir descarregar-ne dos-cents vuitanta al districte de Pinar del Río, a Cuba. Els traficants van cremar el vaixell negrer de seguida. Després de l’incendi, alguns tripulants britànics i nord-americans van ser detinguts per les autoritats espanyoles i van passar alguns mesos a la presó, però Mora va aconseguir escapar-se.[166]


  ESPANYOLS A POPO LA BRUTA


  A principis del XIX Little Popo, l’actual Aneho (al Togo), era un important port negrer.[167] Es tractava d’un lloc ben poc atractiu, perquè les epidèmies hi eren molt freqüents. Un anglès que va visitar tota la costa dels Esclaus la definia com «una ciutat terrible», «la més bruta de totes».[168] Tot i que era a prop de Whydah, va aconseguir mantenir la seva independència respecte al regne de Dahomey. Cap al 1815 s’hi va instal·lar Francisco Félix da Souza, que a l’època ja traficava amb esclaus, però al cap de pocs anys el brasiler va decidir marxar cap a Whydah, on va establir la seva aliança amb Guezo. Així i tot, el potent negrer va conservar molta influència a Little Popo. A principis dels anys 1820 el cap de la regió, Akuete Zanli, era soci seu. Es feia dir Georges Lawson, i col·laborava decisivament en el tràfic esclavista.[169] Lawson s’havia educat a Anglatera i havia treballat com a lingua (intèrpret) en vaixells negrers en temps del comerç legal.[170]


  A partir del 1825 ja es detecta la presència de vaixells esclavistes espanyols a la zona. El primer va ser el Ninfa Habanera, que va comprar esclaus als caps locals. A partir d’aquesta primera experiència va haver-hi una afluència constant.[171] Un dels grans traficants de Cuba, Mazorra, solia comprar esclaus a Felis Cosme Madail, un negrer portuguès que s’havia establert a Popo,[172] i fins i tot es té notícia de vaixells espanyols que adquirien esclaus a Popo per vendre’ls al mercat brasiler.[173] Malgrat tot, durant lustres no es detecta la presència de negrers espanyols que resideixin en aquesta àrea.


  La situació va canviar cap al 1845. En aquesta data els anglesos van interceptar, prop de Little Popo, el vaixell barceloní Pepito, sota les ordres del capità Joan Mas, del Masnou. Portava 312 esclaus a bord, que volia desembarcar a Macaé, prop de Rio de Janeiro. La documentació decomissada va revelar que aquell era el tercer viatge del Pepito, i que en totes les ocasions havien comprat captius a un factor espanyol instal·lat a Popo, de nom Pepe Gómez.[174] John Duncan, un viatger que va passar per la zona en aquella època, va relatar com els negrers espanyols amagaven els esclaus prop de la llacuna, i com els conduïen cap als vaixells mitjançant grans canoes, cadascuna amb capacitat per a més de vint esclaus.[175]


  No sabem en quina data el negrer espanyol Joaquín Antonio es va establir a Grand Popo, l’actual Xwlagan, al Benín (a una vintena de quilòmetres de Little Popo).[176] Aquest negrer vivia a cavall entre Grand Popo i Whydah. Tenia excel·lents relacions amb les autoritats dahomeianes i amb la comunitat de traficants d’esclaus brasilers instal·lats a Whydah.[177] El 1849 el rei de Dahomey va intentar negociar amb els anglesos una supressió progressiva del comerç negrer. La seva proposta era reduir el nombre de negrers, i només permetre la venda d’esclaus a la família Da Souza, a Domingo José Martins i a Joaquín Antonio.[178] Això demostra que aquest últim en aquells moments ocupava una posició destacada en el tràfic esclavista de la regió. Segons l’oficial britànic Forbes, Joaquín Antonio era amic personal del rei Guezo.[179] Un any més tard, Guezo va reconèixer a l’espanyol la potestat de fer negocis al marge del nou Chachá, Isidoro da Souza, i li va entregar el monopoli del comerç negrer a Grand Popo,[180] però no es tenen més notícies de les seves activitats.


  El 1861 la diplomàcia holandesa va advertir els britànics que hi havia un traficant espanyol a Popo amb cent cinquanta esclaus preparats per embarcar. Segons els holandesos, aquest home només esperava l’arribada d’algun vaixell negrer.[181] No hi ha constància que la informació fos fidedigna.


  LAGOS: LA BENEDICCIÓ DE LA GIHAD


  El 1804 al país haussa, al nord de l’actual Nigèria, Usman dan Fodio va emprendre una gihad, amb l’objectiu d’imposar els principis «autènticament musulmans» a tots aquells a qui ell titllava de pagans i d’heretges. Dan Fodio va ser capaç d’aixecar masses de fidels i de crear l’imperi de Sokoto, el regne del Sahel més gran de l’època. La gihad va anar acompanyada de la captura massiva d’esclaus «heretges» i «pagans», i de la seva exportació cap al nord, cap al Magrib, i cap al sud, cap a Lagos i tot el país ioruba (a l’oest de l’actual Nigèria). Però el regne de Lagos no esperava passivament l’arribada de captius del país haussa; també va desencadenar guerres contínues a la seva àrea per alimentar l’exportació d’esclaus. Alguns comerciants ioruba es van convertir en intermediaris entre els traficants europeus i els venedors d’esclaus.[182] Lagos, anomenada aleshores també Onim, era la localitat més dinàmica econòmicament del país ioruba, però alguns viatgers la trobaven «asquerosa e intolerable» pels seus «ardientes calores y mortíferas intermitentes perniciosas», com comentava el doctor Andrés, que va visitar-la durant la seva estada a l’Àfrica.[183]


  Va ser justament a Lagos on es va instal·lar una de les primeres factories negreres espanyoles del segle XIX. La iniciativa va partir de Santiago de Cuesta y Manzanal. Els germans Cuesta havien arribat a Cuba, procedents d’un poble de Lleó, a finals del segle XVIII, i a principis del segle XIX ja eren grans comerciants a l’Havana. El 1803, amb Arango Parreño i altres personalitats de l’illa, van formar una societat anònima per tal d’importar esclaus. Aquesta companyia ja preveia la creació de factories flotants a la costa africana per agilitzar el tràfic.[184] Les factories no es van crear en aquell moment, però malgrat tot els Cuesta es van dedicar al comerç negrer amb els seus vaixells a través de la societat Cuesta Manzanal y Hermano. El 1812 un dels seus vaixells, el Juan, va ser atacat en aigües cubanes pel pirata francès Dominique You, que va apoderar-se dels 134 esclaus que anaven a bord.[185]


  El 1816 Cuesta va invertir en la creació d’una factoria a Onim. Com que no coneixia bé la costa africana, va associar-se amb el negrer de Bahia Antonio Ferreyra Coelho. Ambdós van designar com a factors un mulat brasiler, André Pinto da Silveira, i un africà, Giraldo Roiz Pereira. Però el negoci no funcionava correctament, i Cuesta va acusar els seus socis d’estafar-lo venent esclaus pel seu compte.[186] Els problemes de Cuesta no es van acabar aquí: un dels vaixells enviats a buscar esclaus, el Carmen, va ser capturat per la flota britànica,[187] i d’altres van ser assaltats per corsaris de les repúbliques llatinoamericanes. Cuesta va patir grans pèrdues i va haver de reestructurar el negoci. Silveira i Pereira van anar-se’n a Bahia, i Cuesta va designar nou factor un espanyol, Juan José de Lucena.[188] Probablement la factoria va durar poc temps, però Cuesta Manzanal y Hermano va continuar dedicant-se al tràfic d’esclaus. A més a més, Santiago Cuesta va comprar diversos ingenios sucrers, explotats, òbviament, amb mà d’obra esclava. Va enriquir-se d’una manera extraordinària, vivia amb molt de luxe i va aconseguir el títol de comte de la Reunión.[189]


  Va passar molt de temps fins que un altre espanyol es va instal·lar a Onim. Als anys 1830 les factories negreres es van multiplicar a la zona, i van créixer les trameses d’esclaus cap al Brasil i cap a Cuba. A Onim hi tenia un paper dominant el negrer brasiler Domingo José Martins, però també s’hi van instal·lar altres traficants d’esclaus, com Pereira d’Abreu, un portuguès amb negocis a Cuba; Joaquim José de Brito Lima, el delegat d’un grup de traficants brasilers, o el belga Gantois, de Gantois & Marback.[190] Van ser temps de gran prosperitat per al rei Kosoko, que venia ingents quantitats d’esclaus. Els negrers que traficaven a Onim eren obligats a comprar els captius prioritàriament al monarca, a un preu superior al del mercat. A més a més, Kosoko cobrava taxes a tots els vaixells negrers: el valor de dotze esclaus per cada embarcament.[191] Tres fills del rei d’Onim van anar a estudiar al Brasil sota la tutela del negrer Francisco Godinho.[192]


  El 1838 Pedro Martínez va fundar una factoria a Onim, i hi va col·locar al capdavant Emilio Martín, amb Miquel Capella Bauzà com a ajudant. Les mercaderies per a l’establiment del post comercial van arribar amb la nau Veloz, que va aprofitar per embarcar més de tres-cents esclaus.[193] Martínez va posar en funcionament, amb Martín, un sofisticat sistema de senyals per agilitzar els embarcaments: a través de banderes, els factors podien avisar els vaixells si hi havia anglesos a la zona o si hi havia problemes per travessar la barra; per la seva banda, els tripulants podien sol·licitar aigua, aliments o canoes per fer les operacions de càrrega.[194]


  Emilio Martín col·laborava amb el Chachá, però no estava subordinat a les seves ordres. Per les notícies que en tenim, la factoria d’Onim tan sols treballava per als vaixells de Martínez: va carregar 328 esclaus al Sin Igual i al cap d’un temps ja en tenia 180 més de preparats per a un futur embarcament. A més a més del Sin Igual, Martínez va enviar sis vaixells més a Martín: dos van ser capturats amb esclaus, dos van ser interceptats sense esclaus i condemnats i dos van poder embarcar captius i escapar-se de la persecució dels britànics.[195] És possible que Martínez tanqués aquesta factoria cap al 1840.


  El 1844 estava instal·lat a Onim un traficant d’esclaus portuguès, Estevão José Brochado, cosí de Sangróniz i amic de Sanmartí.[196] Era un petit traficant,[197] que en alguna ocasió va arribar a acords amb el famós traficant cubà José María de Cagigal.[198] Posteriorment es va enriquir extraordinàriament amb el comerç negrer cap al Brasil,[199] seria un dels fundadors del banc Lisboa & Açores.


  Cap a la mateixa època en què Brochado va arribar a Onim, també va instal·lar-s’hi Pere Sala. Sala havia estat capità d’un negrer, i els anglesos l’havien capturat quan comandava l’Altimara, amb 249 esclaus procedents de Brass. En aquella ocasió va confessar-los que tenia participació en el negoci.[200] El 1845 Sala ja estava establert a Onim i la seva factoria va rebre un vaixell negrer procedent de Bahia, el Felicidade.[201] La factoria de Sala va durar molt de temps. En algun moment es va instal·lar a Onim, per treballar amb Sala, un tal Gil, que podria ser el capità negrer Manuel Gil.[202] Sala i Gil treballaven en combinació amb el mercader genovès Giuseppe Carrena, instal·lat al Brasil (era el cònsol de Roma a Bahia), a qui en una ocasió li van enviar trenta-cinc esclaus en el vaixell Maria. En aquells anys Carrena va enviar diversos vaixells des del Brasil cap a l’Àfrica, amb tota probabilitat negrers.


  El 1855 Sala i Gil havien previst carregar amb esclaus el Samsone, una nau de Carrena amb bandera sarda que havia de dirigir-se cap a Bahia. Però el vaixell va ser interceptat pels anglesos, que d’acord amb els tractats sardo-britànics van conduir-lo a Gènova per ser jutjat. A desgrat de les evidències, els jutges italians van considerar que no hi havia prou motius per a la captura i van retornar el Samsone  a Carrena.[203] No es tenen més notícies de Sala i Gil, però hi ha constància que el 1856 Carrena va sortir de Bahia i es va instal·lar prop de Lagos. Les autoritats britàniques sospitaven que ho feia per dedicar-se al tràfic d’esclaus amb més intensitat.[204] La sentència genovesa, sens dubte, l’hauria encoratjat.


  També hi ha notícies de l’estada del malagueny Melchor García a Onim cap al 1849. El 1851 García es va veure involucrat en el cas del Relámpago, juntament amb Benito Derizans. García probablement només era empleat d’alguna factoria portuguesa, espanyola o brasilera.[205] El 1854 també es va instal·lar a Lagos un vell soci de Pedro Blanco, Louis Lemaignère, Don Luis, que va ser nomenat cònsol de França a la zona, tot i que era un reconegut traficant d’esclaus.[206]


  Corrien mals temps per al comerç negrer. El negoci anava a la baixa, i com que fins aleshores el tràfic d’esclaus s’havia basat en el crèdit, als traficants els era molt difícil de cobrar els deutes. Alguns es van arruïnar.[207] I la Gran Bretanya pressionava cada cop més les autoritats locals perquè signessin un pacte que implicaria l’abolició del tràfic d’esclaus. Després d’un desembarcament de la marina anglesa, els habitants d’Onim es van resignar a firmar un acord antiesclavista amb els anglesos.[208] Alguns esclavistes portuguesos i brasilers, amb el suport del rei Kosoko, van resistir-se a l’abolició i van participar en intrigues que van desembocar en un conflicte civil, però els insurrectes proesclavistes van ser ràpidament liquidats pel bàndol abolicionista, que tenia el suport britànic. Alguns traficants van morir en combat.[209] El tràfic atlàntic, a Lagos, tenia els dies comptats.


  BRASS I NUN: EL REGNE DELS FREIXAS


  El regne de Bonny, a l’extrem est de Nigèria, era a mitjans del segle XIX un dels referents mítics dels abolicionistes. No només era un gran mercat d’esclaus; també era una societat amb una gran quantitat de captius que vivien en pèssimes condicions. De tant en tant, a Bonny s’hi organitzaven rituals sagnants on s’hi sacrificaven centenars d’esclaus. Els relats sobre les grans matances de captius d’aquest regne eren freqüents a la premsa de l’època.


  A principis dels anys 1820 Bonny ja era un gran centre negrer: en sis mesos va rebre 126 vaixells, 86 francesos i la resta espanyols.[210] La seva importància com a mercat negrer es va reduir a partir de 1827, quan els britànics van obrir una base naval a Clarence City (l’actual Malabo, a l’illa de Bioko), des d’on es patrullaven contínuament les aigües de la regió. Durant aquest temps, amb el suport de les autoritats britàniques, es va estendre pel golf de Biafra la producció d’oli de palma, però la retirada dels anglesos de Clarence, el 1832, va implicar una reducció del comerç d’oli de palma i una expansió del tràfic d’esclaus.[211] I el tancament de les factories negreres de Gallinas, el 1840, va incrementar encara més la presència de vaixells negrers espanyols a la zona.[212]


  A Bonny el rei i alguns comerciants locals eren els únics autoritzats a vendre esclaus als vaixells que hi arribaven.[213] Gràcies a això, el rei Pepple es va enriquir extraordinàriament: tenia ingents riqueses i un gran harem, en el qual no hi faltaven dues dones britàniques.[214] Fins i tot tenia el seu propi vaixell de vapor, comprat als anglesos.[215]


  Alguns factors es van instal·lar a l’oest de Bonny, a la zona dels rius Brass i Nun, des d’on compraven esclaus a Pepple[216] per després revendre’ls als vaixells que havien de dur-los a Amèrica. A Brass i a Nun hi havia molts negrers portuguesos. Però cap al 1840 s’hi va instal·lar un català, Pau Freixas i Ribalta, que va aconseguir convertir-se en el principal venedor d’esclaus de la regió. Era molt famós per la seva habilitat a burlar la marina anglesa.[217] Havia estat capità mercant, i el 1836 havia venut un vaixell negrer, el Lechuguino, al capità empordanès Josep Mauri. Pau Freixas era nebot de Tomàs Ribalta Serra, un mariner de Barcelona que es va enriquir extraordinàriament a Cuba. Diuen que, quan va morir, Tomàs Ribalta va deixar una herència de nou milions de duros. Els seus negocis eren molt diversificats, i no es pot descartar que la factoria dirigida per Pau Freixas fos de la seva propietat.[218]


  El 1840 l’armada britànica va interceptar dos negrers amb bandera nord-americana, l’Asp i el Lark. Tots dos anaven a buscar esclaus a la factoria de Freixas. L’Asp era propietat de Pedro Martínez, tot i que anava a nom del seu testaferro habitual, Simón Terán;[219] és probable que Martínez hagués decidit enviar aquests vaixells a Brass a causa del tancament de la seva factoria de Gallinas. El 1841 un altre vaixell de Martínez, el Paz, amb bandera portuguesa, va ser interceptat quan també anava a buscar esclaus a l’establiment de Freixas. A bord s’hi trobaven Magí Freixas, germà de Pau, i Guillermo Hernández, un empleat seu. Oficialment ambdós constaven com a propietaris del vaixell, però l’havien comprat recentment a Pedro Martínez. Els anglesos van concloure que es tractava d’una de les típiques vendes falses que imperaven en aquest món.[220]


  Tot i la reconeguda habilitat de Freixas per carregar vaixells negrers sense que els britànics se n’assabentessin, el català figurava com a consignatari d’algunes de les naus esclavistes capturades per la flota anglesa, com el Palmira o el Douglas. En aquest darrer negrer, interceptat el 1841, hi viatjava ell mateix, acompanyat de sis espanyols i portuguesos que anaven a treballar a la seva factoria.[221]


  Quan va ser capturat al Douglas, Pau Freixas es va sincerar amb el cirurgià del vaixell britànic en què era traslladat a Sierra Leone, i li va anunciar que la del Douglas era la seva darrera operació negrera i que pensava deixar el negoci.[222] Potser va complir la seva paraula, perquè no hi ha evidències que es tornés a dedicar al tràfic d’esclaus. En canvi, sí que es torna a trobar el rastre del seu germà Magí. El 1860 residia a Barcelona, sense haver-se enriquit excessivament (encara se’l considerava, simplement, «pilot de vaixell»).[223] però encara estava involucrat en el comerç negrer. Va ser capturat pels britànics a l’oceà Índic, prop de l’illa de Zanzíbar, quan volia recollir esclaus en el Formosa Estrella a la factoria d’un altre català, Bonaventura Mas.[224]


  Els Freixas no van ser els darrers negrers espanyols de Brass.[225] El 1849 els factors esclavistes portuguesos de Whydah van informar les autoritats britàniques, en un descarat intent d’eliminar la competència, que hi havia traficants espanyols a la zona.[226] Les forces britàniques van trigar uns anys a anar a inspeccionar detalladament la regió, i quan van fer-ho van trobar que el propietari de l’única factoria espanyola a la zona, Pablo Manzoni, ja s’havia retirat: el 1851 se n’havia anat al Brasil en un vaixell de vapor, per no tornar.[227] El 1857 els britànics van ser avisats de la reactivació del comerç negrer a Brass. La marina britànica va enviar una missió a la zona, però només va trobar una factoria abandonada, on havia actuat, uns anys abans, un espanyol de sobrenom «Madjine».[228] És possible que es tractés del mateix Manzoni.


  CAPÍTOL VI


  L’ÀFRICA CENTRAL.
ALGUNS COSTANERS NEDANT EN LA RIQUESA
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  L’Àfrica central, la regió compresa entre el Camerun i la República del Congo, fins a finals del segle XVIII va ser una zona marginal en el tràfic d’esclaus. Les principals rutes marítimes passaven fora d’aquesta regió, perquè els vaixells que solcaven les aigües del golf de Biafra s’arriscaven a quedar-se aturats durant molt de temps com a conseqüència dels corrents marítims adversos. La densitat de població era baixa, i no hi havia grans regnes, amb grans exèrcits o amb extenses xarxes comercials, que poguessin conduir a la costa importants contingents de captius. A més a més, els esclaus de la zona eren poc valorats pels plantadors llatinoamericans. Se’ls considerava «fieros» i amb tendència al suïcidi.[1] Sens dubte, part de veritat hi havia en l’afirmació: el nombre de revoltes a bord dels vaixells negrers procedents d’aquesta regió era anormalment alt.[2]


  La situació d’aquestes costes va canviar amb la prohibició del comerç negrer. La flota anglesa vigilava prioritàriament les aigües de l’Àfrica occidental, on tradicionalment s’havia practicat amb més intensitat el comerç d’esclaus, i alguns negrers van decidir buscar noves àrees per expandir el seu negoci. Per això el tràfic d’esclaus es va incrementar a l’Àfrica central atlàntica. El nombre de captius disponibles no era tan elevat com en altres àrees, però el negoci compensava pel continu augment del preu dels esclaus a Amèrica.[3]


  El primer vaixell procedent de Cuba que va arribar a l’Àfrica central va ser el bergantí goleta Triunfante, que va carregar 539 esclaus al riu Camerun el 1817.[4] Però el comerç negrer va decaure a la zona del 1827 al 1834, durant els anys d’ocupació britànica de Clarence City, a l’illa de Fernando Poo (Bioko).[5] La retirada dels anglesos de Clarence va venir acompanyada d’una ràpida expansió del tràfic il·legal.


  La costa de l’Àfrica central, tot i que no oferia tants esclaus com el Congo o la regió de Calabar i Bonny,[6] es va convertir en una zona ben articulada amb el comerç negrer atlàntic. Cinc pobles d’aquest litoral, els duala, els banoko, els bengues, els mpongüé i els orungu, van especialitzar-se en el tràfic d’esclaus, i feien d’intermediaris amb els negrers europeus. No disposaven de grans xarxes comercials capaces de treure importants quantitats d’esclaus de l’interior, però les seves canoes solcaven contínuament els rius i les costes de la regió a la recerca de captius. N’hi havia, construïdes amb un sol tronc, que en podien encabir més de cent.[7]


  CORISCO: L’INFERN AL PARADÍS


  Als anys 1970 la multimilionària Cristina Onassis va plantejar-se la possibilitat de comprar Corisco. Aquesta petita illa, que actualment pertany a la Guinea Equatorial, és famosa per les seves platges de sorra blanca. De fet, el 2014 s’hi estava construint un gran resort turístic. Però no per a tothom aquestes platges han estat paradisíaques. Molts esclaus van fer-hi les seves darreres passes en sòl africà abans de ser embarcats cap a Amèrica per no tornar mai més.


  L’illa de Corisco, que havia estat deserta durant segles, va ser poblada cap al 1750 per un grup de bengues (una divisió de l’ètnia ndowé).[8] Els bengues ben aviat es van involucrar en el tràfic d’esclaus, i van passar a fornir captius als vaixells que passaven per la regió. El francès Delaporte, a l’època, criticava els pobles de la zona perquè «no tenen escrúpols a vendre els seus parents»; molt realista, afegia: «ni els nostres comerciants a comprar-los».[9]


  El 1815 ja hi havia un corisqueny, Jack Romando, que havia visitat els Estats Units per conèixer els mecanismes comercials del tràfic negrer.[10] De fet, els mil i escaig habitants de Corisco es van enriquir considerablement amb el tràfic de persones; entre finals del XVIII i principis del XIX gaudien d’un elevat nivell de vida, i fins i tot consumien nombrosos productes importats d’Anglaterra.[11] L’esclau, en aquella època, s’havia convertit en una unitat monetària que equivalia a trenta dòlars, o a un lot compost per dotze teles, una escopeta, una caixeta de pólvora, una camisa, una olla de ferro, dos braçalets de coure, un barret, una pipa i algunes mercaderies més de poc valor.[12]


  El 1828 alguns dels esclaus que sortien de Corisco ja eren conduïts cap a Cuba.[13] El doctor Andrés, per aquella època, va deixar constància que els corisquenys, amb grans canoes dotades d’un canó, recorrien llargues distàncies a la recerca d’esclaus per revendre al mercat internacional.[14] Els habitants de Corisco tractaven d’ocultar als anglesos que es dedicaven al comerç d’esclaus, però aquests sabien perfectament quina era la principal activitat econòmica de l’illa.[15] El 1821 un bot de la fragata britànica Pheasant que intentava perseguir uns negrers per l’estuari del Muni va ser atacat per la població local. Els autòctons, per protegir els traficants, van matar alguns mariners anglesos.[16]


  La relació entre els habitants de la zona i els europeus no era gaire harmoniosa. De fet, l’estuari del Muni, situat a algunes milles de Corisco, era anomenat a l’època River Danger, perquè molts vaixells hi havien estat atacats. A principis del segle XIX un mariner britànic que coneixia bé la zona advertia que els bengues i els altres pobles de la regió eren «traïdorencs», i que «havien de ser vigilats».[17] De fet, no tenien cap problema a esclavitzar nàufrags i mariners despistats, fossin blancs o negres.[18]


  Així doncs, les factories es van fer presents tardanament a la regió. El primer negrer que va instal·lar-se a Corisco va ser un menorquí anomenat Miquel Pons, ja conegut per la marina britànica. El 1834 capitanejava un negrer amb l’irònic nom de Feliz. Quan la seva nau era aturada al Pongo, esperant que li lliuressin uns esclaus que estaven tancats als barracons, va ser descobert per un creuer de la marina britànica. Però en aquells anys els anglesos no podien capturar cap vaixell si no duia esclaus a bord, encara que estiguessin convençuts que era un negrer. Per tal d’impedir l’embarcament dels esclaus, la nau britànica va romandre dies a Pongo, vigilant de prop el Feliz. Els esclaus, als barracons, van començar a morir-se perquè mancaven els aliments, ja que al Pongo no s’hi conreava quasi res, i Pons va tenir la poca vergonya d’anar a demanar provisions als militars britànics.[19]


  Pons va estar prou temps a Corisco per tenir fills amb diverses dones bengues.[20] Els corisquenys, en aquells anys, entenien bé l’espanyol, pel seu contacte quotidià amb els negrers, i alguns, com el cap Munga, el parlaven amb fluïdesa.[21]


  Alguns ndowé actuals asseguren que a la zona també va instal·lar-s’hi Pedro Blanco. L’erudit Enènge A’Bodjedi afirma que Pedro Blanco havia tingut dues factories a la zona, una a terra ferma i l’altra a l’illa.[22] En un text publicat per una associació ndowé, es menciona que Pedro Blanco havia estat a Corisco, i se’l cita com «el Homosexual Número uno del mundo Hispano-cubano». El document també apunta a «sus degenerados socios esclavistas católico-romanos», que no serien sinó un «sin fin [sic] de degenerados, delincuentes, mafiosos y mercenarios españoles y portugueses que estaban en el país ndowé fomentando guerras e inmoralidad».[23] Però no hi ha cap indici seriós que permeti apuntar a la presència de Blanco a l’illa. Totes les dades contrastades de la seva biografia tendeixen a desmentir-ho.


  En canvi, hi ha constància de la presència d’un altre negrer, també menorquí, a la zona: Francesc Vinent Vives. Vinent havia nascut a Maó, al carrer Anuncivay, a pocs metres de la casa del també negrer Pere Vanrell. El seu pare, Josep Vinent Manent, va tenir cinc fills i tres filles, era capità de vaixell i havia practicat el cors. Als anys 1820 va adquirir una nau que va batejar com Cinco Hermanos, en honor als seus fills mascles, que van començar a navegar de ben joves.[24] Els Vinent Vives estaven emparentats amb Antoni Vinent Ferrer, un destacat comerciant i esclavista de Cuba que des del 1819 s’havia implicat en el tràfic d’esclaus. A principis dels anys 1820 ja era immensament ric i amb el temps el seu fill obtindria un títol de marquès.[25]


  Es tenen notícies de la implicació de Francesc Vinent Vives en el tràfic negrer des del 1834. En aquell any era capità de l’Especulación, que va sortir de Cuba cap a l’Àfrica a buscar esclaus.[26] L’any següent va tornar a fer un viatge negrer a la costa africana, aquest cop amb la pollacra Reforma,[27] i el 1838 va capitanejar una expedició esclavista amb l’Andaluz.[28] La sort se li va estroncar el 1839, amb l’expedició del Matilde. Havia invertit 3.500 dòlars en aquest negrer, propietat del seu germà gran, Josep Vinent. Francesc capitanejava la nau, tot i que com que navegava amb bandera portuguesa un portuguès, Mariano Sgitcovich, feia de farol (fals capità, de la mateixa nacionalitat que el vaixell). Els anglesos van capturar el Matilde prop de l’estuari del Gabon. En aquell moment, Francesc Vinent no era a bord; probablement havia baixat a terra a Corisco, on tenia la factoria.[29] En aquell temps els Vinent estaven implicats intensament en negocis negrers en aquella zona: un altre vaixell de Josep Vinent va ser capturat pels anglesos prop del cap López.[30]


  El més destacat dels germans Vinent per les seves accions negreres, era el quart, Antoni. De jove havia estat a l’armada espanyola, i havia servit a la ruta d’Orient.[31] Es diu que era molt elegant i que sempre usava guants blancs; segons alguns, va ser ell qui va introduir el costum de dur-los a la Marina espanyola.[32] El 1831 ja era capità del negrer 3 Hermanas. El 1840 va ser capturat a Moçambic, quan capitanejava el Grande Antilla o Gloria, un vaixell negrer amb bandera portuguesa que abans de sortir d’Europa havia fet escala a Maó.[33] Antoni Vinent, que sabia que els funcionaris de Moçambic eren molt corruptes i solien col·laborar amb els negrers,[34] va oferir un suborn al governador, Joaquim Pereira Marinho, però aquest no el va acceptar. Vinent, convençut que era qüestió de preu, va elevar la quantia. Però Marinho, que presumia d’incorruptible, no va cedir i va decomissar la galera. Vinent tenia bons contactes i, a la fi, va aconseguir que li retornessin el Grande Antilla i que expedientessin el governador.[35] Ben aviat seria substituït per un còmplice dels traficants.


  Un historiador colonial espanyol afirmava que la factoria on Vinent era gerent havia estat creada pel menorquí Baltasar Simó, que hauria deixat l’establiment a mans del seu compatriota.[36] Però és molt possible que Antoni Vinent tingués participació en el negoci o que en fos el propietari. El 1835 Antoni Vinent va obtenir importants crèdits del prestamista britànic David William Green.[37] Per tant, disposava de molts capitals. I a més a més, Francesc va col·laborar en els negocis del seu germà petit fins a dates molt tardanes.


  
    RETRAT D’UN NEGRER


    Antoni Vinent, sens dubte, va ser el negrer més popular de la seva època. Els diaris madrilenys dels anys 1870 són plens d’anuncis de balls i convits a la mansió madrilenya del menorquí. Les seves festes agrupaven la «gente del gran mundo»;[38] de tant en tant fins i tot hi passaven les germanes del rei. De fet, va ser Vinent qui va organitzar la solemne rebuda a Espanya d’Alfons XII després de la Primera República.[39]


    Vinent, en aquella època, era un home d’èxit. Com a financer era un dels puntals del Banco Hipotecario de España i del Banco de Castilla. Tenia accions en companyies de construcció de ferrocarrils i en la societat que gestionava el vapor Mahonés, que feia la línia Maó-Barcelona, i era vocal de la junta de la Transatlántica. Disposava de moltes inversions a Cuba,[40] tenia una luxosa mansió a Madrid i va aprofitar la reforma agrària de Madoz per comprar-se un cortijo a Jaén. Amb el temps aniria acumulant títols: al Palau Reial el presentaven com «Excmo. Sr. D. Antonio Vinent y Vives, Marqués de Vinent, Senador vitalicio, Gentilhombre de Cámara de S. M. con ejercicio, Caballero Gran Cruz y Collar de la Real y Distinguida Orden de Carlos III y Gran Cruz de Isabel la Católica». A partir dels anys 1860 l’antic negrer es va dedicar a fer tasques de beneficència. Va oferir donatius per als ferits de la guerra franco-prussiana, per als ferits de l’exèrcit espanyol, per a un correccional de joves delinqüents, per als damnificats del terratrèmol de Granada i de Màlaga… I, de forma ben patriota, com a propietari d’un terç de les accions del Banco de Castilla, va oferir crèdits a l’exèrcit per a la guerra de Cuba.


    Antoni Vinent va morir el 31 de juliol de 1887, deixant setze milions de pessetes d’herència. La Ilustración Americana li va dedicar un panegíric. Es referia a «un venerable anciano», «un carácter íntegro y enérgico, un modelo de caballeros, un dechado de honradez, una inteligencia clarísima», «gran señor, aleccionado en las prácticas de la aristocracia clásica»; en resum, «verdadero faro luminoso en la vida activa del comercio y de la economía nacional». Segons l’articulista, Vinent era «para sus amigos un dechado de lealtad, para las señoras, un modelo de galantería; para todos, un completo caballero».[41]


    A la premsa espanyola és ben difícil trobar un contrapunt a aquesta hagiografia, però el podem trobar en un relat d’un britànic que era a Espanya el 1845. Terence MacMahon Hughes va coincidir a Cadis, en una festa, amb Antoni Vinent, Pedro Martínez i altres negrers, i va prendre unes copes amb ells. El britànic presentava Vinent com un home atractiu i molt eloqüent, i afirmava que «els esclavistes de Cadis figuren entre els homes més elegants d’Espanya». Però MacMahon Hughes va deixar constància de la participació de Vinent i Martínez en crims execrables. En la conversa, publicada posteriorment, Vinent va defensar activament el tràfic d’esclaus, al·legant que no era tan nociu com el presentaven, i no va tenir cap problema a burlar-se de l’abolicionisme i de la defensa de la humanitat i de la justícia.[42]

  


  El 1840 un vaixell amb bandera nord-americana, el Caballero, va carregar 673 esclaus a Corisco, i els va aconseguir desembarcar sense cap problema a Puerto Rico.[43] Però aquesta va ser una de les últimes vegades en què a Corisco s’hi van embarcar esclaus cap a Amèrica: els anglesos estaven disposats a posar fi a aquestes pràctiques. El 2 de novembre les forces britàniques van iniciar un bloqueig naval a l’illa. Els bengues i els sis espanyols residents a Corisco es van preparar per rebutjar un probable atac. Pons dirigia la resistència. Francesc Vinent no, perquè en aquells dies estava navegant per aigües del Mediterrani, probablement per preparar una nova expedició negrera.[44]


  El dia 7 els britànics van desembarcar i van ser rebuts amb un foc nodrit, que va matar un soldat anglès i en va ferir alguns més. Les forces britàniques van respondre a canonades. Pons, veient la situació perduda, va tractar de parlamentar amb els assaltants, i va ser detingut. Els anglesos van destruir les factories i els barracons, i van cremar diverses cases de bengues. No van aconseguir alliberar cap esclau, probablement perquè els corisquenys els havien amagat, a la mateixa illa o a terra ferma.[45] Potser per això, els mariners britànics que van participar en aquesta operació no van rebre cap recompensa, a diferència dels que havien atacat, en aquella mateixa època, les factories de Bolama, Gallinas o Cabinda. Després de l’atac britànic, els bengues van saquejar el que quedava de les factories. En la confusió, va esclatar la pólvora emmagatzemada en una d’elles. Les instal·lacions van quedar absolutament destruïdes per l’explosió, en què van morir diversos corisquenys i un espanyol. Les factories mai no tornarien a ser reconstruïdes.[46]


  Pons va ser conduït a Londres per ser jutjat, tot i que en realitat els qui l’havien capturat no tenien cap fonament jurídic per processar-lo. Pons va defensar-se davant les autoritats angleses tot al·legant que es dedicava al comerç legal i que no era el cap de la factoria, sinó tan sols un empleat. Es va negar a revelar el nom del propietari, però l’historiador Ibrahim K. Sundiata afirma que es tractava de Juan Fales, resident a Cuba.[47] El Ministeri d’Estat espanyol no tenia cap mena de dubte que Pons era negrer, però va protestar a Londres indicant que els tribunals anglesos no eren competents per jutjar-lo. Des de Madrid es va exigir que l’alliberessin i que li paguessin un bitllet a Cuba. El govern britànic va acceptar i el va deixar marxar.[48]


  L’assalt a les factories de Corisco no va derivar en un procés legal similar al provocat per l’atac anglès als establiments negrers de Gallinas. El financer basc Pedro Juan de Zulueta va iniciar algunes gestions de reclamació davant el govern espanyol, però quan se li va preguntar oficialment si ell era el propietari de les factories es va limitar a indicar que ignorava de qui eren.[49] Amb el temps, alguns historiadors colonialistes espanyols van voler presentar Pons com un comerciant legal víctima de les maquinacions angleses,[50] però el 1842 al Ministeri d’Estat espanyol no hi havia cap dubte: Pons era una persona «ocupada en el tráfico de negros» que «acaba de caer en faltas graves».[51]


  La destrucció de les factories no va suposar la immediata fi del comerç negrer a Corisco. Francesc Vinent encara va carregar-hi un vaixell amb esclaus, potser amb captius amagats durant l’atac, ja que del seu establiment no en va quedar ni rastre. El 1841 l’Hercules, procedent de Cuba, va parar a Corisco per buscar-hi esclaus. No en va trobar prou, i el seu capità va decidir anar a Cabinda a cercar-ne més i embarcar els captius de Corisco al retorn. Però l’Hercules va ser interceptat per la flota britànica, i Vinent va acabar venent els esclaus que li quedaven a Corisco a un altre vaixell.[52] Després de desprendre’s d’aquests captius, el negrer menorquí va deixar l’illa.


  Després de la marxa de Pons i Vinent els ndowé van continuar traficant amb esclaus. El missioner protestant Griswold, que va passar per l’illa el 1842, va relatar que els corisquenys estaven esperant que tornessin els negrers i muntessin noves factories. Mentrestant, venien esclaus als mpongüé de l’estuari del Gabon i als orungu del cap López. Grinswold va trobar-se a Corisco dos orungu que havien arribat a l’illa expressament per comprar esclaus.[53] A partir de 1842 els caps dels bengues i d’altres poblacions de la zona, com els baseke, van anar signant tractats amb França i amb la Gran Bretanya mitjançant els quals renunciaven al tràfic d’esclaus.[54] No van complir-ne cap. Els anglesos constataven periòdicament que els corisquenys duien esclaus als territoris mpongüé o orungu en canoes. Fins i tot està documentada alguna venda aïllada d’esclaus a vaixells negrers.[55]


  A desgrat de la colonització espanyola, iniciada el 1858, els corisquenys van tenir esclaus domèstics fins al 1888.[56] El tracte que rebien era pèssim. Podien ser executats pel seu propietari, eren maltractats sistemàticament i quan morien ni se’ls enterrava: el seu cos es deixava al bosc, senzillament.


  Francesc Vinent, després de passar un temps a la marina mercant,[57] va aconseguir una plaça a Menorca com a funcionari d’Hisenda. Va ser-hi del 1867 al 1875, quan es va jubilar. Fou un personatge destacat a Maó: va ser elegit regidor i va arribar a alcalde.[58]


  
    DE LES FACTORIES NEGRERES A LA SOBIRANIA ESPANYOLA


    La destrucció de les factories negreres de Pons i Vinent va despertar l’interès del govern espanyol per Corisco, i també per Fernando Poo i Annobón, les dues illes centreafricanes cedides per Portugal a Espanya el 1778. En les gestions judicials i diplomàtiques per aconseguir el seu alliberament, Pons va assegurar que a Fernando Poo els anglesos hi feien un «comerç molt lucratiu» (cosa que era certa), i va afegir que a l’illa hi havia «una guarnició anglesa» i que els britànics no deixaven instal·lar-s’hi espanyols (dues falsedats).[59] L’oligarquia cubana, més per cobdícia d’esclaus que per patriotisme, va exigir la recuperació de les illes «perdudes».[60] En aquell temps es va publicar una memòria del catedràtic de Nàutica José de Moros y Morollón en què es defensava la necessitat de colonitzar Fernando Poo per protegir els negrers espanyols. El text havia estat premiat en un concurs sobre el tema convocat per la Real Sociedad Económica Matritense de Amigos del País. Segons el jurat, Moros acreditava un bon coneixement d’aquests territoris africans, especialment d’Annobón. No és estrany: havia passat anys navegant en negrers.[61]


    Els ministeris d’Ultramar i Marina, després de revisar la documentació disponible sobre la sobirania espanyola a la regió, van acordar enviar el Nervión, sota el comandament de Juan José Lerena, perquè prengués possessió de Fernando Poo, Annobón i Corisco.[62] A Lerena també se li va encarregar que investigués com havia actuat Pons a la zona, sens dubte per revitalitzar el tràfic d’esclaus[63] (el Nervión, de camí cap al golf de Biafra, va fer una parada a Gallinas pel mateix motiu).[64] A més a més, en les instruccions, «molt reservades», se li va ordenar que deixés als negrers espanyols «el libre ejercicio de su industria como si no fuese percibido».[65] A Lerena l’acompanyava Francisco Montera, un pilot negrer que coneixia bé Annobón.[66]


    Els ndowé de Corisco van rebre Lerena amb els braços oberts. Creien que acceptant la sobirania espanyola les factories negreres tornarien a obrir, i ells podrien dedicar-se una altra vegada a vendre esclaus sense cap límit. Un cap local va aplaudir l’arribada dels espanyols afirmant que «inglé quiere negro sin comprá, no trae facienda y quita negro a otro blanco pa tené esclavo».[67] També Pedro Blanco va veure amb bons ulls l’intent de colonització espanyola. No pensava a practicar el tràfic d’esclaus com a tal, sinó a comprar captius i enviar-los a Amèrica com a «contractats», treballadors obligats a servir durant alguns anys en règim de treballs forçats a canvi d’un sou misèrrim.[68]


    Un diputat antiabolicionista, La Toja, es va sumar a la proposta de Blanco.[69] Amb el temps també se li van afegir algunes personalitats cubanes, que veien en el projecte la solució per «extirpar el tràfic d’esclaus».[70] I també va fer-ho, entusiasmat, el sacerdot Jerónimo Usera, «missioner de l’Amor de Déu» i enemic ferotge de l’abolicionisme.[71] Però, malgrat tot, el projecte colonitzador no va prosperar. Lerena només va passar uns dies a la zona.[72] S’havia previst que tornés aviat a les illes, però no va fer-ho per problemes polítics. La Sociedad Mercantil Española, que havia d’explotar el territori, es va dissoldre als pocs mesos de formar-se.[73]


    Quan es va notificar l’organització de l’expedició Lerena, destinada a colonitzar Fernando Poo, el diari El Popular va pronunciar-s’hi en contra. Advertia que «el resultado de la empresa sería gastar más millones que los perdidos en la expedición de 1778».[74] L’escepticisme estava justificat: la colonització real de la Guinea es va retardar fins al 1858, i la Gran Bretanya va rebutjar de pla qualsevol proposta de dur «voluntaris» africans a un territori on l’esclavatge encara era legal.[75] El 1858, quan la nova colònia africana es va convertir en una realitat, a Cuba molts ja no pensaven a importar contractats de la Guinea, sinó en tot el contrari: a «retornar» negres i mulats lliures de Cuba a l’Àfrica.[76]

  


  GABON: LA MARGINALITAT DELS NEGRERS ESPANYOLS


  A finals del segle XVIII per l’estuari del Gabon (l’àrea de l’actual Libreville) hi passaven bucs negrers francesos, anglesos i holandesos a la recerca d’esclaus.[77] Però els esclavistes que hi tenien més presència eren els portuguesos de São Tomé i Príncipe, ja que amb petits vaixells podien desplaçar-s’hi des del seu arxipèlag a buscar esclaus, tant per a les seves plantacions com per a l’exportació. A principis del XIX fins i tot van establir una factoria negrera a la zona, però sembla que va tenir poca durada.[78]


  Cap al 1815 l’estuari del Gabon ja era una zona molt freqüentada pels vaixells negrers espanyols.[79] Els habitants de la zona, els mpongüé (uns catorze mil a l’època),[80] es van enriquir molt amb el tràfic. El comerç negrer va ajudar a reforçar l’esclavatge dins la societat de l’estuari: els grans caps podien tenir més de cent esclaus.[81] Un dels reis mpongüé de l’estuari, Williams, fins i tot va fer un viatge al Brasil amb el suport d’una xarxa negrera.[82] Per això, els caps rebien càlidament els traficants i els oferien les seves dones com a part del tracte comercial.[83] Aquest és un dels motius de l’alt nombre de mestissos que es registra fins avui en aquesta societat.


  Però a causa de la baixa densitat de població i de l’escassa extensió de les xarxes comercials, el tràfic d’esclaus al Gabon mai no va ser tan rellevant com el de Whydah o el de Gallinas. Un dels problemes de la zona era la lentitud en la càrrega: els vaixells negrers passaven dies ancorats a l’estuari, mentre els mpongüé negociaven amb els pobles veïns per tal d’aconseguir esclaus.[84] Però això fins a les primeres dècades del segle XIX no era excessivament greu.[85] El 1835 la marina anglesa va trobar al Gabon dues goletes espanyoles esperant set-cents esclaus que eren als barracons de terra ferma. No van poder fer-los res, perquè encara no havien embarcat els captius.[86] Menys sort va tenir, en aquell moment, el Bienvenida o Merceditas, condemnat després de ser capturat prop d’Annobón amb més de 430 esclaus a bord procedents del Gabon.[87] Alguns dels vaixells espanyols que passaven per la zona, per no ser capturats, anaven amb bandera nord-americana, com el Perry Spencer. D’altres portaven bandera portuguesa, com el Tejo, que volia carregar esclaus per a les plantacions de Puerto Rico.[88]


  Cap al 1840 es van instal·lar a l’estuari del Gabon dos traficants francesos, Misson i Chevalier, que van obrir sengles factories esclavistes.[89] Eren els anys daurats del comerç negrer gabonès.[90] Al cap de poc temps també s’hi van establir alguns negrers brasilers.[91] De fet, hi ha proves de l’exportació de molts esclaus de la regió cap al Brasil. Els anglesos sospitaven que les autoritats colonials franceses del Gabon toleraven la presència d’esclavistes brasilers.[92] Paral·lelament, els portuguesos de São Tomé i Príncipe van importar esclaus de Gabon i el cap López fins molt tard.[93]


  El 1840 un espanyol anomenat Francisco Carlos va obrir una factoria a l’estuari. En una ocasió va comprar una gran canoa al rei mpongüé Glass, i la va revendre més tard als traficants de São Tomé i Príncipe perquè l’usessin en el tràfic negrer.[94] El 1842 Francisco Carlos encara era a la zona: tenia barracons en una concorreguda zona de l’estuari, molt a prop de les aigües patrullades pels anglesos. En aquell moment tenia mig miler de captius. Els dipòsits d’esclaus eren al darrere d’un poblat mpongüé, per tal de facilitar el trasllat dels presoners al bosc en cas d’intervenció armada anglesa. Els barracons estaven construïts en bambú i els captius hi estaven tancats durant la nit. Durant el dia podien sortir al pati, encerclat per una alta tanca de bambú. Però per poder distingir-los dels gabonesos, i perquè no s’escapessin, anaven tots nus. Els homes estaven lligats de dos en dos pels turmells i les dones i els nens estaven subjectats pel coll amb una cadena que els lligava en grups de vint o trenta. Havien de dormir tots a la mateixa plataforma, alhora. El juliol de 1842 Francisco Carlos confessava haver organitzat ja quatre embarcaments d’esclaus. Havia estat capturat pels anglesos en dues ocasions, però estava disposat a provar sort de nou. Deia que havia fet una fortuna de seixanta mil dòlars i que volia organitzar una darrera expedició. Malgrat tot, es trobava en un pèssim estat de salut, i patia una malaltia tropical a les cames, l’anomenat cro-cro.[95]


  El 1845 la tasca dels negrers a la zona es va complicar. Les autoritats franceses van comminar els traficants d’esclaus a anar-se’n. L’exèrcit francès va obligar-los a desplaçar-se al cap López o a São Tomé i Príncipe. A més a més, el comandant del Gabon va ordenar als seus homes que detinguessin les canoes que solquessin l’estuari amb esclaus per vendre, i que conduïssin els seus tripulants a Gorée, al Senegal, per ser jutjats.[96] Però, per evitar conflictes amb les autoritats locals, els francesos no van interferir en la pràctica de l’esclavatge domèstic.


  Les mesures preses pels francesos van ser poc efectives. En primer lloc, molts mpongüé continuaven involucrats en les xarxes negreres; entre ells el mateix rei, Denis Rapotchombo, el gran aliat del colonialisme francès a la regió, que tenia tres barracons esclavistes en funcionament. Per altra banda, França no havia signat cap acord antiesclavista amb Espanya, amb Portugal ni amb el Brasil, i per tant els seus creuers no podien intervenir contra els negrers d’aquestes nacions, que eren els que visitaven el Gabon amb més assiduïtat.[97]


  Així doncs, el tràfic d’esclaus no es va eradicar de l’estuari del Gabon. El 1851 un espanyol, Andrea Fontán, va ser capturat pels francesos quan volia endur-se, en una barca, deu esclaus cap al cap López. Fontán no era un gran negrer; ell assegurava que havia arribat a aquella costa com a mariner, quan el capità del seu vaixell l’havia abandonat. Segons ell tan sols buscava la forma de reunir recursos per escapar-se de la regió. En el moment de la seva detenció anava acompanyat de tres comerciants mpongüé, un d’ells un tal Songé (també citat com Sonjé o Sungué), que parlava espanyol.[98] Sembla que hi havia molts mpongüé que parlaven castellà, ja que l’havien après pel contacte amb els negrers,[99] però també n’hi havia d’altres que parlaven francès, anglès o portuguès.[100] Fontán i Songé van ser jutjats al Senegal, però van ser absolts. A Fontán, malgrat tot, se li va prohibir de tornar al Gabon (la qual cosa potser no suposava cap condemna per a ell). Als esclaus capturats se’ls va oferir l’alternativa de tornar als seus poblats o de quedar-se a Libreville. Tots van preferir marxar; només una nena va ser ingressada a l’internat de les monges de la capital de la colònia. Al rei Glass, còmplice de tota l’operació, les autoritats franceses li van deixar d’entregar els regals que rebia anualment.[101] Songé va continuar dedicant-se a la compra i venda d’esclaus.[102]


  Amb l’expulsió de Fontán es va acabar la presència de traficants espanyols a l’estuari del Gabon. Però no es va posar fi al comerç d’esclaus a la zona. De fet, els principals impulsors del tràfic entre 1857 i 1862 van ser els francesos. La seva colònia caribenya de Martinica necessitava treballadors per a les seves plantacions, i van decidir aconseguir-los mitjançant el sistema de «contractats». Les empreses franceses compraven esclaus al Gabon i els embarcaven cap al Carib com a «treballadors lliures», i en arribar eren obligats a treballar cert nombre d’anys per una empresa determinada per un salari miserable. Milers d’habitants de la regió van acabar a l’altra banda de l’Atlàntic.[103]


  EL CAP LÓPEZ: EL COR NEGRER DEL COR DE L’ÀFRICA


  Tot i que el tràfic d’esclaus es va practicar al Camerun, a Corisco i a l’estuari del Gabon, el gran nucli negrer de l’Àfrica central al segle XIX sens cap mena de dubte va ser el cap López, o cap Lopo Gonzalbo (la zona on avui en dia se situa Port-Gentil, al sud de l’actual Gabon).[104] Prop del cap López hi desemboca el riu Ogué, la gran via de penetració fluvial cap a l’interior d’aquesta àrea, i per això mateix la principal via de sortida d’esclaus de la regió. A mitjans del segle XVIII al cap encara no hi havia establiments comercials fixos, i la gent de la zona instal·lava petites barraques improvisades per comerciar quan arribaven les naus europees.[105] L’indret no era considerat, encara, un gran centre negrer,[106] però als anys 1770 ja s’hi havia creat una factoria: la duia Brice, un anglès de Bristol, fill d’un negrer instal·lat a Whydah, que treballava per compte del seu pare. Quan el 1778 els membres de l’expedició Argelejo van passar per la zona, es van adonar que per dedicar-se al comerç negrer aquell lloc era més idoni que Fernando Poo o Annobón.[107]


  A principis del segle XIX es va constituir a punta Fetiche, a poca distància del cap López, un important nucli negrer anomenat Oseng Atanga (Trobada dels Blancs), tot i que els europeus acostumaven a dir-li Sanga Tanga.[108] En aquella època, els orungu, que vivien a l’interior de la regió, van desplaçar-se cap a la costa i van imposar-se als costaners mpongüé, que van haver de fugir cap al nord.[109] D’aquesta forma, els orungu van aconseguir el control d’un punt clau de tràfic d’esclaus. Però en aquells moments no hi havia factors a la zona: el capità negrer Llopis i Llopis, que passava sovint per la regió i que va deixar escrites algunes indicacions per a altres traficants que la visitessin, s’entenia directament amb el rei orungu Passol.[110]


  A partir del 1815, tot i no haver-hi factors, arribaven al cap López molts vaixells negrers que buscaven esclaus per a São Tomé i Príncipe, per al Brasil i per a Cuba, bàsicament. Cap López va quedar situat al nord del límit del comerç negrer legal, segons els convenis firmats per Anglaterra amb Portugal i Espanya el 1810 i el 1817. Per tant, oficialment el tràfic d’esclaus hi era il·legal. Però com que era molt a prop del límit, hi arribaven molts vaixells que declaraven que anaven a buscar esclaus a la zona legal. Si eren capturats quan ja tenien els esclaus a bord, afirmaven haver-los comprat a Cabinda o a Molembo, on el comerç negrer encara hi era permès.[111] Els petits vaixells negrers de Príncipe viatjaven contínuament entre el cap López i l’arxipèlag: algunes vegades portaven els esclaus camuflats entre els tripulants gràcies a papers falsificats oferts per les mateixes autoritats portugueses.[112] Als anys 1820 l’expansió de les plantacions de cacau a la colònia portuguesa va repercutir en un augment de la demanda d’esclaus i va estimular el tràfic.[113]


  El comerç negrer a la costa orungu era un negoci rodó: a unes desenes de milles de la costa, un esclau valia una setena part del que pagaven els intermediaris blancs de Sanga Tanga. Els orungu també demanaven molts captius, perquè els encarregaven tots els seus treballs agrícoles.[114] Els caps orungu eren aferrissats defensors del comerç d’esclaus, i així ho van exposar als oficials britànics que visitaven el país.[115] El rei del cap López va aconseguir un gran poder gràcies al tràfic. El seu territori es va estendre fins a quaranta milles a l’interior.[116] Passol, que governava cap al 1843, tenia més de tres-cents esclaus.[117] Diuen que quan va morir va ser enterrat amb un centenar d’ells i amb bona part de les seves riqueses.[118] Es té constància que el seu fill Yoongo Goola va viatjar en alguna ocasió a Príncipe, on Passol hi tenia alguns associats.[119]


  Diuen que Passol era un home d’un tracte exquisit. El comandant Matson de la marina britànica, que va ser el seu presoner durant un parell de dies, va afirmar que el monarca l’havia tractat «millor que Washington o Bonaparte ho haurien fet en les mateixes circumstàncies».[120] Això no vol dir que els orungu tractessin tothom amb delicadesa: es diu que cada home orungu duia sempre a sobre un fuet de pell d’hipopòtam o de manatí, amb el qual colpejava sovint esclaus i esposes.[121] Però hi havia esclaus que arribaven a gaudir de la consideració dels seus amos. No podien ser venuts, i a vegades ells mateixos adquirien esclaus.[122]


  El successor de Passol, el seu germà Pascal, que va arribar al poder cap al 1855, havia passat dos anys a Lisboa, coneixia també el Brasil i parlava amb correcció el francès. Du Chaillu, que el va conèixer quan ja era vell, posava en relleu la seva cobdícia: «No només és un gran captaire, sinó també un gran avar». De tant en tant amenaçava els factors i els extorquia exigint-los més beneficis, amb l’amenaça d’expulsar-los del seu territori. Era encara més ric que el seu germà. De fet, era l’home més ric de la costa centreafricana: tenia tres-centes dones, centenars d’esclaus i un gran magatzem ple de mercaderies.[123]


  Molts vaixells espanyols visitaven la zona, tot i que alguns navegaven amb bandera portuguesa o nord-americana. La majoria duien esclaus cap a Cuba.[124] D’aquest contacte dels orungu amb els espanyols en van quedar nombrosos préstecs lingüístics a la seva llengua, entre ells «kutyalo», ganivet, i «pagne», tela, dos productes bàsics en tots els intercanvis negrers.[125]


  
    UN NEN BLANC ENTRE ELS ORUNGU


    A principis dels anys 1830 Peter Leonard, un oficial de la marina britànica destinat a Fernando Poo, va fer una parada al cap López. Va quedar astorat en trobar-se un adolescent blanc que vivia com un negre. Vestia com els orungu, caçava com els orungu i parlava la llengua dels orungu amb fluïdesa. Va explicar a Leonard que havia estat grumet d’un vaixell negrer, i que en el seu darrer viatge l’havien maltractat molt. Havia desertat del vaixell al cap López i els orungu l’havien acollit. Se sentia molt feliç entre ells. Els militars britànics li van oferir transport cap a Anglaterra, però ell va rebutjar la proposta: volia quedar-se amb els orungu.[126] Però no és clar que aquesta història tingués un final feliç: entre els molts testimonis posteriors que ens citen el cap López, no n’hi ha cap més que faci referència a aquest orungu blanc.

  


  A LA CELEBRITAT PER LA FORCA: EL PANDA AL CAP LÓPEZ


  Robar esclaus surt més barat que comprar-los. De fet, al llarg del segle XIX hi ha documentats diversos casos de pràctica del comerç d’esclaus en combinació amb la pirateria.[127] Els vaixells negrers solien anar armats, per defensar-se en cas de problemes amb les poblacions locals, i alguns aprofitaven aquestes armes per assaltar altres vaixells esclavistes, en cas de trobar-los amb poques defenses Els negrers assaltats no denunciaven els atacs, i d’aquesta forma els pirates podien actuar amb completa impunitat.[128] Els anglesos ja denunciaven, el 1825, que la zona de Príncipe era visitada amb freqüència per negrers espanyols que ocasionalment es dedicaven a la pirateria, i que assaltaven sobretot vaixells esclavistes brasilers.[129] El govern del Brasil va fer diverses protestes diplomàtiques, i l’armada del país sud-americà va arribar a intervenir a l’Àfrica central, amb poc èxit.[130] De fet, segons les mateixes autoritats espanyoles, alguns vaixells negrers cubans eren sospitosos de dedicar-se a la pirateria.[131]


  El setembre de 1832 el clíper Panda, amb bandera colombiana i armat amb cinc canons, va sortir de Cuba cap a la costa africana. Anava carregat amb pólvora, mosquets i altres mercaderies per intercanviar per esclaus. El viatge s’havia preparat amb detall: els traficants fins i tot podien escollir entre quatre llocs alternatius per desembarcar clandestinament el carregament humà. Els propietaris fins i tot van indicar als oficials que si arribaven al port de Matanzas i no hi trobaven vigilància podien entrar-hi, i alguna autoritat els ajudaria a descarregar dissimuladament els esclaus. El capità del Panda era Pere Gibert, un home de trenta-vuit anys, catòlic i casat, natural d’Altafulla, tot i que amb residència a l’Havana. Gibert tenia la plena confiança dels propietaris del vaixell: a les instruccions escrites que duia se li permetia triar el lloc de la costa que preferís per fer la compra, tot i que se li recomanava que consultés Bernardo de Soto, el seu pilot (i, probablement, accionista del vaixell).[132]


  Gibert ja tenia certa experiència en el comerç negrer: havia estat capturat uns mesos abans a bord del Planeta, prop de la costa de Cuba, amb 239 esclaus del Camerun a bord.[133] Ell, que feia de sobrecàrrec, i Salvador Feliu, el capità, van assegurar als seus captors que s’havien vist obligats a prendre la càrrega d’esclaus perquè no havien trobat l’oli de palma i l’ivori que pensaven comprar.[134] Però hi havia serioses sospites que Gibert no només s’havia dedicat al comerç negrer, una activitat que en aquell temps molta gent acceptava, sinó que també s’havia implicat en la pirateria, una pràctica que a Amèrica i a Europa, a l’època, es considerava molt més nociva i que es jutjava amb molta més severitat.[135]


  El 19 de setembre un vaixell de Salem, el Mexican, navegava prop de Cuba en el seu trajecte cap a Rio de Janeiro quan va coincidir amb el Panda, que acabava de deixar port. El Panda va disparar un tret de canó contra el Mexican per aturar-lo, i immediatament un grup de mariners del clíper van pujar al vaixell nord-americà per saquejar-lo. Van torturar alguns tripulants del Mexican per trobar els diners que hi havia a bord, i finalment van endur-se vint mil dòlars, així com nombrosos objectes personals de la tripulació assaltada. Gibert va ordenar matar tots els mariners del Panda, però sembla que els pirates no estaven ben decidits a fer-ho: van inutilitzar el vaixell, van acumular diversos materials inflamables a la cuina, van calar-hi foc i van fugir. Però els homes del Mexican van aconseguir apagar l’incendi. Quan Gibert es va assabentar que els seus homes no havien acomplert les seves ordres, va ordenar perseguir el vaixell nord-americà, però gràcies a una tempesta aquest es va poder escapar, i va arribar a Salem el 12 d’octubre. Immediatament es van denunciar els fets i es va organitzar la persecució dels pirates.[136]


  El Panda va fugir cap a Grand Bassam (a l’actual Costa d’Ivori), però en albirar una fragata anglesa va canviar de rumb i es va dirigir a la localitat de Nazareth, al cap López. Allà, Gibert va organitzar una factoria per vendre les mercaderies de què disposava i per comprar esclaus. En aquell temps entre els orungu d’aquella àrea hi regnava Passol (anomenat pels autòctons Gula), que va oferir protecció als negrers a canvi de diners i d’alguns regals. Gibert havia previst comprar quatre-cents cinquanta esclaus als orungu, però a Nazareth no hi havia prou provisions per mantenir tants esclaus a terra i per alimentar-los després, durant el viatge transatlàntic, i el Panda es va veure obligat a dirigir-se a Príncipe per comprar aliments. Sembla que Gibert i De Soto, mentre van ser allà, van mantenir relacions molt cordials amb les autoritats locals, amb qui passaven bones estones. No van ser els únics a fer-se notar: alguns mariners van fer molta ostentació dels diners que posseïen, i van despertar les sospites d’alguns oficials de les naus ancorades en aquell port. Quan el capità anglès Trotter va passar per l’illa amb el Curlew, alguns dies després de la marxa del Panda, va ser informat de les sospites, i se li va indicar que el vaixell probablement s’encaminava a Nazareth.[137] Trotter de seguida es va pensar que el Panda podia ser el vaixell pirata que havia assaltat el Mexican.


  Trotter es va dirigir directament cap al cap López, on el 3 de juny de 1833 va localitzar el vaixell sospitós. La tripulació va detectar a temps el creuer britànic, i va fugir immediatament a terra ferma. Els mariners anglesos van requisar el vaixell, capturant-lo per pirateria, i Trotter va decidir baixar al territori orungu. Allà va trobar-se amb Pere Gibert, que el va acollir amablement; la tripulació, mentrestant, es va amagar al bosc. El capità anglès va demanar al rei l’entrega dels pirates, però aquest s’hi va negar.


  Trotter va tornar a bord i va organitzar un desembarcament. Els anglesos van atacar el poblat, però van topar amb una resistència fèrria. Els mariners només van poder capturar cinc tripulants del Panda, però ben aviat es va demostrar que no eren pirates: havien estat reclutats poques setmanes abans a Príncipe, després de l’atac al Mexican, i per això havien permès que els anglesos els agafessin. L’operació militar es va saldar amb la captura del mateix Trotter pels orungu. El capità va passar quatre dies en mans del rei Passol, sense patir cap vexació. Posteriorment va reconèixer que Pere Gibert havia intercedit perquè fos ben tractat.[138]


  Després de ser alliberat, Trotter va voler aprofitar els canons del Panda per atacar el poble de Nazareth, però quan els anglesos van disparar el primer tret la pólvora del vaixell pirata va incendiar-se i la santabàrbara sencera va explotar, cosa que va provocar l’enfonsament de la nau. Quatre mariners britànics van morir, un d’ells literalment volatilitzat. Trotter va resultar ferit. Els militars anglesos van perdre moltes armes en aquell incident i no van tenir més remei que anar a cercar auxili a Fernando Poo, on a l’època hi havia una base naval britànica.[139]


  Després de l’atac del Curlew, molts mariners del Panda van decidir fugir de la regió, aprofitant que ja s’havien repartit part del botí. Dels cinquanta homes que hi havia a la tripulació, a Nazareth només en van quedar quatre, entre ells el mateix Gibert. El segon oficial, que era al Gabon en el moment de l’atac, no va tornar al cap López i va aconseguir fer-se escàpol. De Soto i alguns tripulants van fugir a Príncipe, on van ser identificats i entregats als britànics. Un grup de mariners, dirigit pel contramestre, va decidir embarcar-se a la goleta Esperanza, que passava per allà, i desembarcar a Bímbia (al Camerun, prop de l’actual Limbe). A Bímbia volien prendre un vaixell que els conduís a Calabar, per on passaven molts negrers i on pensaven que els seria fàcil trobar una embarcació per retornar a Cuba sense perill de ser detinguts, però no van coincidir amb cap nau que anés a Calabar i van decidir prendre un vaixell britànic que es dirigia a Fernando Poo. Els pirates van simular ser nàufrags, i per por de ser detinguts van llançar les monedes d’or que duien a l’aigua, amb tan mala fortuna que van ser trobades immediatament. Això va despertar les sospites dels tripulants del vaixell anglès. Els suposats nàufrags van ser arrestats i conduïts a Fernando Poo, on van ser reconeguts per alguns tripulants de vaixells portuguesos que els havien vist a Príncipe. Un dels mariners, que s’havia quedat a Bímbia, va ser detingut posteriorment. El contramestre va morir a Fernando Poo, d’una malaltia tropical, i la resta dels acusats van ser conduïts als Estats Units per ser jutjats.[140]


  Trotter estava decidit a arrestar Gibert, però va preferir no tornar a atacar el cap López obertament, per por de la força militar dels orungu. Així va decidir embarcar una dotació militar en un mercant, el Princess Elisabeth, que va col·locar sota el comandament del capità Matson, de la Royal Navy. Matson es va apropar al cap López amb bandera portuguesa, va desembarcar-hi i es va presentar com un capità negrer que volia comprar esclaus i que necessitava un pràctic per apropar la nau a la costa. El rei Passol va oferir-li com a pràctic el seu fill, el príncep Narskim. Un cop Narskim va ser a bord del Princess Elisabeth, Matson va amenaçar el rei dient-li que no li retornaria el seu fill si no li lliurava Gibert i els seus homes. Per aconseguir el retorn de l’ostatge, el rei va veure’s obligat a entregar Gibert i tres pirates més.[141] Els homes de Matson també volien recuperar els dòlars del Mexican, però per més que van buscar-los per la zona només en van trobar 683. Els diners decomissats pels anglesos al cap López, a Bímbia i a Príncipe no arribaven, ni de lluny, als vint mil dòlars que duia el Mexican. Hi ha qui afirma que el tresor es va enterrar al cap López, però el cert és que l’or robat mai no ha estat localitzat.[142]


  Els pirates capturats a Nazareth, a Bímbia i a Príncipe van ser agrupats en un sol vaixell i, després d’un llarg viatge per Bonny, Fernando Poo, Príncipe, Ascensión i Porthmouth, van ser conduïts a Salem, el port d’origen del Mexican. Quan van arribar, el 26 d’agost de 1834, hi havia molta expectació. Els escassos judicis per tràfic de negres no interessaven a ningú; en canvi, un tribunal contra pirates despertava passions. La premsa havia considerat el cas «un dels més audaços i cruels actes de pirateria mai comesos». Els diaris informaven puntualment sobre aquest afer, la història del Panda es va incloure a molts tractats sobre la pirateria, i les actes del judici, que va començar l’11 de novembre, van ser publicades i reeditades.[143]


  Gibert va denunciar Trotter per la pèrdua del Panda i li va reclamar 42.719 dòlars d’indemnització, però aquest judici mai no es va arribar a celebrar.[144] En canvi, el procés contra els pirates sí que va seguir el seu curs. Al tribunal s’hi preveia un testimoni excepcional, el del mariner penedit Manuel Delgado, que havia confessat davant dels britànics a canvi d’una reducció de condemna. Però quan va arribar als Estats Units es va retractar: es va acabar suïcidant a la presó, abans del judici. El seu lloc el va ocupar Joseph Pérez, que va aportar moltes proves contra els seus companys. Però les seves declaracions van ser molt controvertides: alguns mariners van acusar Trotter d’incitar-los a mentir a canvi del seu alliberament.


  Davant el tribunal, els acusats van acceptar que eren esclavistes, però no pirates (i els espanyols no podien ser jutjats per un delicte de comerç negrer, ni pels nord-americans ni pels britànics). Asseguraven que la descripció que s’havia fet del vaixell que havia atacat el Mexican no coincidia amb l’aparença del Panda. Al judici no hi van faltar els interrogants sense resposta: Quentin, de la marina britànica, va mentir sobre el canoneig a Nazareth i la presa d’ostatges; ningú no va aconseguir aclarir què havia passat amb el tresor; no es va demostrar que alguns dels acusats estiguessin implicats en els fets… Ni tan sols va quedar clar qui era el propietari del vaixell: encara que Gibert en va assumir la propietat, alguns consideraven que la nau en realitat era de De Soto.


  El jutge, en contra del parer del fiscal, va decidir declarar innocents tots aquells mariners dels quals no hi hagués evidència que haguessin pujat al Mexican. També va absoldre Nicolau Costa, perquè en el moment dels fets només tenia quinze anys i es va limitar a complir ordres. El cuiner negre Antonio Ferrer, tot i que havia participat activament a l’atac, va ser declarat innocent perquè el seu advocat va al·legar que en realitat era un esclau. Ferrer es va negar a acceptar aquesta línia de defensa, reafirmant-se en la seva condició d’home lliure malgrat les conseqüències jurídiques que això pogués tenir. Finalment, els condemnats a mort van ser set: Pere Gibert, Bernardo de Soto, Manuel Boyga, Manuel Castillo, Ángel García, Juan Montenegro i Francisco Ruiz.[145]


  Els condemnats van recórrer contra la sentència, i es va produir una nova vista, però les al·legacions van ser refutades i es van confirmar les penes a mort. La muller de De Soto, que pertanyia a una rica família gallega, va moure influències per lliurar el seu marit de la forca. L’ambaixada espanyola li va donar suport. La dona fins i tot va entrevistar-se amb el president nord-americà, Andrew Jackson, aprofitant el ressò que havia tingut el 1831 el cas Minerva. Aquest vaixell, pilotat per Bernardo de Soto, havia salvat setanta-dos nàufrags que estaven a punt de morir a la costa dels Estats Units. A De Soto el seu heroisme passat li va valer, primer la commutació de la pena, i més tard l’alliberament. Poc després de l’execució de Gibert, Boyga, Castillo, García i Montenegro, el probable propietari del Panda ja estava capitanejant vaixells mercants. L’advocat del fuster Francisco Ruiz va al·legar problemes mentals del seu defensat, i la seva execució es va posposar a l’espera dels resultats d’algunes proves mèdiques. Però finalment va ser declarat sa, i se’l va executar a Boston, algun temps després de la resta de condemnats.[146]


  
    PERDÓ POST MORTEM


    A Pere Gibert i als seus homes l’opinió pública nord-americana els va tractar amb gran severitat. A Gibert la premsa el va acusar unes quantes vegades d’ordenar la mort dels tripulants amb l’expressió «Los gatos muertos no maúllan». Tot i això, al judici mai no es va demostrar que Gibert hagués dit això.[147] Però l’execució va reconciliar els pirates amb el seu públic. Els acusats es van proclamar innocents fins al final. El dia abans de la seva execució, les autoritats penals els van enviar un sacerdot espanyol, però ells van rebutjar la possibilitat de confessar-se. Es van posar d’acord per suïcidar-se junts tallant-se el coll amb una tira de llauna, però van ser descoberts, i només Manuel Boyga va aconseguir fer-se un tall de grans dimensions. Va ser executat assegut en una cadira i en estat de xoc. Els altres quatre condemnats van encarar la forca amb gran valor i serenitat. De fet, van entregar una proclama al seu botxí on encara asseguraven la seva innocència.


    Segons la premsa, les darreres paraules de Montenegro i García van ser: «Morim innocents, però perdonem els que ens han ofès». Gibert va anar més lluny, i va proclamar: «Moro sent innocent, però moro com un noble espanyol. Adéu, germans, moro amb l’esperança de trobar-vos al cel». Els quatre condemnats conscients van mantenir una gran dignitat en els seus darrers moments. Sembla que el botxí no va estar a l’alçada dels condemnats: a Gibert no li va col·locar bé la soga i va trigar molta estona a morir.


    La premsa americana es va desfer en elogis cap als pirates.[148] Estava encantada amb ells.

  


  L’EMPORI ROVIROSA AL CAP LÓPEZ


  La primera factoria negrera documentada al cap López al segle XIX va ser la del negrer nord-americà T. Stocker, que el 1838 estava establert a la regió.[149] Poc després s’hi va instal·lar José Mariano, un portuguès resident a São Tomé que havia passat temporades a Bahia.[150]


  Cap al 1844 tenim la primera notícia de la presència dels germans Rovirosa Urgellès a la zona. Procedien de Vilanova, on s’havien criat, però el seu pare, Francesc Rovirosa Olivella, s’havia instal·lat a Cuba com a comerciant a principis del segle XIX, i també tenia negocis a Campeche (Mèxic). Participava en nombrosos afers marítims, tot i que no està clar si va veure’s involucrat en el negoci negrer.[151] Quan es va fer vell, va retirar-se a Barcelona, a la casa familiar del carrer de les Panses, prop del fossar de les Moreres, on també va viure posteriorment el seu fill gran, el negrer Francesc Rovirosa Urgellès.[152] L’avi matern també era de Vilanova, i després de passar per Puerto Rico s’havia instal·lat a Cuba.[153] Per banda materna els germans Rovirosa Urgellès estaven emparentats amb un dels traficants d’esclaus més importants de Cuba: Antoni Samà i Urgellès.


  Francesc Rovirosa, el germà gran, ja estava implicat en el comerç negrer el 1831, quan va desembarcar a Cuba 277 esclaus de l’Indagadora. El 1833 en descarregaria 277 més del Tres Manuelas, i l’any següent, 444 del Jacinto. En aquestes tres expedicions hi moririen 106 esclaus: mai no trepitjarien Amèrica.[154] El 1834 el cònsol anglès va denunciar Rovirosa davant les autoritats espanyoles, després que el Jacinto, capitanejat per ell, arribés en llast a l’Havana. El negrer havia descarregat els esclaus d’estranquis abans d’arribar a port. El capità general, Miguel Tacón, còmplice dels esclavistes, es va veure obligat a encarregar als seus subordinats un simulacre d’interrogatori a Rovirosa, del qual en va sortir sense càrrecs.[155] És possible que en aquell temps el capità treballés com a empleat de la companyia de Pedro Martínez, ja que tant el Jacinto com l’Indagadora van ser usats posteriorment com a transports d’esclaus per Martínez i pel seu soci Pedro Felipe del Campo.[156] El 1839, en una carta a un parent seu, Rovirosa es queixava que el negoci negrer anava a la baixa.[157] Ell, malgrat tots els problemes, hi continuaria ficat durant més de vint anys.


  El 1839 Francesc Rovirosa, amb alguns socis, va comprar el bergantí negrer Selope. Ho va fer com una bona acció. Segons ell, el seu germà Ramon «me estaba sacando los ojos porque lo habilitase» i va decidir nomenar-lo capità del nou vaixell. De fet, Ramon, que havia nascut a Campeche el 1813 i s’havia criat a Vilanova, va arribar a Cuba el 1825 per incorporar-se al negoci familiar.[158] El 1839 ja estava plenament integrat en els afers de tràfic d’esclaus, i substituïa Francesc a l’Havana quan aquest havia d’absentar-se.


  A més de ser propietari del Selope, Francesc Rovirosa participava econòmicament en altres expedicions negreres, i solia recuperar la inversió amb esclaus.[159] Els anglesos no el van identificar com a propietari de vaixells negrers fins al 1841, quan el Segunda Rosario va ser capturat a Pongo.[160] El 1843 Francesc Rovirosa es va instal·lar al Brasil; un any més tard residia a Campos, al nord de Rio de Janeiro,[161] però en aquells moments els anglesos encara no el tenien classificat entre els grans negrers residents al Brasil.[162]


  El 1844 la patrulla naval britànica va interceptar un negrer, l’Isabel, a poca distància de Sanga Tanga. Gairebé tots els tripulants havien fugit, però un d’ells va afirmar que el seu propietari era un espanyol resident al Brasil, amb tota probabilitat Rovirosa. En l’expedició també hi tenia participació Manoel Pinto da Fonseca, àlies Manetta, un dels socis habituals de Rovirosa.[163]


  En aquells anys Josep Rovirosa, germà de Francesc, es va instal·lar al Brasil per col·laborar en el negoci familiar.[164] El 1845 Francesc Rovirosa ja estava establert a Rio i se’l coneixia com un dels comerciants de la ciutat amb factories obertes a la costa africana: se sabia que tenia barracons al cap López i un fort a la desembocadura del riu Congo.[165] Les autoritats colonials franceses en aquell moment també alertaven sobre la presència de factors negrers espanyols a la regió del sud del Gabon.[166] Tot i això, alguns autors donen per brasilera la factoria de Rovirosa,[167] probablement perquè tenia molts vincles amb el Brasil, i perquè el mateix Francesc Rovirosa es presentava sovint com a brasiler i es feia dir Revirosa, Reveiroza, Rubiroza, Ravinoso o Ribeiroza.[168] En algun cas el català fins i tot va usar el nom António Baptista da Souza, o les inicials A.B.S.[169]


  La factoria del cap López ja estava en funcionament el 1844 i és molt probable que l’Isabel tingués previst recollir-hi captius. Se sap que en aquell temps al capdavant de l’establiment hi havia Ramon Rovirosa;[170] de fet, fins fa alguns anys a Libreville s’hi conservava un matxet d’argent massís gravat amb la inscripció «Ramon Rovirosa, Cape Lopez, 1844-45-46».[171] El 1848 el comandant Chamberlain, de la marina britànica, va desembarcar a Sanga Tanga. Va trobar tres factories, totes tres buides, però, si bé una estava en ruïnes, les altres havien estat desocupades poc abans de la seva visita. Sens dubte, una d’aquestes factories era la de Rovirosa.[172]


  Francesc Rovirosa no només controlava les factories negreres del cap López, del Congo i de Loango; també era propietari d’algunes naus negreres.[173] Havia invertit en la compra de vaixells esclavistes als Estats Units, amb la col·laboració del capità Joshua Clapp (els vaixells amb bandera nord-americana eren molts sol·licitats pels traficants d’esclaus, perquè els anglesos no podien regirar-los).[174]


  El modus operandi de Francesc Rovirosa és ben conegut, ja que el 1856 el cònsol britànic a Rio, Scarlet, va entrevistar un antic treballador de Rovirosa, António Luiz Moreira, i va publicar en un diari brasiler les seves declaracions, que més tard van ser confirmades per les d’un altre testimoni, João Salustiano de Gowrea, un comerciant que coneixia bé el traficant català.[175] Rovirosa vivia al centre de Rio, a la rua Direita, i havia creat una empresa com a tapadora dels seus negocis: Joaquim Fonseca Guimarães & Co. Però en realitat Guimãraes no era sinó un subordinat seu: havia estat el seu caixer. A Cuba, el portuguès Rodrigo José d’Abreu i el brasiler António Augusto Botelho preparaven les vendes, i Rafael de la Toca era el responsable dels desembarcaments (Botelho era copropietari d’alguns dels vaixells comprats per Rovirosa).[176] A l’Àfrica, a més de Ramon Rovirosa i don Guilherme, col·laboraven habitualment amb la xarxa Augusto Garrido, resident a Ambriz, i Francisco António Flores, que vivia a Luanda.[177] Garrido va tenir alguns problemes el 1845, quan va ser denunciat al governador d’Angola per Arsénio Pompílio Pompeu de Carpo, un negrer que treballava per a una xarxa brasilera rival, la de José Bernardino de Sá,[178] però més tard va continuar traficant. A finals dels anys 1840 Ramon Rovirosa va abandonar el continent africà i es va instal·lar a Cuba, on en combinació amb Botelho rebia els esclaus.[179] Però el germà petit de tant en tant també capitanejava vaixells negrers: el 1856 va sortir de Tenerife amb el Pensamento, que anava a Benguela a buscar esclaus, probablement per dur-los al Brasil.[180]


  A partir de 1850 les autoritats brasileres van començar a perseguir seriosament el comerç d’esclaus. Els traficants estrangers despertaven recels en la població brasilera, que els considerava culpables de les males relacions amb la Gran Bretanya.[181] Un diari de Rio va acusar Francesc Rovirosa de «contrabandista de carn humana» i va denunciar que era el propietari de factories a Sanga Tanga, Loango i Ambriz.[182] Però a desgrat de les circumstàncies desfavorables Rovirosa no es va arronsar: ell i Flores van invertir tots els seus capitals a comprar esclaus a l’Àfrica per enviar-los a Cuba. Entre finals dels anys 1840 i principis dels anys 1850, Rovirosa va aconseguir fer arribar nou vaixells al Brasil i tres a Cuba.[183] Però alguna cosa devia sortir-li malament, perquè el 1851 va travessar greus problemes econòmics, i alguns dels seus socis brasilers en negocis de navegació el volien embargar (probablement eren accionistes de les seves expedicions negreres).[184] Rovirosa va veure’s obligat a viure amagat al camp, per tal de no ser arrestat pels seus problemes financers. A desgrat de la persecució de les autoritats brasileres, però, el 1853 encara va intentar dur un carregament d’esclaus al Brasil, en el Paquete Canario.[185] En aquells anys, Augusto Garrido també va fer fallida, com a conseqüència de la repressió brasilera al tràfic d’esclaus.[186]


  Les autoritats brasileres, fartes de les maniobres de Rovirosa, el van arrestar el mes de maig de 1853. Va ser condemnat per tràfic negrer i es va veure obligat a anar-se’n a Lisboa. Des d’allà va organitzar tres expedicions negreres amb destí a Cuba, amb la col·laboració de Thomas da Costa Ramos i de Pinto da Fonseca. La primera va resultar un èxit, amb l’arribada de quatre-cents esclaus. En la segona van morir la meitat dels esclaus, i només en van poder desembarcar dos-cents. No hi ha notícies sobre el resultat de la tercera. António Augusto Botelho va estar involucrat en els desembarcaments.[187]


  Després d’una breu estada a Portugal, Rovirosa va tornar a Rio. Els abolicionistes sospitaven que tenia bons contactes amb la cort, perquè entrava i sortia del Brasil sense problemes. Tothom sabia que, en aquella època, s’entenia amb la dona del seu agent a Rio, Souza.[188]


  Mentrestant, la factoria de Sanga Tanga estava en ple funcionament. Com que a Corisco i a l’estuari del Gabon s’havia acabat l’exportació directa d’esclaus a Amèrica, els bengues i els mpongüé es desplaçaven al cap López per vendre els seus captius.[189] I sovint els orungu sortien amb les seves canoes a buscar esclaus, fins al Camerun si era necessari: els britànics havien interceptat embarcacions autòctones amb seixanta-quatre esclaus a bord.[190] També les poblacions de l’interior duien esclaus cap a la costa: el periodista Paul du Chaillu, que va visitar la zona cap al 1856, va presenciar com portaven a vendre dues noies i un noi. Pel noi els factors van lliurar un barril de rom, teles i bijuteria, i per cada noia en van donar un plat de coure, una tela de cotó, algunes barretes de ferro, dos miralls, dos matxets, dos plats, dos cadenats, un barrilet de pólvora, un fusell, tabac i bijuteria. A més d’esclaus, els factors de Sanga Tanga també compraven ivori, cera i fusta de banús.[191]


  El negoci al cap López no era senzill: a vegades els factors entregaven mercaderia a crèdit, però els orungu no els portaven els esclaus promesos. Però sembla que també hi havia casos en què eren els factors els que no complien els acords amb els seus socis americans i es quedaven els diners avançats a compte d’algun carregament…[192] I alguna vegada els orungu atacaven els vaixells que arribaven a les seves costes, com el que capitanejava el capità Josep Antoni Fradera, que va ser assaltat el 1856.[193]


  Des de Sanga Tanga no paraven de sortir vaixells cap a Cuba i cap al Brasil, a desgrat de la persecució britànica. En una ocasió, les factories de Sanga Tanga van aconseguir carregar sis-cents esclaus en poc més de dues hores: tot un rècord de velocitat. Ho van fer mitjançant les grans canoes dels orungu, que portaven seixanta esclaus en cada viatge, encadenats de sis en sis.[194] Rovirosa també disposava a la zona d’un petit vaixell, amb el qual el factor s’apropava als negrers i els ajudava a atansar-se a la costa.[195] El 1856 dirigia la factoria el brasiler Guilherme da Silva Correa, també conegut com Don Guilherme, i tenia com a subordinat un espanyol.[196] Don Guilherme no era un simple empleat, sinó que tenia participació en el negoci: figurava fins i tot com a copropietari del vaixell Mary E. Smith.[197]


  Les pressions britàniques sobre Passol eren cada cop més fortes, i finalment el rei es va veure obligat a signar un tractat antiesclavista.[198] Malgrat tot, va continuar col·laborant amb els negrers. L’explorador i periodista nord-americà Du Chaillu va relatar que un traficant d’esclaus li havia portat al rei, des del Brasil, una corona de teatre, i que el monarca hi havia afegit decoracions d’or de debò i se la posava en certes cerimònies.[199] El seu successor, Pascal, va continuar col·laborant amb Rovirosa.


  Durant un temps la factoria del vilanoví va tenir com a factor don José, que probablement no era altre que José Alves Ferreira d’Almeida. La mortalitat dels esclaus era molt elevada, als establiments negrers del cap López. Segons Du Chaillu, al bosc situat rere els barracons hi havia més de mil cadàvers.[200] La mortalitat també era molt alta als vaixells de Rovirosa. En el Mary E. Smith, un petit negrer nord-americà que els agents de Rovirosa van comprar al cap López el 1856, hi van encabir quatre-cents esclaus, i durant la travessa atlàntica cap al Brasil en van morir més de cent.[201] Els brasilers havien estat advertits pels britànics, i l’armada brasilera esperava el vaixell en estat d’alerta, de tal forma que va poder interceptar el vaixell i capturar els tripulants.[202] El capità del negrer, el venecià Cranowitch, va morir en una presó de Bahia, d’una malaltia tropical. Els mariners van ser condemnats a penes de presó. Francesc Rovirosa se’n va lliurar amb un decret d’expulsió del Brasil. Abans de morir, el capità Cranowitch va confessar que un germà de Francesc, Joaquim Ignasi, havia enviat dos vaixells negrers més al cap López.[203]


  Després del fracàs de l’expedició del Mary E. Smith, Francesc Rovirosa se’n va anar a Sevilla a cobrar un deute a un soci, don Salvador, i d’aquí es va dirigir a l’Àfrica.[204] No pensava abandonar les seves activitats. Tenia encara quatre vaixells fent la ruta esclavista entre el Brasil i la costa africana. En alguns casos, com el de l’expedició del Mary Stuart, va aconseguir descarregar esclaus al país sud-americà (mil quatre-cents en un sol viatge).[205] En algun moment el català va tornar a Amèrica. Com que li resultava difícil trobar vaixells al mateix Brasil per dedicar-se al tràfic negrer, va dirigir-se al Riu de la Plata, on va organitzar expedicions negreres juntament amb Salvador de Castro amb l’objectiu de subministrar captius a les plantacions cubanes i brasileres.[206] Un català resident a Buenos Aires, Buixareu, els ajudava fornint bidons als vaixells negrers.[207] En algun moment Rovirosa va tornar al Brasil, i el 1857 era a la ciutat de Cananea. El 1858 es va tornar a declarar la seva expulsió perquè havia preparat un desembarcament d’esclaus a la platja d’aquesta localitat en combinació amb Flores i amb Fonseca Guimarães.[208]


  Era clar que el comerç negrer s’acabava. I els germans Rovirosa van decidir reciclar-se i buscar una nova sortida al seu vell negoci. Com Pedro Blanco, van intentar continuar dedicant-se al tràfic d’homes, però sota cobertura legal. Ramon Rovirosa es va apuntar a la Compañía de Colonización Africana, que pretenia introduir, en règim de monopoli, seixanta mil africans a Cuba i cent mil al Brasil. Aspiraven que aquests figuressin com a «treballadors lliures». Es comprarien esclaus a l’Àfrica i es posarien en un règim de treballs forçats a Amèrica, per un termini de deu anys. El projecte no va tirar endavant per les protestes de la Gran Bretanya, que ho veia com una tapadora per al tràfic d’esclaus.[209] Francesc Rovirosa va elaborar un pla més estrafolari: va proposar el desplaçament de vuit mil dones negres del nord d’Àfrica a Cuba per treballar en el servei domèstic. Les autoritats de l’Havana, que no percebien necessitats de més mà d’obra per al treball domèstic, van desestimar la petició.[210]


  RAMON ROVIROSA: LA GOLA PROFUNDA


  L’1 de gener de 1860 arribava a les costes cubanes, procedent del Congo, un gran vapor, el Guillermina, amb bandera francesa. Va fent sengles desembarcaments d’esclaus a Cárdenas i a Sagua, però durant el tercer, a la localitat de Las Pozas, els seus bots van ser interceptats per la marina espanyola. Dels 921 bozales que en aquell moment eren a bord, 500 van poder ser rescatats pels militars hispans.[211] L’oficial que dirigia l’operació va rebutjar un important suborn que li oferien els traficants a canvi de fer els ulls grossos.[212]


  Ben aviat es van presentar davant les autoritats els plantadors Gutiérrez i Julián Casal, de la firma Gutiérrez y Casal, que van assegurar que els esclaus interceptats no procedien del Guillermina, sinó que eren traslladats per via marítima, en bots, d’una plantació seva, La Panchita, a una altra. No serien, doncs, bozales (captius arribats de l’Àfrica), sinó ladinos (esclaus nascuts a Amèrica), i per tant el seu trasllat seria legal.[213] Les autoritats cubanes sabien perfectament que els traficants mentien. L’aspecte dels esclaus i el seu desconeixement de l’espanyol no deixava lloc a dubtes. El capità general de l’època, Serrano, estava convençut que Gutiérrez no deia la veritat, i el va amenaçar amb engarjolar-lo i deportar-lo.


  L’empresa Gutiérrez y Casal va derivar l’afer cap a la Reial Audiència de l’Havana, on sabia que els negrers tenien una certa protecció. Algú es va encarregar de fer desaparèixer de les dependències judicials un document signat pels responsables del desembarcament en què reconeixien que els esclaus venien de l’Àfrica. La Reial Audiència va trigar tres anys a dictar sentència.[214] De fet, no va fer-ho fins que el general Serrano va deixar el càrrec. El tribunal va declarar «mala presa» el Guillermina i, per tant, va establir que es retornessin els cinc-cents africans alliberats a Gutiérrez y Casal, com a esclaus.[215] Els militars que havien rebutjat el suborn dels esclavistes van acabar sent empresonats durant tres mesos.


  En aquell moment, Ramon Rovirosa es va posar en contacte amb el cònsol britànic a l’Havana, Crawford, i el va informar que tenia documentació que demostrava que els esclaus de Las Pozas venien de l’Àfrica. Francesc Rovirosa (Pancho per a la família) havia mort, i el seu germà petit volia venjar-se dels seus socis, ja que creia que s’havien quedat part dels beneficis del negoci que corresponien a ambdós germans. A més a més, va aprofitar l’ocasió per intentar treure diners als anglesos. El diplomàtic britànic li va oferir 799 dòlars com a avançament per la informació, i Rovirosa li va explicar tota l’organització de l’operació. Però no li va entregar els documents de què disposava, ja que volia més diners. El cònsol britànic va posar-se en contacte amb el general Dulce, que es va comprometre a actuar «enèrgicament» contra Gutiérrez y Casal si li donaven proves de la seva implicació en el tràfic il·legal. Però el cònsol anglès va morir, i Ramon Rovirosa no va rebre la segona paga.[216]


  Finalment, Ramon Rovirosa va lliurar els documents al general Dulce. Quan els va donar va al·legar que ho feia per motius humanitaris, «por un sentimiento de justicia. Por un deber verdaderamente religoso. Lograr la salvación de 462 infelices, conseguir la reparación de la verdad […] y contribuir a que la honra nacional quede bien puesta». En aquesta ocasió no va fer cap menció a possibles recompenses.


  En els papers de Ramon Rovirosa hi constava que el Guillermina no era el primer vaixell negrer usat per la xarxa de traficants, sinó que abans havien fet un viatge amb un vapor amb bandera prussiana, el Bertha. El Guillermina abans es deia Quevedo, i per això a la correspondència entre els implicats s’usaven els pseudònims «La Señora» i «El Poeta». Els esclaus eren citats com «toneladas de carbón de piedra», i cada implicat escrivia els seus missatges amb tinta d’un color diferent i no firmava, per no deixar proves. Ramon Rovirosa va demostrar que havien comprat la nau a Campeche, però que l’havien preparat per a l’expedició negrera a Andalusia, a Sanlúcar de Barrameda. Un col·laborador de la xarxa, des de Liverpool, els havia fornit proveïments. Entre els organitzadors de l’expedició hi figuraven Gutiérrez y Casal, Antonio Fagés i la companyia Fernando Borrón. És possible que també hi estigués implicat Antoni Rovirosa, fill de Francesc, que tenia un ingenio sucrer limítrof amb La Panchita.[217]


  LA FI DE LA PROSPERITAT


  No es té constància de quan es va tancar la factoria de Rovirosa al cap López. En qualsevol cas, el 1862 ja no existia. En aquell moment no quedava cap establiment negrer a Sanga Tanga. El rei dels orungu de la zona ja havia abandonat aquesta localitat i vivia a l’interior del seu regne, a una certa distància del cap.[218] El comerç d’esclaus, emperò, no havia desaparegut del tot a la regió. El 1864 els anglesos encara van capturar-hi un vaixell negrer, sense nom ni bandera.[219] I durant un temps els petits vaixells de São Tomé i Príncipe van continuar recalant al cap López per tal de buscar-hi esclaus. El 1867 els anglesos encara van interceptar, en aigües del cap López, una petita nau que duia trenta-quatre captius cap a l’arxipèlag.[220] I cap al 1874 el missioner protestant Nassau encara va trobar-se alguns traficants portuguesos en aquella costa.[221] Però el temps de viure amb gran luxe, consumint tot tipus de productes europeus, ja s’havia acabat per als orungu. Un oficial britànic que va tocar Sanga Tanga el 1867 va informar que allà només hi quedaven sis o set habitants, que vivien en la misèria.[222]


  Ramon Rovirosa es va fer fonedís. No es troben més notícies sobre ell. Se sap, malgrat tot, que una neboda seva es va casar amb el fill d’un famós traficant d’esclaus catalans, Vidal i Roig, i es va integrar així a les famílies de l’alta burgesia catalana. Joaquim Fonseca Guimarães, l’excaixer de Francesc Rovirosa, va prosperar: va diversificar els seus negocis, es va enriquir i es va fer construir un palauet al centre de Rio. Fins i tot té un carrer dedicat a aquesta ciutat: el Largo de Guimarães. Els germans Botelho van continuar dedicant-se al tràfic d’esclaus: el 1863 encara van enviar el Josephine al sud d’Angola, a buscar esclaus per a Cuba.[223] El seu antic soci, Augusto Garrido, va establir-se definitivament a Angola. Als anys 1870 era un dels prohoms de la colònia portuguesa, i fins i tot va invertir allà en la construcció d’una línia de ferrocarril. També Flores va continuar a Angola. El govern colonial el va autoritzar a quedar-se a Benguela amb la condició que es dediqués exclusivament a la mineria del coure, però sembla que fins al 1864 va practicar el comerç negrer de forma encoberta.[224] Quan el tràfic d’esclaus atlàntic es va acabar definitivament, Flores va establir-se a Ambriz, on va comerciar amb ivori i es va dedicar a l’explotació minera.[225] També esdevindria un dels homes forts de la colònia.


  
    LA MALEDICCIÓ DELS ESCLAVISTES


    A les primeres dècades del segle XIX, els orungu eren un poble molt potent. També ho eren els mpongüé de l’estuari del Gabon i els bengues de l’illa de Corisco. La seva influència s’estenia molt més enllà dels seus territoris. El seu nivell de vida era molt elevat, i incloïa l’ús habitual de productes europeus: vestits, perfums, instruments musicals, licors, mobles…


    Però a la segona meitat del segle XIX aquests pobles van patir una forta crisi. El seu nombre es va reduir radicalment, a desgrat que no van ser les principals víctimes de les captures esclavistes. Hi ha qui apunta que l’origen d’aquest problema radicava en l’alcoholisme, fomentat per la gran quantitat de begudes que arribava a les zones costaneres durant el període de comerç negrer. Altres autors atribueixen el problema al que anomenen «prostitució»: el préstec de dones als mercaders, que en aquests pobles formava part del tracte comercial. Segons aquests autors, aquesta pràctica hauria repercutit en la difusió de malalties venèries i en un augment dels avortaments. Ambdues explicacions semblen poc convincents: les addiccions no arriben només per la disponibilitat del producte addictiu, i no sembla que la «prostitució» derivés en avortaments a les societats africanes (i les malalties venèries es podien adquirir per altres vies).


    El que sembla evident és que en aquests pobles els privilegis derivats del tràfic d’esclaus van repercutir en una alta conflictivitat interna, i les tensions es van reflectir en múltiples enverinaments i continus processos per bruixeria, que acabaven amb moltes morts en ordalies. Per un motiu o altre, el que és obvi és que les poderoses societats mitjanceres van acabar sent esclafades pel pas del temps.[226]

  


  LOANGO: ESPANYOLS DE PASSADA


  La zona de Loango, a l’extrem sud del Gabon, no va ser una zona especialment visitada pels negrers espanyols. El domini, en aquesta regió, era dels negrers portuguesos, que hi tenien l’hegemonia comercial gràcies a les seves bases de Luanda i São Tomé i Príncipe. A finals del segle XVIII, els vili, els habitants de Loango, van patir una forta desestructuració, probablement vinculada al comerç negrer, i els traficants van aprofitar l’ocasió per obtenir un gran poder a la zona.[227] A partir de 1840 el progressiu bloqueig de les costes de l’Àfrica occidental per la flota anglesa va provocar un augment dels embarcaments d’esclaus a Loango per part de vaixells espanyols.[228] I, malgrat tot, els negrers hispans només es van instal·lar a la zona de forma ocasional.


  El 1843 el vaixell nord-americà Cyrus va sortir de Nova Orleans cap a la costa africana. Després de parar a Cuba i a Annobón, va arribar a Cabinda, on va ser inspeccionat per un creuer de la flota britànica, tot i que aquest oficialment no podia fer-ho, en no acceptar els Estats Units el dret de visita. Els militars anglesos van permetre que el Cyrus continués el viatge i es dirigís a Loango. Allà va carregar 336 esclaus a una factoria que dirigia el gallec Juan Lasidonia, amb l’ajuda d’un empleat basc. L’embarcament va ser un prodigi de celeritat: 336 esclaus van pujar a bord en tan sols quaranta minuts. I, malgrat tot, el vaixell va ser capturat per l’armada britànica quan intentava allunyar-se de la costa.[229]


  No hi ha més notícies sobre la presència de Lasidonia a l’Àfrica, i durant alguns anys no es va tornar a detectar l’estada de factors negrers espanyols a Loango. El 1853 en van arribar dos o tres, a bord del vaixell nord-americà Monte Cristo, que duia a les bodegues aiguardent, roba, pólvora i altres mercaderies, amb l’objectiu de fundar una factoria. Aquest establiment també era propietat de Francesc Rovirosa. A Rio, en aquella època, es comentava que el català tenia una factoria a la zona.[230] Un historiador gabonès, Armel Mouloungui, va recollir algunes fonts orals que afirmaven que el cap Jim Ngoma havia cedit a un tal Ramon Rovirosa el dret d’establir-se a les platges de Mayumba; tot i que els informants identificaven Rovirosa amb un «governador portuguès», no hi ha cap dubte que es tractava del negrer català, ja que no va haver-hi cap governador portuguès a la regió.[231] A més a més, se sap que el 1854 António Augusto Botelho, el soci portuguès de Rovirosa instal·lat a Cuba, va embarcar en un vaixell negrer des d’aquesta factoria.[232]


  Els anglesos temien que els esclavistes aprofitessin el retorn del Monte Cristo per enviar esclaus cap a Cuba, però sembla que no van usar-lo per a aquest fi. Un dels traficants es va quedar a terra ferma comprant captius: el coneixien com «señor Pepe». Poc després de la creació de la factoria va ser interceptat a la goleta Maria, procedent de l’Havana, que anava a la seva factoria a buscar esclaus.[233]


  Els negrers tenien la col·laboració activa del rei de Gran Loango. El monarca estava molt irritat, perquè uns mesos abans de l’arribada dels espanyols la flota britànica havia destruït alguns barracons esclavistes al seu regne. Com a represàlia, va ordenar als seus súbdits que no venguessin cap subministrament als vaixells militars anglesos.[234] Però tot i el suport de les autoritats locals, la factoria del señor Pepe no va tenir gaire durada i sembla que només va aconseguir carregar un vaixell negrer. El 1855 els socis van vendre la factoria a un mercader portuguès que es dedicava al comerç legal.[235]


  CAPÍTOL VII


  EL CONGO. LA DARRERA RESERVA NEGRERA


  [image: mapa5.jpg]


  La part meridional de l’Àfrica atlàntica va trigar bastant de temps a ser un objectiu prioritari dels esclavistes espanyols. De fet, el comerç negrer en aquesta zona tradicionalment havia estat controlat pels traficants portuguesos, que disposaven d’una important base a la ciutat de Luanda, a tan sols tres-cents cinquanta quilòmetres de la desembocadura del Congo, la principal via de sortida d’esclaus de la regió. Les comunitats brasilera i portuguesa de la capital d’Angola tenien una presència decisiva en el tràfic d’esclaus per l’Atlàntic sud. Els esclaus de la zona s’orientaven bàsicament cap al Brasil meridional, ja que els corrents marítims eren favorables per a aquesta ruta.[1] I, malgrat tot, a partir de la signatura del tractat antiesclavista de 1835 els factors espanyols s’anirien fent presents a la zona, especialment a la desembocadura del riu Congo.


  La proximitat de Luanda estimulava la presència de factors a la regió congolesa. La ciutat d’Angola era una important base logística per a ells: allà hi eren actives algunes xarxes comercials i financeres perfectament legals que servien de suport a les activitats il·legals. I, igual que a Sierra Leone, els negrers ocasionalment podien trobar-hi vaixells a baix preu, aconseguits a la subhasta del tribunal mixt luso-britànic.[2] Les esporàdiques accions dels portuguesos contra els negrers van tenir poc impacte, ja que sovint les autoritats colonials eren còmplices dels traficants, alguns dels quals figuraven entre els personatges més destacats de la colònia. La repressió del comerç negrer al Brasil a partir de 1850 va reforçar la presència espanyola a la zona del Congo i Angola, i va propiciar les relacions directes entre la regió i Cuba.[3]


  CABINDA: FRANCISCO FRANCO, AL SERVEI D’ESPANYA


  El 1784, amb set anys, Francisco Franco, el fill d’un traficant d’esclaus cabinda, Manfuca Franque Kokelo, va anar a estudiar a Rio. Tornaria al seu país quinze anys més tard i es convertiria en un personatge clau a la regió.[4] També conegut com Chica Franco, Chico Franco, Francisco Franque o Francisco Falco, Franco es va dedicar al comerç negrer amb molt d’èxit, gràcies als coneixements adquirits al Brasil. Molts vaixells li arribaven consignats.[5] Franco mai no seria coronat rei, però els portuguesos el van nomenar governador de Cabinda, en un intent de preservar la sobirania lusitana a la regió.[6] Com a «governador de Puerto Rico» (el nou nom que havia donat al seu poble, Chioua), Franco signava passaports per als vaixells que passaven pel seu territori (uns passaports que només eren reconeguts a Cabinda).[7] Les famílies aristocràtiques de Cabinda menyspreaven Franco argumentant que era «un cap menor», ja que el seu poder no li venia pel fet de pertànyer a la noblesa, sinó per la seva riquesa. Però el cert és que, de riquesa, Franco, en tenia molta. Era l’home més ric de la regió.[8] No era l’únic cabinda que vivia en estret contacte amb els europeus. Fins i tot hi havia una família de la noblesa a la qual anomenaven els «Hespanhol».[9]


  La regió de Cabinda no formava part del regne del Congo, però hi estava estretament relacionada. Cabinda es va convertir en un dels ports d’embarcament dels esclaus procedents del regne del Congo (un dels principals proveïdors d’esclaus per al mercat americà). El 1810 Cabinda va quedar al sud de la línia divisòria entre el tràfic portuguès legal i l’il·legal, i això va potenciar la instal·lació de negrers al seu territori. I la regió presentava un avantatge suplementari: s’hi produïen molts aliments, per tal d’assortir les factories i els vaixells negrers.[10]


  A principis de segle XIX, el comerç de Cabinda s’orientava bàsicament cap al Brasil, i els contactes entre ambdós territoris eren intensos. Alguns vaixells negrers que passaven per la regió contractaven cabindes com a mariners o com a lingües. Molts habitants de la regió feien de remers o d’assistents per a les factories (tant per a les que es dedicaven al comerç legal com a l’il·legal), fins i tot a zones molt allunyades del seu territori.[11] Els habitants de Cabinda, que havien tingut un estret contacte amb els blancs i que feien tasques per a ells, es consideraven més civilitzats que la resta dels africans.[12]


  La presència d’espanyols a Cabinda es va iniciar el 1839, quan es va instal·lar a la regió Pere Manegat, de l’Escala. Manegat també havia estat capità de vaixells negrers: va aconseguir desembarcar a Cuba més de 1.250 esclaus en quatre viatges, entre el 1830 i el 1835.[13] En aquell temps probablement treballava per a l’empresa del sitgetà Manuel Vidal, en la qual eren socis els germans Vidal-Quadras.[14] El 1838 Manegat ja figurava com a propietari del negrer Isabel, capturat al cap López amb bandera portuguesa (no és possible verificar si era el propietari real de la nau o només un accionista de l’expedició).[15]


  En aquella època Manegat no era l’únic negrer de Cabinda. N’hi havia d’altres, com el brasiler Pedro Malagarte o el portuguès Manuel Pinto da Fonseca, el soci de Rovirosa.[16] Però Manegat destacava entre tots ells per la seva impressionant mansió, rodejada d’espectaculars jardins. I no tenia cap problema a rebre allà els seus enemics, els oficials de la flota britànica. Segons aquests, els tractava amb exquisida educació.[17] No sabem si la magnífica mansió de Manegat va ser destruïda el 1840 en l’atac britànic a les factories negreres de Cabinda. En aquest assalt, les forces dirigides pel comandant Matson van saquejar i incendiar vuit establiments esclavistes i van alliberar 1.075 esclaus.[18] Pinto da Fonseca va reclamar indemnitzacions als anglesos per l’assalt.[19] Manegat no. Però és probable que el de l’Escala, a desgrat de la seva cortesia cap als oficials anglesos, fos un dels afectats per l’atac, perquè en els informes britànics consta la destrucció de factories espanyoles.[20] A la fi, la protesta de Fonseca va ser desestimada pels tribunals britànics. El comandant Matson i els seus homes van rebre tres mil lliures com a recompensa per l’operació.[21]


  Malgrat tot, hi ha constància que les activitats negreres del de l’Escala no van acabar-se aquí. Va continuar exportant esclaus des de Cabinda, i també va tenir participació en diverses expedicions de vaixells amb bandera nord-americana que carregaven esclaus per a Cuba a Gallinas[22] i a Whydah.[23] El 1843 Pere Manegat va deixar Cabinda, on havia viscut des del 1839, però sembla que la factoria va continuar en funcionament. Un vaixell de Manegat, el Roberto, va recollir captius als barracots de Cabinda el 1844, però en ser perseguit per la marina britànica va aconseguir retornar-los a terra ferma abans de ser capturat.[24]


  La factoria de Manegat a Cabinda va desaparèixer cap al 1844, després del fracàs de l’expedició del Roberto. El 1850 tenim notícia de la presència d’un altre negrer espanyol a la zona: s’anomenaria «don Francisco» o «don Firmino». Es dedicava a ensenyar la llengua portuguesa als esclaus que els negrers volien enviar al Brasil, per tal d’intentar passar-los per ladinos en cas de ser capturats en el desembarcament a l’Amèrica del Sud.[25] La documentació sobre ell és mínima, i no és segur que fos un factor: podria tractar-se, tan sols, d’un empleat.


  El 1853 Francisco Franco va signar un tractat antiesclavista amb els anglesos. Estava indignat amb els traficants espanyols i portuguesos, que havien abandonat el territori deixant molts deutes per pagar.[26] El germà de Francisco Franco, que també era cap, va enfrontar-se amb ell perquè considerava que no tenia autoritat per signar un conveni d’aquesta magnitud. Amb més energia encara van manifestar-se els portuguesos, ja que al·legaven que Cabinda era sota la seva sobirania, i que el tractat no reconeixia el domini de Portugal.[27] Però, de fet, malgrat el disputat acord abolicionista amb els britànics, Franco i els cabindes van continuar dedicant-se al tràfic d’esclaus. Hi ha sospites que Franco, a finals de la dècada de 1850, va arribar a construir un petit veler per enviar esclaus directament a Amèrica.[28]


  El 1861 es torna a detectar la presència de factors esclavistes espanyols a Cabinda. Un negrer anomenat Rodríguez, que solia actuar a Ponta da Lenha, a la desembocadura del Congo, va obrir una sucursal a Landano, cinquanta-quatre milles al nord del riu. Allà va carregar cinc-cents esclaus en la goleta Jacinta, un negrer que li va ser enviat des de Barcelona. Però la nau va ser perseguida pels anglesos i els mariners es van apressar a retornar els esclaus a terra i a refugiar-se a l’establiment negrer. Quan els anglesos van abordar el vaixell, Rodríguez va dirigir-s’hi i va intentar defensar la tripulació, tot al·legant la seva innocència. Però hi havia massa evidències; de fet, el consolat britànic a Barcelona ja havia advertit els creuers britànics comunicant-los les seves sospites sobre aquesta nau quan va sortir de la capital catalana. Com que quan va ser capturat el Jacinta no duia papers ni bandera, ningú no podia reclamar-lo legalment, i per això els anglesos van decidir enfonsar-lo.[29]


  EL CONGO DE BAROJA


  No és difícil trobar alguna menció a la presència de negrers espanyols a la zona de Gallinas en pàgines web i llibres d’història. En canvi, és molt poc habitual trobar dades sobre la presència hispana a la desembocadura del Congo, tot i que aquí s’hi va situar un dels principals enclavaments negrers amb factors espanyols. Curiosament, un dels pocs que mencionen la presència d’esclavistes hispans a la regió és l’escriptor Pío Baroja en la seva novel·la Pilotos de altura. Fins i tot cita un accident geogràfic conegut com la «Ensenada de los Gallegos», però és possible que aquesta cala només existís en la prodigiosa imaginació del narrador basc, ja que no es troba citada enlloc més.[30] Però altres dades que ofereix Baroja són prou fiables, i fan pensar que en un moment o altre va tenir contacte amb mariners que coneixien bé què es feia en aquelles regions africanes. Fins i tot menciona Francesc Rovirosa com un dels negrers presents al Congo.


  Fins al segle XIX Luanda havia estat el gran port de sortida dels esclaus del regne del Congo, però a partir de la prohibició del tràfic els britànics van començar a controlar estretament la capital d’Angola, i el comerç va desviar-se cap a zones properes. Els intermediaris europeus compraven esclaus al regne del Congo i els duien a factories situades a la costa, des de Cabinda fins a Benguela.[31] O, en aquests establiments negrers, els mitjancers es limitaven a esperar que els portessin esclaus procedents de l’interior.


  El principal mercat d’esclaus del regne del Congo era Boma (o Embomma), una localitat situada a la vora del riu Congo, a uns setanta quilòmetres de la desembocadura.[32] Els blancs tenien dret a comerciar a Boma, però no podien penetrar més endins: els era prohibit.[33] A Boma els esclaus amb prou feines valien setze dòlars, un 10 per cent del que costaven a qualsevol punt de la costa.[34] La forma més fàcil de treure els captius de Boma era a través del riu Congo: se’ls conduïa per via fluvial i eren guardats en barracons a la costa, a Banana Creek (al nord de la desembocadura) o a Ponta da Lenha (al sud).


  Els forts corrents del riu Congo ajudaven els esclavistes establerts a Banana i a Ponta da Lenha, ja que empenyien els vaixells negrers plens a gran velocitat mar endins, i els permetien de defugir amb facilitat la marina britànica. A partir de 1825 molts vaixells espanyols passaven per la zona a cercar esclaus. Aquelles aigües gairebé mai eren visitades per la flota dels Estats Units; així doncs, els esclavistes hispans podien usar amb comoditat la bandera nord-americana mentre estaven fondejats, perquè habitualment els creuers britànics només capturaven els negrers amb insígnia dels Estats Units si podien demostrar que la documentació era falsa.[35]


  FORCADÉ I MANSORO, ELS PRIMERS NEGRERS ESPANYOLS AL CONGO


  Els primers espanyols que van arribar al Congo van fer-ho a finals dels anys 1830, després de l’entrada en vigor del tractat hispano-britànic de 1835. El capdavanter a instal·lar-se a la regió, el 1839, va ser el basco-francès naturalitzat espanyol Pedro Forcadé. En aquell moment Forcadé ja era un veterà en el tràfic esclavista: el 1833 havia comprat dos negrers a Baltimore, i era propietari d’una finca de cafè conreada per esclaus a l’illa de Cuba.[36] La seva activitat principal no era la venda d’esclaus en factories africanes, sinó el seu transport a través de l’Atlàntic. Forcadé va promoure un mínim de vint-i-nou expedicions negreres del 1837 al 1851, bona part de les quals amb Cuba per destí. Els vaixells de Forcadé van carregar esclaus a les seves factories del Congo, però també en altres punts,[37] com els establiments negrers de Pedro Blanco i Pedro Martínez a Gallinas, o el del portuguès José de Taparica a Whydah.[38]


  A finals dels anys 1840 era habitual, en mitjans abolicionistes, acusar Forcadé de ser el «tècnic» d’una companyia negrera presidida per la reina mare d’Espanya, Maria Cristina. En aquesta companyia hi participaria el marit de la reina, el duc de Riánsares, el capitalista Antonio Juan Parejo i el militar i hisendat Manuel Pastor.[39] L’historiador Hugh Thomas situa al Congo una factoria creada amb capital de Manzanedo i regida per Manuel Pastor.[40] Manuel Pastor Fuentes, comte de Bagaes, ha estat acusat sovint de col·laborar amb la reina mare en afers relacionats amb l’esclavatge, i fins i tot es deia que cobrava un tant per cada esclau introduït il·legalment a Cuba.[41] I de Juan Manuel Manzanedo, marquès de Manzanedo, se’n coneixen les activitats com a traficant i les vinculacions amb les altes esferes polítiques.[42] Però no hi ha cap evidència de la implicació en la factoria de Forcadé ni de Manzanedo ni de Pastor Fuentes. De fet, no sembla gens probable que un hisendat tan ben situat com Pastor Fuentes fos gerent d’una factoria negrera.


  La factoria de Forcadé al Congo va estar poc temps oberta. El basc havia dividit la responsabilitat de les diferents sucursals entre tres agents: l’espanyol Allende i els francesos Jauffret i Maynier. Ells van ser els responsables de carregar d’esclaus el bergantí negrer Liberal, que, de pas, va dur mercaderies per a les factories. Les relacions entre Jauffret i Maynier eren pèssimes, i el primer va escriure a Forcadé desqualificant durament el segon: «Les llàgrimes que llança d’aparent amistat són com les d’un cocodril».[43] La factoria de Forcadé va plegar aviat, però Jauffret va continuar ficat al negoci. Al cap d’uns anys, treballava a Ambriz amb l’empresa franco-belga Gantois et Pailhet, com a factor negrer.[44] El tancament de la factoria del Congo no va suposar la ruïna per a Forcadé, que tenia uns bons ingressos amb el transport d’esclaus i que havia diversificat molt els seus negocis, amb la compra d’un ingenio a Matanzas i amb fortes inversions al sector financer. Quan va morir a l’Havana, el 1868, era molt ric.[45]


  Per la mateixa època en què Forcadé es va establir al Congo, va arribar-hi un altre espanyol, Domingo Mansoro Maray. Aquest no va instal·lar una factoria a la costa, sinó que va crear-la a Boma, on el risc era més elevat i els preus, més baixos. Volia comprar cent ullals i cent esclaus per vendre’ls a la costa. Sembla que actuava per compte de Juan Maray, de Cuba. Però no tenia prou capital per tirar endavant el negoci. Va demanar, sense èxit, un préstec a un capità negrer. És probable que «la barraca», com algú va descriure la instal·lació, no durés gaire temps dreta.[46]


  L’ALTRE FRONT DE FRANCESC ROVIROSA


  La factoria de Francesc Rovirosa a Ponta da Lenha, a la riba sud del Congo, ja existia el 1845. En aquells temps els anglesos parlaven d’un «fort» a la desembocadura del riu, i Rovirosa encara era considerat un traficant d’esclaus de l’Havana, tot i que aviat seria molt més conegut per les seves operacions al Brasil.[47] El 1849, segons declaracions del seu empleat Moreira, l’establiment del Congo estava en ple funcionament.[48] Nombrosos vaixells negrers paraven allà per carregar esclaus, tant per a les plantacions del Brasil com per a les de Cuba (aquest últim va ser el cas de la goleta Cobra, del capità Vicente Madalena).[49]


  La documentació decomissada al vaixell nord-americà Mary E. Smith, el 1855, va posar al descobert la implicació de Rovirosa en el comerç negrer congolès. Es va evidenciar que el portuguès Guilherme da Silva Correa, exfactor del català a Sanga Tanga, dirigia un establiment negrer al Congo, a Ponta da Lenha, i rebia instruccions directes d’un tal «Mr. F-------------». «Mr. F---------------» en aquell moment no va ser identificat, però sens dubte era Francesc Rovirosa. Entre els involucrats en l’operació hi figuraven, entre d’altres, Mazorra (el famós esclavista cubà), Cunha Reis (un traficant portuguès que s’havia instal·lat a l’Havana), els germans portuguesos Lima Viana (que finançaven l’operació) i Machado (un financer de Nova York que s’encarregava de lliurar els vaixells). Don Guilherme, a la seva factoria, va dirigir la construcció d’un petit vaixell, amb el qual duia esclaus des del Congo fins al Brasil: n’hi cabien cent-cinquanta a cada viatge.[50] Aquesta no era una pràctica gens habitual entre els traficants.


  Tot i la persecució del tràfic d’esclaus al Brasil, el 1856 Rovirosa va ampliar la seva factoria congolesa amb una sucursal a Boma. El responsable de l’operació sobre el terreny era don Guilherme, que va construir a Boma barracons per a mil cinc-cents esclaus, i dipòsits per a una gran quantitat de mercaderies.[51] La policia brasilera apuntava que un germà de Francesc Rovirosa, potser Ramon, estava en aquell moment al capdavant de la factoria congolesa.[52]


  José da Costa Lima Viana tenia un paper clau en la gestió dels establiments del Congo. El 1857 Lima Viana i Rovirosa van col·laborar amb els «caps calents», el sector més radical dels esclavistes del sud dels Estats Units, en la introducció clandestina d’un carregament d’esclaus en aquest país. Es tractava d’un clar intent de desestabilitzar aquesta república i de provocar una guerra civil (el conflicte, finalment, només trigaria uns anys a esclatar).[53]


  En la seva novel·la Pilotos de altura, Pío Baroja presenta Rovirosa com a soci de Pere Romaguera i de José Bernardino de Sá.[54] Això és pura ficció, ja que Bernardino de Sá formava part d’una xarxa negrera rival de la de Rovirosa. El català Pere Romaguera havia estat implicat en el tràfic d’esclaus als anys 1840, però no hi ha indicis de la seva col·laboració amb Rovirosa a la zona del Congo.


  Don Guilherme i Ramon Rovirosa s’alternaven al capdavant de la factoria congolesa. Si el 1859 don Guilherme tenia un grup d’esclaus preparats per embarcar als seus barracons, el 1860 era Ramon Rovirosa qui enllestia els preparatius d’una expedició. En la correspondència amb els altres negrers, el català es referia a «volums» (negres), «cristianització» (embarcament) i «padrí» (vaixell).[55]


  L’explorador Richard Burton va passar per la desembocadura del Congo el 1862, com a diplomàtic britànic. Va afirmar que a la zona hi havia cinc factories: una la duia Guilherme Correa, i una altra, un dels germans Lima Viana.[56] O eren dues sucursals de la mateixa empresa, o els antics socis s’havien separat. Després d’aquesta data no hi ha més notícies sobre aquestes dues factories. Don Guilherme va acabar traslladant-se a Ambrizette, al sud de Ponta da Lenha. Allà va morir, el 1865. Tenia els barracons plens d’esclaus perquè no trobava vaixells per embarcar-los. Finalment, els captius van ser alliberats per les autoritats portugueses com a conseqüència de les pressions britàniques.[57]


  EL CONGO, ENTRE ELS ANGLESOS I MANOEL VACCA


  Als anys 1850 va haver-hi algun intent de diversificar l’economia de la costa congolesa. Es va començar a explotar comercialment l’oli de palma, i també es va apostar per l’exportació del coure.[58] Però la presència de comerç legal no va suposar la supressió del tràfic negrer: de fet, els traficants d’esclaus llogaven els captius dels seus barracons als factors que es dedicaven al comerç legal perquè treballessin als seus establiments (per exemple, en les tasques de construcció).[59]


  Gràcies a l’aparició d’altres activitats econòmiques, el comerç negrer va minvar durant algun temps. Però es va reactivar el 1857, quan va començar a operar a la zona l’empresa marsellesa Régis Frères, especialitzada en la contractació de «treballadors lliures» per a la colònia francesa de Guadalupe (al Carib). Dumas, l’agent de Régis al Congo, comprava grans quantitats d’esclaus, que mantenia encadenats pel coll fins al moment d’embarcar. Quan en tenia un bon grapat els enviava a Loango, on hi havia la seu africana de l’empresa, i on els captius eren alliberats formalment, i immediatament els enviaven al Carib en règim de treballs forçats. El comerç legal va decaure ràpidament. La presència de Régis no era nociva per als altres negrers, ja que a vegades Dumas comprava els esclaus als factors de la zona. A més a més, el factor de Régis adquiria mercaderies als altres esclavistes, ja que Régis no importava productes, només portava metàl·lic. Van ser temps de prosperitat per a les factories, abocades cap al mercat cubà i amb compres suplementàries dels marsellesos. Els factors estaven molt organitzats: el Charlotte, un negrer nord-americà, va carregar sis-cents esclaus en només tres hores.[60] Segons un informe de la policia brasilera, en aquells anys el famós negrer de l’Havana Julián de Zulueta tenia una factoria a la zona, dirigida per José Ojea, però no es troben referències més concretes a aquest establiment.[61]


  En canvi, sí que es troben mencions a una altra factoria espanyola, instal·lada a Ponta da Lenha cap al 1855. L’organitzador de la factoria era Antonio José Fernández, que probablement actuava per compte d’una societat esclavista de l’Havana. Tenia molts recursos: disposava de dues petites naus amb bandera portuguesa que usava per contactar amb els vaixells negrers que arribaven a port i per anar a comprar provisions.[62] Un mariner nord-americà el va definir com «el príncep del comerç d’aquella costa». El 1857 Fernández va rebre consignat el Panchita, un vaixell amb bandera nord-americana, però no és segur que hi carregués esclaus.[63] El 1858 li anava dirigit el vaixell Rufus Soulé, també amb bandera de conveniència dels Estats Units, amb tres empleats de la seva factoria negrera a bord. Els anglesos van capturar el vaixell abans no arribés a la costa, malgrat les protestes diplomàtiques nord-americanes. Fernández també va estar implicat en el carregament del Tavernier, de Nova York, que va ser interceptat per la flota britànica el 1859, amb més de cinc-cents esclaus a bord.[64]


  A finals dels anys 1850 el gerent de la factoria de Fernández era un tal Silva, que dirigia sengles establiments a Ponta da Lenha i a Moanda (al nord de Banana). Antonio Huerta va treballar durant un temps en una d’aquestes factories. Va ser detingut pels anglesos quan capitanejava el negrer Amanda y María, mentre esperava per embarcar esclaus a la factoria de Ponta da Lenha.[65] Richard Burton, el 1863, va trobar Silva en un dels establiments negrers, però en els seus escrits no va citar Huerta.[66] No s’ha localitzat cap notícia sobre aquestes factories posterior a la visita de Burton.


  Als anys 1860 a l’Àfrica era difícil trobar on comprar esclaus: molts mercats ja havien tancat, i les zones on es mantenia el comerç negrer eren estretament vigilades per la flota britànica. Al Congo s’hi van acumular les factories esclavistes, perquè era una de les zones on era més fàcil escapar-se dels creuers britànics. Tot i això, a poc a poc el comerç legal amb Europa va anar desplaçant el comerç il·legal amb Amèrica.[67]


  El 1861 l’espanyol Ramón Ripón era al capdavant d’una factoria negrera congolesa. No hi ha més dades sobre ell. Podria tractar-se del gerent d’alguna de les grans factories, o d’un aventurer que provés de fer fortuna amb l’obertura d’un establiment negrer. No consta que fos capità ni propietari de cap vaixell esclavista. Rodríguez, el factor establert a Cabinda, també tenia una factoria a Ponta da Lenha, però aquesta no va tenir gaire durada.[68] El 1862 només quedava una factoria espanyola a la zona, la de Rovirosa.[69] En aquell moment la gestionava un portuguès anomenat Carvalho, que també es responsabilitzava de la sucursal de Boma.[70]


  Aviat es va afegir una altra factoria negrera a la zona, la de Machado Figueredo, un portuguès de les Açores resident a Nova York que s’havia enriquit extraordinàriament amb el tràfic negrer i que havia estat soci de Rovirosa.[71] Eren els darrers moments del comerç d’esclaus atlàntics, en plena agonia, però Machado va obrir tres sucursals: una a Banana, al nord de la desembocadura; l’altra a Ponta da Lenha, al sud, i una tercera a Boma. Fonseca era el responsable de les dues primeres, i Manuel Martínez, de la tercera.[72] Anys abans Fonseca ja havia treballat com a factor, a Ambriz, per compte del brasiler Thomas da Costa Ramos, Manetta.[73]


  Els darrers anys de tràfic esclavista van ser molt complicats per als negrers. Per una banda, la tripanosomiasi, la malaltia de la son, provocava moltes morts,[74] ja que les factories de la desembocadura del Congo estaven rodejades d’aigües estancades, plenes de glosines, les mosques que transmeten aquesta patologia. Però, a més a més, el 1864 una epidèmia de verola va afectar tots els barracons del Congo i d’Ambriz, i milers d’esclaus van morir.[75] En aquell temps la persecució anglesa sobre els negrers es va endurir. Com que havia minvat el nombre de ports negrers actius, els creuers britànics es podien centrar en els que quedaven en funcionament i la vigilància s’estrenyia. Les factories del sud del riu enviaven els seus esclaus, per terra o amb petites barques, a zones menys vigilades, com Mangue o Dandé. Les factories del nord del riu només treballaven amb vaixells negrers nord-americans, que generalment no eren interceptats per la marina britànica.[76] Però també els Estats Units van començar a actuar amb més contundència amb els esclavistes. El febrer de 1862 va ser penjat a la forca Nathaniel Gordon, l’única persona executada als Estats Units per delictes de tràfic d’esclaus: era el capità d’un negrer que havia carregat al seu vaixell un grup de 890 captius, la majoria nens. Ho havia fet, justament, al Congo.


  En aquest difícil període, als negrers tampoc els van faltar els conflictes amb les poblacions locals. A Boma no hi tenien gaires problemes: el totpoderós primer ministre Mambooka Prata, anomenat així pel seu amor a l’argent, els facilitava els tractes amb el rei del Congo, Messalla. A Ponta da Lenha els qui cobraven impostos als negrers per compte dels reis locals eren els lingües (traductors), que tenien un estatus molt elevat. Quan morien eren enterrats en un cementiri especial, en una illa al mig del riu. Els seus cadàvers eren fumats i recoberts de riqueses abans de posar-los a la tomba. Els factors de la costa pagaven als lingües una quantitat fixa cada mes com a impost per l’existència de cada factoria; a més a més, els abonaven setze dòlars per cada captiu embarcat i un percentatge determinat del valor de les mercaderies desembarcades al territori.[77]


  Però la riquesa lliurada pels factors no arribava als mussurongo, que vivien prop de Ponta da Lenha, alguns quilòmetres riu amunt. Aquests, per obtenir beneficis del comerç, solien assaltar els mercaders, negres o blancs. El cap dels mussurongo, Manoel Vacca, va ser capturat el 1860 per les autoritats angleses, a causa de les queixes dels comerciants anglesos que es dedicaven al comerç legal, com Tobin & Son i Hatton & Cookson. Els militars britànics oficialment no tenien cap competència per detenir Vacca, i es van limitar a conduir-lo a Santa Helena, perquè s’entrevistés amb les autoritats britàniques. Aquestes van comminar-lo a canviar d’actitud i van prometre-li que tots els comerciants li pagarien una quota com a dret de pas pel seu territori.[78] Vacca va tornar de Santa Helena més pirata que mai. Va continuar especialitzant-se en els atacs fluvials i va matar molts remers cabindes en assalts a barques de negrers i d’altres comerciants. Fins i tot va segrestar alguns europeus per cobrar-ne rescat. El 1865 els anglesos van tornar a capturar-lo, amb l’ajuda d’alguns negrers, i se’l van endur deportat a Ascensión. Allà va passar-s’hi tres anys, fins que la regió congolesa es va calmar. Quan va retornar, el tràfic atlàntic d’esclaus ja s’havia acabat al Congo.[79] Però la pirateria va continuar.[80]


  El comerç negrer va anar minvant progressivament. El 1862 Régis va abandonar la compra de contractats.[81] Moltes factories de Boma i de Ponta da Lenha van tancar durant els anys 1863-1864: a Boma només en van quedar quatre de les deu que hi existien anteriorment. I, malgrat tot, el 1864 encara van sortir quinze mil esclaus de la zona. El Congo va ser el darrer gran punt de sortida del tràfic d’esclaus atlàntic.[82] El 1865 el comerç negrer congolès va minvar ràpidament, però un any més tard encara va haver-hi alguna captura.[83] L’últim factor negrer, el portuguès Leivas, va deixar la regió el 1867 i va anar-se’n al Brasil,[84] però els caps locals van continuar intentant dedicar-se a la venda d’esclaus. El darrer vaixell negrer va sortir del Congo el 1868.[85] Poques setmanes abans va ser interceptat, a les costes congoleses, un bergantí amb noranta-sis esclaus a bord. Com que la tripulació s’havia escapat, els anglesos van cremar el vaixell i van endur-se els captius a Sierra Leone per alliberar-los.[86]


  Tot i això, els caps del litoral congolès es resistien a abandonar el comerç negrer. El 1868 encara tenien set-cents esclaus concentrats a la desembocadura del riu, però no trobaven vaixells per embarcar-los.[87] El 1869, finalment, van tancar els barracons perquè no trobaven compradors.[88] En aquells moments ja no quedava cap espanyol a la zona.[89] De fet, l’últim factor espanyol del qual es té constància a la zona del Congo, Calderón (o Caldrón), no era negrer, sinó que es dedicava al comerç legal com a empleat de l’empresa de Liverpool Hatton & Cookson. Va morir el novembre de 1866 quan la població de la zona va assaltar la seva factoria per endur-se les mercaderies d’un vaixell que acabava d’arribar (alguns informes britànics apuntaven que Calderón hauria provocat l’incident en maltractar alguns veïns).[90]


  AMBRIZ, AMBRIZETTE, LUANDA, BENGUELA: EL SUD TAMBÉ EXISTEIX


  A principis de segle XIX, amb la prohibició del tràfic d’esclaus, molts dels negrers portuguesos instal·lats a Luanda van deslocalitzar els seus negocis, allunyant les seves factories de la capital angolesa i instal·lant-les a zones més discretes, com Ambriz i Ambrizette, al nord de Luanda, o Benguela, al sud. Destacats traficants, com els brasilers Manoel José da Sousa López i José Bernardino de Sá, van adoptar aquesta estratègia als anys 1830.[91] Hi ha constància de la presència d’un esclavista espanyol a la zona d’Ambriz el 1840, però tot sembla indicar que era un simple empleat de Francis W. Sexton, el gerent nord-americà de la factoria de Putnam J. Farnham & Company, de Salem.[92]


  El 1840 la marina anglesa va destruir els barracons i les factories d’Ambriz, però aquests van reobrir al cap de poc temps. El 1843 es va produir una segona destrucció d’aquests establiments negrers mitjançant una gran operació militar portuguesa, però el tràfic va revifar.[93] Al cap de poc, s’exportaven tres mil esclaus anuals només per Ambrizette (avui en dia N’zeto, a la República Democràtica del Congo).[94] El 1848 un tercer assalt a les factories de la zona, a càrrec de nou de l’exèrcit portuguès, va tenir poc efecte: els negrers havien estat avisats i havien amagat els seus esclaus als boscos. A les poques setmanes de l’atac, un bergantí nord-americà s’enduia vuit-cents esclaus d’Ambriz.[95]


  El 1855 el govern portuguès va decidir la incorporació d’Ambriz a l’Angola portuguesa. Les tropes portugueses van desembarcar a la zona i van cremar els establiments esclavistes i alguns pobles implicats en el comerç negrer.[96] El febrer de 1857 va entrar en vigor a Ambriz una llei que castigava durament el tràfic d’esclaus.[97] Malgrat tot, es té constància que al voltant del territori tot just ocupat per Portugal hi actuaven negrers, com Francisco António Flores, el còmplice brasiler de Rovirosa.[98] Flores va ser expulsat d’Angola per pressions dels britànics, però va tornar-hi ben aviat.[99] El nebot de Flores també es dedicava al tràfic d’esclaus, potser en combinació amb el seu oncle.[100] Els traficants cubans enviaven contínuament vaixells a la zona situada entre Luanda i el Congo, sovint sense bandera o amb bandera nord-americana.[101] La casa havanera Luis Ceivas & Co., en aquella època, obtenia esclaus de James Steward, un escocès instal·lat a Ambrizette.[102]


  L’únic factor espanyol del qual es té constància en aquesta zona és Francisco Antonio Ogando, que el 1865 residia a Ambrizette i que mantenia contactes amb el capità Pere Mas, del negrer Cicerón.[103] Ogando es va establir definitivament a Ambriz, i el 1887 ja es presentava com a portuguès.[104] Els descendents d’Ogando van continuar vivint a Angola, com a mínim, fins a la independència del país, el 1975.


  Cap al 1865, quan a Ambriz es va acabar el tràfic d’esclaus atlàntic, l’economia es va orientar cap a la mineria del coure. Els anglesos van beneficiar-se de la nova activitat: van invertir en l’explotació del subsòl del territori juntament amb els portuguesos.[105] Amb la fi del tràfic d’esclaus començava una nova fase de la penetració dels anglesos al continent africà.


  
    UNA CARMEN SANGUINÀRIA A LUANDA


    La ciutat de Luanda, a mitjans del segle XIX, tenia uns 5.600 habitants. Entre els 1.240 blancs hi havia algunes prostitutes espanyoles. Doña Catharina no figurava entre elles. Catharina era una espanyola casada amb un metge, també espanyol. Era una dona molt bella. Residia a Luanda des del 1834, però fins i tot després de set anys d’estada al territori africà, el clima «no havia pogut extingir-li el foc dels ulls». Un estranger que va passar per la ciutat va deixar constància de la seva «preciosa mà», els seus «bells cabells», les seves dents («un magnífic fil de perles») i el seu cutis «extremadament interessant i expressiu». Però aquesta senyora era extremadament cruel, fins i tot per als relaxats paràmetres morals angolesos. Per exemple, pegava contínuament al seu cuiner, tot i que era un autèntic xef. La seva crueltat la canalitzava especialment cap a les nenes que tenia a casa com a esclaves domèstiques. Per qualsevol fotesa, fins i tot per no fer bé la costura, ordenava que se les pegués a la mà amb un estri en forma de pala que tenia uns forats especials perquè fes més mal. Ella observava les pallisses des del balcó «amb un somriure infernal». Els maltractaments eren continus. Doña Catharina organitzava grans timbes cada nit, fins a la matinada. Ella i els jugadors bevien com cosacs, i els nens esclaus eren obligats a servir-los fins que marxaven, ja de matí: si s’adormien rebien un càstig exemplar.


    El sadisme era part del negoci de l’espanyola. Ella no tenia cap factoria negrera, però revenia els nens esclaus a les grans famílies de Luanda. Diuen que els comprava barats i els venia molt cars, perquè molts luandesos apreciaven els seus captius: malgrat la seva tendra edat, eren tremendament dòcils i disciplinats.[106]

  


  No tenim constància de la presència de factors espanyols al sud de Luanda. La regió de Benguela tradicionalment havia estat una zona amb molts contactes amb el sud del Brasil, un territori que obtenia els esclaus d’aquesta regió i de Moçambic.[107] Encara que a Benguela hi havia un governador portuguès, el tràfic d’esclaus s’hi va practicar obertament, com a mínim, fins al 1850.[108] Als anys 1850 Benguela va perdre el mercat esclavista brasiler per la persecució del govern del Brasil als negrers. En conseqüència, els traficants de la regió van associar-se ràpidament a les xarxes negreres de Cuba. Els vaixells cubans passaven sovint per Benguela, on compraven esclaus a Bernardino Enrique d’Abreu, a Da Cunha Reis o a altres negrers portuguesos o brasilers.[109] Però mai no va arribar a haver-hi cap negrer espanyol a la regió.


  CAPÍTOL VIII


  L’ÀFRICA ORIENTAL.
ALFA I OMEGA DEL TRÀFIC D’ESCLAUS
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  L’Àfrica oriental és una de les zones del continent negre amb més tradició esclavista. Al segle IX ja s’hi practicava el tràfic d’esclaus mitjançant intermediaris àrabs. Milions de persones sortirien de l’Àfrica per l’oceà Índic durant els més de mil anys de durada del comerç negrer per aquestes aigües: enviaven esclaus cap al món àrab, cap a l’Iran, fins i tot cap a l’Índia…


  En les primeres dècades del segle XIX el tràfic negrer a l’Índic estava en ple funcionament, però la major part d’aquest comerç no es produïa mitjançant factors europeus. A la costa nord (a les actuals Somàlia, Kenya i Tanzània) hi havia nombrosos intermediaris àrabs, afroàrabs i indis, que eren els que compraven els esclaus a l’interior o, en alguns casos, organitzaven expedicions per capturar-los (com feia el cèlebre traficant swahili Tippu Tip).[1] A Moçambic els negrers eren sovint les mateixes autoritats colonials portugueses: a Quelimane el governador portuguès dirigia personalment la càrrega dels vaixells esclavistes.[2] Als anys 1840 es van instal·lar a l’illa de Moçambic i a les localitats moçambiqueses de Quelimane, Inhambane, Ibo i Port Champán alguns comerciants portuguesos i brasilers, en complicitat amb les autoritats portugueses.[3] No hi havia traficants d’altres nacionalitats a tot Moçambic.[4]


  A principis del segle XIX els traficants del Brasil i del Riu de la Plata van recórrer als esclaus de l’Àfrica oriental davant el tancament progressiu dels mercats d’esclaus de l’Àfrica atlàntica; els corrents marítims eren favorables a aquests viatges.[5] Però fins a la segona meitat del segle XIX els vaixells negrers que duien esclaus a Cuba no acostumaven a arribar fins a l’Àfrica oriental, tot i que s’han documentat algunes expedicions aïllades, com la patrocinada pel barceloní Mariano Flaquer a Zanzíbar.[6] El comerç negrer espanyol a l’Àfrica oriental es va disparar a finals dels anys 1850. Hi havia dificultats per carregar esclaus a la Guinea i a Angola, i els traficants optaven per anar-los a buscar més lluny,[7] tot i que el viatge resultava molt més llarg i les pèrdues de vides durant la travessa es multiplicaven. Com a conseqüència de l’increment del tràfic esclavista, la moneda espanyola va començar a circular amb abundància per Zanzíbar, Moçambic i Madagascar.[8]


  Hi havia molts vaixells espanyols que anaven a buscar esclaus a Ibo (a Moçambic), però d’altres arribaven fins a Zanzíbar. El famós traficant Julián de Zulueta preferia enviar els seus negrers a Port Champán, prop de Quelimane (a l’actual Moçambic); el seu rival Mazorra també carregava els seus vaixells a Moçambic.[9] El darrer negrer capturat a l’Àfrica oriental amb esclaus destinats al continent americà va ser, justament, l’América, interceptat a Moçambic el 1864 quan volia carregar esclaus per dur a Cuba.[10] Tot i això, durant lustres el tràfic d’esclaus en aquesta zona va continuar, principalment en direcció a les illes Mascarenyes: la Reunió (colònia francesa) i Maurici (colònia anglesa). Els plantadors de canya de sucre d’aquestes possessions compraven esclaus i els feien treballar com «contractats».[11]


  Malgrat tot, el comerç negrer més rellevant, a l’Àfrica oriental, no era ni el que s’orientava cap a l’Atlàntic ni el que s’orientava cap a la Reunió i Maurici, sinó el que es dirigia cap al món àrab i asiàtic. Durant el segle XIX, van sortir 407.000 esclaus d’aquesta regió cap a Amèrica. Per via marítima, cap a Àsia i el món àrab, en van sortir 422.000. A aquests se’ls hauria d’afegir els que eren traslladats en caravanes a través del Sàhara o els que eren embarcats en bots i petites barques a través del mar Roig.[12]


  MILÀ DE LA ROCA: EL PRIMER EN TOT


  El català Josep Ramon Milà de la Roca y de Astigarraga era un personatge ben conegut al Riu de la Plata a finals del segle XVIII i principis del XIX. Va ser un dels primers empresaris que va dedicar-se al tasajo, l’assecat i la salaó de carn per a la seva venda al mercat cubà. Però Milà també va ser un dels primers habitants de la zona que va dedicar-se al tràfic d’esclaus, i un dels primers espanyols que va invertir en la creació d’una factoria negrera.


  Era capità de vaixell, i va instal·lar-se a Amèrica el 1790, als vint-i-un anys.[13] De seguida va obrir un seguit de negocis, tots força pròspers. En aquells temps els habitants de la colònia començaven a dedicar-se al tràfic d’esclaus, bàsicament important-los del Brasil, però també mitjançant viatges directes a l’Àfrica.[14] Milà de la Roca, de moment, no va involucrar-s’hi.


  El 1792 Milà de la Roca va conèixer, al Riu de la Plata, els germans Duclos Guyot, que venien de l’illa de la Reunió amb la finalitat de vendre esclaus. Va tenir temps d’establir una bona amistat amb ells, ja que van ser confinats a la colònia espanyola per por que difonguessin l’ideari de la Revolució Francesa.[15] Més endavant, els Duclos Guyot esdevindrien socis del català en els seus afers esclavistes.


  Milà de la Roca es va ficar en el negoci negrer per casualitat. El 1795, mentre navegava, va trobar en alta mar dos vaixells portuguesos que havien sortit de Benguela carregats d’esclaus per anar al Brasil, i va decidir comprar-los tots els captius allà mateix.[16] L’any següent ja feia el seu primer viatge negrer, amb un dels germans Duclos Guyot de sobrecàrrec. Va dirigir-se a l’illa de la Reunió. Duia una carta per a les autoritats colonials franceses en què assegurava que «en esta rica y fértil provincia [el Riu de la Plata] los esclavos son más libres y felices que los artesanos y los campesinos en Europa».[17] El viatge va ser tot un èxit i de seguida en van seguir sis més, com a mínim, a diferents territoris africans.[18] Els membres de la família Duclos Guyot, associats de Milà, també van fer alguns viatges amb els seus vaixells de l’Àfrica al Riu de la Plata, probablement carregats d’esclaus.[19] És possible que alguns dels captius traslladats per aquesta xarxa no acabessin treballant al Riu de la Plata, sinó que des d’allà fossin enviats a Bolívia o al Perú mitjançant xarxes de contraban.[20]


  Milà de la Roca va participar el 1806 en la reconquesta de Buenos Aires de l’ocupació britànica, una operació militar en la qual també van col·laborar els Duclos Guyot. Milà tenia molt bona relació amb la comunitat francesa del Riu de la Plata; a l’època es deia que feia d’«apoderado y alcahuete de todos los franceses». Durant la guerra del Francès va declarar-se afrancesat, i va defensar Josep Bonaparte, Pepe Botella, com a rei d’Espanya. En recompensa, els francesos el van designar diputat, de tal forma que va integrar-se a l’assemblea de Baiona (el parlament pronapoleònic) com un dels representants de les colònies de l’Amèrica Llatina. Milà de la Roca no només tenia bones relacions polítiques amb els francesos, sinó també econòmiques: durant aquest període de turbulències va aconseguir exportar tasajo a les illes franceses del Carib i de l’Índic, aprofitant que Napoleó havia autoritzat tots els habitants del Riu de la Plata a exportar subsistències.[21]


  Segons l’historiador Jean-Pierre Tardieu, Milà de la Roca tenia un establiment negrer a Maurici (anomenat aleshores Illa de França), que era on procedia als embarcaments d’esclaus amb destí al Riu de la Plata. Els esclaus s’obtindrien a terra ferma i mitjançant petits vaixells serien transportats a la colònia francesa, on se’ls embarcava.[22] Aquesta factoria ja hauria estat en funcionament a finals del segle XVIII. Milà seria, doncs, tot un precursor en aquest camp. És probable que la factoria tingués una durada molt curta, ja que molts dels vaixells de Milà no van carregar esclaus a Maurici, sinó al Senegal, a la Reunió, a Madagascar i a Moçambic.[23] A més a més, el 1810 els francesos van perdre aquesta colònia, que va quedar en mans dels anglesos.


  El 1800 Milà de la Roca va vendre un dels seus vaixells negrers, el Número 8, a un altre català, Felip Vidal.[24] No en sabem els motius. El 1811 va arribar a Montevideo el darrer vaixell negrer que va descarregar esclaus al Riu de la Plata.[25] Però Milà de la Roca va continuar dedicant-se al comerç negrer des del port de Santander: hi ha constància que va enviar cinc vaixells a Cuba passant per la costa africana (el 1801, el 1817, el 1820 i el 1821).[26] Malgrat tot, hi ha qui apunta que el català no es va enriquir amb el tràfic d’esclaus, sinó que el negoci li va anar malament, i que va acabar arruïnant-se.[27]


  Josep Ramon Milà de la Roca no només es dedicava al tràfic d’esclaus; a principis del segle XIX era un important empresari implicat en molts afers; fins i tot va interessar-se per l’explotació de mines d’argent a Mèxic. A més a més, va tenir també un paper rellevant en l’àmbit polític: se sap que acompanyava el general Manuel Belgrano, un dels herois de la independència argentina, quan aquest va redactar el seu testament.


  MADAGASCAR: PRESÈNCIA INTERMITENT


  Cristóbal Roig i Vidal va ser un comerciant català que es va dedicar al tràfic d’esclaus intensament a principis del segle XIX. Del 1817 al 1820 Roig i Vidal va estar enviant a Cuba esclaus de la Guinea i de Zanzíbar.[28] En aquest afer col·laboraven amb ell dues empreses de Marsella fundades per catalans de Sant Feliu de Guíxols: Antoni Vidal i Maury Calzada y Cia., així com el basc Juan José Sangróniz, en aquells moments establert a Bordeus.[29] Roig i Vidal tenia dos capitans negrers, els germans Ricomà, que també treballaven amb la xarxa de Tintó, que podria tenir interessos en les expedicions de Roig i Vidal.[30]


  Es té constància de la implicació de Roig, el 1820, en l’expedició negrera del Tellus. En aquell temps, Roig no tenia factories negreres a la costa africana, ja que al capità d’aquest negrer se li van donar instruccions de tocar «la isla de Santo Thomas [São Tomé] al sur de la línea, para adquirir noticias, y si no hallase por consiguiente dirigirse a alguno de los puntos más inmediatos de la costa africana para la compra de negros esclavos». Al capità se li suggeria, també, que podia buscar els esclaus a Moçambic.[31] El Tellus va arribar a l’Havana amb 137 esclaus set mesos després de la ratificació del tractat antinegrer hispano-britànic del 1817. Hauria d’haver estat confiscat i els esclaus alliberats, però les autoritats espanyoles no van aplicar cap mesura contra el vaixell.[32] Els esclaus, no cal dir-ho, no es van manumetre.


  Entre el 1822 i el 1826 Roig i Vidal va organitzar cinc expedicions negreres amb destí Madagascar. Sembla que va crear una factoria negrera allà, de la qual no en tenim més dades.[33] Eren temps de creixement del tràfic d’esclaus a l’illa: els vaixells negrers hi carregaven esclaus sense parar per dur-los a l’Iran, a l’Índia, al mar Roig i també, sobretot, a les Mascarenyes.[34] Amèrica, en aquells moments, era un destí secundari. Els sakalava de la costa oest de Madagascar exportaven grans quantitats d’esclaus a partir del port de Nosy Be. En la mateixa època que Roig, els francesos també van obrir alguna base negrera a Madagascar, que els servia també com a escala tècnica en els viatges negrers a Zanzíbar.[35]


  Roig i Vidal va estar implicat en el tràfic d’esclaus fins al 1836. I no va sortir del negoci perquè es penedís de les seves activitats passades, sinó per problemes econòmics: el 1837 la seva empresa va fer fallida.[36]


  Uns anys més tard, va aparèixer a Madagascar un personatge misteriós, un individu que els anglesos anomenaven señor Quemlai i que descriuen com un «notori esclavista» espanyol. El 1845, a la costa malgaixa, un creuer britànic va detectar un dhow amb tres-cents esclaus a bord. L’embarcació va fugir i va intentar retornar els esclaus a Madagascar. En veure que això no era possible per la persecució implacable del vaixell anglès, el dhow de Quemlai es va dirigir a Moçambic i va descarregar els captius allà.[37] Sens dubte, Quemlai devia dedicar-se al tràfic d’esclaus des de Madagascar cap a la Reunió o cap a Maurici. No podia dedicar-se al tràfic atlàntic, perquè els dhows només s’empraven per a la navegació per l’Índic.


  SARDÀ-GARRIGA: UN CATALÀ ALLIBERADOR, OPRESSOR I ASPIRANT A NEGRER


  
    La liberté nous avons gagné,


    Oui, la liberté nous avons gagné.


    Dit gran merci, Sardà-Garriga.


    Oui, Sardà-Garriga.


    Quan il a mouillé dans la pointe,


    A Saint-Denis crièrent, «Vive la République!»


    Les citoyens qui se retrouvaient Français.

  


  Cancó popular de la Reunió[38]


  El rossellonès Josep Napoleó Sardà-Garriga és recordat encara avui a l’illa de la Reunió. Hi té dedicat un gran institut, alguna escola i nombrosos carrers. Fins i tot a la França metropolitana hi ha carrers i places que duen el seu nom. Per molts, Sardà-Garriga és un emblema de l’abolicionisme. Es parla sovint de la seva «saviesa» i de la seva «moderació coratjosa», i s’assegura que era un «administrador prudent, ferm, visionari»…[39]


  Sardà-Garriga havia estat secretari del filòsof i escriptor liberal Benjamin Constant, de qui va heretar el seu liberalisme. Havia estat detingut el 1833 per republicà i era un conegut maçó i un destacat membre de la Societat dels Drets de l’Home.[40] El 1848 va arribar a la Reunió com a comissari (governador) de la II República. Estava decidit a imposar la filosofia del nou règim a la colònia. Els plantadors li van demanar que retardés l’abolició de l’esclavatge, però ell s’hi va negar i el 17 d’octubre va dictar-ne la fi.[41]


  Ara bé, per a Sardà-Garriga l’alliberament dels esclaus negres no era gratuït. En el seu discurs amb motiu de l’abolició de l’esclavatge ja va advertir: «La llibertat és la primera necessitat de l’home, sí, però aquest suprem bé comporta obligacions. La llibertat eleva el treball a l’alçada de deure. Ser lliure no vol dir tenir la possibilitat de no fer res, d’abandonar els camps i les fàbriques»; «el treball, efectivament, és una missió imposada a l’home per Déu».[42] A més a més, Sardà es va negar a aplicar el sufragi universal al territori, tot advertint que calia mantenir «l’edifici de la societat colonial».[43]


  Després del cèlebre decret, Sardà es va apressar a fer una gira per les zones rurals, en la qual va tractar de convèncer els esclaus tot just alliberats que firmessin un contracte no rescindible de dos anys mitjançant el qual continuarien treballant per al seu antic propietari. Molts, amb l’eufòria de l’alliberament, van signar aquell document sense saber ben bé què representava. D’altres s’hi van negar, sobretot perquè volien reunificar al més aviat possible les seves famílies, disperses per la venda de membres.[44]


  Ben aviat els exesclaus van començar a abandonar les plantacions en massa, refugiant-se als boscos i a les ciutats, on moltes dones exercien la prostitució. Sardà no ho va tolerar. Paradoxalment, no considerava que la societat hagués de compensar els esclaus, sinó que estava convençut que els esclaus tenien «un gran deute cap a la societat on estan entrant». I ell estava disposat a vetllar perquè paguessin aquest deute. En un discurs va afirmar: «Per sort, jo seré aquí per recompensar els bons i castigar els mandrosos. Fills meus, creieu-me, el treball és ben bé l’ordre». Ben aviat va dictar una llei de pòtols, per la qual es castigava a treballs forçats tots aquells que no fossin propietaris o que no tinguessin un contracte de treball. Les dones podien lliurar-se’n si estaven casades.[45] El paternalisme de Sardà-Garriga es combinava amb una gran brutalitat: «Si deixeu la feina […] França us abandonarà com nens dolents», afirmava, i afegia que els que no volguessin treballar a les plantacions serien deportats a Madagascar, perquè no tenien dret a viure a la Reunió.[46]


  Però les advertències de «Papà Sardà» (com es feia dir) van servir de poc: molts esclaus van fugir a les zones menys accessibles de l’illa; d’altres van aconseguir falsos contractes; moltes dones que es prostituïen van contraure matrimonis de conveniència…[47] El 1850 Sardà-Garriga va deixar el càrrec, insatisfet per la «ingratitud» dels reunionesos. Els latifundistes també estaven irritats, ja que consideraven que la República conduïa a la «ruïna del sucre». Quan es va establir el Segon Imperi, el 1852, la legislació destinada al control dels negres encara es va endurir més.[48]


  Sardà-Garriga, malgrat tot, no va perdre els vincles amb la Reunió. El 1854 va tornar a veure’s involucrat en una iniciativa relacionada amb aquesta illa. Però aquesta vegada no pensava a alliberar esclaus, sinó a comprar-los. Juntament amb Routannay, un dels grans plantadors de l’illa, va dirigir-se a l’ambaixador portuguès a París i va demanar permís al govern lusità per reclutar habitants d’Inhambane (a Moçambic) perquè treballessin com a «contractats» a la Reunió. El govern portuguès va rebutjar la sol·licitud, tot al·legant que aquests contractats, inevitablement, sorgirien dels mercats d’esclaus, i constituirien un estímul per al tràfic de persones.[49] Però això, sens dubte, Sardà-Garriga ja ho sabia.


  BONAVENTURA MAS: A ZANZÍBAR AL SERVEI DE FRANÇA I DE CUBA


  A principis del segle XIX el sultanat de Masqat, a l’actual Oman, controlava l’illa de Zanzíbar i un ampli territori de la costa de l’Àfrica oriental. Era una zona que durant molts segles havia servit com a font de proveïment d’esclaus per al mercat àrab i asiàtic. A principis del segle XIX, la localitat de Kilwa Kiswani (a l’actual Tanzània) i altres punts de la costa del sultanat es van convertir en pròspers mercats esclavistes, on intermediaris àrabs i indis venien captius africans als traficants que buscaven mà d’obra per a les illes Maurici i la Reunió,[50] als intermediaris que enviaven esclaus a Àsia i al món àrab, i també als vaixells negrers que arribaven fins a aquelles latituds a buscar esclaus per dur-los a les Amèriques.[51]


  El 1822 el soldà de Masqat i Zanzíbar, mitjançant un tractat amb Anglaterra, es va comprometre a eliminar el comerç d’esclaus cap als «països cristians».[52] Tot i això, no va acceptar cap limitació en l’exportació de captius cap als països àrabs i asiàtics. Malgrat l’acord, el tràfic d’esclaus cap a les colònies europees va continuar, perquè els europeus pagaven més pels captius que els àrabs o els indis. Les esporàdiques intervencions de la marina britànica a l’Índic no van poder evitar l’increment del tràfic; i fins i tot de tant en tant arribaven a la regió vaixells negrers espanyols, procedents de la metròpolis o de Cuba.[53] També alguns britànics van participar en el lucratiu negoci de traslladar esclaus de terra ferma a les illes de l’Índic.[54]


  Zanzíbar no era una economia completament dependent del tràfic d’esclaus: exportava ivori, dents d’hipopòtam, goma, oli de sèsam, caurís (unes closques de mol·lusc que s’usaven com a moneda en alguns punts de l’Àfrica) i algues del tipus orchilla, que a l’època s’empraven com a colorant. I molt de clau. Les plantacions d’aquesta espècia ocupaven una part important de l’illa Unguja, i funcionaven gràcies a la mà d’obra esclava. L’economia era tan pròspera que el 1840 el soldà de Masqat va decidir traslladar-se a Zanzíbar i convertir aquesta localitat en la capital del seu soldanat.[55]


  La Gran Bretanya pressionava insistentment el soldà perquè fes desaparèixer el tràfic d’esclaus dels seus territoris. Aquest, per satisfer Londres, ni que fos parcialment, va ordenar que als seus dominis no es compressin ni venguessin esclaus als indis, que eren súbdits britànics.[56] Però mentre Anglaterra pressionava en contra del comerç negrer, les autoritats franceses tractaven de millorar les seves relacions amb el soldà amb arguments radicalment oposats. De fet, els diplomàtics gals al·legaven que França no era partidària de l’abolicionisme, que estava interessada a obtenir treballadors per a les seves colònies, i que això podia ser beneficiós tant per a França com per a Zanzíbar.[57]


  En el marc d’aquesta dinàmica d’aproximació franco-zanzibarita, el 1845 es va instal·lar al soldanat la casa Vidal Frères. Era una gran empresa mercantil marsellesa, fundada per un català, que tenia presència a bona part del Mediterrani, a Puerto Rico i a nombrosos punts d’Àsia. Vidal Frères invertia al sector navilier, però també a molts d’altres, com el financer o l’immobiliari. Antoni Vidal, l’amo empordanès de l’empresa, coneixia Napoleó III, que li deia «le riche Catalan de Marseille».[58] Oficialment, Vidal Frères va arribar a Zanzíbar per dedicar-se al comerç legal, però se sospitava que volia introduir-se al món de la compra d’esclaus. Les plantacions de sucre de les illes de l’Índic oferien grans beneficis i necessitaven molta mà d’obra, i els seus propietaris podien pagar pels esclaus més que ningú.[59] Ben aviat Vidal va fer el salt de Zanzíbar a la costa africana i va crear una factoria a Lamu, una localitat on també es van establir representants de dues altres empreses franceses: Rabaud i Roux. En teoria es dedicaven al comerç d’oli de sèsam, però tothom sospitava la seva implicació en el tràfic negrer.[60]


  El gerent de Vidal Frères a Lamu a principis dels anys 1850 era Bonaventura Mas i Calzada, conegut com el Pigat.[61] Era parent d’Antoni Vidal, el fundador de l’empresa Vidal Frères, i tots dos havien nascut a Sant Feliu de Guíxols. La germana de Bonaventura, Victòria, havia estat «criada de casa» d’Antoni Vidal a Marsella.[62] És possible que Mas, que venia de família de patrons, s’hagués dedicat al tràfic d’esclaus abans d’instal·lar-se al soldanat de Zanzíbar, ja que coneixia bé la costa africana.[63] Es té constància, també, que havia fet nombrosos viatges a Amèrica: a Cuba, a Puerto Rico, a Nova Orleans…


  A Lamu hi havia una important comunitat índia que es dedicava al comerç d’esclaus, i també alguns grups àrabs i afroàrabs estaven involucrats en el tràfic. Les autoritats locals de Lamu eren favorables al comerç negrer, i en certa mesura s’oposaven al soldà, partidari de mantenir bones relacions amb la Gran Bretanya i de limitar la venda de captius.[64] El governador de Lamu, Sayyid Saud-bin-Hallal, estava a sou de Vidal Frères i, en conseqüència, defensava el tràfic d’esclaus aferrissadament.[65] Mas va tenir la seva ajuda per organitzar diverses expedicions negreres cap a la Reunió i cap a Maurici.


  En un dels carregaments de captius organitzats per Mas, no es va trobar manera d’embarcar els 424 esclaus que volien enviar a l’illa de la Reunió, i 225 d’ells van morir en el llarg trajecte per terra de Kilwa a Lamu.[66] La majoria dels esclaus comprats per Vidal Frères sortien de la costa africana en dhows,[67] els velers tradicionals àrabs, però també n’hi havia que sortien en vaixells francesos, com La Gironde o L’Estafette.[68] Mas també disposava d’un petit veler, el Numa, que usava per establir contacte amb els vaixells negrers i per dur els esclaus d’un punt a l’altre de la costa.[69]


  A mitjans dels anys 1850 Mas es va establir a l’illa de Zanzíbar com a representant de Vidal, però també de Régis, l’empresa marsellesa que tenia com a principal activitat la compra d’esclaus per destinar-los com a «contractats» a les diverses colònies franceses del Carib i de l’Índic. A la costa del continent africà, a la zona de Kilwa, Mas hi tenia un empleat indi, Salim Jubram, que era qui realment s’encarregava de gestionar les compres de captius. Tenia ordres d’adquirir una dona per cada nou homes, tal com establia la legislació sobre importació de mà d’obra de l’illa de la Reunió. A finals dels anys 1850, de l’àrea de Kilwa en van sortir entre cinc i sis mil esclaus anuals.[70]


  En algun moment, Mas va començar a treballar simultàniament per a les illes de l’Índic i per al mercat cubà. El 1857 va embarcar entre cinc-cents i vuit-cents esclaus al Venus, una nau amb bandera espanyola que els va conduir a l’Havana. Als anglesos els van arribar rumors de l’operació i van començar a desconfiar de l’agent de Vidal. Les sospites angleses van reafirmar-se quan va arribar a Zanzíbar, consignat per a Mas, el Caridad, procedent de l’Havana. El cònsol anglès, Rigby, volia inspeccionar el vaixell, ja que sospitava que estava destinat al tràfic d’esclaus. El feien desconfiar les característiques de la nau, i també el fet que Mas allotgés a casa seva, des de feia alguns mesos, un cubà anomenat Bernardo, del qual se sospitava que estava implicat en el comerç negrer. El cònsol francès, Ladislaus Cochet, es va oposar a la inspecció del Caridad, tot argumentant que Mas i el vaixell estaven sota tutela francesa, i que ell garantia que la nau només es dedicava a afers legals. Rigby aleshores va penjar un cartell a la duana de Zanzíbar on denunciava Mas com a negrer i on prohibia als súbdits anglesos comerciar amb ell. Mas (que es feia passar per francès) i Cochet van protestar davant Rigby, i el diplomàtic britànic va acusar els francesos de protegir Mas per tal d’obtenir mà d’obra semiesclava per a la seva illa.[71]


  El soldà Sayyid Majid va prohibir al Caridad que es dediqués al comerç a les seves aigües, i la nau va partir del port de Zanzíbar amb Mas a bord. A més a més, el soldà va autoritzar els britànics a regirar els vaixells francesos que solquessin les seves aigües territorials amb esclaus o «contractats».[72] Tot i la prohibició, el Caridad es va dirigir cap a Lamu.


  Mas no estava disposat a abandonar el seu negoci. Uns mesos més tard, al febrer de 1860, va embarcar sis-cents esclaus al Pallas; quatre-cents li van ser fornits per un germà del soldà, i la resta per un traficant àrab: Suleiman ibn Abdullah.[73] Al mes d’agost va arribar a Zanzíbar un altre vaixell consignat a Vidal Frères: el Formosa Estrella, procedent de Barcelona. El seu capità era Magí Freixas, l’antic gerent de la factoria de Brass. La marina anglesa el va regirar i va trobar que estava equipat per al tràfic negrer, amb molts aliments, nombrosos barrils d’aigua i una gran quantitat de cadenes i cadenats. El cònsol francès hi va intervenir i va aconseguir-ne l’alliberament.[74]


  Però uns mesos més tard, quan estava ancorat a Lamu, el Formosa Estrella va ser interceptat de nou, aquest cop per la marina del soldà. A l’interior s’hi van trobar documents que provaven la implicació de Mas i de Vidal Frères en el comerç negrer. En aquests papers s’hi detallava el procés d’adquisició de captius. Vidal generalment enviava els diners per pagar el carregament humà a Mas a través d’Aden. El capità del vaixell negrer habitualment només duia efectiu per comprar cent esclaus: coincidia exactament amb la quantitat que el Formosa Estrella tenia a bord. Freixas estava esperant que Mas arribés amb més fons per enllestir la compra. A través de la documentació del vaixell, els anglesos van esbrinar que aquesta nau ja havia completat abans dues expedicions esclavistes, amb èxit, de l’Àfrica oriental fins a la cubana illa de los Pinos. El vaixell negrer va ser enviat al tribunal de Ciutat del Cap, on va ser condemnat.[75]


  Mas havia estat desemmascarat clarament, i no podria quedar-se gaire temps a la zona. Encara va aconseguir carregar alguns vaixells més, amb l’ajuda de Bernardo, abans de ser expulsat efectivament del soldanat. És possible que una d’aquestes expedicions la capitanegés ell mateix (la del María, un vaixell que va sortir de Barcelona). En canvi, no va poder introduir esclaus a l’Esperanza, procedent també de la capital catalana i amb bandera mexicana: els creuers britànics el van interceptar a l’altura de Moçambic, abans no pogués atansar-se a Lamu, i quatre-cents esclaus que Mas tenia a punt per embarcar a l’illa de Zanzíbar van ser localitzats i alliberats per les forces del soldà.[76]


  Els anglesos temien que Mas marxés cap a Moçambic per continuar traficant, i van advertir les autoritats portugueses que estiguessin alerta per si entrava a aquesta colònia.[77] Però Mas es va dirigir cap al nord, cap a Aden, on continuaria treballant com a representant de Vidal Frères. Abans de sortir del soldanat de Zanzíbar, va deixar quatre-mil dòlars al comerciant omanita Ahmed ibn Mubarik el-Sooree perquè li comprés esclaus i els diposités a Kilwa, on pensava passar a buscar-los posteriorment. L’àrab va complir la seva part del tracte, però no va trobar cap delegat de Mas que recollís els captius, ni a Lamu, ni a Kilwa. Finalment, va vendre els captius pel seu compte a Maculla, al sud d’Aràbia.[78]


  
    MAS: UN SANT?


    Bonaventura Mas va col·laborar estretament amb el bisbe de la Reunió i amb el missioner Daniele Comboni. En aquell temps, el pare Comboni i els seus col·laboradors enviaven cada any desenes d’africans a Europa per formar-se com a sacerdots a un seminari de Verona. Mas oferia passatge gratuït als aspirants a seminarista en els vaixells de Vidal Frères que anaven a Marsella. Per la seva actitud va rebre els elogis del pare Comboni, que el va tractar «d’egregi» i va gosar definir-lo com un «excel·lent catòlic». Comboni ha estat canonitzat i avui en dia el presenten com a «amic i defensor dels esclaus». Però, de fet, mentre el fundador dels combonians aplaudia Mas, expressava amb vehemència la seva islamofòbia: «Com és possible que cada any siguin venuts tants milers de negres, públicament o clandestinament? […] això es deu a l’islam, que afavoreix l’esclavatge».[79]

  


  L’afer Mas no va resultar de profit per al cònsol Rigby: va ser acusat d’extralimitar-se i va acabar demanant el trasllat, tot al·legant raons mèdiques.[80] Sayyid Saud-bin-Hallal, l’ancià governador de Lamu, còmplice de Mas, també va tenir algunes complicacions. Va ser deposat del seu càrrec, però va ser nomenat de nou al cap de poc temps. En realitat, el que va patir més les conseqüències de l’assumpte va ser Salim Jubran, l’empleat indi de Mas. Rigby el va acusar de complicitat amb Mas i va haver d’anar a declarar a Zanzíbar. Va col·laborar amb les autoritats britàniques i els va donar molts detalls sobre les operacions de Vidal Frères. Sayyid Saud-bin-Hallal, irritat amb Jubran, va ordenar-ne el segrest. Un cop raptat, va ser traslladat a Lamu, on el van assassinar.[81]


  Vidal Frères va canviar d’estratègia, i va aconseguir un acord amb el soldà per al trasllat de «contractats» del soldanat cap a la Reunió. Així, va continuar dedicant-se al tràfic d’esclaus, tot i que ara de forma legal. A més a més, l’empresa marsellesa va comprar captius a Madagascar, com a mínim, fins al 1880. El soldà de Zanzíbar, a partir del 1861, va intentar frenar el tràfic d’esclaus, però les seves polítiques van ser molt contestades per algunes poblacions de la costa africana, especialment pels mercaders indis i pels àrabs de Masqat i d’Oman instal·lats al territori, que continuaven traficant amb esclaus. El 1866 i el 1876 va haver-hi greus disturbis a Kilwa i a Mombasa. Els habitants d’aquestes localitats protestaven en contra de l’autoritat del soldà i de la seva aliança amb Anglaterra (els britànics van arribar a desembarcar a Lamu el 1873, per posar fi al tràfic esclavista). Tot i això, després del 1876 encara hi havia dhows que sortien de la costa del soldanat carregats d’esclaus.[82] Segons estimacions angleses, probablement exagerades, de Kilwa en sortien, cap al 1868, trenta-mil esclaus anuals.[83]


  Vidal Frères va continuar multiplicant el seu capital, tot i que sembla que a Zanzíbar els afers no li van funcionar gaire bé.[84] Tot i haver-se enriquit a França, Antoni Vidal i Calzada no va renunciar mai a la nacionalitat espanyola. I sempre va mantenir vincles amb l’Empordà i amb Sant Feliu de Guíxols. A les drassanes d’aquesta localitat hi va fer construir l’Antonio, una nau de vuit-centes tones.[85] De tant en tant Vidal es dedicava a fer obres de caritat al seu poble natal. Ajudava els pobres a través del capellà, i en una ocasió va fer una important aportació per a la construcció d’un nou port.[86] En morir, el 1868, Antoni Vidal era immensament ric, molt més ric que qualsevol dels guixolencs que havien anat a fer les Amèriques.[87]


  «El ric català de Marsella» va deixar un llegat de quinze mil francs a Sant Feliu de Guíxols: la meitat per educar els nens del poble i l’altra meitat per ajudar els pobres. Amb aquests diners es va construir una escola i li van posar el nom del donant; òbviament, l’escola tenia un bust del benefactor a l’entrada. A la revista del centre hi van publicar uns versets que deien: «La nobleza al mundo asombra / de un hijo tuyo inmortal / que es el bienhechor del hombre / graba en mármoles su nombre / se llama Antonio Vidal». Durant moltes dècades l’ensenyament a aquest poble va funcionar gràcies al «llegat Vidal». A l’Empordà, encara hi ha qui considera l’empresari negrer «un home providencial».[88]


  En canvi, a l’Empordà ningú no es recorda de Bonaventura Mas, que va passar els darrers anys de la seva vida a França. I això que poc abans de morir, el 1883, Mas va cedir alguns terrenys a l’Ajuntament de Sant Feliu de Guíxols per urbanitzar un nou barri. Ell mateix va triar els noms dels futurs carrers. Així van sorgir el carrer Aden (un dels llocs favorits del negrer), Sant Bonaventura (en honor al seu patró), Sant Adolf (pel dia del seu naixement) i Huguet (el cognom de la seva segona esposa). Però si Antoni Vidal va tenir una rambla Vidal al seu poble, Mas no va arribar mai a tenir un carrer Mas. Tot i que estava previst, va ser afectat per una reforma urbanística i mai no va existir.[89]


  
    BONAVENTURA MAS: PATRIOTA PER PARTIDA DOBLE


    Després de sortir de Zanzíbar, Mas i Calzada es va establir a Aden i navegava sovint pel mar Roig amb la goleta Animosa. Després d’un d’aquests viatges, el 1863, va proposar al govern espanyol l’ocupació d’una badia a les costes meridionals de la península Aràbiga. Segons ell, Espanya podria obtenir grans avantatges geoestratègics de l’annexió. Mas assegurava que tenia bons contactes amb els caps tribals propietaris de les terres i que no li seria difícil arribar a un acord amb ells.


    El ministeri va estudiar l’expedient i l’any següent va encarregar al científic i diplomàtic Sinibald de Mas que aprofités el seu pas per Aden per informar-los sobre aquest assumpte. El diplomàtic va aprovar la proposta de Bonaventura Mas ja que encaixava amb els seus propis projectes. El 1834 el Ministeri d’Estat havia enviat Sinibald de Mas a l’Àsia amb la missió d’esbrinar com «echar a los ingleses de la India». En aquell viatge l’enviat del govern espanyol no va descobrir la manera de foragitar els britànics de la seva colònia, però quan va passar per l’Orient Mitjà, camí de l’Extrem Orient, va suggerir a l’ambaixador espanyol a Istanbul la possibilitat que Espanya s’annexionés alguna localitat de la costa del mar Roig, per tal de millorar la connexió entre la metròpolis i les seves colònies del Pacífic.[90] Aleshores no va ser escoltat.


    El 1864 el Ministeri d’Estat va veure amb interès la proposta de Mas i Calzada, amb el suport de Sinibald de Mas. Les potències europees, en aquells moments, estaven fent tot el possible per controlar el mar Roig. S’estava construint el canal de Suez, i molts pensaven que es podrien obtenir grans beneficis de l’establiment de colònies a la zona. Els anglesos ja havien ocupat Aden el 1839; França, que des de feia temps feia costat a les empreses del seu país que actuaven a la zona, es va annexionar Obock (l’actual Djibouti) el 1862; empreses italianes es van establir a Assab, a Eritrea, el 1869…[91]


    Després del viatge de Sinibald de Mas, el ministeri va enviar al mar Roig dos comissionats més, que van proposar emplaçaments alternatius per a la futura colònia espanyola. Al final, per falta d’acord sobre l’emplaçament i per obstacles burocràtics, no va haver-hi progressos. La proposta d’obtenir un territori al mar Roig es va anar allargant, sense materialitzar-se, fins al 1883. En plena «carrera per l’Àfrica», Espanya no s’apropiava de res i la resta de països anaven prenent posicions a la zona.[92]


    El govern francès, en canvi, no badava. El 1867 va decidir annexionar-se algun enclavament al sud de la península Aràbiga. Va sol·licitar l’auxili de les dues empreses franceses que treballaven a la zona: Vidal Frères i Bazin et Rabaud. La negociació per crear una nova colònia la van dirigir els representants de les dues cases comercials a la zona: el guixolenc Bonaventura Mas i el francès Polay. Aquests van aconseguir comprar, en nom de França, la badia de Cheik-Saïd (ubicada davant de l’illa Perim) a Ali Tabatt Doureïn, el cap de la tribu dels hachmets. Les protestes turques van obligar el govern francès a fer-se enrere. Però Mas i Calzada va ser considerat, per alguns, com tot un exemple de patriota francès.[93] Per a d’altres, era tot un exemple de patriota espanyol.[94]

  


  EPÍLEG


  LA FI D’UNA ÈPOCA


  Als anys 1860 el tràfic d’esclaus s’apropava clarament a la fi. La persecució britànica complicava cada cop més l’actuació dels negrers. Les autoritats brasileres reprimien amb duresa el tràfic, i de forma menys decidida també s’anaven incrementant les accions contra els esclavistes de les autoritats espanyoles i nord-americanes.[1] En aquests anys, per tractar de burlar els creuers britànics, els negrers espanyols van començar a utilitzar grans vapors, en els quals encabien un alt nombre d’esclaus (fins a mil cinc-cents, en alguna expedició). Aquests vapors, molt potents, tenien més possibilitats d’escapar d’una probable persecució, però malgrat tot hi havia moltes captures. La majoria dels vaixells negrers, en aquells anys, no duien cap bandera, però el cònsol espanyol a Sierra Leone creia que un 60 per cent eren espanyols.[2]


  Cada cop semblava més clar que l’esclavatge tindria els dies comptats als territoris americans. Els governs i els empresaris s’afanyaven a cercar alternatives al treball esclau. A Cuba es van començar a organitzar importacions de treballadors xinesos i del Yucatán… Fins i tot el famós traficant d’esclaus Julián de Zulueta s’hi va implicar.[3] La guerra de Secessió nord-americana (1861-1865) va evidenciar que l’esclavatge no podria continuar durant gaire temps. La supressió de l’esclavatge a São Tomé i Príncipe, el 1869, deixava clar que els temps estaven canviant.


  A Amèrica la desaparició del tràfic d’esclaus va anar aparellada al rebuig a la introducció de més mà d’obra africana. Els ciutadans blancs de Cuba, del Brasil i d’altres territoris americans eren contraris a la presència de negres lliures, i per tant apostaven per limitar l’entrada d’esclaus africans que poguessin ser alliberats posteriorment. Fins i tot hi havia alguns cubans que opinaven que la presència dels esclaus suposava un obstacle per a la modernització de l’economia de l’illa.[4]


  El tràfic d’esclaus agonitzava, però fins al 1866 va haver-hi captures de vaixells negrers hispans. Gairebé tots els negrers que van creuar l’Atlàntic després del 1855 van descarregar els seus esclaus a Cuba. La darrera nau esclavista condemnada per la justícia britànica havia sortit de Cadis…[5] La darrera factoria negrera espanyola de la qual es té constància, la de Francisco Antonio Ogando a Ambrizette, va estar oberta fins al 1865, poc abans de la desaparició definitiva del tràfic d’esclaus per l’Atlàntic.


  LA FI DEL COMERÇ ESPANYOL A L’ÀFRICA


  Entre el 1830 i el 1860 els espanyols van tenir una forta presència a les costes de l’Àfrica negra. Els seus vaixells solcaven les aigües africanes, des del soldanat de Zanzíbar fins a Casamande. A les zones costaneres es van obrir desenes de factories. Els vaixells negrers van dinamitzar el comerç de Cadis, però també el d’altres ports, com Santander o Barcelona. Entre les mercaderies estrella d’aquest comerç no hi faltava ni tan sols el vi català.[6]


  El 1842 un oficial de la marina anglesa que havia estat destinat a l’Àfrica afirmava que no creia que hi hagués comerç legal espanyol a l’Àfrica subsahariana.[7] Si això era cert en aquell moment, no ho seria pocs anys més tard. Les empreses catalanes tenien un cert interès a comerciar amb el continent africà, però tenien por de les intercepcions britàniques. La casa Gómez i Fiol, de la barcelonina plaça de les Olles, volia comerciar amb Zanzíbar, i el 1850 va demanar suport jurídic i diplomàtic al govern espanyol per evitar problemes amb la marina britànica.[8] No es té constància que finalment tirés endavant el negoci.


  En canvi, l’empresa Montagú & Cia sí que es va dedicar al comerç legal a la costa africana durant la segona meitat dels anys 1850 (no es té la certesa de si el combinava amb el tràfic il·legal o no). Però Montagú va tenir problemes amb la pollacra Taimada, que va ser capturada pels creuers britànics quan anava al Gabon a desgrat d’haver sortit de Barcelona amb tots els documents en regla. Sembla que el vicecònsol espanyol a Accra va cometre un error en facilitar-li alguns papers.[9] Davant la manca de suport oficial, cap al 1859 la companyia va tancar les seves factories d’Accra i de Whydah. El 1861 Carles Montagú faria donació a la Universitat de Barcelona d’una col·lecció de petxines, llavors i rèptils de l’Àfrica.[10]


  A l’Àfrica central, als anys 1850 també hi van tenir una certa presència els comerciants Antonio Cuca i Antonio Trillo, i els capitans mallorquins Jaume i Miquel Eu.[11] En aquells anys la pollacra Joven Jacinta va sortir de Tarragona cap a l’Àfrica occidental per buscar oli de palma.[12] A la mateixa època, a Zanzíbar hi arribava de tant en tant algun vaixell de Cadis a cercar ivori i goma.[13] Als anys 1860 es té constància de la presència a la costa africana del bergantí goleta Colón, de Mallorca.[14] I en aquell temps un mercader canari, Eduardo Porro, va instal·lar diverses factories a l’Àfrica occidental.[15] A Accra hi havia una gran factoria catalana, que duia Antoni Cuscó Alberich. Venia teles, pólvora, perfumeria i aiguardent cubà, i comprava or i cautxú. Es mantindria en funcionament, com a mínim, fins al 1868.[16]


  També hi ha constància d’espanyols que van fer fortuna a l’Àfrica fent diverses feines. Als anys 1840 José Romero va viatjar pel continent i es va dedicar a fabricar barriques per als vaixells anglesos que navegaven per aigües africanes; fins i tot va residir vuit mesos a Fernando Poo. Va fer fortuna i posteriorment es va instal·lar a Liverpool.[17] El 1856 hi havia un metge espanyol, de nom Carena, residint a Accra: va ocupar el viceconsolat a la ciutat fins que va morir, el 1857. Semblava sincerament preocupat per posar fi al tràfic d’esclaus i potenciar el comerç legal. El va substituir Alejandro de Creces, que probablement era empleat de Vidal i Ribas o de Montagú & Cia.[18]


  A Espanya molts empresaris, polítics i fins i tot historiadors van repetir, durant dècades, que el principal obstacle al comerç legal espanyol era el dret de visita anglès. No hi ha cap dubte que els britànics van fer un ús abusiu de les eines de lluita contra el tràfic d’esclaus, però també hi ha constància que la fi dels escorcolls navals anglesos no va implicar un repunt del comerç espanyol. Mentre el comerç alemany i l’anglès s’expandien per l’Àfrica, l’espanyol no feia més que reduir-se. A la zona del Congo, el 1870 ja no hi quedava cap factor hispà.[19] La competitivitat de les empreses comercials espanyoles, a l’època, era escassa.


  Amb l’extensió del colonialisme, als anys 1880, els mercats de l’Àfrica es van anar tancant als productes espanyols, i el comerç hispà es va anar veient cada cop més restringit a un únic reducte: la Guinea Equatorial. Amb la desaparició del tràfic d’esclaus també va haver-hi una reducció de la presència diplomàtica espanyola. El 1855 hi havia un consolat espanyol a Sierra Leone, i sengles viceconsolats a Lagos, a Accra i a Bathurst.[20] Tots acabarien tancant-se.


  CAP A UN NOU PROJECTE HISPANO-AFRICÀ


  L’extinció del comerç negrer va anar aparellat a un altre fenomen: l’aparició del colonialisme hispà a l’Àfrica subsahariana. El 1856 el govern espanyol va endegar un peculiar intent de colonització religiosa a Fernando Poo. Cinc sacerdots, dotze beates, vuit catequistes, un sabater, un fuster, dos paletes i algun voluntari més van sortir de la Península per tal d’evangelitzar els territoris de l’Àfrica equatorial. El fracàs va ser sonat: els colonitzadors van abandonar en ben poc temps el seu camp d’evangelització. En aquest desastrós resultat hi van tenir una influència gens menyspreable el clima (que va provocar moltes morts) i la falta de previsió (ja que no hi havia cap pla colonitzador sòlid). Però també hi va contribuir força la corrupció: es diu que el sacerdot Miguel Martínez y Sanz, l’organitzador de l’expedició, va desviar els fons oficials en benefici propi.[21] Tot un precedent de la corrupció que imperaria, anys més tard, en aquesta colònia.


  Les coses van canviar a finals dels anys 1850. Un període d’agitació expansionista duria l’exèrcit espanyol a la Cotxinxina, a Mèxic, al Marroc i a Fernando Poo. Corrien bons temps per a les ideologies colonialistes hispanes. El 1858, finalment, va desembarcar a la Guinea el primer governador espanyol: Carlos Chacón. En aquest cas ja no es posava en marxa un experiment religiós, sinó una colonització en tota regla, amb militars, funcionaris i tots els atributs propis de la sobirania. Ara sí, els espanyols es van assentar al territori.


  El Ministeri de Marina associava el projecte colonitzador a una ofensiva comercial espanyola a la regió: es volia desplaçar el comerç britànic de la zona de l’estuari del Muni, i per això es va demanar la col·laboració de les juntes de comerç de les principals ciutats espanyoles.[22]


  Però les coses no van anar com estava previst. El capital espanyol va afluir molt lentament a la nova colònia. El canari Antonio Trujillo va demanar deu mil hectàrees de terra a Corisco i cent mil a Fernando Poo. Les va obtenir, cosa que no deixa de ser sorprenent, perquè Corisco sencer només tenia mil quatre-centes hectàrees. Però mai va aprofitar la concessió.[23] El 1863 Eduardo Porro va assegurar al govern espanyol que estava organitzant una companyia, amb cinc milions de pessetes de capital, per colonitzar Fernando Poo i dedicar-se al comerç, a la indústria i a l’agricultura.[24] A l’illa mai no hi van aparèixer ni Porro ni els seus cinc milions.


  El projecte colonial, a la Guinea, va avançar entre molts ensurts. Fins als anys 1880 no es va definir un model econòmic viable per a Fernando Poo (l’explotació de cacau, que marcaria els següents vuitanta anys). Fins aleshores no se sabia què es volia fer amb la colònia, i mentrestant els beneficis no compensaven les despeses. Entre els alts càrrecs de l’administració destinats a la colònia es difonia l’abandonisme…[25]


  LA INEXISTENT HERÈNCIA AFRICANA DELS FACTORS ESPANYOLS


  A mesura que el tràfic d’esclaus anava desapareixent de les costes africanes, nous europeus es llançaven a la recerca de les riqueses del continent: plantadors, companyies mineres, administradors colonials… Els negocis europeus a l’Àfrica van multiplicar-se en unes poques dècades. Però la majoria dels factors que havien passat lustres a les costes africanes dedicant-se al tràfic d’esclaus es van beneficiar ben poc del procés.


  La fi del període esclavista va implicar la desaparició d’un cert tipus d’elits africanes. El colonialisme que arribava implicava una rígida barrera racial, molt diferent de la imperant al món esclavista. Durant segles els caps africans i els seus fills havien viatjat com a passatgers de luxe als vaixells negrers, però el 1862 Burton ja s’indignava perquè les naus de l’Àfrica occidental acceptaven negres a la primera classe.[26] Quan el rei de Calabar va dirigir-se en el seu propi vaixell de vapor a Fernando Poo per tancar acords comercials amb els espanyols, la resposta dels administradors colonials hispans va ser taxativa: «La falta de cultura del Calabar no permite estipular con su soberano un tratado de comercio».[27] Els negrers, massa africanitzats racialment i culturalment, deixarien pas a una elit colonial basada en un distanciament radical respecte a les societats i a les cultures africanes. Els factors negrers van anar-se’n del continent africà. Només van quedar-s’hi aquells que van tenir certa possibilitat d’integrar-se a les elits portugueses preexistents: Ogando a Angola i Tito a Cap Verd.


  Molts negrers espanyols van tenir fills mestissos. Però si en segles anteriors la presència europea va donar pas a potents grups euroafricans, a la segona meitat del segle XIX aquest procés no va tenir continuïtat per l’aparició del colonialisme. Els fills mestissos dels negrers hispans només van aconseguir una certa posició social en aquells casos en què van aconseguir integrar-se a la cultura agudá dels afrobrasilers de Nigèria, Benín, Ghana i Togo. És el cas de les famílies Sastre i Sangróniz, que van acabar oblidant el seu origen espanyol. Però, a més a més, els mestissos dels negrers van ser exclosos del món europeu i també de l’americà. La filla mulata de Pedro Blanco va patir insults i discriminació a Cuba;[28] el seu nét, també.[29] Ignacio María Sangróniz va morir solter el 1881, però en el seu testament ni tan sols va mencionar els seus nebots mestissos residents a l’Àfrica…[30]


  De les factories esclavistes d’Espanya no en va quedar res. Res de res. Ni el record.


  AGRAÏMENTS


  Aquest llibre va ser escrit en temps difícils, de crisi i d’emigració. Si vaig poder acabar-lo, va ser gràcies a l’ajuda de la meva família de Barcelona, i al decisiu suport que em va donar la meva esposa. Van estar amb mi en les circumstàncies més difícils, que ho eren molt. Gràcies de tot cor.


  A més a més, aquest treball no hauria estat possible sense l’ajuda de molta gent que m’ha ofert informacions i pistes ben diverses sobre el meu objecte d’estudi. Volia deixar ben clar el meu agraïment a Yolanda Aixelà, Manuel Barcia, Alex Borucki, Josep Maria Camarasa i Castillo, Ana Carreras, Maria Castellà, Gonzalo Álvarez Chillida, Albert Farré, Xavier Ferrer Parareda, Josep Maria Fradera, Ignacio García Hernández, Jordi Gascón, Elisabetta Maino, Eloy Martín, Carlos Martínez Shaw, Josep Maria Perlasia, José Antonio Piqueras, Llorenç Picornell, Martín Rodrigo, Ramon Sales, José Miguel Sanjuan, Verónica Secreto, Jordi Tomàs, Xavi Theros i Alba Valenciano. La meva participació al grup de recerca «Lo que sabemos, ignoramos, inventamos y deformamos acerca del pasado y el presente de Guinea Ecuatorial», finançat pel Ministeri d’Economia i Competitivitat, ha estat clau per a alguns aspectes d’aquesta recerca.
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